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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’

Τετάρτη 5 Μαϊου 2010 (πρωϊ)

Αθήνα, σήµερα στις 5 Μαΐου 2010, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε oλοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την Προε-
δρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: (Σύµφωνα µε την από 4/05/2010
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΙΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 4
Μαΐου 2010 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου
νόµου «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατά-
ξεις».)

Θα σας ανακοινώσω το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Πέ-
µπτης 6 Μαΐου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1.- Η µε αριθµό 736/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευσταθίου Κου-
τµερίδη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την
παύση λειτουργίας του Κέντρου Εκπαίδευσης Νεοσυλλέκτων Νι-
γρίτας κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 734/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την κα-
τασκευή του αυτοκινητόδροµου Πύργου-Καλού Νερού του
Νοµού Μεσσηνίας κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 741/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυρίκου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την άρνηση της ελ-
ληνικής Πρεσβείας στη Νιγηρία να χορηγήσει βίζα σε ηγέτες του
συνδικαλιστικού κινήµατος αυτής της χώρας κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 745/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εποπτεία στην ιδιω-
τική ασφαλιστική αγορά κ.λπ..

5.- Η µε αριθµό 743/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τις Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε το χαρακτηρισµό του Κορινθιακού Κόλπου ως προστατευό-
µενης θαλάσσιας περιοχής κ.λπ..

Β. Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130
παράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 733/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασιλείου ‘Εξαρ-
χου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη στήριξη της κτηνοτροφίας
κ.λπ..

2.- Η µε αριθµό 739/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μάριου Σαλµά προς την Υπουργό Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την
εφαρµογή της ισχύουσας νοµοθεσίας για την τιµολόγηση των
φαρµάκων κ.λπ..

3.- Η µε αριθµό 740/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαρίνου
προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε τις συνέπειες από την απελευθέρωση της ακτο-
πλοΐας και της κρουαζιέρας που προωθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση
κ.λπ..

4.- Η µε αριθµό 746/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κυριάκου Βελόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την επιθυµία πο-
λιτών για επίσκεψη στην Νήσο Ζουράφα κ.λπ..

5.- Η µε αριθµό 744/3-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Φωτίου Κουβέλη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων για τη στήριξη και αναβάθµιση της λει-
τουργίας του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας (ΣΕΠΕ) κ.λπ..

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκ-
παιδευτικού -καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας
στην εκπαίδευση και λοιπές διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση ξεκίνησε η συζήτηση επί της αρχής
του νοµοσχεδίου. Στη σηµερινή συζήτηση θα ολοκληρωθεί ο κα-
τάλογος των οµιλητών επί της αρχής. Και επειδή έχει κατατεθεί
και αίτηση για ονοµαστική ψηφοφορία, υπολογίζεται ότι περίπου
κατά τη 1.00’η ώρα θα γίνει διακοπή.

Επίσης, µε τη συναίνεση µε οµόφωνη απόφαση του Σώµατος
κατά τη χθεσινή συνεδρίαση µειώθηκε ο χρόνος από τα επτά
λεπτά στα πέντε λεπτά για τους συναδέλφους Βουλευτές. ∆εν
είναι ευχάριστο αυτό το πράγµα που γίνεται κάθε φορά, να µει-
ώνεται ο χρόνος οµιλίας των Βουλευτών. Προσπαθούµε να τη-
ρούµε τους χρόνους για να µην υπάρχουν αδικίες.

Το λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ του Νοµού
Τρικάλων κ. Τασούλα Μερεντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό
το τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο συζητιέται σήµερα και χθες κάτω
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από ιδιαίτερα δύσκολες και κρίσιµες συνθήκες για τη χώρα. Και
γι’ αυτό κατανοούµε ότι χρειαζόµαστε όσο ποτέ άλλοτε συµµά-
χους και συµπαραστάτες όλες τις υγιείς δυνάµεις της κοινωνίας.

Κατανοούµε και διαφαίνεται πόσο σηµαντικός, καθοριστικός
είναι ο ρόλος της παιδείας και -θα έλεγα- αναντικατάστατος. ∆υ-
στυχώς µία από τις θλιβερές κληρονοµιές του παρελθόντος είναι
και η πλήρης απαξίωση της δηµόσιας εκπαίδευσης και των λει-
τουργών της. Και εµείς είµαστε αποφασισµένοι να δώσουµε στη
δηµόσια παιδεία την ώθηση που χρειάζεται προκειµένου να µπο-
ρέσει να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της νέας εποχής.

Η εποχή µας ίσως είναι µία από τις πιο σηµαντικές περιόδους
στην ιστορία της ανθρωπότητας, που το ανθρώπινο µυαλό απο-
κτά όσο ποτέ τόσο µεγάλη προστιθέµενη αξία. Και δεν είναι ίσως
υπερβολή αν θα πούµε ότι πλούσιος, προνοµιούχος θα είναι
αυτός που θα έχει πρόσβαση στη γνώση και, κυρίως, στις νέες
τεχνολογίες και στις νέες δεξιότητες.

Η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας αντιλαµ-
βάνεται όλα αυτά, τα θεωρεί αδήριτη ανάγκη και γι’ αυτό προ-
χωρά σε µια σειρά πρωτοβουλιών, προκειµένου να εξοπλίσει τις
νεώτερες γενιές µε όλες εκείνες τις δεξιότητες που θα τους επι-
τρέψουν να λειτουργήσουν στην νέα εποχή µε όρους ισότιµους
µε τους συνοµηλίκους τους των άλλων ευρωπαϊκών χωρών.

Αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε –το είπε και η κυρία Υπουρ-
γός χτες- είναι το πρώτο από µία σειρά νοµοθετηµάτων που θα
διαµορφώνουν το αναγκαίο θεσµικό πλαίσιο για τη δηµιουργία
του νέου σχολείου µε στόχο να απολαµβάνουν όλα τα Ελληνό-
πουλα δηµόσια πραγµατικά δωρεάν, αλλά και πραγµατικά ποιο-
τική εκπαίδευση.

Με το νέο σχολείο, η κυβέρνηση προχωρά σε ριζικές αλλαγές
τόσο στο περιεχόµενο της διδακτέας ύλης, όσο και σε όλες τις
επί µέρους λειτουργίες του εκπαιδευτικού συστήµατος της
χώρας, προκειµένου να εκσυγχρονιστεί το δηµόσιο σχολείο, να
αρχίσει να λειτουργεί σύµφωνα µε τις νέες πρακτικές περί της
παιδείας που ισχύουν σ’ όλες τις προηγµένες χώρες.

Ζούµε στον αιώνα της γνώσης και της πληροφορίας. Τα παιδιά
µας είναι εξοικειωµένα µε τη νέα τεχνολογία και κατακλύζονται
καθηµερινά από προκλήσεις και ενηµέρωση πρωτόγνωρων δια-
στάσεων και γι’ αυτό πρέπει να κατανοήσουµε ότι ο εκπαιδευτι-
κός καλείται καθηµερινά να διαθέτει τις γνώσεις και τις
δεξιότητες του πέραν των άλλων, για να βοηθήσει τα παιδιά µας
να έχουν το αναγκαίο ηθικό υπόβαθρο για να διαχειρίζονται κρι-
τικά αυτόν τον κατακλυσµό πληροφοριών, του οποίου γίνονται
καθηµερινά ακούσιοι ή εκούσιοι δέκτες.

Η συνεχής επιµόρφωση, λοιπόν, και επανεκπαίδευση του δι-
δάσκοντος στην εποχή µας δεν είναι απλά ανάγκη, αλλά είναι
προϋπόθεση για να µπορέσουν να συνεχίσουν να διδάσκουν,
αφού οι αλλαγές σ’ όλα σχεδόν τα γνωστικά αντικείµενα είναι συ-
νεχείς και αλλεπάλληλες.

Γι’ αυτόν, ακριβώς, το λόγο, σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες
του κόσµου έχουµε συνεχώς αναβάθµιση και επανεκπαίδευση
των εκπαιδευτικών. Κι αυτό επιχειρούµε κι εµείς να κάνουµε.

Για µένα η µεγαλύτερη καινοτοµία του νοµοσχεδίου βρίσκεται
στο άρθρο 32 που είναι ο προγραµµατισµός και η αξιολόγηση
της δράσης των σχολικών µονάδων και των εκπαιδευτικών.

Θέλω, όµως, εδώ να πω στην κυρία Υφυπουργό και ως εκ τού-
του στην ηγεσία του Υπουργείου, ότι θα πρέπει να εξασφαλιστεί
ότι θα υπάρχουν και οι κατάλληλες δοµές µέσα στο Υπουργείο
Παιδείας, ώστε αυτή η αξιολόγηση να µην καταλήξει να είναι µία
στείρα γραφειοκρατική διαδικασία, αλλά να αξιοποιούνται τα συ-
µπεράσµατά της, προκειµένου να υπάρχει συνεχής βελτίωση του
σχολείου. Η αξιολόγηση είναι εργαλείο και ως τέτοια πρέπει να
αξιοποιείται στο έπακρο.

Προσπαθούµε να τελειώνουµε άπαξ διά παντός µε όλο το εκ-
παιδευτικό σύστηµα που είχε τα «παπαγαλάκια» κι επιβραβεύο-
νταν οι καλοί «παπαγάλοι» µε µία θέση στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Γι’ αυτό προσπαθούµε να εκπαιδεύ-

σουµε, να αναβαθµίσουµε και να αξιολογούµε τους εκπαιδευτι-
κούς µας, διότι σίγουρα ο πρωταγωνιστής των νέων σχολείων
είναι ο µαθητής, αλλά ο σκηνοθέτης είναι ο εκπαιδευτικός. Και
χρειαζόµαστε τον καλύτερο για τα παιδιά µας, γιατί έχουν στα
χέρια τους τις τύχες, αλλά και τις ψυχές των απιδιών µας. Και
δεν µπορεί αυτός που τελειώνει µία σχολή να θεωρείται εκ προ-
οιµίου ικανός να διδάξει τα παιδιά µας. Γι όλα αυτά είµαστε εδώ,
για να αναβαθµίσουµε το ρόλο του εκπαιδευτικού.

Και θέλω από εδώ να απευθύνω ένα ερώτηµα στους εκπαι-
δευτικούς που προχθές έκαναν αυτήν την επέµβαση, παρέµβαση
και εισβολή στη ΝΕΤ. ∆εν τους ανησυχεί τους ίδιους, δεν τους
ενοχλεί το ότι έχουµε τους περισσότερους εκπαιδευτικούς από
όλες τις χώρες -έχουµε επίσηµα στοιχεία – και σχεδόν κανένα
παιδί µας δεν µαθαίνει γράµµατα στο δηµόσιο σχολείο, ότι ορ-
γιάζει η παραπαιδεία για να πάρουν τα όποια εφόδια χρειάζονται
τα παιδιά µας;

Γι’ αυτό εγώ θεωρώ ότι έπρεπε και η Αντιπολίτευση να το
εγκρίνει και να βοηθήσει, αλλά αυτό χρειάζεται µία µεγαλοσύνη
που πιθανόν στην κρισιµότητα των καιρών δεν τη δείχνει η Νέα
∆ηµοκρατία. Εξάλλου, βλέπουµε και καινούργιες εξελίξεις που
δεν µας τιµούν. Αλλά, κυρίως θα έλεγα ότι οι εκπαιδευτικοί
πρώτα θα έπρεπε να είναι εδώ µέσα, δίπλα µας σ’ αυτήν την προ-
σπάθεια, να συνεισφέρουν για το καλύτερο κι όχι να συζητάµε
αν θα είναι τρίµηνο ή εικοσιτετράµηνο κι αν θα µπει µε την πλά-
για ή όχι θέση αυτή στο δηµόσιο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κυρία
Μερεντίτη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Πρέπει να είναι ικανός να αξιολο-
γείται και να επιβραβεύεται γιατί τέλος πάντων, η κρίση είναι και
µία ευκαιρία επιτέλους σ’ αυτήν τη χώρα να δώσουµε νόηµα στη
γοητεία της αξίας και της παραγωγικότητας και αυτό προσπα-
θούµε µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η κ. Αικατερίνη Φαρ-
µάκη-Γκέκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, εν µέσω µιας πολυεπίπεδης κρίσης που συµπιέζει τις οικο-
νοµικές επιλογές µας και επηρεάζει την κοινωνική ζωή του
τόπου, η Κυβέρνηση έχει να επιτελέσει ένα τεράστιο ιστορικό
χρέος, να βάλει τη χώρα σε µία νέα κατεύθυνση, σε µια και-
νούργια ρότα, να δηµιουργήσει νέα προοπτική και να εµπνεύσει
τους πολίτες στο δρόµο για την Ιθάκη.

Το βασικό µέσο για να φτάσουµε στον προορισµό αυτό είναι
και η εκπαίδευση και φυσικά πρέπει να επενδύσουµε εκεί, διότι
εκεί επένδυσαν και πέτυχαν άλλες χώρες που έχουν κάνει πρό-
τυπα εκπαιδευτικά συστήµατα και που σήµερα, παρά το µεγάλο
ποσοστό φτώχειας που τις χαρακτηρίζει, αναδύονται ως οι νέες
µεγάλες υπερδυνάµεις του µέλλοντος.

Αυτήν την νέα πορεία προς τα εµπρός επιλέγουµε να την κά-
νουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο, αλλά µε κεντρική µας στόχευση
πρώτα ο µαθητής, εκείνος που βιώνει την έλλειψη των καθηγη-
τών και των συγγραµµάτων, εκείνος που αναγκάζεται να αποµα-
κρυνθεί από τον ενεργό πυρήνα του σχολείου, όχι γιατί το
επιλέγει, αλλά γιατί κάποιοι του το επιβάλλουν µε τον τρόπο τους
και την έλλειψη του ενδιαφέροντος προς αυτόν.

Η επιλογή του Υπουργείου Παιδείας είναι σαφέστατη και οι αλ-
λαγές είναι σηµαντικές σε τοµείς όπως:

Πρώτος τοµέας, η αξιοποίηση του εκπαιδευτικού δυναµικού. Ο
χώρος της εκπαίδευσης χαρακτηρίζεται από µία σηµαντική ιδιο-
µορφία. Ο πτυχιούχος εκπαιδευτικός που µπαίνει σε µία τάξη
πρέπει και να µπορεί να διδάξει, κάτι διόλου αυτονόητο ή εύκολο.
Η πολιτεία έχει χρέος να επιλέξει τους άριστους εκπαιδευτικούς
µε βάση συγκεκριµένα κριτήρια. Γι’ αυτό καθιερώνουµε ως ανα-
γκαία προϋπόθεση συµµετοχής στο διαγωνισµό εκπαιδευτικών
στο ΑΣΕΠ, το πιστοποιητικό παιδαγωγικής και διδακτικής επάρ-
κειας, ότι αναγνωρίζουµε εκ των προτέρων ότι η επιτυχία στις
εξετάσεις συνοδεύεται και από τις ανάλογες παιδαγωγικές ικα-
νότητες του εκπαιδευτικού. Θεσπίζουµε επιπλέον κριτήρια για
την κατάταξη των εκπαιδευτικών στους τελικούς πίνακες εκτός
της βαθµολογίας, τη γλωσσοµάθεια, την πιστοποιηµένη γνώση
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υπολογιστή, την κατοχή δεύτερου πτυχίου ή µεταπτυχιακού, την
πραγµατική προϋπηρεσία και άλλα κοινωνικά κριτήρια. Ξεκαθα-
ρίζουµε ότι τα λειτουργικά κενά στην πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση θα καλύπτονται εφεξής µόνο από
επιτυχόντες του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, για τον οποίο ορίζεται
η διεξαγωγή του ανα διετία µε όρους ανοιχτούς για όλους.

∆εύτερος τοµέας, η λειτουργία του σχολείου. Είναι καιρός να
σταµατήσει το φαινόµενο κάθε Σεπτέµβριο να δίνουµε µάχη µε
το χρόνο, προκειµένου να καλυφθούν τα κενά σε εκπαιδευτικούς
όπως-όπως εις βάρος της σωστής λειτουργίας του σχολείου,
αλλά και των µαθητών που χάνουν υπερπολύτιµες µαθητικές
ώρες. Προκειµένου να σταµατήσει η κατάσταση αυτή καθιερώ-
νεται αφ’ ενός µεν ο έγκαιρος εντοπισµός των κενών οργανικών
θέσεων κάθε σχολείου µέσω ηλεκτρονικού υπολογιστή, αφ’ ετέ-
ρου ένα αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής στελέχωσης της διοίκη-
σης µε βάση συγκεκριµένα, αξιοκρατικά κριτήρια. Σκοπός µας
να σταµατήσουµε τις κοµµατικές, αδιαφανείς κι επιλεκτικές το-
ποθετήσεις διευθυντών, στις οποίες είχαµε συνηθίσει κατά κόρον
στο παρελθόν.

Τρίτος τοµέας, αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. ∆υστυχώς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµένει ακόµη και σήµερα ταµπού
στην εκπαιδευτική κοινότητα το ζήτηµα της αξιολόγησης των κα-
θηγητών. Παρ’ όλα αυτά, θεωρώ ότι οι εκπαιδευτικοί πρέπει να
έχουν µεγαλύτερη εµπιστοσύνη στις δυνάµεις τους, στις ικανό-
τητές τους, στις γνώσεις τους. Έχουµε άριστους εκπαιδευτικού.
Πρέπει να το αποδείξουν και στην πράξη. Σήµερα, το Υπουργείο
αποφασίζει να αξιολογήσει τους νεοδιοριζόµενους εκπαιδευτι-
κούς και να καθιερώσει νέους θεσµούς, όπως τον µέντορα, ο
οποίος ως έχων µεγάλη διδακτική εµπειρία θα εµψυχώνει και θα
καθοδηγεί ένα νεοδιοριζόµενο εκπαιδευτικό.

Πέρα από αυτές τις απαραίτητες ρυθµίσεις για την αποκατά-
σταση της δικαιοσύνης, της διαφάνειας και της καλύτερης λει-
τουργίας των σχολείων, προχωράµε και σε µία ξεκάθαρη και
σύµφωνη µε τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης λύση
για τα κολλέγια που τα ονοµάζουµε κέντρα µεταλυκειακής εκ-
παίδευσης, κρατώντας µια γενναία και ειλικρινή στάση, συµβατή
µε το κοινοτικό δίκαιο, αλλά και µε το ισχύον εκπαιδευτικό µας
σύστηµα. Θεσπίζουµε κανόνες και όρους λειτουργίας, προκει-
µένου να υπάρχει ένα δίκαιο και αξιόπιστο και εκπαιδευτικά ορθό
θεσµικό πλαίσιο που να ελέγχει και να αξιολογεί τους όρους λει-
τουργίας και να χορηγεί άδειες στα κέντρα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι στην Ελλάδα
έχει πραγµατοποιηθεί στο χώρο της εκπαίδευσης ο µεγαλύτε-
ρος αριθµός µεταρρυθµίσεων από το 1960 και µετά.

Εν τούτοις αναγνωρίζουµε όλοι σήµερα ότι η δηµόσια εκπαί-
δευση ασθενεί. Κάτι φταίει. Φιλοδοξούµε, όµως, εµείς σήµερα
µε το νοµοσχέδιο αυτό που αποτελεί την αρχή µιας σειράς νο-
µοθετηµάτων και παρεµβάσεων στο χώρο της εκπαίδευσης να
βάλουµε νέες βάσεις για µια δηµόσια εκπαίδευση υψηλού επι-
πέδου για όλους που να εξελίσσει τις δυνατότητες των µαθητών
και να αξιοποιεί και τις ικανότητες των εκπαιδευτικών. Θέλουµε
σχολεία που να είναι πυρήνες γνώσης και να σφυρηλατούν υγι-
είς προσωπικότητες.

Θέλουµε τέλος, το ταξίδι των µαθητών µας να είναι µακρύ,
πλούσιο και εποικοδοµητικό µε συνοδοιπόρους τους καθηγητές
τους και ολόκληρη την εκπαιδευτική κοινότητα σε µια προσπά-
θεια, όχι µόνο για τη διασφάλιση µιας θέσης στα δηµόσια σχο-
λεία, αλλά κυρίως για τη δηµιουργία µιας καλύτερης παιδείας
για όλους µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι την συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα ένα
µέλη του συλλόγου Εθελοντική ∆ράση «Θες να γίνουµε φίλοι».

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ Μιχάλης Τζελέπης.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα
µας βρίσκεται αντιµέτωπη µε µια πολύ βαθιά οικονοµική κρίση. Η
επένδυση στον άνθρωπο είναι περισσότερο από κάθε άλλη φορά
επιτακτική ανάγκη, γιατί είναι το µέλλον της χώρας µας. Η παι-
δεία υπήρξε και αυτή θύµα της προηγούµενης διακυβέρνησης,
ίσως µάλιστα το τραγικότερο. Κατόρθωσε σε εξαιρετικά σύντοµο
χρονικό διάστηµα να απαξιώσει το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύ-
στηµα υπό χρηµατοδότηση, αυταρχισµό, αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις, τυφλές συγκρούσεις, πολιτική µε το βλέµµα στο χθες και
στα συµφέροντα των λίγων. Η κατάσταση χρειάζεται επειγόντως
ανατροπή και ρήξεις και αυτό υπόσχεται το υπό ψήφιση νοµο-
σχέδιο. Χρειάζεται µια αληθινή επανάσταση που θα φέρει την εκ-
παίδευση στο ρυθµό των σύγχρονων εξελίξεων και τη γνώση
στην καρδιά της κοινωνίας. Η γνώση είναι βασικός πυλώνας του
κοινωνικού κράτους και η παιδεία το θεµέλιό του, καθοριστική
για την πρόοδο και την ανάπτυξή του. Κι’ αυτό οφείλει να είναι η
προτεραιότητά µας σαν Κυβέρνηση.

Παρατηρώντας την παιδεία στη χώρα µας καταλήγουµε αβία-
στα στα εξής:

Ο όρος εκπαίδευση έχει αντικαταστήσει την παιδεία στη χώρα
µας. Η εκπαίδευση στη χώρα µας δεν είναι δωρεάν. Αποτελεί µια
διαρκή οικονοµική πληγή που µεγαλώνει από γενιά σε γενιά. Η
πολιτική της χώρας µας για την παιδεία αλλάζει ανά τακτά χρο-
νικά διαστήµατα. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την ανυπαρξία εθνι-
κής πολιτικής, την απάθεια και την απαξίωση του σχολείου και
της γνώσης, ως εφόδιο στο νέο άνθρωπο.

Η κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας πιστή στις νεοφιλελεύ-
θερες ιδέες της µετέτρεψε σταδιακά την παιδεία από αγαθό σε
παροχή υπηρεσιών. Σήµερα η Κυβέρνηση της χώρας οφείλει να
αξιοποιήσει την παιδεία ως βασικό µοχλό του νέου αναπτυξια-
κού σχεδιασµού για τη χώρα και χωρίς να ξεχνάει ότι η προο-
δευτική προσέγγιση του θέµατος είναι µονόδροµος. Η βασική
µας αρχή δεν πρέπει να είναι άλλη από την ακόλουθη: ∆ηµόσια,
υψηλής ποιότητας δωρεάν παιδεία για όλους καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της ζωής.

Ως προοδευτική Κυβέρνηση είναι ανάγκη να ενισχύσουµε τις
βαθµίδες της εκπαίδευσης, όσο ποτέ στο παρελθόν. Η ενίσχυση
και η διασφάλιση του δηµόσιου χαρακτήρα της εκπαίδευσης εί-
ναι εκ των ουκ άνευ. Σ’ αυτήν µας την προσπάθεια πρέπει να
βρούµε τους συµµάχους µας. Ο στρατηγικός µας σύµµαχος
στην επίτευξη των στόχων µας για την παιδεία δεν είναι άλλος
από την ίδια την κοινωνία και το σύνολο της εκπαιδευτικής κοι-
νότητας. Εκπαιδευτικοί, νηπιαγωγοί, δάσκαλοι, καθηγητές είναι
οι εκφραστές της εκπαιδευτικής πολιτικής και οι µεταφορείς της
γνώσης σε όλους. Η επιµόρφωση του εκπαιδευτικού, η προσή-
λωση στο εκπαιδευτικό του έργο, η επαγγελµατική του ικανότητα,
η διάθεση, η συνεχής και διαρκής αξιολόγηση, η αποκλειστικό-
τητά τους στο αντικείµενο είναι βασικά θέµατα που η επίλυσή
τους θα µετατρέψει τον εκπαιδευτικό από ένα εργαζόµενο που
εργάζεται για τα προς το ζειν σ’ ένα δηµόσιο λειτουργό που
συµµετέχει στη διαµόρφωση της κοινωνίας µας και στην καλ-
λιέργεια του νου µας.

Ο χώρος στον οποίο θα εφαρµόσουµε τις πολιτικές µας είναι
το δηµόσιο σχολείο πανεπιστήµιο. Το ολοήµερο σχολείο και η
επέκτασή του σε όλη τη χώρα, η στροφή προς την τεχνική εκ-
παίδευση, το ανοικτό σχολείο και η σύνδεση µε τις τοπικές κοι-
νωνίες µέσω ενός εθνικού σχεδίου – προγράµµατος είναι οι
δεσµεύσεις µας που υλοποιούνται σήµερα, όσον αφορά την
πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση και αποτελούν τα
πρώτα βήµατα προς την επίλυση της οικονοµικής πληγής που
προκαλεί η σηµερινή δήθεν δωρεάν παιδεία.

Στην πορεία της χώρας µας στο µέλλον τα παραπάνω είναι
απαραίτητα βήµατα για την πρόοδο και την ανάπτυξή της. Είναι
στόχοι που απαιτούν υποµονή, χρόνο και κυρίως ρήξη µε κατε-
στηµένα, συντεχνίες που εξυπηρετούνται από την υπάρχουσα
κατάσταση. Χρειάζονται πολιτικές και πρακτικές, τόσο σε εθνικό,
όσο και ευρωπαϊκό επίπεδο. Χρειάζεται σύνεση, ώστε να απο-
φεύγονται λάθη και παλινωδίες του παρελθόντος. Άλλωστε στην
προσπάθεια της κυβέρνησης για µια αλλαγή πορείας της χώρας
µας, η παιδεία, που είναι βασικός και στρατηγικός στόχος, έχει
ουσιαστικό υποκείµενο τους νέους ανθρώπους. Οι νέοι άνθρωποι
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αυτής της χώρας όπως και οι οικογένειές τους αντιλαµβάνονται
πρώτοι τις ανάγκες του σήµερα, βιώνουν πρώτοι την οικονοµική
επιβάρυνση της δωρεάν παιδείας, συµβάλλουν πρώτοι στα θε-
τικά και αντιστέκονται πρώτοι στα αρνητικά που τους γυρίζουν
στο παρελθόν. Ας µην ξεχνάµε ότι βρισκόµαστε σε µια περίοδο
που ο κίνδυνος τα παιδιά µας να ζήσουν χειρότερα από εµάς
είναι υπαρκτός, να µην πω βέβαιος πλέον. Οι νέοι άνθρωποι δεν
το αξίζουν αυτό. Γι’ αυτό χρειάζονται µια κυβέρνηση προσηλω-
µένη στους στόχους της, εξυπηρετώντας τα συµφέροντα των
πολιτών και τη χώρα.

∆υστυχώς η χθεσινή διακυβέρνηση της χώρας συνήθιζε να µην
ασχολείται µε τα σηµαντικά και να παίζει µε τα ασήµαντα. ∆εν
χρειάζεται να την ακολουθήσουµε ούτε να πέσουµε στις παγίδες
της. Σήµερα µιλάµε, σχεδιάζουµε και νοµοθετούµε την παιδεία
του αύριο του µέλλοντος, ως τη σηµαντικότερη µελλοντική επέν-
δυση της χώρας στην σύγχρονη ιστορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Χρύσα Αράπογλου.
ΧΡΥΣΑ ΑΡΑΠΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, ζούµε και λειτουργούµε σε εξαιρετικές εθνικά

συνθήκες, µιας οδυνηρής οικονοµικής, αναπτυξιακής και κοινω-
νικής µετάβασης και είναι στο χέρι µας, στο χέρι της πολιτικής,
των πολιτικών, αλλά και των πολιτών, στην αποφασιστικότητα,
την σοφία, την ειλικρίνεια, τη στόχευσή µας, την επίγνωση, τη
συνεργασία να βάλουµε εµείς όλοι την υπογραφή µας για το πώς
θα εξελιχθεί η ιστορία ή διαφορετικά να γίνουµε αθύρµατα σε
χέρια άλλων. Και, βεβαίως, να συνδέσουµε το όνοµά µας και την
παρουσία µας µε µια ουσιαστική κατάρρευση.

Εδώ, λοιπόν, χρειάζονται οι µεγάλες µεταρρυθµιστικές πρω-
τοβουλίες και επειδή η λέξη µεταρρύθµιση στη χώρα είναι εξαι-
ρετικά παρεξηγηµένη, όσον αφορά τις ουσιαστικές παρεµβάσεις
της Κυβέρνησης, πιστεύω ότι κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα δεν
µπορεί να διαφωνήσει ότι η παιδεία αποτελεί το βασικό λίθο για
την ευηµερία και την ανάπτυξη της κοινωνίας. Σε όλη αυτήν την
πολύπλευρη κρίση που βιώνουµε όλα τα τελευταία χρόνια, από
το χώρο της πολιτικής µέχρι τα παραδείγµατα του ωχαδερφι-
σµού και τις ήσσονος προσπάθειας, κρίση που µε τον πιο σκληρό
τρόπο έφερε στην επιφάνεια αυτή η δηµοσιονοµική περιπέτεια
που ζούµε τους τελευταίους µήνες, δεν υπάρχει Έλληνας πολί-
της που να µην αξιολόγησε και να µην αξιολογεί συµπεριφορές,
ως αποτέλεσµα παιδείας. Γιατί όταν η παιδεία δεν συνιστά µια
ολοκληρωµένη διαδικασία γνώσεων, στάσεων, δεξιοτήτων,
αρχών, αξιών και οραµάτων, κανείς δεν µπορεί να ευελπιστεί σε
ανατροπές και ουσιαστικές αλλαγές.

∆εν είναι τυχαίο άλλωστε ότι η ελληνική παιδεία υπήρξε ο µο-
χλός και το όχηµα κάθε λαµπρής περιόδου της ελληνικής ιστο-
ρίας και σηµείο αναφοράς παγκοσµίως. Και να µην ξεχνάµε ότι
η βάση της ελληνικής παιδείας, η διαφορετικότητα που λέγεται
ότι κατ’ ουσία γέννησε και τον ελληνικό πολιτισµό είναι αυτή η
ουσία της αµφισβήτησης.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι όταν ένα πλέγµα ρυθµίσεων και παρεµβά-
σεων κυβερνητικών µπορέσει να ανάξει, να σηκώσει την παιδεία
σε αυτά τα επίπεδα, στα επίπεδα όχι της αποµνηµόνευσης της
γνώσης, όχι της αγγαρείας, αλλά της ουσιαστικής γνώσης και
ταυτοχρόνως της ουσιαστικής αµφισβήτησης, τότε, πραγµατικά,
µπορεί να µετατρέψει την εικόνα της Ελλάδας τα επόµενα χρό-
νια.

Γιατί την παιδεία, λοιπόν, και την εκπαίδευση πιο συγκεκρι-
µένα, οφείλουµε σε αυτήν την παρούσα κρίση -που όλοι ευελπι-
στούµε να εξελιχθεί σε µία ευκαιρία- να την αντιµετωπίσουµε
πολύπλευρα, µε ένα ολοκληρωµένο και συνεχές πλέγµα αλλα-
γών και µεταρρυθµίσεων σε όλες τις εκφάνσεις του παιδαγωγι-
κού έργου που θα είναι σύµφωνες µε τις ραγδαίες οικονοµικές,
τεχνολογικές, κοινωνικές εξελίξεις που πάντα τρέχουν πιο γρή-
γορα από εµάς. Με ένα πλέγµα αλλαγών που µέσα σε πλαίσιο
ισότητας, αξιοκρατίας, ισονοµίας, κοινωνικής ευαισθησίας και
αλληλεγγύης δεν θα υποκύπτει σε µικροκοµµατικές πιέσεις, σε
συµφέροντα οµάδων, σε επανάληψη πολιτικών µικροδιαχείρισης,
αλλά θα έχει ως µη διαπραγµατεύσιµη αξία, την ποιότητα που
οφείλουµε να διασφαλίσουµε όλοι στο ελληνικό σχολείο και στα

παιδιά.
Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, εντάσσεται και η σηµερινή νοµοθε-

τική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που αποτελεί το πρώτο νο-
µοσχέδιο µιας σειράς πρωτοβουλιών που θα ακολουθήσουν στο
µέλλον και που έχουν ως στόχο ένα άλµα ποιότητας στο χώρο
της παιδείας. Το κεντρικό σύνθηµα είναι «πρώτα ο µαθητής» και
είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ίσως αυτό και από µόνο του µπορεί
να είναι η υπεραξία της νοµοθετικής πρωτοβουλίας, εάν αυτό
γίνει συνείδηση όλων µας.

Τα ζητήµατα που έχουν να επιληφθούν είναι πολλά και τα στοι-
χήµατα ακόµη µεγαλύτερα. Από την εργασιακή θέση των λει-
τουργών της εκπαίδευσης, που αδίκως ορισµένες φορές
µπαίνουν στο µάτι του κυκλώνα, από την απουσία επαρκών υπο-
δοµών σε επίπεδο σχολικής στέγης, αλλά και φυσιογνωµίας του
ίδιου του σύγχρονου σχολείου -που ελπίζουµε, κυρία Υπουργέ,
να είναι το επόµενο βήµα γιατί δεν µπορεί το 2010 να γίνονται
µαθήµατα σε προκάτ κτήρια ή σε επικίνδυνα κτήρια- και βεβαίως,
εδώ µπαίνει και το θέµα του δηµοσίου χώρου.

Πάντα στην Ελλάδα και όχι µόνο στη χώρα µας, αλλά και στις
χώρες µε ανεπτυγµένη παιδεία τα σχολεία είναι ο σηµαντικός δη-
µόσιος χώρος. Στην Ελλάδα έχουµε πετύχει το αντίθετο. Ο ιδιω-
τικός χώρος να είναι πολύ πιο σηµαντικός τα τελευταία χρόνια
από το µελαγχολικό, στην καλύτερη περίπτωση, χώρο του δη-
µόσιου σχολείου.

Τα στοιχήµατα, λοιπόν, είναι πολλά. Ευελπιστώ ότι µία Κυβέρ-
νηση που τολµά και δεν φοβάται το πολιτικό κόστος θα τα αντι-
µετωπίσει παρά τη δύσκολη δηµοσιονοµική προσαρµογή της
επόµενης τετραετίας. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιχειρεί να
κάνει την αρχή και να βάλει τάξη στα αυτονόητα, ξεκινώντας από
τον τρόπο διορισµού των εκπαιδευτικών στο πρώτο κεφάλαιο και
βασικό.

Είναι αλήθεια ότι, δυστυχώς, η παιδεία τις τελευταίες δεκαε-
τίες ποτέ δεν αντιµετωπίστηκε µε την αναγκαία πολιτική βούληση
για πραγµατικές αλλαγές. Το σύστηµα διορισµού των εκπαιδευ-
τικών, παρά τις καλές προθέσεις, εξελίχθηκε σε ένα νοµοθετικό
λάστιχο που κάθε κυβέρνηση το τέντωνε και λίγο παραπάνω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρθηκα και στην αντίστοιχη επιτροπή της Βουλής για τα

δεκάδες αιτήµατα που φθάνουν στα γραφεία όλων µας, από κοι-
νωνικές οµάδες που συχνά αλληλοκατηγορούνται. Αυτό είναι
που καταφέραµε µε αυτήν τη µικροκοµµατική πολιτική. Η συ-
γκεκριµένη αναφορά µάλιστα παραφράστηκε, από πρώην
Υπουργό της Νέας ∆ηµοκρατίας, που τουλάχιστον θα έπρεπε να
έχει την ευθιξία να µην οµιλεί και θα αναφέρω παρακάτω και στα
άρθρα γιατί. Είχε ένα και µοναδικό στόχο η αναφορά µου. Να
αναδείξει ότι η περιχαράκωση της κοινωνίας γύρω από το ατο-
µικό και η στενή θεώρηση των αξιών κάτω από το πρίσµα συντε-
χνιακών συµφερόντων, σίγουρα αποτελεί δείγµα κατάρρευσης
της ίδιας της κοινωνίας.

Και αυτή η κρίση είναι η σηµαντικότερη και αυτή µπορεί να µας
συµπαρασύρει όλους µας δικαίους και αδίκους. Αν δεν καταφέ-
ρουµε να την ξεπεράσουµε, καµµία οικονοµική ανάκαµψη δεν θα
είναι εφικτή. ∆ιαφάνεια, λοιπόν, παντού και επιστροφή στην πο-
λιτική του αυτονόητου. Στην εντιµότητα, στο δηµόσιο έλεγχο,
στην αξιοκρατία, τη λογοδοσία, την ηθική στην πολιτική, την από-
φαση για µεγάλες αλλαγές.

Κυρία Υπουργέ, έχω να καταθέσω και µία καταγγελία, την
οποία παρακαλώ να την εξετάσετε. Θα αφήσω τα χαρτιά, κύριε
Πρόεδρε, στο Προεδρείο. Είναι το απόλυτο δείγµα, µου το έχουν
φέρει αδιόριστοι εκπαιδευτικοί οι οποίοι ζουν το δικό τους
δράµα. Είναι οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι δεν είχαν µπάρµπα στην
Κορώνη να πάρουν δύο και τρεις ώρες µαθηµάτων για να κατα-
γράψουν κάποια µόρια -τη µοριοδότηση για την οποία όλοι σή-
µερα υπεραµυνόµαστε- και κατανοούµε, βεβαίως, το πρόβληµα
και όλων αυτών που έχουν αντίστοιχα θέµατα, αλλά δεν µπορεί
να εµφανίζονται απόφοιτοι, τελειόφοιτοι το 2009 µε προϋπηρε-
σία.

Λοιπόν, θα σας το καταθέσω και παρακαλώ πολύ, πριν ολο-
κληρωθεί η συζήτηση του νοµοσχεδίου να έχουµε µία απάντηση.
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(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αράπογλου Χρυσή καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι πολύ σηµαντική, λοιπόν, η σηµερινή πρωτοβουλία, διότι
όλα µπορούν να αλλάξουν εάν αλλάξει η θεώρηση της παιδείας
και της εκπαίδευσης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
πρώτα ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής τριάντα τέσ-
σερις µαθητές και µαθήτριες και δεκατέσσερις εκπαιδευτικοί-
συνοδοί τους από το 12ο ∆ηµοτικό Σχολείο Χανίων Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Βλέπω ο πατριώτης σας, κ. Ευτύχιος ∆αµιανάκης χειροκροτεί
περισσότερο από τους άλλους και ο συντοπίτης σας από το Ηρά-
κλειο, παρά τις αντιρρήσεις που έχετε για το εφετείο, και εκείνος
χειροκροτεί. Και εµένα, αν µου επιτρέπετε να πω, τα Χανιά είναι
µία από τις οµορφότερες πόλεις, εάν δεν υπήρχαν τα Γιάννενα
βέβαια.

Με επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλ-
νικο η Βουλευτής, κ. Έλσα Παπαδηµητρίου, ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Το λόγο έχει τώρα η κ. Ευγενία Τσουµάνη-Σπέντζα, Βουλευ-

τής της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΣΟΥΜΑΝΗ-ΣΠΕΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση και η επαγγελµα-

τική κατάρτιση αποτελούν κρίσιµους παράγοντες για την ανά-
πτυξη και την κοινωνική συνοχή, η οποία στηρίζει την
πρωτοπορία στη γνώση.

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η ανώτατη εκπαίδευση και η δια βίου
µάθηση αποτελούν προτεραιότητες, έτσι ώστε όλοι οι πολίτες
να µπορούν να αποκτούν δεξιότητες και προσόντα που θα τους
βοηθούν να αναπτύσσονται στην ευρωπαϊκή κοινωνία και οικο-
νοµία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεταξύ των παθολογικών αιτιών
που έχουν συντελέσει σε συσσωρευµένες δυσλειτουργίες του
εκπαιδευτικού συστήµατος, εντάσσονται η ανεπαρκής κατάρτιση
και επιµόρφωση των εκπαιδευτικών λειτουργών, οι τρόποι αξιο-
λόγησής τους, οι αµφισβητούµενες διαδικασίες επιλογής διοι-
κητικών στελεχών εκπαίδευσης, και εδώ παραπέµπω στα είκοσι
δύο χρόνια διακυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ σε σχέση µε τα οκτώ της
Νέας ∆ηµοκρατίας την τελευταία περίοδο.

Με δεδοµένα τα παραπάνω ζητήµατα, η αναβάθµιση της επι-
στηµονικής και παιδαγωγικής κατάρτισης των εκπαιδευτικών
αποτελεί ζητούµενο κοινής αποδοχής. Όµως, ο επιτυχής σχε-
διασµός ασφαλώς προϋποθέτει µεταξύ άλλων και συστηµατική
συνεργασία και έναν ελάχιστο βαθµό συναίνεσης µε την κατη-
γορία των ενδιαφεροµένων και εν προκειµένω µε τους εκπαι-
δευτικούς λειτουργούς που βιώνουν καθηµερινά τα προβλήµατα
στη λειτουργία του συστήµατος και σε κάθε περίπτωση καλού-
νται να ανταποκριθούν σε στόχους.

Σ’ αυτό το σηµείο, η Κυβέρνηση έδωσε εξετάσεις και δυστυ-
χώς απέτυχε παρά τις ανοιχτές διαδικασίες που επαγγέλετο. Η
Υπουργός Παιδείας επέλεξε να µην θέσει το σχέδιο νόµου υπ’
όψιν των εκπαιδευτικών οργάνων και κώφευσε στο αίτηµα των
λειτουργών µέσης εκπαίδευσης να προηγηθεί διάλογος πριν από
τη συζήτηση στη Βουλή.

Έτσι, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις, προτείνονται ερήµην των
βασικών συντελεστών επιτυχίας του όλου εγχειρήµατος. Αλλά
και εκ του γεγονότος αυτού, εκπορεύονται οι αδυναµίες του προ-
ωθούµενου σχεδίου νόµου και θα εστιάσω σε δύο-τρία σηµεία
πολύ επιγραµµατικά.

Κατ’ αρχάς, απουσιάζει παντελώς το θέµα της επιµόρφωσης
από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Η επιµόρφωση των εκπαιδευ-
τικών, όπως είναι η επιµόρφωση σε καινοτοµία, η ενίσχυση της
συµµετοχής σε ερευνητικές δράσεις, η ενδοσχολική επιµόρ-
φωση, η επιµόρφωση σε θεµελιώδεις αξίες του ανθρώπου, η
αντιµετώπιση των στερεοτύπων, η δυνατότητα γνώσης για την
αντιµετώπιση ιδιαίτερα αρνητικών κοινωνικών φαινοµένων της
εποχής µας, όπως είναι η βία, αποτελούν θεσµούς πολύ σηµα-
ντικούς για τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη του ίδιου του
εκπαιδευτικού συστήµατος. Χώρες, λοιπόν, που επένδυσαν στον
τοµέα αυτόν, απολαµβάνουν σήµερα ικανοποιητικούς ρυθµούς
ανάπτυξης.

∆εύτερον, µε την προτεινόµενη ρύθµιση εκπαιδευτικοί µε µε-
γάλη προϋπηρεσία, χάνουν το δικαίωµα που είχαν κατοχυρώσει
και έτσι ακυρώνονται επαγγελµατικοί σχεδιασµοί και οικογενεια-
κοί προγραµµατισµοί χιλιάδων ανθρώπων σε πολύ δύσκολες πε-
ριόδους. Το ίδιο λίγο-πολύ ισχύει και για την κατηγορία των
ατόµων µε αναπηρία που, επίσης, δεν υπάρχει µέριµνα στο συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ο νεοεισαγόµενος θεσµός του µέντορα, πολύ θετικός κατά τα
λοιπά, παρουσιάζει ωστόσο ζητήµατα, αφού αφ’ ενός οι προϋ-
ποθέσεις και τα προσόντα στη θέση αυτή δεν είναι σαφώς κα-
θορισµένα, όπως ασαφής είναι και ο ρόλος που καλείται να
διαδραµατίσει.

Επίσης, αµφισβητούµενη είναι και η επάρκεια και η καταλλη-
λότητα του ΕΚΕΠΙΣ, για το λόγο για τον οποίο επικαλείται το νο-
µοσχέδιο τη συµβολή του.

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να σταθώ και σ’ ένα σηµείο του νοµο-
σχεδίου που σχετίζεται πολλαπλώς µε το στόχο της αναβάθµι-
σης, τόσο της σχολικής, ιδίως της δευτεροβάθµιας, όσο και της
πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης. Και αυτό αφορά την απόφαση να
καταργηθεί η βάση του 10 για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, η οποία απόφαση είναι κατά βάση ατεκµηρίωτη και
βεβιασµένη.

Ατεκµηρίωτη, διότι η επίκληση των ανά την περιφέρεια πανε-
πιστηµιακών τµηµάτων µε άδειες αίθουσες και καθηγητές χωρίς
διδακτικό προσωπικό, καταδεικνύει ακριβώς το αποτέλεσµα µιας
πελατειακής αντίληψης της εκπαιδευτικής πολιτικής, µιας πολι-
τικής που προέκρινε τη δηµιουργία τµηµάτων και σχολών, χωρίς
ουσιαστικό επιστηµονικό αντικείµενο, ανεπαρκείς υποδοµές και
µε διδακτικό προσωπικό ίσως αµφισβητούµενης επιστηµονικής
συγκρότησης.

Καταλήγουµε, λοιπόν, έτσι να συντηρούµε µε τεχνητή αναπνοή
τµήµατα που δεν είναι πραγµατικά βιώσιµα και µάλιστα σε πε-
ρίοδο οικονοµικής κρίσης. Βεβιασµένη δε είναι η απόφαση αυτή,
διότι σε κάθε περίπτωση δεν υπάρχουν στοιχεία τα οποία επιβε-
βαιώνουν αυτήν την ανάγκη, παρά την επίκλησή τους από το κεί-
µενο του νοµοσχεδίου και τις θέσεις της Υπουργού. Εν
προκειµένω δε, µε την απόφαση αυτή δίνουµε και ένα λάθος µή-
νυµα, κύριε Πρόεδρε, σε όλη την νεολαία, που την καλούµε να
ανταποκρίνεται σε πολύ χαµηλούς στόχους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναβάθµιση του ρόλου του
εκπαιδευτικού λειτουργού ως αυτονόητη συνθήκη για ένα καλύ-
τερο σχολείο δεν είναι εφικτή µόνο µε ρυθµίσεις τεχνικού χαρα-
κτήρα. Κυρίως, δεν είναι εφικτή στο βαθµό που το σύστηµα θα
συνεχίσει να υποχρηµατοδοτείται, αδυνατώντας έτσι να καλύψει
τις ανάγκες των συντελεστών του συστήµατος, δηλαδή των εκ-
παιδευτικών και των µαθητών, αλλά και τις απαιτήσεις µιας δυ-
ναµικής και ταχύτατα εξελισσόµενης κοινωνίας της γνώσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας, Βουλευτής της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συζητάµε σήµερα επί της αρχής του νοµοσχεδίου που
φέρνει η Κυβέρνηση, για τη δήθεν βελτίωση της κατάστασης των
εκπαιδευτικών µε την αλλαγή του τρόπου αξιολόγησής τους.

Αλλά δράττοµαι της ευκαιρίας, επειδή περνάµε δύσκολες
µέρες και λέµε ότι το µεγάλο πρόβληµα που µας απασχολεί είναι
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η βαθιά οικονοµική κρίση της χώρας, θέλω να πω κάτι που λέω
εδώ και τόσα χρόνια στην εκλογική µου περιφέρεια µε στεντό-
ρεια τη φωνή όταν µε ρωτάνε για τα υπέρ και τα κατά που έκανε
το ΠΑΣΟΚ και θέλω να πως αυτήν τη στιγµή ότι φυσικά στο πλαί-
σιο της πλουραλιστικής κοινοβουλευτικής µας δηµοκρατίας όλα
τα κόµµατα πρέπει να εναλλάσσονται, να έχουν τη δυνατότητα
και καλώς εναλλάσσονται στην διακυβέρνηση της χώρας. Και το
ΠΑΣΟΚ έρχεται τρίτη φορά στην εξουσία, πρώτη φορά το 1981,
το 1993, κυβέρνησε µέχρι τώρα δεκαεννιά χρόνια, έχει κάνει και
θετικά πράγµατα και τα έχουµε αναγνωρίσει.

Όταν µε ρωτούν οι συµπολίτες µου ποιο είναι το µεγαλύτερο
κακό που έκανε το ΠΑΣΟΚ στην Ελλάδα, λέω ότι το µεγαλύτερο
κακό που έκανε είναι στην παιδεία. Το κακό που έγινε στην παι-
δεία είναι µεγαλύτερο από αυτό που έχει γίνει και λέµε σήµερα
ότι έχουµε οικονοµική κρίση. Κατ’ αρχάς εκείνα τα χρόνια προ-
βήκατε, δήθεν προοδευτικά, στην κατάργηση της αξιολόγησης
των διδασκόντων και των διδασκοµένων. Καταργήσατε τον επι-
θεωρητή, αλλάξατε και τους τίτλους του γυµνασιάρχη και του
λυκειάρχη σε διευθυντές, λες και δεν είναι ωραία ελληνική λέξη
το να άρχει κανείς του γυµνασίου ή να άρχει του λυκείου.

Στο δηµοτικό καταργήσατε τη βαθµολογία. Βάλατε τους δα-
σκάλους να µη βαθµολογούν τα γραπτά των µαθητών µε κόκκινο
µολύβι, για να µην έχουν ψυχολογικό πρόβληµα οι µαθητές. Αν
είναι δυνατόν! Προτρέπατε τους δασκάλους να βάζουν σε όλους
10 και φτάσαµε στο σηµείο οι απόφοιτοι της έκτης δηµοτικού το
80% να είναι αριστούχοι. Και προκειµένου η ηθική αµοιβή που
είναι το ποιος θα πάρει τη σηµαία ή ποιος θα είναι παραστάτης,
να γίνεται µε κλήρωση. Που είναι η ευγενής άµιλλα, που προάγει
την πρόοδο στη µόρφωση και τη µάθηση;

Κάνετε δήθεν καινοτοµίες, προκαλέσατε βασικές ελλείψεις
στη µόρφωση. Στο γυµνάσιο υπάρχουν πολλά άχρηστα µαθή-
µατα. Οι µαθητές µας και στο δηµοτικό και στο γυµνάσιο έχουν
προβλήµατα µε τη σπονδυλική τους στήλη, υποχρεώνονται να
κουβαλούν µαζί τους όλα τα βιβλία. Αν είναι δυνατόν! Απ’ αυτό
φαίνεται πόσα πολλά γράµµατα µαθαίνουν; Το πόσο βάρος έχει
η τσάντα τους; Ανεπίτρεπτα πράγµατα. Και ενώ υπάρχουν ώρες
ευέλικτης ζώνης, αντί να διδάσκονται χρήσιµα µαθήµατα, όπως
παραδείγµατος χάρη, η τοπική ιστορία και ο πολιτισµός της πε-
ριοχής ούτε αυτό δεν γίνεται.

Αν πάµε στο λύκειο, τα λύκεια τα έχουµε µετατρέψει σε εξε-
ταστικά κέντρα προετοιµασίας. Στην τρίτη λυκείου, δεν το συζη-
τάµε, αλλά και στην δευτέρα λυκείου τα παιδιά ασχολούνται,
διαβάζουν, µελετούν έξι µαθήµατα. Ξοδεύουν πάρα πολλά λεφτά
στα φροντιστήρια, γιατί; Για να καταφέρουν να περάσουν σε κά-
ποια πανεπιστήµια χαµηλού επιπέδου.

Καταργήσατε τους τόνους και τα πνεύµατα. Όπως, είπε και ο
σπουδαίος φιλόλογος και συγγραφές, ο Σαράντος Καργάκος
«ίσως γλώσσα απνεύµατος είναι γλώσσα απνευµάτιστος», έχασε
το χρώµα της τη ζωντάνια της η ελληνική γλώσσα και αυτό το
λένε, υπάρχουν φωνές από όλο το φάσµα των πολιτικών δυνά-
µεων, που µιλάνε για επαναφορά των τόνων και των πνευµάτων.

Το αν θα είναι ένα σχολείο καλό στην εκπαίδευση, εξαρτάται
από τον πατριωτισµό του διευθυντού κυρίως ή κάποιου εκπαι-
δευτικού. Αν, όµως, όλη η περιρρέουσα ατµόσφαιρα είναι
άσχηµη, πώς να µοχθήσει και να παράγει έργο ο εκπαιδευτικός
που το θέλει αυτό;

Στην ανωτάτη παιδεία µε το νόµο-πλαίσιο του 1982 είχατε
βάλει τους φοιτητές να συνδιοικούν τα πανεπιστήµια, σε πολύ
µεγάλα ποσοστά να αποφασίζουν και για την εκλογή των πανε-
πιστηµιακών δασκάλων. Γι’ αυτό δηµιουργήθηκαν πάρα πολλά
προβλήµατα. Θέλατε όλοι να περνάνε κάπου. Γεµίσατε όλη την
Ελλάδα µε ΑΕΙ και ΤΕΙ. Κάθε πρωτεύουσα νοµού έχει ΑΕΙ, κάθε
κωµόπολη έχει ΤΕΙ. Πλέον τώρα δεν µιλάµε αν κάποιος µαθητής
πέρασε κάπου µε αγωνία, όλοι λέµε που πέρασε. Αυτό είναι το
θέµα; Να έχουµε δηλαδή, τους νέους µας µε πτυχία, χωρίς να
έχουν κανένα αντίκρισµα;

Πώς φαίνεται το χαµηλό επίπεδο της παιδείας µας; Πλέον δεν
έρχονται ξένοι να σπουδάσουν στην Ελλάδα. Κύριε Πρόεδρε, και
στα δικά σας χρόνια και στα δικά µου υπήρχαν πάρα πολλοί αλ-
λοδαποί που σπούδαζαν στα πανεπιστήµια τουλάχιστον των Αθη-
νών και της Θεσσαλονίκης. Πλέον δεν τους έχουµε ούτε αυτούς.

Γιατί; Είµαστε και ακριβοί, αλλά έχουµε και χαµηλό επίπεδο
σπουδών.

∆εν υπάρχει σε καµµία περίπτωση σύνδεση της παραγωγικό-
τητας των αναγκών που έχει η οικονοµία και η κοινωνία σε πτυ-
χιούχους, που παράγουµε. Θέλετε να σας πω τη φιλελεύθερη
άποψη για την παιδεία, που την έλεγα εδώ και τριάντα χρόνια;
Φυσικά ο κάθε νέος έχει δικαίωµα στη µόρφωση, να σπουδάσει
όποια επιστήµη θέλει, κοινωνιολογία, φιλοσοφία, αλλά εσείς του
δώσατε την εντύπωση ότι το πτυχίο του πανεπιστηµίου είναι ταυ-
τόχρονα και πιστοποιητικό διορισµού στο δηµόσιο. Αυτή τη νοο-
τροπία δηµιουργήσατε και αυτό πληρώνουµε σήµερα, κυρία
Υφυπουργέ, που παρευρίσκεστε στην Αίθουσα σήµερα σαν εκ-
πρόσωπος της Κυβέρνησης.

Κάποτε τα ελληνικά πανεπιστήµια ήταν σε υψηλές θέσεις,
είχαν και κάποιες από τις υψηλότερες θέσεις. ∆εν το βλέπουµε
σήµερα. Αυτό φαίνεται και από άλλα πράγµατα. Μαθητές µας
πρώτευαν σε διαγωνισµούς πανευρωπαϊκούς και παγκόσµιους.
Αυτό έχει περιοριστεί.

Και αν θέλετε –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ένα σχολείο
εξαρτάται από το µέσο όρο των αποφοίτων του λυκείου στα δε-
καοκτώ χρόνια τι παιδεία παρέχει. Και όλοι οµολογούν ότι αυτό
το επίπεδο έχει πέσει τα τελευταία χρόνια και γι’ αυτό φέρετε
πολύ µεγάλη ευθύνη εσείς. ∆εν είναι η παιδεία που είχαµε πα-
λιότερα, δυστυχώς, µε το να έχουµε περισσότερες ξένες γλώσ-
σες ή περισσότερες γνώσεις στις νέες τεχνολογίες, όταν δεν
γνωρίζεις την ιστορία της πατρίδας σου, τη γεωγραφία της πα-
τρίδας σου, της Ευρώπης και όλου του κόσµου, την τοπική ιστο-
ρία και τον πολιτισµό. ∆εν είναι παιδεία αυτή.

Και κλείνω λέγοντας ότι το µεγάλο κατάντηµα, στο οποίο οδη-
γήσατε µε την πολιτική σας την παιδεία τα τελευταία χρόνια που
διακυβερνήσατε τη χώρα, είναι ότι στις ηλικίες δεκαοκτώ έως
τριάντα όλοι σπουδάζουν κάτι ή είναι προπτυχιακοί ή είναι µετα-
πτυχιακοί φοιτητές. Γι’ αυτό έχουµε αυτήν τη σηµερινή κατά-
σταση, γι’ αυτό έχουµε αυτές τις κοινωνικές εκρήξεις. Εκεί
οδηγείται η κοινωνία µας και ιδιαίτερα οι νέοι. Και να λάβετε υπ’
όψιν ότι αυτός ο αριθµός των νέων, δεκαοκτώ µε τριάντα, πολλές
φορές δεν υπολογίζεται και στους δείκτες της ανεργίας.

Άρα, λοιπόν, η κατάσταση στην οποία οδηγήσατε τη χώρα
είναι ακόµη χειρότερη στην παιδεία. Με αυτές τις σκέψεις είναι
αυτονόητο ότι θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο που φέρνετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-
λευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη.

ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙ∆Η: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι µε την παρουσίαση

των µέτρων από την Κυβέρνηση την Κυριακή που µας πέρασε
και µε τη σηµερινή κατάθεση του αντίστοιχου νοµοσχεδίου, εξη-
γούνται πλέον επαρκώς οι στοχεύσεις και οι ρυθµίσεις του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου.

Και διαβάζω από τα Πρακτικά ό,τι είπε και η Υφυπουργός, η κ.
Χριστοφιλοπούλου, στην επιτροπή σχετικά µε τη συµµόρφωση
του Υπουργείου Παιδείας µε το Πρόγραµµα Σταθερότητας: «Για
να µη δηµιουργούνται παρεξηγήσεις, θα ήθελα να διευκρινίσω
ότι το Υπουργείο Παιδείας εξαιρείται από αυτόν τον κανόνα µε
απόφαση του Πρωθυπουργού. Απλώς, δεν έχουµε άπειρους πό-
ρους για να προσλαµβάνουµε». Εκεί είναι όλη η ουσία, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Έρχεται τώρα το Υπουργείο και καθιερώνει νέο σύστηµα πρό-
σληψης, αποκλειστικά µέσω ΑΣΕΠ.

Προχωρά στην κατάργηση του υπάρχοντος συστήµατος και
αφήνει µετέωρους χιλιάδες εκπαιδευτικούς. Εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι προκειµένου να ανέβουν «ψηλά» στους πίνακες, πήγαν και
υπηρέτησαν σε δυσπρόσιτες περιοχές, άφησαν οικογένειες και
είχαν σηµαντικές στερήσεις. Και το έκαναν αυτό γιατί πίστευαν
σε ένα κράτος που τιµά το λόγο του. ∆υστυχώς αυτό δεν συµ-
βαίνει. Και δεν συµβαίνει γιατί η µεταβατική περίοδος των δύο
ετών, η οποία προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, δεν επαρκεί για να
διοριστούν όσοι έχουν θεµελιώσει ισχυρή προσδοκία για κάτι τέ-
τοιο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Ταυτόχρονα, καθιερώνετε «ανοιχτούς» διαγωνισµούς ΑΣΕΠ,
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οι οποίοι θα γίνονται κάθε δύο χρόνια. Το γεγονός ότι οι διαγω-
νισµοί θα είναι «ανοιχτοί» πιστεύω ότι θα οδηγήσει σε στρατιές
εκπαιδευτικών, οι οποίοι θα περιµένουν µάταια το διορισµό τους.
Σε µια δύσκολη εποχή θα έχουµε νέο εµπόριο ελπίδων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και
άλλες διατάξεις που ελάχιστα προσθέτουν στην αναβάθµιση του
εκπαιδευτικού. Αντίθετα, το παρόν σχέδιο νόµου υποβαθµίζει κα-
τηγορίες ανθρώπων που δικαιούνται τις ειδικής µέριµνας της πο-
λιτείας. ∆εν είναι δυνατόν το Υπουργείο να ισοπεδώνει τις
προσπάθειες των ανθρώπων µε αναπηρία πάνω από 67% και των
πολυτέκνων. Με τις νέες ρυθµίσεις και τις µοριοδοτήσεις που
προβλέπονται γι’ αυτές τις κατηγορίες, είναι σαν να τους κλείνει
την πόρτα κατάµουτρα. Ουσιαστικά τους καταδικάζετε στην
ανεργία.

Επιτρέψτε µου εδώ να διαβάσω ένα απόσπασµα από µια επι-
στολή που µου έστειλε µια συµπατριώτισσά µου από τα ∆ωδε-
κάνησα, η οποία πάσχει από σκλήρυνση κατά πλάκας. Το κάνω
για να δείξω ότι όντως υπάρχει πρόβληµα και σας καλώ να δείτε
την περίπτωση αυτή.

Λέει η εκπαιδευτικός: «Σας γνωρίζω ότι εργάστηκα ως ωροµί-
σθια για δύο χρόνια στο ακριτικό Καστελόριζο, όπου και µου πα-
ρουσιάστηκε η ασθένεια και παρ’ όλα τα τροµερά συµπτώµατά
της, συνέχισα να υπηρετώ µε βαθιά παιδαγωγική συνείδηση σε
βάρος της υγείας µου και µε ανύπαρκτες παροχές ιατρικής βοή-
θειας σε ένα τέτοιο ακριτικό νησί. Η αµοιβή µου για το διάστηµα
αυτό καταβλήθηκε µετά την παρέλευση ενός ολόκληρου χρόνου.
Παρ’ όλα αυτά συνεχίζω να παρέχω τις υπηρεσίες µου στην εκ-
παίδευση µε την ίδια συνείδηση και αγάπη προς τους µαθητές
µου, γεγονός που µου δίνει δύναµη να συνεχίσω να ζω και να
προσφέρω».

Αυτό µας λέει η συγκεκριµένη εκπαιδευτικός. Απλά, ανθρώ-
πινα και µε αξιοπρέπεια. Και πιστεύω, κυρία Υπουργέ, ότι µακριά
από λαϊκισµούς και ψηφοθηρίες, αξίζει να ακούσουµε και να
αφουγκραστούµε την περίπτωση αυτή καθώς και εκατοντάδες
άλλες περιπτώσεις και να δείτε τα ζητήµατα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο προχωρά και σε
άλλες ρυθµίσεις, οι οποίες δεν προωθούν ούτε την αναβάθµιση
του εκπαιδευτικού, ούτε εξασφαλίζουν αντικειµενικούς κανόνες
αξιολόγησης και αξιοκρατίας.

Θα σταθώ λόγο χρόνου σε ορισµένα σηµεία και επιφυλάσσο-
µαι να επεκταθώ στην κατ’ άρθρο συζήτηση.

Κατ’ αρχάς, βάζετε το καθεστώς του δόκιµου εκπαιδευτικού
για δύο χρόνια, τον οποίο θα κρίνει ένας µέντορας. Ο ρόλος του
µέντορα θα καθορίζεται µε τα υποκειµενικά κριτήρια που θα
βάζει η κάθε υπουργική απόφαση. Και σας ρωτώ: Ο µέντορας
αυτός θα κρίνει και θα αξιολογεί τον δόκιµο εκπαιδευτικό, ανε-
ξάρτητα από την ειδικότητα που θα έχει; Όλα αυτά θα πρέπει να
αποσαφηνιστούν. Το ίδιο ασαφές είναι και το πλαίσιο αξιολόγη-
σης των σχολικών µονάδων. ∆εν είναι όλα τα σχολεία το ίδιο. ∆εν
αντιµετωπίζουν τις ίδιες καταστάσεις. Σας ξανά λέω, δεν είναι το
ίδιο µια σχολική µονάδα στην Πάτµο µε µια σχολική µονάδα στην
Αθήνα. Υπάρχουν διαφορές σε σχολεία ακόµη και µέσα στην
πόλη της Ρόδου, όπου γεννήθηκα και µεγάλωσα.

Έρχεστε και µιλάτε για δηµόσια αξιολόγηση των σχολικών µο-
νάδων. Ακούστε, δεν είµαι ενάντια στην αξιολόγηση του οποιου-
δήποτε, απλώς εδώ τίθενται ευαίσθητα ζητήµατα, που έχουν να
κάνουν και µε τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς.

Πιστεύω ότι δεν είναι τυχαίο ότι στη Φινλανδία, όπου µου δό-
θηκε η δυνατότητα να δω το εκπαιδευτικό τους σύστηµα, η αξιο-
λόγηση δεν κοινοποιείται ακριβώς για να µην οδηγήσει σε
γκετοποίηση. Αντίθετα, εκτιµάται αναλόγως από τους φορείς και
λαµβάνονται οι αντίστοιχες πρωτοβουλίες για την αντιµετώπιση
των προβληµάτων. Πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί σ’ αυτά
τα ζητήµατα.

Έχοντας διδάξει και η ίδια, µπορώ να σας πω ότι δεν υπάρχει
χειρότερο πράγµα από το να βάζουµε ταµπέλες. Κι αυτό γιατί αν
µία ταµπέλα µπει, δύσκολα βγαίνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έχει και άλλα
πολλά σηµεία. Θα επεκταθώ στη συζήτηση κατ’ άρθρον. Πι-
στεύω, όµως, ότι δεν εξυπηρετεί την αρχή της αναβάθµισης του
ρόλου του εκπαιδευτικού. Αντίθετα, ενώ από τη µία του ζητά αυ-

ξηµένα προσόντα, πιστοποιήσεις, πτυχία, µεταπτυχιακά, διδα-
κτορικά, προϋπηρεσία κ.λπ., από την άλλη τον καθιστά όµηρο,
τον βάζει σε µια σειρά όχι προτεραιότητας, αλλά σηµαντικής
ανασφάλειας και αυτό θα έχει επίπτωση στο εκπαιδευτικό µας
σύστηµα και πρώτα απ’ όλα στους ίδιους τους µαθητές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Βούρος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς σήµερα οι κοινωνίες

των ανθρώπων είναι περισσότερο του «φαίνεσθαι» και όχι του
«είναι». Επόµενο είναι και ο ανταγωνισµός των κοµµάτων σε όλα
τα επίπεδα πολλές φορές να εξαντλείται όχι µόνο σε λόγια αλλά
και σε κινήσεις εντυπώσεων που υπογραµµίζουν αυτό το «φαί-
νεσθαι» και όχι την ουσία της πολιτικής.

Λένε πως τα αφεντικά του κόσµου είναι οι χρηµατιστηριακές
αγορές, οι πολυεθνικοί όµιλοι, οι µιντιακοί γίγαντες και πάει λέ-
γοντας. Θα προσθέσω ένα ακόµα, κατά την άποψή µου το βασι-
κότερο αφεντικό, θεµέλιο, πυλώνα αν θέλετε της κοινωνίας: την
παιδεία, το σχολειό. Ποιος µπορεί να αµφισβητήσει πως σε έναν
κόσµο, που ταλανίζεται από χίλια δυο προβλήµατα, η οικονοµία
του µέλλοντος είναι η οικονοµία της γνώσης και της καινοτοµίας
και πως κυρίως εκεί πρέπει να επενδύσει η σύγχρονη κοινωνία;

Πάρα πολλοί υπεύθυνοι για την παιδεία στο παρελθόν δεν
είχαν επί της ουσίας όραµα, γιατί δεν πίστευαν ότι είχαν την ικα-
νότητα να αλλάξουν το µέλλον. Είναι πολιτικοί που συγχέουν το
όραµα µε την προφητεία. Πιστεύουν πως ο κόσµος ζητά να προ-
βλέψουν το µέλλον ενώ αυτό που απαιτείται είναι να το επινοή-
σουν.

Ο ρόλος της πολιτικής είναι να προτείνει ένα µέλλον και να το
καθιστά εφικτό, να κάνει δηλαδή το αυτονόητο. Αυτό κάνει το
νέο νοµοσχέδιο για την παιδεία. Σχεδίασε και υποστηρίζει το αυ-
τονόητο για το σχολείο, για την τάξη, τον µαθητή, τον δάσκαλο,
τον καθηγητή. Προτείνει και κάνει νόµο το αυτονόητο για την παι-
δεία.

Καιρό τώρα συζητάµε σ’ αυτήν την Αίθουσα, στους διαδρό-
µους, στο εντευκτήριο, στα πολιτικά µας γραφεία, αν θέλετε,
πως ήρθε η ώρα να βγούµε από το τέλµα. Αυτή η έξοδος δεν κα-
θορίζεται µε το να καταρτίσουµε ένα κατάλογο µε µεταρρυθµί-
σεις που θα µείνουν απλά στα χαρτιά. Έχουµε χορτάσει από
τέτοιου είδους απόπειρες. Πρέπει να παραδεχτούµε ότι η χώρα
ανάµεσα σε όλα τα άλλα συσσώρευσε καθυστερήσεις και αγκυ-
λώθηκε σε πολλούς τοµείς. Έρχεται, όµως, µια στιγµή που είναι
προτιµότερο να αναδιαρθρώσεις πλήρως µια πολιτική, ξεκινώ-
ντας από την αρχή, από τη βάση, δηλαδή από το απλό, παρά να
συγκεντρώσεις µηχανισµούς καινούργιους που θα συνεχίσουν
να στοιβάζονται πάνω στους παλιούς. ∆εν είναι δυνατόν να αλ-
λάζουµε τα πάντα από ευχαρίστηση και µόνο ότι τα αλλάζουµε.
Αλλάζουµε σηµαίνει ότι δεν διστάζουµε να φτάσουµε στο βάθος
των πραγµάτων όταν αυτό είναι αναγκαίο.

Επί του προκειµένου, λοιπόν, το ζήτηµα της γνώσης για µας
είναι κεφαλαιώδες για το πεπρωµένο της χώρας, για τη θέση της
χώρας στον αυριανό κόσµο. Κάθε µέρα η παγκοσµιοποίηση βάζει
σε όλο και µεγαλύτερο κίνδυνο τα συστήµατα που µέχρι τώρα
υπηρετούσαν το µαθητή και το σχολείο. Την ώρα της καινοτο-
µίας, την ώρα της γνώσης, οι επιδόσεις του δικού µας συστήµα-
τος, αυτού που διαµορφώνουµε σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο,
είναι καθοριστικές για το µέλλον περισσότερο από ποτέ.

Αποφασίζουµε σήµερα για το αν θέλουµε το δυναµικό που θα
στελεχώσει τη χώρα, θα παράξει µακροπρόθεσµα πλούτο αντα-
γωνιστικής γνώσης. Αποφασίζουµε σήµερα για το αυριανό επί-
πεδο της ζωής της δικής µας αλλά και των παιδιών µας.

Στην πρόκληση των καιρών η διαπίστωση ενός αντικειµενικού
παρατηρητή είναι ότι το εκπαιδευτικό µας σύστηµα δεν ανταπο-
κρίνεται στις καλύτερες διεθνείς προδιαγραφές και εµφανίζει
πολύ ανησυχητικά σηµεία αδυναµίας. Στην Ελλάδα, όµως, τα
πλεονεκτήµατα δεν λείπουν. ∆εν λείπουν τα ταλέντα. Πρέπει να
βρούµε τον τρόπο να διαµορφώσουµε τις αναγκαίες προϋποθέ-
σεις για να µπορέσουν αυτά τα ταλέντα να εκφραστούν πλήρως.
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Θα έλεγα πως, ναι, είναι επείγον να αυξήσουµε τα κονδύλια.
Αλλά αυτό δεν θα είναι αρκετό αν δεν αναµορφώσουµε σε βάθος
την οργάνωση και τη λειτουργία του συστήµατος, οι κατευθυ-
ντήριες γραµµές του οποίου, ας το οµολογήσουµε, δεν άλλαξαν
και πολύ τις τελευταίες δεκαετίες.

Χρόνια τώρα βλέπουµε το σχολείο µε παρωπίδες, που δεν λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν τους την πραγµατικότητα του σχολικού θεσµού,
των προσδοκιών του και των αναγκών του. ∆υσαναλογία στην
παιδαγωγική εξέλιξη, εκλογική πελατειοκρατία, µειωµένα οικο-
νοµικά µέσα, χαµηλού επιπέδου επαγγελµατική κατάρτιση, απα-
ξιωµένο –κακώς κατά την άποψή µου- διδακτικό προσωπικό.
Αποτέλεσµα, το σχολείο έµεινε µόνο του και οι οικογένειες να
βιώνουν τη διάψευση των προσδοκιών τους.

Σήµερα, λοιπόν, αποδεδειγµένα -σίγουρο όσο ποτέ- είναι ότι
δεν υπάρχει κοινωνική πρόοδος χωρίς σχολική πρόοδο. Το σχο-
λείο από την πλευρά του έχει µία και µόνο απαίτηση: Να του υπο-
δείξουµε τις προκλήσεις που έχει να αντιµετωπίσει και τους
στόχους που µπορεί να πετύχει και να του δείξουµε εµπιστοσύνη
ότι µπορεί να το κάνει.

Όλες οι µελέτες επιβεβαιώνουν ότι ο κύριος παράγοντας της
επιτυχίας των παιδιών είναι τα παιδαγωγικά προσόντα των εκ-
παιδευτικών.

Χρόνια ζητούσαµε τη φιλοσοφική λίθο για να λύσουµε το πρό-
βληµα της κατάργησης των δασκάλων και των καθηγητών. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο φέρνει και εδώ τη λύση. ∆εν διανοού-
µαι δάσκαλο ή καθηγητή που δεν ενδιαφέρεται για την προσω-
πική του εξέλιξη.

Εδώ είµαστε, λοιπόν, για να αποδείξουµε πως είναι λανθα-
σµένη και κακή αντίληψη πως το επίπεδο έχει πέσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ώστε µου σας παρακαλώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αλήθεια πως οι ανισότητες στην εκπαίδευση έχουν βα-

θύνει, αλλά εδώ είµαστε για να αποδείξουµε πως η εθνική παι-
δεία µε το στελεχιακό δυναµικό της σε δάσκαλους και καθηγητές
είναι πλούσια. Εδώ είµαστε για να αποδείξουµε πως δεν υπάρχει
σχολικό Απαρτχάιντ. Εδώ είµαστε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο για να αποδείξουµε πως δεν υπάρχουν σχολικές µονάδες
«σκουπιδοτενεκέδες».

Είναι άδικο προς κάθε κατεύθυνση και προς τους δάσκαλους
και τους καθηγητές και τους διευθυντές που δίνουν όλο τους τον
εαυτό και δουλεύουν µε αφοσίωση.

Υπάρχει κάποιος που δεν γνωρίζει και παραδείγµατα επίορ-
κων; Παραδείγµατα κάποιων που για ιδιοτελείς και µόνο σκοπούς
και λόγους ενεργούν εις βάρος του µαθητή και της µάθησης;

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, τώρα απλώνει ένα δίκτυ ασφαλείας στο
µαθητή και αυτό είναι το σύνθηµα άλλωστε «πρώτα ο µαθητής»
και θέτει στην υπηρεσία του το εκπαιδευτικό δυναµικό. Κάποιοι
διαµαρτύρονται και χαρακτηρίζουν σκάνδαλο το νοµοσχέδιο.
Σκάνδαλο δεν είναι να βελτιώνεις την εθνική παιδεία, σκάνδαλο
είναι να αφήνεις να βαλτώνει µια κατάσταση.

∆είτε προηγµένες σε θέµατα παιδείας χώρες. Επενδύουν µα-
ζικά στο σχολείο, γιατί έχουν αντιληφθεί απόλυτα ότι στην κοι-
νωνία της γνώσης το πιο σηµαντικό πλεονέκτηµα και η καλύτερη
µακροπρόθεσµα επένδυση µιας χώρας είναι τα µυαλά, η ευφυΐα
του λαού, το δυναµικό της νεολαίας. Εκεί, λοιπόν, επενδύουµε
και οι τόκοι από το κεφάλαιο που κατατίθεται σήµερα θα είναι
αύριο το κέρδος της πατρίδας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βούρο.

Το λόγο έχει ο Μιχάλης Μπεκίρης Βουλευτής της Νέας ∆ηµο-
κρατίας.

ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα θέµατα της παιδείας συγκέντρωναν και εξακολουθούν να

συγκεντρώνουν το ενδιαφέρον όλων των πολιτών. Είναι ένας το-
µέας της δηµόσιας ζωής που πάντοτε έχουµε ιδιαίτερη σχέση
και που όλοι ανεξαιρέτως θέλουµε συνεχώς να βελτιώνουµε.

Ασφαλώς, υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις, διαφορετι-
κές τακτικές, διαφορετικές πολιτικές. Σίγουρα, οι λύσεις που

προτείνουµε είναι διαφορετικές. Έχουµε, όµως, ως κοινό παρα-
νοµαστή την γενική βελτίωση του επιπέδου της παρεχόµενης εκ-
παίδευσης.

Θυµάµαι ως Βουλευτής της συµπολίτευσης τα προηγούµενα
χρόνια τη µόνιµη, την έντονη αντίδραση της τότε αξιωµατικής
αντιπολίτευσης για τα πάντα. ∆εν βρήκε τίποτε σωστό. Το αντί-
θετο. Πολέµησε και µάλιστα λυσσαλέα οποιαδήποτε αλλαγή. Αλ-
λαγές που έφερε ο νόµος πλαίσιο στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.
Αλλαγές που λειτούργησαν ευεργετικά στο σύνολο της εκπαί-
δευσης. Μηδένιζε, ισοπέδωνε, πλειοδοτούσε στην δηµαγωγία και
στον λαϊκισµό.

Σήµερα ως Κυβέρνηση ξεκίνησε µε τυµπανοκρουσίες και µε
µεγάλα λόγια. Μίλησε για το νέο σχολείο, για το έξυπνο σχολείο,
για το «πράσινο» σχολείο. Μίλησε για τεράστιες αλλαγές στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. Μίλησε για τα πάντα χωρίς, όµως, να
πει απολύτως τίποτα, χωρίς να έχει µια πυξίδα να ακολουθήσει.

Το πρόβληµα ήταν και παραµένει για το ΠΑΣΟΚ να ακυρώνει
ό,τι έκανε η κακή Νέα ∆ηµοκρατία. Λειτουργεί παρορµητικά,
χωρίς κανένα απολύτως σχέδιο, µόνο µε µεγαλοστοµίες, µόνο
µε µεγαλεπήβολα σχέδια, αλλά στην πράξη ένα απόλυτο µηδέν.

Μετά από επτά µήνες στη διακυβέρνηση του τόπου, εισάγει
στη Βουλή ένα πολυνοµοσχέδιο για την παιδεία, που αφορά τους
πάντες και τα πάντα, τον µέντορα, τον δόκιµο εκπαιδευτικό, τα
συγγράµµατα, τη µεταλυκειακή εκπαίδευση τους διορισµούς των
εκπαιδευτικών, την αξιολόγηση και άλλα πολλά.

Θα ήθελα να σταθώ λόγω χρόνου κυρίως στα ζητήµατα που
αφορούν την τριτοβάθµια εκπαίδευση και τη βάση του «10».
Πραγµατικά, πιστεύω ότι είναι λογικό να υπάρχουν διαφορετικές
προσεγγίσεις και θεµιτό και λογικό. Η εµµονή, όµως, µε βάση κυ-
ρίως τον λαϊκισµό είναι εντελώς ανεξήγητη. Εάν ο λόγος που
προχωρεί η Κυβέρνηση σ’ αυτή τη ρύθµιση είναι ότι το είχε υπο-
σχεθεί όταν ήταν αξιωµατική αντιπολίτευση, τότε κακώς πράτ-
τει.

Σύµφωνοι, το είχατε υποσχεθεί, όµως, δεν είναι το µόνο το
οποίο είχατε υποσχεθεί. Εάν µετρήσουµε πόσα είχε υποσχεθεί η
Κυβέρνηση, τα οποία δεν τηρεί, θα χρειαστούµε αρκετές συνε-
δριάσεις της Ολοµέλειας για να τα αναπτύξουµε.

Μην προσπαθεί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να φανεί συνεπής εκεί
που δεν πρέπει. Ας φανεί σε άλλα. Όπως, το περίφηµο ότι «τα
λεφτά υπάρχουν». Υπήρχαν στο δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο
µισθό. Υπήρχαν στη δέκατο τρίτο και δέκατο τέταρτο σύνταξη.
Υπήρχαν, επίσης, στην περικοπή των επιδοµάτων, στην αύξηση
της έµµεσης και της άµεσης φορολογίας. Υπήρχαν, πράγµατι,
τα χρήµατα και κατάφερε η Κυβέρνηση Παπανδρέου και τα
βρήκε.

∆υστυχώς, η κακή Νέα ∆ηµοκρατία και ο κακός Καραµανλής
δεν µπορούσε να τα βρει µε την ευκολία που, πράγµατι, σήµερα
τα βρήκε το ΠΑΣΟΚ. Ας αφήσει, λοιπόν, τις κορώνες η Κυβέρ-
νηση περί προεκλογικής δέσµευσης µε τη βάση του 10 γιατί σχε-
δόν το σύνολο των υποσχέσεων ξεχάστηκε. Ξεχάστηκαν και
γρήγορα οι καλύτερες ηµέρες και κατόρθωσαν µέσα σε έξι µόνο
µήνες να καταντήσουν τη χώρα να µην µπορεί να δανειστεί. Κα-
τόρθωσαν να συγκρινόµαστε µε τη Βενεζουέλα και µε το Πακι-
στάν σε ό,τι αφορά το επίπεδο του δανεισµού.

Κύριε Πρόεδρε, η βάση του 10 ήταν µια πολύ σηµαντική ρύθ-
µιση για τη βελτίωση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και ιδιαίτερα
για τα ΤΕΙ. Ήταν µια ευκαιρία για τα περιφερειακά πανεπιστήµια
και τα ΤΕΙ να αλλάξουν επιτέλους το αντικείµενο σπουδών. Να
γίνουν πιο ανταγωνιστικά, να προσελκύσουν φοιτητές που εν-
διαφέρονταν για το αντικείµενο των σπουδών.

Ποιον, πραγµατικά, έβλαψε η βάση του «10»; Τα τµήµατα που
αποφοιτούσε µε το ζόρι το 10% των εισαχθέων; Ακόµη και ως
µέσο άσκησης περιφερειακής πολιτικής είχε αποτύχει, γιατί απλά
γινόταν µε τον εσφαλµένο τρόπο. Γιατί δεν υπήρχε πραγµατικό
ενδιαφέρον από τους φοιτητές. Πολλές φορές εγγράφονταν και
ούτε καν έµεναν στην πόλη όπου ήταν η σχολή.

Αν θέλουµε, λοιπόν, να ασκήσουµε περιφερειακή πολιτική, ας
δηµιουργήσουµε τµήµατα στην περιφέρεια και για τα ΑΕΙ και για
τα ΤΕΙ, τα οποία θα συγκεντρώνουν το ενδιαφέρον. Ας κάνουµε
κάτι για την αφαίµαξη των περιφερειακών τµηµάτων από τις µε-
ταγραφές.
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Στα κεντρικά πανεπιστήµια διπλασιάζεται ο αριθµός των φοι-
τητών από τις µετεγγραφές. ∆εν θα επιτύχουµε τίποτα απολύ-
τως µε την παράταση του βίου σχολών που δεν έχουν απολύτως
κανένα νόηµα. Το µόνο που θα καταφέρει η Κυβέρνηση, θα είναι
να εξαπατήσει για βραχύ, όµως, χρονικό διάστηµα κάποιες τοπι-
κές κοινωνίες που αντιµετώπισαν προβλήµατα. Θα τις βοηθούσε,
όµως, πραγµατικά αν δηµιουργούσε ανταγωνιστικά τµήµατα σ’
αυτές τις περιοχές.

Ένα άλλο ζήτηµα είναι αυτό που αφορά στα συγγράµµατα των
φοιτητών. Πράγµατι, η ηλεκτρονική διανοµή συγγραµµάτων κα-
θιερώθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση και εφαρµόστηκε
ίσως µε κάποιες καθυστερήσεις. Είναι ένα σωστό µέτρο που
όµως από µόνο του δεν επιφέρει και καµµία δραµατική αλλαγή.
Πέρα απ’ αυτό δεν είναι σαφές τι προσθέτει το Υπουργείο Παι-
δείας στο συγκεκριµένο τοµέα µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Χρήσιµο πάντως είναι ότι εκτός από την καθιέρωση του πολ-
λαπλού συγγράµµατος και της ηλεκτρονικής διανοµής να προ-
χωρήσουν και οι άλλες δραστηριότητες, όπως η ενίσχυση των
βιβλιοθηκών των πανεπιστηµίων µε τα πολλαπλά συγγράµµατα
που προτείνονται από τους διδάσκοντες, αλλά παράλληλα και η
ενίσχυση της έρευνας και της µάθησης µε άλλες πηγές γνώσης,
πέραν από τα συγγράµµατα.

Για παράδειγµα, είναι τελείως παράλογο να ζητούµε από τους
ερευνητές, αλλά και από τους φοιτητές την προαγωγή της έρευ-
νας και ο οργανισµός που παρέχει την πρόσβαση σε επιστηµο-
νικά περιοδικά να την απαγορεύει στα ελληνικά πανεπιστήµια για
τον απλούστατο λόγο ότι δεν έχει ακόµα πληρωθεί.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση
Παπανδρέου επιλέγοντας την προσφυγή στο ∆ιεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο µε τις ανυπολόγιστες συνέπειες που επιφέρει αυτή η
πολιτική στη χώρα και για τους πολίτες δυναµιτίζει την κοινωνική
συνοχή, βυθίζει τον τόπο σε µια βαθιά ύφεση και όπως όλα δεί-
χνουν οδηγούµαστε σε ένα δρόµο µιας άλλης πραγµατικότητας,
χωρίς καµία απολύτως επιστροφή.

Και σαν να µην έφταναν οι πειραµατισµοί αυτοί στην οικονοµία,
επεκτείνονται και στον ευαίσθητο χώρο της παιδείας. Χωρίς πρό-
γραµµα, χωρίς όραµα, χωρίς προσανατολισµό στην πιο δύσκολη
στιγµή για το έθνος, για τη χώρα, για τους πολίτες η Κυβέρνηση
αποφασίζει για το µέλλον της εκπαίδευσης, χωρίς, όµως, την εκ-
παίδευση. ∆υστυχώς δηµιουργεί µια «πράσινη» εκπαίδευση από
την οποία το µόνο που ίσως τελικά θα µείνει θα είναι το χρώµα
της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Βλέπετε κάποιες αλ-
λαγές στον κατάλογο. Είναι για τη διευκόλυνση των συναδέλφων
λόγω της ηµέρας.

Το λόγο έχει τώρα ο Άγγελος Τόλκας Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία

Υπουργέ, συζητούµε σήµερα την πρώτη από µια σειρά νοµοθε-
τικών πρωτοβουλιών που θα ακολουθήσουν για την εκπαίδευση.
Ξεκινούµε από το σηµαντικότερο παράγοντα αυτής της αλυσί-
δας τον εκπαιδευτικό.

Επιτρέψτε µου, να αναφέρω πόσο σηµαντικό ρόλο διαδραµά-
τισαν και σε µένα προσωπικά οι δάσκαλοι και οι καθηγητές µου,
σε µια µικρή επαρχιακή πόλη στη Νάουσα, όπου όµως είχα την
τύχη να έχω δασκάλους που νοιάστηκαν για την εκπαίδευσή µας,
που αναζήτησαν και ενίσχυσαν την διαφορετικότητα του κάθε
µαθητή, που συνδύασαν το σχολείο µε τον τόπο και το πλούτισαν
µε επιπλέον δυνατότητες.

Σήµερα, τέτοιους δασκάλους χρειαζόµαστε, να τους εµπι-
στευτούµε, να αποδίδουν, να είναι οι εκπαιδευτικοί της σύγχρο-
νης εποχής. Στη συζήτησή µας µέχρι τώρα, η κύρια µοµφή της
Αντιπολίτευσης βρίσκεται στη βάση της µη µονιµοποίησης των
εκπαιδευτικών που µέχρι σήµερα υπηρέτησαν από διάφορες θέ-
σεις την εκπαίδευση. Είναι, όµως, υποτιµητικό για τους ίδιους
αυτούς τους εκπαιδευτικούς, για όλα τα νέα παιδιά που ήταν και
εδώ να πέφτουν θύµατα εκµετάλλευσης.

Τι είχαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα; Είχαµε µια σειρά από
πολλαπλές κατηγορίες µέσα από την οποία γινόταν η είσοδος
των νέων εκπαιδευτικών στην εκπαίδευση. Όχι µε κανόνες, όχι

µε συγκεκριµένη διαδικασία, αλλά και πάλι µε την ευχέρεια του
εκάστοτε Υπουργού. Και σε αυτόν τον ευαίσθητο χώρο της εκ-
παίδευσης διδάχθηκαν οι Έλληνες την εξάρτηση από τα βου-
λευτικά και τα υπουργικά γραφεία. Ουσιαστικά, ήταν η εφαρµογή
των ψηφοθηρικών «STAGE», ακόµη και στην εκπαίδευση. Και σή-
µερα που προσπαθούµε να θέσουµε ένα αντικειµενικό, ενιαίο,
αξιοκρατικό τρόπο πρόσληψης των εκπαιδευτικών, η Νέα ∆ηµο-
κρατία το αρνείται.

Στο παρόν νοµοσχέδιο κυρίαρχη τοµή αποτελεί ο ενιαίος τρό-
πος επιλογής και πρόσληψης των εκπαιδευτικών. Οι αξιοκρατι-
κές διαδικασίες του ΑΣΕΠ εφαρµόζονται στο σύνολο του
εκπαιδευτικού προσωπικού.

Με τον τρόπο αυτό κλείνουν τα παράθυρα διορισµών µε κάθε
διαβλητή διαδικασία. Μετά από ένα συγκεκριµένο χρονικό στά-
διο προσαρµογής, όλες οι προσλήψεις γίνονται αποκλειστικά
από αναµορφωµένες διαδικασίες ΑΣΕΠ, πρακτική που θα κα-
ταργήσει σωρευµένες και χρόνιες στρεβλώσεις στις διαδικασίες
πρόσληψης.

Να είστε σίγουροι, ότι στο σηµερινό κλίµα απαξίωσης της πο-
λιτικής και της µάχης κατά του παλαιοκοµµατισµού και του ρου-
σφετιού, στην αγωνία της κοινωνίας για αξιοκρατία, οι νέοι
άνθρωποι και πολύ περισσότερο οι εκπαιδευτικοί που επιθυµούν
να προσφέρουν στην εκπαίδευση, µε ανακούφιση ακούν τις ση-
µερινές µας προτάσεις.

Γνωρίζουµε πολύ καλά τα νέα οικονοµικά δεδοµένα, µέσα στα
οποία διεξάγεται η συζήτηση και το πόσο πλήττουν ακόµη και
τους εκπαιδευτικούς. Γνωρίζουµε επίσης, και το πόσο αδικηµέ-
νοι νιώθουν, όλοι όσοι τόσα χρόνια µε αυταπάρνηση προσφέ-
ρουν στην εκπαίδευση εξαιτίας ενός κακού συστήµατος που
υπήρχε. Φροντίζουµε όµως, γι’ αυτούς. Λαµβάνουµε υπ’ όψιν στο
παρόν όλα τα εφόδια και όλα τα προσόντα που έχουν αποκτήσει,
αλλά θέτουµε και µία κατάλληλη µεταβατική περίοδο και άλλες
προβλέψεις.

Για αυτές τις προσδοκίες όµως, που καλλιέργησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, ενώ δεν υπήρχαν οικονοµικές δυνατότητες, δεν
ακούσαµε κουβέντα. Σήµερα η Κυβέρνηση απαντάει σε ένα
ακόµη κυρίαρχο αίτηµα της κοινωνίας, αλλά και των ίδιων των
εκπαιδευτικών.

Ο απόφοιτος µιας παιδαγωγικής σχολής, πράγµατι, µπορεί να
διδάξει στην τάξη; Καθιερώνεται, λοιπόν, σήµερα το πιστοποιη-
τικό παιδαγωγικής κατάρτισης µια διαδικασία που εγγυάται την
ικανότητα του εκπαιδευτικού. Γιατί, πραγµατικά, χρειαζόµαστε
ικανούς εκπαιδευτικούς µε πιστοποιηµένη κατάρτιση και όχι µε
αµφισβητούµενες ικανότητες.

Ένα τρίτο βασικό σηµείο του σηµερινού νοµοσχεδίου. Κύριο
µέληµα της πολιτείας είναι και πρέπει να είναι ο εκπαιδευτικός να
βρίσκεται στην υπηρεσία του µαθητή, σε επικοινωνία και συνερ-
γασία µαζί του. Μέληµα της πολιτείας δεν είναι απλά να διορίζει
όσους περισσότερους µπορεί στο δηµόσιο ή να εξυπηρετεί
πρώτα τους εκπαιδευτικούς και έπειτα τους µαθητές. Ακριβώς
στοχεύοντας στον εξορθολογισµό του λειτουργήµατος του εκ-
παιδευτικού, προτιµούµε ένα σταθερό αριθµό µόνιµων εκπαι-
δευτικών µε σταθερή σχέση και σύνδεση µε τη µαθητική
κοινότητα.

Ακόµη, για πρώτη φορά γίνεται µία σοβαρή προσπάθεια να
επιστρέψει ο εκπαιδευτικός στο φυσικό του περιβάλλον, την αί-
θουσα διδασκαλίας. Άλλωστε, αυτός είναι ο στόχος και η επι-
λογή των υποψηφίων εκπαιδευτικών. Εξορθολογίζονται και
περιορίζονται οι αποσπάσεις, αξιοποιείται ο εκπαιδευτικός στην
εφαρµογή της επιστήµης του και όχι σε διοικητικές θέσεις που
πολλές φορές συνδυάζεται µε την εκπαίδευση.

Αλήθεια, µπορεί να είναι κανείς περήφανος µε την εικόνα γρα-
φείων διευθύνσεων εκπαίδευσης, όπου στοιβάζονταν υπερπλη-
θώρα δασκάλων και καθηγητών, µε διοικητικά δήθεν καθήκοντα;

Ένα ακόµη µεγάλο πρόβληµα που διορθώνουµε µε το παρόν
νοµοσχέδιο, είναι η περιβόητη και πολυπόθητη αξιολόγηση. Την
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού και του συστήµατος την ακούµε
πάρα πολλά χρόνια, χωρίς όµως να έχει γίνει ουσιαστικά καµµία
πρόοδος µέχρι σήµερα. Και αυτό αλλάζει! Τόσο ο εκπαιδευτικός,
όσο και ολόκληρη η εκπαιδευτική µονάδα αξιολογούνται µε αντι-
κειµενικά κριτήρια. Η σχολική µονάδα βάζει τους δικούς της στό-
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χους, αυτοαξιολογείται και στη συνέχεια υποβάλλει την έκθεσή
της στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο. Είναι προφανώς µια θετική και
έγκυρη διαδικασία.

Κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να καταθέσω και εδώ την πρό-
ταση που είχα διατυπώσει και στην επιτροπή για την εισαγωγή
κριτηρίων και δεικτών εξωτερικής αξιολόγησης των σχολικών µο-
νάδων, ώστε να ακούσουµε ακόµη περισσότερο και τις οικογέ-
νειες αλλά και τις κοινωνίες.

Για να µην καταχραστώ το χρόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, παρεµβαίνουµε µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και σε µία σειρά
από ακόµα κρίσιµα ζητήµατα και στο επίπεδο των πανεπιστηµίων
και µε τη βάση του 10, µε θετικές προβλέψεις για όλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτουµε και κρινόµαστε
σήµερα για την αξιοπιστία µας, για την ουσιαστική παρέµβασή
µας για το συµφέρον του µαθητή, του τόπου µας, της ελληνικής
κοινωνίας και για όσα η ελληνική κοινωνία θέλει να δει από εµάς
και µας έθεσε να πραγµατοποιήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Γεώρ-
γιος Κοντογιάννης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς για εµάς τους ίδιους,

για τη χώρα και κυρίως για τη νέα γενιά ο πολιτικός κόσµος µε-
τράει πολλές χαµένες µάχες και πολύ περισσότερες χαµένες ευ-
καιρίες για την προώθηση των αναγκαίων µεταρρυθµίσεων στο
χώρο της παιδείας.

Ο κάθε πολιτικός και κοµµατικός χώρος όµως, φέρει διαφο-
ρετικό µερίδιο ευθύνης για τα πράγµατα που δεν έγιναν, για τις
αλλαγές που παρεµποδίστηκαν, για τις µεταρρυθµίσεις που έµει-
ναν µετέωρες.

Η Νέα ∆ηµοκρατία ως κυβέρνηση, προσπάθησε να προχωρή-
σει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα µερικά βήµατα στο µέλλον,
αλλά βρέθηκε αντιµέτωπη µε τη λυσσώδη αντίδραση των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης, καθώς και κατεστηµένων στο χώρο
της εκπαίδευσης.

Το ΠΑΣΟΚ φέρει ιστορική και βαρύτατη ευθύνη, διότι ως αντι-
πολίτευση υποκύπτοντας στις εσωτερικές του ισορροπίες και
παρά το γεγονός ότι ο σηµερινός Πρωθυπουργός είχε διαχρο-
νικά άλλες αντιλήψεις, αναζήτησε προφάσεις για να δραπετεύσει
από την αναθεώρηση του άρθρου 16, αντιτάχθηκε στην αξιολό-
γηση και σε κάθε µέτρο, που στόχευε στην αναβάθµιση της ποι-
ότητας της εκπαίδευσης. Ενώ κάποιοι άλλοι, µαζί µε τους
επαγγελµατίες συνδικαλιστές της εκπαίδευσης αντιµετώπισαν
τον ευαίσθητο χώρο της παιδείας, ως αρένα επαναστατικής γυ-
µναστικής και επίδειξης πολιτικής δύναµη.

Επειδή όµως η κριτική προς τους άλλους θα πρέπει να συνο-
δεύεται και από την αυτοκριτική, οφείλω να παραδεχτώ ότι και η
Νέα ∆ηµοκρατία, υποκύπτοντας στο φόβο του πολιτικού κό-
στους, δεν υποστήριξε έως τέλους – ως όφειλε– την τότε
Υπουργό Παιδείας Μαριέττα Γιαννάκου στη µάχη για την προώ-
θηση των µεταρρυθµίσεων.

Η σηµερινή Υπουργός Παιδείας φέρνει ένα πολυνοµοσχέδιο,
στο οποίο όµως φαίνεται ότι βάζει το κάρο µπροστά από το
άλογο. Επιχειρεί αλλαγές στον τρόπο διορισµού των εκπαιδευ-
τικών, την ώρα που το Πρόγραµµα Σταθερότητας απαιτεί ου-
σιαστικά να µη γίνουν προσλήψεις στα σχολεία για τα επόµενα
τρία χρόνια. Είναι µαθηµατικά προδιαγεγραµµένο ότι δεκάδες
σχολεία στην ελληνική περιφέρεια δεν θα µπορέσουν να λει-
τουργήσουν εξαιτίας των κενών που θα υπάρξουν.

Έτσι από την προεκλογική και µετεκλογική δέσµευση του κ.
Παπανδρέου για αύξηση κατά 1.000.000.000 ευρώ των πόρων
για την παιδεία, φτάσαµε στο να περικόπτουµε ζωτικά κονδύλια
από την εκπαίδευση.

Σε ό,τι αφορά τις επί µέρους ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, δεν
µπορούµε να µην επισηµάνουµε ότι η πρόβλεψη για πρόσληψη
εκπαιδευτικών αποκλειστικά µέσω διαγωνισµών του ΑΣΕΠ, πλήτ-
τει τον προγραµµατισµό ζωής δεκάδων εκπαιδευτικών µε πλού-
σια προϋπηρεσία και κατοχυρωµένο δικαίωµα διορισµού.

∆ιότι, η συµµετοχή στους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ θεσπίζεται
η υποχρεωτική κατοχή του πιστοποιητικού παιδαγωγικής επάρ-
κειας, το οποίο θα χορηγείται εντός του πανεπιστηµίου ή κατά το
µεταπτυχιακό. Ουδείς όµως, γνωρίζει, πώς και από ποιο φορέα
θα χορηγηθεί, όσον αφορά στους εκπαιδευτικούς που ήδη έχουν
αποφοιτήσει και έχουν υπηρετήσει ήδη ως αναπληρωτές ή ως
ωροµίσθιοι. Είναι σαφώς µια «γκρίζα ζώνη» που απαιτεί αποσα-
φήνιση.

Η εισαγωγή του θεσµού του δόκιµου εκπαιδευτικού δεν είναι
κατ’ ανάγκη αρνητική, ωστόσο ο ρόλος του µέντορα που θα έχει
βαρύνουσα άποψη για την µονιµοποίηση του εκπαιδευτικού µε
την παρέλευση της διετίας παραµένει θολός. Πώς θα επιλέγε-
ται; Πώς θα αξιολογείται πριν αξιολογήσει; Αυτά είναι επίσης
ερωτήµατα προς απάντηση.

Επιχειρείται η εισαγωγή ενός είδους αξιολόγησης σε επίπεδο
σχολικής µονάδας, χωρίς όµως σαφές περίγραµµα και ουσία.
∆εν νοµίζω επίσης, ότι ευνοεί τη γνώση και την αξιοκρατία το γε-
γονός ότι για την εκλογή ενός σχολικού συµβούλου περισσότερα
µόρια λαµβάνει κάποιος, που έχει συµµετοχή σε ένα σεµινάριο,
παρά κάποιος που διαθέτει δύο ή τρία πτυχία.

Όσον αφορά τη βάση του 10 που εισήγαγε η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας, η κατάργησή της δεν υπηρετεί σίγουρα την
αναγκαία αναβάθµιση των ΑΕΙ. Το τί υπηρετεί το οµολόγησε η
ίδια η Υπουργός Παιδείας, όταν µιλώντας στην επιτροπή έκανε
λόγο για «αποσπασµατική επιλογή», επειδή – όπως είπε – «δεν
αντέχει η ελληνική κοινωνία και το σύστηµα για ακόµη µία χρο-
νιά είκοσι χιλιάδες κενές θέσεις και είκοσι χιλιάδες παιδιά, τα
οποία θα κινούνται προς κάθε κατεύθυνση».

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνθήκες
που βιώνουµε οδηγούν σε ανατροπές, όχι µόνο στην οικονοµία
και στην κοινωνία, αλλά και στο πολιτικό σκηνικό. ∆υστυχώς
όµως, η συγκυρία οδηγεί σε ισοπεδωτικές αντιλήψεις, σ’ έναν
ιδιόµορφο λαϊκισµό, που είναι µεν απόρροια των λαθών του ση-
µερινού πολιτικού συστήµατος, αλλά που τείνει να ξεφύγει
ακόµα και από τα όρια της δηµοκρατίας. Ισοπεδωτικές αντιλή-
ψεις που πολλές φορές ενισχύονται είτε άκριτα είτε συνειδητά
από ορισµένα µέσα ενηµέρωσης ανοίγουν το δρόµο σε κάθε
µορφής επίδοξους σωτήρες.

Απέναντι σε αυτήν την τραγική κατάσταση ως πολιτικά πρό-
σωπα που διαχρονικά έχουµε ευθύνες για τη δηµιουργία των ση-
µερινών προβληµάτων, εκτός από ένα µεγάλο συγγνώµη προς
το λαό, οφείλουµε, έστω και τώρα, να απεµπλακούµε από το πο-
λιτικό κόστος και να αναλάβουµε τις ευθύνες µας απέναντι στη
χώρα. ∆εν κρινόµαστε από το αν απαιτούνται ή όχι οι ψήφοι µας,
δεν κρινόµαστε από τη στιγµιαία παρουσία µας, κρινόµαστε συ-
νολικά από τη στάση µας απέναντι στην κρίση και από το πώς
βοηθάµε για να την ξεπεράσουµε το ταχύτερο δυνατό.

Κυρία Υπουργέ, γνωρίζετε καλά ότι η παιδεία αποτελεί τη µε-
γαλύτερη επένδυση για µια χώρα, ένα έθνος που θέλει να έχει
µέλλον. Και ιδιαίτερα µέσα στην κρίση που περνάµε η ανάγκη
αυτή προβάλλει πιο επιτακτική για την Ελλάδα.

∆υστυχώς, µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν δίνεται τέτοια προ-
οπτική στην ελληνική παιδεία. ∆υστυχώς, η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας παραµένει εγκλωβισµένη σε συντεχνιακές και
µικροκοµµατικές λογικές, γεγονός που µε υποχρεώνει να κατα-
ψηφίσω το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος Παπαγε-
ωργίου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα χρόνια προσπα-

θώντας να προσεγγίσουµε το περιεχόµενο της κρίσης έχουµε
καταλήξει σε ένα συµπέρασµα, ότι η χώρα µας η οικονοµία µας
έχει πρόβληµα συγκριτικού µειονεκτήµατος στην ανταγωνιστι-
κότητα.

Η προηγούµενη κυβέρνηση κατέληξε να καταφύγει στη συ-
µπίεση του κόστους εργασίας. Αλλά και πολλά από τα µέτρα που
επιβάλλονται σήµερα στην ελληνική κοινωνία βρίσκουν ως κατα-
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φύγιο τη µείωση του κόστους εργασίας, βρίσκουν ως καταφύγιο
τη συµπίεση του κόστους παραγωγής µέσα από τη µείωση του
κόστους εργασίας, για να δηµιουργήσουν αυτό το ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα.

Είχαµε πει, σαν ΠΑΣΟΚ στην αντιπολίτευση, και τώρα πρέπει
να το τονίσουµε ότι δεν βρίσκεται η λύση του προβλήµατος στη
δηµιουργία συγκριτικού πλεονεκτήµατος στη χώρα µας, στη συ-
µπίεση ολοένα και περισσότερο, προκειµένου να φτάσουµε σε
κόστη τύπου Βουλγαρίας και διπλανών χωρών, οι οποίες όντως
είχαν συγκριτικό πλεονέκτηµα εξαιτίας της µείωσης του χαµη-
λού, ευάλωτου κόστους παραγωγής, της χαµηλής αµοιβής της
εργασίας.

Είχαµε πει ότι υπάρχουν άλλα πρότυπα. Υπάρχει το πρότυπο
της Φινλανδίας, όπου η χρηµατοδότηση στην παιδεία, στην
έρευνα, στην τεχνολογία, µε τη δηµιουργία νέων πρότυπων σχο-
λείων, έφτιαξε εκείνη η χώρα, αλλά και άλλες χώρες συνακό-
λουθα πλεονεκτήµατα και µπορούν και στέκονται στον
ανταγωνισµό, παράγουν πλούτο. Αυτές οι χώρες επένδυσαν, λοι-
πόν, στην παιδεία και στην εκπαίδευση. Επένδυσαν στην έρευνα
και στην τεχνολογία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι προφανές ότι το ελληνικό σχολείο
δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες της ελληνικής οικονο-
µίας και κοινωνίας. Βρίσκεται σε µια τεράστια και εκτεταµένη
κρίση, γι’ αυτό και πολύ σωστά το όραµα, που προβάλλει το νο-
µοσχέδιο και το Υπουργείο για τη δηµιουργία ενός νέου σχολείο
είναι εκ των ουκ άνευ.

Είναι ανάγκη, αγαπητοί συνάδελφοι, να πάµε σε µια δηµόσια
εκπαίδευση, σε µια δηµόσια και δωρεάν παιδεία -γιατί αυτό λέει
η στρατηγική του Υπουργείου και του ΠΑΣΟΚ- που θα παρέχει
αγαθά, υπηρεσίες, σύγχρονη παιδεία και εκπαίδευση, που θα
προσφέρει στην ελληνική κοινωνία. Είναι αλήθεια ότι σε αυτήν
την στρατηγική πρώτα ο µαθητής έχει το λόγο. Το σχολείο έχει
ως κέντρο το µαθητή και όχι άλλα ζητήµατα, άλλες προτεραιό-
τητες, άλλες ιεραρχήσεις.

Σε αυτό το σχολείο χρειάζεται η χρήση νέων τεχνολογιών,
όπως του ψηφιακού σχολείου, όπως του ηλεκτρονικού βιβλίου.
Χρειάζεται αλλαγή του περιεχόµενου σπουδών, χρειάζονται νέα
συγγράµµατα , χρειάζεται η τόνωση των ολοήµερων σχολείων
για να δίνονται ευκαιρίες στις οικογένειες να δίνουν και αυτές µε
τη σειρά τους τις δυνατότητες στα παιδιά να σπουδάζουν σε κα-
λύτερες συνθήκες. Να εξυπηρετείται η σύγχρονη οικογένεια στο
σύνθετο κοινωνικό και εργασιακό περιβάλλον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι πάνω απ’ όλα, όµως,
σηµασία έχει να δούµε τον καθηγητή, τον εκπαιδευτικό γιατί η
διαχείριση των ανθρώπινων πόρων απεδείχθη ιστορικά και στο
κράτος και στις επιχειρήσεις, πόσο µάλλον στην παιδεία είναι το
κρισιµότερο µέγεθος.

Μήπως δεν έχουµε όλοι στον περίγυρό µας κάποιους εκπαι-
δευτικούς οι οποίοι έχουν προβλήµατα; Αυτοί οι άνθρωποι, όπως
και άλλοι δηµόσιοι λειτουργοί, µπαίνουν σε σχολείο για να διδά-
ξουν και µόνο η είσπραξή τους, το ποιες προσωπικότητες είναι
εµάς µας δηµιουργεί προβλήµατα. ∆εν πρέπει σε αυτόν το χώρο
να περνάνε από έναν έλεγχο; Εξετάσεις, εκπαίδευση, επάρκεια,
για εκπαιδευτικούς, οι οποίοι διαµορφώνουν τα παιδιά µας, τους
µελλοντικούς πολίτες;

Αντί να στεκόµαστε κριτικά σε αυτές τις επιλογές, θα έπρεπε
να θεωρείται αυτονόητο. Και θεωρώ ότι η στόχευση, στρατηγική
και αρχιτεκτονική, είναι σωστή. Και νοµίζω ότι µόνο έτσι θα δη-
µιουργήσουµε προϋποθέσεις ενός νέου, σχολείου σύγχρονου,
ενός σχολείου που θα ανταποκρίνεται στις συνθήκες που απαι-
τούν οι καιροί.

Θέλω να θίξω δύο ζητήµατα ακόµα. Η βάση του 10 απεδείχθη,
κυρίες και κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι δεν απέδωσε τα
αναµενόµενα. ∆εν δικαίωσε τις προσδοκίες σας. ∆εν δηµιούρ-
γησε ποιοτικές συνθήκες καλύτερες αυτή η διοικητική παρέµ-
βαση.

Άρα, λοιπόν, µετά από τόσα χρόνια πρέπει να βγάλουµε τα συ-
µπεράσµατά µας. Αφού δεν απέδωσε. Τι έφερε όµως στον αντί-
ποδα; Απέκλεισε ένα σωρό νέους ανθρώπους από τη δυνατότητα
πρόσβασης στα πανεπιστήµια. Μην επιµένετε, λοιπόν, σε µια επι-
λογή, η οποία είχε µια µεταφυσική λογική, µία θεωρητική προ-

σέγγιση ότι αν βάλουµε µια µπάρα θα φτιάξουµε καλύτερες προ-
ϋποθέσεις στην παιδεία. ∆εν είναι σωστό και πρέπει να το ανα-
γνωρίσετε.

Το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να αναφερθώ σε κάτι που
δεν προβλέπεται. Θεωρώ ότι υπάρχουν οι εµπειροτέχνες, κυρία
Υπουργέ, των µουσικών σχολείων οι οποίοι αποκλείονται. Είκοσι
και τριάντα χρόνια αυτά τα παιδία διδάσκουν στα µουσικά σχο-
λεία και δεν υπάρχει πρόβλεψη. Θα σας παρακαλέσω τις επόµε-
νες ώρες και µέρες να διορθώσετε αυτό το έλλειµµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Βαΐτσης Αποστο-
λάτος, γιατί µετά αναλαµβάνει τη διεύθυνση της Έδρας, οπότε
µε την άδεια του Σώµατος, δίνουµε αυτήν τη διευκόλυνση.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι.

Οµολογώ ότι πιστεύω ότι εάν είχαµε αληθινά πεπαιδευµένους
πολίτες σίγουρα και αυτήν την κρίση που περνάµε θα την περ-
νούσαµε καλύτερα. Ενδεχοµένως να µην είχαµε φτάσει σε αυτή.
Και, όπως και στην επιτροπή είχα τελειώσει το λόγο µου, έλεγα
ότι αν το ΠΑΣΟΚ δεν θέλει το επόµενο διάγγελµα να το κάνει από
την Κασταλία πηγή ή από τον Αχέροντα ποταµό, θα πρέπει να
καταλάβει ότι η παιδεία δεν είναι νευραλγικό σηµείο, είναι ο
ακρογωνιαίος λίθος της ύπαρξης του έθνους, του κράτους.

Η κρίση πολλές φορές αποτελεί ευκαιρία για ανατροπές και
αυτό ιστορικά έχει αποδειχθεί. Σε αυτήν τη λογική η µεταρρύθ-
µιση που το Υπουργείο φέρνει είναι και φαίνεται έκδηλη η συ-
ναίσθηση της ανάγκης για µια τολµηρή νοµοθετική παρέµβαση,
η οποία κινείται µε την πολιτική γλώσσα στη σωστή κατεύθυνση.
Βέβαια, κρίνεται απολύτως απαραίτητη τώρα, στον κρίσιµο χώρο
της παιδείας. Το ουσιώδες στο νοµοσχέδιο αυτό, είναι ότι αγγί-
ζει θέµατα σηµαντικά για την εκπαιδευτική διαδικασία, προτεί-
νοντας ένα πρόγραµµα µαθητοκεντρικό. Το ζητούµενο, πέρα
από το ουσιώδες είναι αυτό το νοµοσχέδιο να εφαρµοστεί ως
νόµος και, βεβαίως, να διαρκέσει στο χρόνο και όχι να αποτελέ-
σει αντικείµενο µιας νέας εκπαιδευτική µεταρρύθµισης σε λιγα
χρόνια, όπως γνωρίζουµε όλοι ότι συµβαίνει συνήθως.

Σε µια γενική θεώρηση του συνόλου του νοµοσχεδίου έχω
κρίνει πολύ θετική την προσπάθεια που γίνεται να µπει µια τάξη
στο σύστηµα των προσλήψεων των εκπαιδευτικών και στο σύ-
στηµα των µεταθέσεων και αποσπάσεών τους, καθιερώνοντας
την έννοια της συγκεκριµένης οργανικής θέσης σε κάθε συγκε-
κριµένη σχολική µονάδα. Κρίνουµε θετική επίσης τη ρύθµιση
περί δόκιµου εκπαιδευτικού πριν την µονιµοποίησή του, καθώς
και την καθιέρωση του µέντορά του, όπως επίσης και το θέµα των
κολλεγίων.

Από αυτούς του γενικούς άξονες αποδεικνύεται ότι, πραγµα-
τικά, υπάρχει η διάθεση για κάτι καλό για την παιδεία. Είµαστε,
λοιπόν, θετικοί απέναντι στο νοµοσχέδιο αρκεί, βεβαίως, να δο-
θούν συγκεκριµένες διευκρινήσεις και να διασαφηνιστούν.

Πρώτον το θέµα των πολυτέκνων που ο συνάδελφος κ. Γεωρ-
γιάδης ανέπτυξε εκτενώς, ως προς τις προσλήψεις και τον ΑΣΕΠ.
Τα κριτήρια βάσει των οποίων θα επιλέγεται και θα λειτούργει ο
µέντορας του δόκιµου εκπαιδευτικού και βεβαίως, να δοθούν πε-
ραιτέρω λεπτοµέρειες ως προς τον τρόπο διασφάλισης της αντι-
κειµενικής αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου.

Συγκεκριµένα, στο κεφάλαιο Γ’ για τα θέµατα υπηρεσιακών µε-
ταβολών και αξιολόγησης και το άρθρο 32, εγείρονται οι βασι-
κές µας ενστάσεις, διότι δεν µας φέρνετε διατάξεις πραγµατικής
αξιολόγησης, αλλά εσωτερικής αξιολόγησης, αυτοαξιολόγησης.
Άρα, δεν κινείται το θέµα εδώ στην κατεύθυνση συγκρότησης
θεσµών ελέγχου υπεύθυνων για την αµερόληπτη, ακοµµάτιστη
και αξιοκρατική αξιολόγηση του εκπαιδευτικού προσωπικού και
του επιτελούµενου εκπαιδευτικού έργου που επιτελείται ανά
βαθµίδα εκπαίδευσης τόσο στα σχολεία όσο και στα πανεπιστή-
µια.

Στην παράγραφο 2, στο άρθρο 32, στην προβλεπόµενη διαδι-
κασία για την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου της σχολι-
κής µονάδας, προβλέπεται η κατάρτιση ενός προγράµµατος
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δράσης στην αρχή του σχολικού έτους το Σεπτέµβριο, και στη
συνέχεια η σύνταξη µιας έκθεσης αξιολόγησης στο τέλος του
έτους. ∆εν προβλέπεται, όµως, προσπάθεια αξιολόγησης κατά
τη διάρκεια του σχολικού έτους. ∆ηλαδή, αν θέλαµε να κάνουµε
λόγο για αποτελεσµατική αξιολόγηση της εκπαιδευτικής διαδι-
κασίας σε όλα τα επίπεδα θα έπρεπε να υπάρχει ένας έλεγχος
και στη διάρκεια της σχολικής χρονιάς, ώστε αν η πορεία είναι
αρνητική να την αλλάξουµε και τα αποτελέσµατα στο τέλος της
χρονιάς να είναι θετικά.

Επίσης, στην παράγραφο 3 του ίδιου άρθρου, ο ρόλος που δί-
νεται στο σύλλογο γονέων είναι καθαρά τυπικός και όχι ενεργός
και ουσιαστικός ως όφειλε. Αφού όπως αναφέρεται, η έκθεση
αξιολόγησης θα γνωστοποιείται απλώς στους µαθητές και στο
σύλλογο γονέων.

Ναι µεν αυτό, προάγει τη διαφάνεια της όλης διαδικασίας, δεν
µπορεί όµως να διασφαλίσει το µεγαλύτερο βαθµό αντικειµενι-
κότητας και αποτελεσµατικότητας. Άρα της αξιολόγησης που
απαιτείται. Οπότε ο προτεινόµενος ποιοτικός έλεγχος δεν θα
οδηγήσει στη βελτίωση της επιστηµονικής ποιότητας του διδα-
κτικού προσωπικού και του έργου του.

Στο κεφάλαιο ∆’ για τις βελτιωτικές παρεµβάσεις στη λειτουργία
των ΑΕΙ, το κεφάλαιο 35 αφορά την πολυθρυλούµενη αυτή κα-
τάργηση της βάσης του «10». Εµείς θεωρούµε ότι η κατάργηση
του «10», ως προς το flexibility που οφείλει να έχει ένα κράτος, µια
κοινωνία για να πάει καλά, κινείται και αυτό στη σωστή κατεύθυνση.
Θα πρέπει, όµως, η κατάργηση να θεωρηθεί πανάκεια για την ανα-
βάθµιση του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βαϊτση Αποστολάτου, ΣΤ’ Αντιπρόεδρου της Βουλής.)

∆εν θα σχολιάσω αυτό καθεαυτό το µέτρο, αλλά το επιχείρηµα
στο οποίο βασίστηκε και σύµφωνα µε το οποίο λέτε ότι δεν
έχουµε καµµία ένδειξη ότι τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ έχουν σή-
µερα καλύτερους φοιτητές από αυτούς που είχαν το 2006. Αυτό,
δεν µπορεί να αποτελέσει το κύριο επιχείρηµα. ∆ηλαδή αν κα-
ταργήσουµε το «10», θα βελτιωθεί η ανωτάτη εκπαίδευση; ∆εν
είναι αυτό που κρίνει τους καλούς και τους κακούς φοιτητές και
το ξέρετε. Το µείζον και το ζητούµενο στην παρεχόµενη παιδεία
είναι η ουσία της γνώσης. Είναι να πάψει ο µαθητής και ο φοιτη-
τής να είναι παθητικός δέκτης, να αναλάβει πιο ενεργό ρόλο, να
ερευνά, να αναζητά πληροφορίες. Να έχει δηλαδή, ήδη, από το
σχολείο τα κίνητρα για εµβάθυνση της γνώσης και όχι να τον εν-
διαφέρει ο βαθµός.

Χρειάζεται προοπτική σπουδών, µε δηµιουργικό περιεχόµενο
και κάποιο αντίκρισµα στην αγορά εργασίας. Προοπτική εγκοι-
νωνισµού και αξιοκρατίας. Χρειάζεται συνολική επαναθεµελίωση
της αποστολής της λειτουργίας και της διοίκησης των ελληνικών
πανεπιστηµίων, ώστε να κατοχυρωθούν η πολυτυπία, η εξω-
στρέφεια και η δηµιουργικότητά τους. Οι φοιτητές, τότε, είναι
καλύτεροι είτε καταργήσουµε είτε όχι τη βάση του «10», στην
οποία όµως, τονίζω λέµε: «ναι».

Με την ευκαιρία του παρόντος νοµοσχεδίου -κλείνω- θα ήθελα
να κάνω τις δύο παρατηρήσεις που έκανα στην επιτροπή. Πρώ-
τον, να θυµίσω την περίπτωση των φοιτητών της L’ Αquila της
Ιταλίας, επιµένοντας παρά την απάντηση, των φοιτητών που βίω-
σαν τον καταστροφικό σεισµό τον Απρίλιο του 2009, για τους
οποίους δεν έχει υπάρξει καµµία πρόβλεψη για τη συνεργασία
µεταξύ ελληνικών και ξένων πανεπιστηµίων, ώστε αυτά τα παι-
διά να επιστρέψουν στη χώρα.

Οφείλουµε, να δούµε αυτό το θέµα για το οποίο άλλωστε και
το ίδιο το ΠΑΣΟΚ τότε είχε προτείνει την άµεση δηµιουργία προ-
γράµµατος ανταλλαγής και κινητικότητας φοιτητών για δύο του-
λάχιστον χρόνια.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
∆εύτερον, να αναφέρω την περίπτωση των αποφοίτων Μουσικο-
λόγων του ΤΕΙ της Ηπείρου, το «βασίλειο των Μολοσσών της
Ηπείρου» -όπως έµαθα εγώ γιατί είχα πολύτεκνους δασκάλους
και Ηπειρώτες µιλάω για το Τµήµα της Λαϊκής και Παραδοσιακής
Μουσικής, γιατί πιστεύω ότι η µουσική είναι µεγάλο σχολείο στο
σχολείο, για τους οποίους δεν προβλέπεται η δυνατότητα δια-

γωνισµού ΑΣΕΠ τη στιγµή που προβλέπεται για τους αποφοίτους
αντίστοιχων ΑΕΙ, και το άκουσα από τον προηγούµενο οµιλούντα
συνάδελφο. Πρέπει να την εξετάσουµε αυτήν την περίπτωση.
Σας καταθέτω, το σχετικό υπόµνηµά τους και την προσθήκη που
θα µπορούσε να γίνει. Η ελληνική παιδεία έχει ανάγκη από την
διαµόρφωση µιας γερής βάσης για το εκπαιδευτικό οικοδόµηµα
του µέλλοντος το οποίο θα είναι σε θέση να εκπληρώνει την απο-
στολή του µε επάρκεια και αποτελεσµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Βαΐτσης
Αποστολάτος, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το επόµενο βήµα και ζητούµενο –θα επαναλάβω- είναι να
εφαρµοστούν οι προτεινόµενες διατάξεις, χωρίς εξαιρέσεις,
χωρίς περιθώρια διαφορετικής κατ’ εξαίρεση ερµηνείας τους µε
επιτελική λογική και ιεράρχηση προτεραιοτήτων ώστε να µπο-
ρέσει η Παιδεία µας να γίνει καταλύτης για την ανάκαµψη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Για να πάψει αυτή η ανεπάρκεια του συστήµατος που µέχρι σή-
µερα αναπαράγεται εσαεί µε µόνους χαµένους τους µαθητές
µας. Γι’ αυτό οφείλει -ο τοµέας αυτός της παιδείας και σήµερα,
που είναι νευραλγικός- να λειτουργήσει –επιτέλους- αξιοκρατικά,
όπως και οι καιροί και οι συγκυρίες σήµερα το επιτάσσουν, για το
καλό της χώρας, για να βγούµε µε αυτό το νοµοσχέδιο, από την
κρίση.

Σας ευχαριστώ, πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τον λόγο έχει, ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Ηλίας Μόσιαλος.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας έχω ζητήσει τον
λόγο, ως εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω, δώσει το λόγο,
πιθανόν από δική µου παράληψη, στον κ. Μόσιαλο. Αµέσως, µετά
τον κ. Μόσιαλο, να µιλήσετε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πώς θα µιλήσει;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλετε, κάτι διευκρι-

νιστικό, κύριε Κριτσωτάκη; ∆ιευκρινιστικό ή να µιλήσετε;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι παραπάνω

από µισό λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, έχετε το

λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Θέλω να σας πω ότι το ∆ιοικητικό

Συµβούλιο των Υπαλλήλων της Βουλής έχει προκηρύξει, µία τε-
τράωρη στάση εργασίας, σήµερα που γίνεται η Πανελλαδική,
Πανεργατική Απεργία.

Υπάρχουν κάποιοι εργαζόµενοι οι οποίοι εργάζονται, και οι
οποίοι υπάρχουν πληροφορίες –δεν τις έχω ελέγξει, αλλά εσείς
µπορείτε να το κάνετε- ότι επειδή είναι δόκιµοι δεν µπορούν να
απεργήσουν και στην ουσία εξαναγκάζονται να εργάζονται, διότι
υπάρχει ένα άλλο καθεστώς, δεν είναι ασφαλείς όσο οι υπόλοι-
ποι κ.τ.λ.

Εµείς, εν πάσει περιπτώσει θα προτείνουµε να σταµατήσει τις
εργασίες της η Βουλή µέχρι τις 3.00µ.µ., συµµετέχοντας και σε-
βόµενοι αυτό που κάνουν οι εργαζόµενοι στη Βουλή αλλά και σε
όλη τη χώρα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε συνάδελφε, νο-
µίζω ότι αυτός ο χώρος είναι για να εκφράζονται τα αιτήµατα
όλων των εργαζοµένων. Νοµίζω, ότι αυτή η δυνατότητα υπάρχει.
Είναι δυνατόν να σταµατήσει τη λειτουργία της η Βουλή;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Εγώ, πιστεύω ότι είναι δυνατόν να
σταµατήσουµε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όποιος θέλει να κάνει στάση εργασίας,
το κάνει. Όποιος, θέλει να δουλέψει, δουλεύει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε συνάδελφε, δεν
είναι ώρα να κάνουµε διάλογο, τώρα.

Καταθέσατε, την άποψη σας.
Ορίστε, κύριε Μόσιαλε, συνεχίστε παρακαλώ.
ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ: Θα αρχίσετε το χρόνο πάλι;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα τον µηδενίσω τον



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 5 ΜΑΪΟΥ 2010 (ΠΡΩΪ) 6635

χρόνο, µην έχετε ανησυχία.
ΗΛΙΑΣ ΜΟΣΙΑΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου µόνο να εστιαστώ σήµερα στα θέµατα που

αφορούν την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και των σχολείων,
λόγω έλλειψης χρόνου.

Το νοµοσχέδιο εισάγει µία καινούργια λογική, όσον αφορά, την
αξιολόγηση εκπαιδευτικών, αλλά και των σχολικών δραστηριο-
τήτων. Η λογική αυτή έχει δηµιουργήσει µία σειρά αντιδράσεων,
κυρίως, από τα κόµµατα της Αριστεράς αλλά και από τις συνδι-
καλιστικές οργανώσεις.

Τα επιχειρήµατα είναι τρία, αν θα µπορούσα να τα συνοψίσω.
Ότι η αξιολόγηση θα αυξήσει τις κοινωνικές ανισότητες, ότι η
αξιολόγηση δεν είναι απαραίτητη καθότι οι διδάσκοντες στις
σχολικές µονάδες έχουν αποφοιτήσει από ελληνικά πανεπιστή-
µια, έχουν όλα τα προσόντα να συνεχίσουν να διδάσκουν επί
τριάντα –και τώρα µέχρι και σαράντα- χρόνια µε τα νέα συντα-
ξιοδοτικά συστήµατα, χωρίς περαιτέρω αξιολόγηση των ικανο-
τήτων τους. Τέλος ότι η διαδικασία αξιολόγησης δεν συνιστά
µέτρο κοινωνικής δικαιοσύνης, όσον αφορά, και τους µαθητές
αλλά και τους διδάσκοντες στις σχολικές µονάδες.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σ’ ένα πλαίσιο, το οποίο ανατρέ-
πει ακριβώς αυτά τα τρία επιχειρήµατα ως µη ουσιαστικά, καθώς
θεωρώ ότι και τα τρία αντανακλούν µία στρεβλή ανάλυση της
πραγµατικότητας. Πριν όµως κάνω αυτό, επιτρέψτε µου να δώσω
ένα πλαίσιο στο πως µπορούµε να αυξήσουµε την αποτελεσµα-
τικότητα και την παραγωγικότητα των δηµόσιων υπηρεσιών συ-
νολικά και όχι µόνο της εκπαίδευσης. Για να αυξηθεί η παραγω-
γικότητα στις δηµόσιες υπηρεσίες, στο δηµόσιο τοµέα
–συµπεριλαµβανοµένης και της εκπαίδευσης- θα πρέπει να υπάρ-
χουν εσωτερικές ή εξωτερικές πιέσεις. Εσωτερικές πιέσεις από
αυτούς που είναι εγκλωβισµένοι µέσα στο δηµόσιο τοµέα, δη-
λαδή τους χρήστες των δηµόσιων υπηρεσιών και εξωτερικές
πιέσεις µέσω παρεµβάσεων των ρυθµιστικών αρχών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Εδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Τι µπορούµε να κάνουµε εποµένως; Για να πιέσουµε το σύ-
στηµα να βελτιωθεί και να λειτουργήσει καλύτερα, µπορούµε να
δώσουµε τη δυνατότητα εξόδου από το σύστηµα. Αυτή είναι και
η λογική που περιγράφεται από όλους τους θεωρητικούς, που
ασχολούνται µε το δηµόσιο τοµέα και κυρίως των «heads men».
Είναι η έξοδος από το σύστηµα και η δίοδος των χρηστών των
δηµόσιων υπηρεσιών υγείας, παιδείας, κοινωνικής πρόνοιας
προς τον ιδιωτικό τοµέα.

Αυτό θα µπορούσε, να είναι µία επιλογή την οποία θα επέλεγαν
οι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας που πιστεύουν ότι ο ιδιω-
τικός τοµέας πιθανώς να βελτιώσει την αποτελεσµατικότητα των
υπηρεσιών.

Εµείς όµως που πιστεύουµε σε µία πιο ισόρροπη ανάπτυξη,
σε µία µεικτή οικονοµία των υπηρεσιών για τη βελτίωση του απο-
τελέσµατος του κοινωνικού συνόλου, δεν πιστεύουµε ότι θα πρέ-
πει να ωθήσουµε τους γονείς αλλά και τους χρήστες των
υπηρεσιών, να πάνε προς τον ιδιωτικό τοµέα. Πιστεύω, ότι η έξο-
δος θα µπορούσε να είναι µία µεγάλη µορφή πίεσης προς τις δη-
µόσιες υπηρεσίες, να βελτιωθούν.

∆εύτερη µορφή πίεσης στις δηµόσιες υπηρεσίες, είναι η δυ-
νατότητα επιλογής, δηλαδή, θα µπορούσαν οι γονείς να επιλέ-
γουν τα σχολεία τα οποία θα έστελναν τα παιδιά τους είτε αυτά
ήταν δηµόσια είτε ιδιωτικά, να συστήσουν νέα σχολεία εξ αρχής.
Αυτό σηµαίνει ότι τα χρήµατα τα οποία κατανέµονται στην παι-
δεία θα µπορούσαν να δίνονται στους ίδιους τους γονείς, έτσι
ώστε να συστήνουν νέα σχολεία µε τους δικούς τους κανόνες.
Αυτό είναι το σουηδικό σύστηµα παιδείας, ένα σύστηµα προς το
οποίο οδεύουµε –και άλλες χώρες- µε κύρια χώρα εδώ στην ∆υ-
τική Ευρώπη µετά την Σουηδία, τη Μεγάλη Βρετανία. ∆εν έχουµε
πάει σε αυτές τις επιλογές, ακόµα στη χώρα µας, καθ’ ότι κατά
τη γνώµη µου σε βάθος χρόνου θα πρέπει να τις εξετάσουµε, κα-
θότι είναι µία δηµόσια επιλογή που δίνει µεγάλες δυνατότητες
στους χρήστες των υπηρεσιών παιδείας µέσα στα πλαίσια ενός
δηµόσιου συστήµατος παιδείας.

Η τρίτη δυνατότητα, την οποία έχει κανείς είναι η αξιολόγηση
των παρεχόµενων υπηρεσιών, γιατί η αξιολόγηση των παρεχό-

µενων υπηρεσιών, έτσι όπως επιχειρείται και από το νοµοσχέδιο
που κατέθεσε το Υπουργείο Παιδείας, µπορεί να είναι σηµαντική.

Υπάρχουν τρεις δυνατότητες εκεί. Όταν κανείς αξιολογεί και
δηµοσιοποιεί τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης, αυτά µπορούν
να χρησιµοποιηθούν από τους χρήστες των υπηρεσιών για να
κάνουν κάτι άλλο, να φύγουν από το σχολείο στο οποίο είναι και
να πάνε σε κάποιο άλλο, για την αλλαγή πρακτικών απ’ αυτούς οι
οποίοι συµµετέχουν στη σχολική διαδικασία, καθ’ ότι όταν κάτι
δηµοσιοποιείται, υπάρχει εξωτερική πίεση, άρα µπορούν να
υπάρξουν άλλες πρακτικές, αλλά και την αλλαγή των ρυθµιστι-
κών παρεµβάσεων από µέρους της πολιτικής ηγεσίας.

Ας πάµε τώρα στα επιχειρήµατα τα οποία καταθέτει η Αρι-
στερά και οι συνδικαλιστικές οργανώσεις. Αύξηση κοινωνικών
ανισοτήτων. Αν εποµένως δούµε ότι ένα σχολείο το οποίο έχει
µαθητές από το ίδιο κοινωνικοοικονοµικό οικοδόµηµα, ίδιες κοι-
νωνικοοικονοµικές κατηγορίες, αλλά παράλληλα έχει τελείως
διαφορετικά αποτελέσµατα, αυτό σηµαίνει ότι δεν φταίει η κοι-
νωνικοοικονοµική κατηγορία των γονέων ή τα αποτελέσµατα του
σχολείου. Μπορεί να φταίνε οι εισροές ή οι αποδόσεις των εισ-
ροών. Αν είναι οι αποδόσεις των εισροών, αυτό σηµαίνει ότι
υπάρχει κάποιο πρόβληµα στους εκπαιδευτικούς.

Άρα, οι κοινωνικές ανισότητες αντιµετωπίζονται µε ρυθµιστι-
κές παρεµβάσεις. ∆εύτερο θέµα που υπάρχει εδώ πέρα στις ρυθ-
µιστικές παρεµβάσεις. ∆εν είναι απαραίτητη –ισχυρίζεται η
Αριστερά- η περαιτέρω αξιολόγηση των εκπαιδευτικών. Αυτό, βέ-
βαια, παίρνει ως προϋπόθεση ότι κάποιος ο οποίος µπαίνει στην
αγορά εργασίας στα είκοσι τέσσερα χρόνια του, θα συνεχίζει στα
πενήντα τέσσερα, στα πενήντα πέντε ή στα σαράντα του να είναι
το ίδιο αποτελεσµατικός ανεξάρτητα αν είχε διά βίου εκπαί-
δευση, είχε κίνητρα να συνεχίσει, να µη συνεχίσει τη διδασκαλία
του.

Και παράλληλα, η Αριστερά θεωρεί ότι αυτό δεν είναι και κοι-
νωνικά δίκαιο. Γιατί η στρεβλή ανάλυση της κοινωνικής δικαιο-
σύνης είναι ότι «νόµος είναι το δίκιο του εργαζοµένου». ∆εν είναι
νόµος το δίκαιο του χρήστη των υπηρεσιών υγείας, ούτε των γο-
νέων τους, που στέλνουν τα παιδιά τους σε υπηρεσίες, οι οποίες
µπορεί να µην είναι αποτελεσµατικές.

Εποµένως η στρεβλή λογική ότι ο µόνος νόµος είναι το δίκιο
του εργάτη, αλλά δεν είναι νόµος το καθήκον του εργάτη και του
εργαζοµένου να παρέχει υψηλού επιπέδου υπηρεσίες στους
χρήστες των υπηρεσιών υγείας, είναι ό,τι πιο στρεβλό έχουµε
ακούσει µέχρι στιγµής στην ελληνική κοινωνία.

Να συνοψίσω, λοιπόν. Η δική µας λογική είναι µία λογική ου-
σιαστικής σοσιαλδηµοκρατικής προσέγγισης, είναι ότι η κοινω-
νική δικαιοσύνη από εδώ και µπρος θα πρέπει να συνοδεύεται
και από την κοινωνική υπευθυνότητα. Την υπευθυνότητα όχι µόνο
των πολιτών, αλλά και την υπευθυνότητα των εργαζοµένων στο
σύστηµα. Τελειώνουµε µε το νόµο είναι το δίκιο του εργάτη.
Νόµος είναι και το δίκιο του εργάτη, αλλά και το δίκιο του χρή-
στη και το δίκιο του γονέα και το δίκιο της ελληνικής κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αντιπαρέρχοµαι τα όσα ειπώθηκαν τε-
λευταία από τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Προσπάθησε να βάλει
ένα ψεύτικο δίληµµα. Αυτός που είναι και ο χρήστης των υπηρε-
σιών της υγείας και της παιδείας κυρίως είναι ο εργαζόµενος.
Εκείνοι που έχουν τον πλούτο στα χέρια τους δεν τις χρησιµο-
ποιούν, έχουν άλλους τρόπους.

Εποµένως αυτό το δίληµµα να το βάλει αλλού. Όταν λέµε το
«δίκιο του εργάτη, του εργαζόµενου», εννοούµε της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας του λαού που παράγει τον πλούτο και που τον
κατακλέβει µία χούφτα οι οποίοι κατέχουν τον πλούτο.

Το δεύτερο που ήθελα και για το οποίο ζήτησα το λόγο είναι
το θέµα, κύριε Πρόεδρε, της στάσης εργασίας των υπαλλήλων
της Βουλής. Είναι ένα θέµα σοβαρό να υπάρχει στάση εργασίας
και αυτήν τη στιγµή η Βουλή να δουλεύει κανονικά. Είναι ένα
θέµα σοβαρό και απέναντι στο δικαίωµα των εργαζοµένων να
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διαµαρτυρηθούν για τα βάρβαρα µέτρα, αλλά και το επιχείρηµα
που ειπώθηκε προηγουµένως ότι η Βουλή πρέπει να είναι εδώ.
∆εν µπορεί να νεκρώνει όλη η Ελλάδα και η Βουλή να συνεχίζει
κανονικά.

Εµείς θέτουµε, λοιπόν, την εξής πρόταση. Πρώτον, να σταµα-
τήσουν οι εργασίες. Αυτό απορρίφθηκε. ∆εύτερον, η ονοµαστική
ψηφοφορία να γίνει µετά τις 15.00’. Εάν το αίτηµά µας δεν γίνει
αποδεκτό και η ονοµαστική ψηφοφορία πάει στη 13.00’, εµείς
δεν πρόκειται να συµµετέχουµε σε αυτήν τη διαδικασία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Εγώ είµαι υποχρεω-
µένος να σας απαντήσω, κύριε συνάδελφε, ότι η Βουλή έχει προ-
σωπικό ασφαλείας. Η Βουλή δεν κλείνει. Η Βουλή νοµοθετεί. Ο
καθένας είναι ελεύθερος να λειτουργήσει και να αντιδράσει δη-
µοκρατικά ακριβώς όπως ελεύθερα και δηµοκρατικά επιθυµεί.

Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Θα µου επιτρέψετε και εµένα ένα γενικό σχόλιο πριν ξεκινήσω.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα περνάει ίσως τη δυ-

σκολότερη στιγµή της εδώ και πολλές δεκαετίες. Αυτήν εδώ τη
στιγµή το να προασπίσουµε τη δηµοκρατία, το δικαίωµα έκφρα-
σης, είναι µείζον. Γιατί ακριβώς τις στιγµές κρίσης είναι εκεί που
δοκιµάζεται η δηµοκρατία. Έτσι µας έχει δείξει η δική µας ιστο-
ρία, η ιστορία της Ευρώπης, η ιστορία του κόσµου. Γι’ αυτό θέλω,
κύριε Πρόεδρε, να συνηγορήσω µε την ιδιότητά µου και εµένα
ως Βουλευτού στην απόφασή σας να συνεχίσει η Βουλή και
επειδή ο προηγούµενος συνάδελφος αναφέρθηκε στην υγεία,
σκεφτείτε το τι θα γινόταν σ’ ένα ευνοµούµενο κράτος, αν τα νο-
σοκοµεία σε στάση εργασίας σταµάταγαν τις εγχειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω πρώτα απ’ όλα να σας ευ-
χαριστήσω θερµά γιατί όλοι όσοι µέχρι σήµερα πήρατε το λόγο
σε αυτήν τη συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου, θέσατε
και ουσιαστικά σχόλια και κάνατε πολύ σηµαντικές υποσηµειώ-
σεις ή τροποποιήσεις ή εκθέσατε απόψεις. Είναι καλοδεχούµενα
όλα.

Είναι επίσης κατανοητά και κάποια σχόλια που είχαν προφα-
νώς κάποιες άλλες σκοπιµότητες. Σκοπιµότητες να επικοινωνή-
σουµε τη διαφορά µας, σκοπιµότητες να ρίξουµε ευθύνες ο ένας
στον άλλο σε ένα ατέρµονο πολιτικό πινγκ-πονγκ του ποιος
φταίει περισσότερο και γιατί φθάσαµε ως εδώ. Τα αντιπαρέρχο-
µαι. Επιλέγω να µην τα σχολιάσω.

Θα προσπαθήσω, όµως, να απαντήσω στις βασικές αιτιάσεις
σε αυτήν τη συζήτηση επί της αρχής. Κατηγορία πρώτη. Λέχθηκε
ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν εντάσσεται σ’ ένα συνολικό σχέδιο,
ότι δεν έχουµε σχέδιο ως Κυβέρνηση για την παιδεία. Κυρίες και
κύριοι, το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί ένας από τους σηµαντικό-
τερους πυλώνες της στρατηγικής του νέου σχολείου. Είναι µία
στρατηγική που στοχεύει στην πλήρη αλλαγή του προτύπου εκ-
παίδευσης, είναι µια ουσιαστική µεταρρύθµιση που αφορά κάθε
πτυχή της σχολικής ζωής.

Είναι σηµαντικό να φύγουµε από το στερεότυπο της µετωπι-
κής διδασκαλίας, της επαχθούς και πολλές φορές δυσνόητης
ύλης, της ύλης που καλείται να αποστηθίσει ο µαθητής και να
πάµε σ’ ένα ανοιχτό σχολείο. Να πάµε σ’ ένα σχολείο, όπου ο µα-
θητής µαθαίνει να µαθαίνει, παίρνει δηµιουργικές πρωτοβουλίες
και αναπτύσσει πολύ πιο πολύ απ’ ό,τι τώρα, την ικανότητα της
γλώσσας, της ξένης γλώσσας, των µαθηµατικών, της φυσικής,
της επικοινωνίας.

Είναι συµπεράσµατα δηλαδή που προέκυψαν και από το διά-
λογο για την παιδεία. Εκεί πάνω σε αυτά τα οµόφωνα συµπερά-
σµατα –όσων ήθελαν, βέβαια, να συµµετάσχουν στο διάλογο
αυτό- βασίζεται η στρατηγική του νέου σχολείου.

Νέες παιδαγωγικές µέθοδοι, οµαδοσυνεργατικές, βιωµατικές,
που θέλουν ακριβώς να απεγκλωβίσουν τη µαθησιακή λειτουργία
από ένα πολύ σκληρό, από ένα άκαµπτο ωρολόγιο πρόγραµµα.
Ένα πρόγραµµα στο οποίο υποτάσσεται και ο εκπαιδευτικός και
ο µαθητής. Και το σχολείο καταντάει αγγαρεία. Το σχολείο πρέ-
πει να είναι πάνω απ’ όλα δηµιουργία.

Ποιότητα παντού, διαβούλευση και λογοδοσία, ανοιχτό σύ-

στηµα, αξιοκρατία, διαφάνεια, εξορθολογισµός είναι λέξεις οι
οποίες διέπουν και το νέο σχολείο και αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι
βασικές αρχές µε τις οποίες πορευόµαστε.

Ωραία λόγια; Όχι µόνο. Ήδη, έχουν δροµολογηθεί οι περισ-
σότερες προετοιµασίες για την ψηφιακή τάξη. Και από το Σε-
πτέµβρη και µετά γυµνάσιο-γυµνάσιο, γειτονιά-γειτονιά θα πλη-
θαίνουν τα σχολεία που θα εντάσσονται στο νέο ψηφιακό περι-
βάλλον. Μέσα σε λίγα χρόνια το εγχείρηµα θα έχει ολοκληρωθεί.

Επιµόρφωση των καθηγητών. Ήδη, συνεχίζεται µε εντατικούς
ρυθµούς η επιµόρφωση στις νέες τεχνολογίες, αλλά αρκούν
µόνο αυτά; Χρειάζεται επιµόρφωση των εκπαιδευτικών πάνω στις
νέες παιδαγωγικές µεθόδους στις οποίες αναφέρθηκα. Και όταν
θα είναι έτοιµα, θα χρειάζεται επιµόρφωση στα νέα αναλυτικά
προγράµµατα σπουδών. Επιµόρφωση των καθηγητών και των
δασκάλων τώρα.

Ξεκινάει και αυτή µέσα στο 2010 µαζικά και ποιοτικά. ∆εν θα
µαζεύουµε τους εκπαιδευτικούς πάρα πολλούς απ’ αυτούς, σε
µία αίθουσα και να τους βγάζουµε λόγους, όπως κάνουµε µέχρι
τώρα. Χρειάζεται ουσιαστική µαθησιακή διαδικασία στην οποία οι
εκπαιδευτικοί µετέχουν οι ίδιοι. Οι ίδιοι διαµορφώνουν µέρος της
ύλης που µεθαύριο θα διδάσκουν στους µαθητές. Οι ίδιοι παίρ-
νουν δύναµη από εκεί, γιατί συµµετέχουν σε αυτήν. Αυτή η επι-
µόρφωση ξεκινάει.

∆εν είναι, λοιπόν, λόγια. Είναι διαδικασίες, είναι σχεδιασµοί,
είναι πράξη. Είναι πράξη µιας Κυβέρνησης που βάζει πρώτα το
µαθητή και τις ανάγκες της τάξης.

Αιτίαση δεύτερη. ∆εν έγινε διαβούλευση, δεν κάναµε διάλογο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσα θα πω τώρα σας παρα-
πέµπω όχι µόνο στα δηµοσιεύµατα των προηγούµενων περιόδων
που θα αναφέρω, αλλά και σε φωτογραφίες, σε ντοκουµέντα, σε
αποσπάσµατα Πρακτικών για το αληθές των όσων θα πω, για να
καταδείξω ότι όχι µόνο έγινε διαβούλευση, εξαντλήθηκαν τα όρια
της διαβούλευσης.

Νοέµβριος του 2009. Παρουσιάζονται για πρώτη φορά οι βα-
σικές αρχές του νοµοσχεδίου για τις αποσπάσεις, τις προσλή-
ψεις, τους διορισµούς, την επιλογή στελεχών από την Υπουργό
και συνολικά την πολιτική ηγεσία σε συνέντευξη τύπου και ακο-
λουθεί γύρος συναντήσεων µε όλους τους φορείς, την ΟΛΜΕ,
τη ∆ΟΕ, την ΟΙΕΛΕ, αλλά όχι µόνο τους φορείς που εκπροσω-
πούν την εκπαίδευση, αλλά και µε την Τοπική Αυτοδιοίκηση, τους
κοινωνικούς φορείς, τους παραγωγικούς φορείς και τα συνδι-
κάτα της εργασίας. Γιατί; Γιατί η εκπαίδευση αποτελεί υπόθεση
όλων.

Και, βεβαίως, έγινε και διαδικτυακή διαβούλευση, όπου είχαµε
–όπως έχει πει και η Υπουργός επανειληµµένα- πάνω από τρει-
σήµισι χιλιάδες απαντήσεις. ∆εν έφτανε η διαδικτυακή, γι’ αυτό
ακριβώς κάναµε και τη σειρά των συζητήσεων και συναντήσεων
µε όλους τους φορείς.

Πέρασε αυτό το διάστηµα και το νέο σχολείο που σχεδιάζο-
νταν, παρουσιάζεται το Μάρτη στο Υπουργικό Συµβούλιο και
αµέσως µετά περνάει από την Επιτροπή των Μορφωτικών Υπο-
θέσεων της Βουλής, όπου και εκεί πάρα πολλοί συνάδελφοι εξέ-
φρασαν τις απόψεις τους. Και κατατίθεται το προσχέδιο του
νοµοσχεδίου στην επιτροπή της Βουλής. Την ίδια στιγµή πηγαί-
νει σε κόµµατα, σε φορείς και ξεκινάει νέος γύρος συναντήσεων
και διαβουλεύσεων και µε την ΟΛΜΕ και µε τη ∆ΟΕ και µε όλους,
να µην επαναλαµβάνοµαι. Τον Απρίλιο έγινε αυτό. Κι όχι µόνο
έγινε γύρος διαπραγµατεύσεων, αλλά ζητήθηκαν από την
Υπουργό και οι γραπτές προτάσεις όλων ανεξαιρέτως των φο-
ρέων που συµµετείχαν στο διάλογο. Και επιπλέον αυτού, όλους
αυτούς τους µήνες -συνολικά η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Παιδείας- είδαµε πάρα πολλούς και εννοώ όχι µόνο την Υπουργό,
αλλά και εµάς τους Υφυπουργούς, αλλά και τους Γενικούς και
τους Ειδικούς Γραµµατείς. Είδαµε µία σειρά φορέων, εκπροσώ-
πων, συλλόγων, ειδικών, ακριβώς για να ακούσουµε, να καταλά-
βουµε και να επεξεργαστούµε καλύτερα το νοµοσχέδιο αυτό που
φέραµε µπροστά σας, αλλά και στο οποίο ακόµη και στην τε-
λευταία συζήτηση για τα άρθρα, είµαστε έτοιµοι να φέρουµε επι-
µέρους βελτιώσεις.

Τρίτη κριτική, φοβάµαι και αυτή πολύ έωλη. Το νοµοσχέδιο
είναι αποσπασµατικό, πρόχειρο.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 5 ΜΑΪΟΥ 2010 (ΠΡΩΪ) 6637

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό επιχειρεί
µε ένα διάφανο τρόπο να καθιερώσει ένα σύστηµα για τους εκ-
παιδευτικούς από τη στιγµή που θα αποφασίσουν ότι θέλουν να
είναι εκπαιδευτικοί έως τη στιγµή που θα ανοίξουν για πρώτη
φορά την πόρτα της τάξης να κάνουν το πρώτο τους µάθηµα,
έως τη στιγµή που θα αποχωρήσουν και θα τελειώσουν τον ερ-
γασιακό τους βίο.

Οι διατάξεις του ακουµπούν –όπως είπα- στην αρχή πρώτα ο
µαθητής. Και όλα στοχεύουν στην εύρυθµη λειτουργία του σχο-
λείου, γιατί ακριβώς το σχολείο δεν λειτουργεί χωρίς έναν εκ-
παιδευτικό αξιόµαχο, χωρίς έναν εκπαιδευτικό µέσα στην τάξη,
χωρίς έναν εκπαιδευτικό που µπορεί να επιµορφωθεί, αλλά και
χωρίς έναν εκπαιδευτικό που θα βοηθηθεί από το µέντορά του
στα πρώτα του βήµατα, χωρίς έναν εκπαιδευτικό που ξέρει να
δίνει εξετάσεις για να µπορεί να εξετάζει τους µαθητές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µου δώσετε λίγο χρόνο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, κυρία Χριστο-

φιλοπούλου.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Και µη µου πείτε ότι
δεν είναι «αριστεροσύνη» ή «προοδευτικότητα» το να επιβρα-
βεύεις, το να καινοτοµείς, το να αριστεύεις. Αυτός ο εκπαιδευτι-
κός είναι ο εκπαιδευτικός που θεσµοθετούµε και που
δηµιουργούµε σ’ αυτό το νοµοθέτηµα.

Θα µε ρωτήσετε: Εκεί κάτω στις τάξεις τι κάνουν οι εκπαιδευ-
τικοί; ∆ίνουν µάχη. Πάρα πολλοί από αυτούς –όπως είπε και χθες
η κυρία Υπουργός- πραγµατικά όχι µόνο καινοτοµούν, αλλά δί-
νουν πραγµατικά το αίµα της ψυχής τους για την ίδια τη µαθη-
σιακή διδασκαλία. Αυτούς τους εκπαιδευτικούς θέλουµε
ενεργούς στην τάξη. Και καταργούµε ένα σύστηµα δυσλειτουρ-
γικό, που βασίζονταν σε πενήντα διαφορετικούς νόµους, ένα σύ-
στηµα προνοµίων , όπου κάθε οµάδα που ήθελε κάτι, ζητούσε
κάτι και το έπαιρνε, µε αποτέλεσµα να υπάρχει ένα σύστηµα
«κουρελού», όπου κρέµονταν διάφορες συντεχνίες.

Και κατηγορείτε εµάς για συντεχνιασµό κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, όταν εµείς, ακριβώς εµείς, καταργούµε κάθε έν-
νοια συντεχνιασµού. Και τι κάνουµε; Θεσµοθετούµε διαδικασίες,
τη βάση που είναι το ΑΣΕΠ και πάνω σ’ αυτήν τη βάση χτίζουµε
την αξιοκρατία, γιατί µοριοδοτούµε προσόντα και τίτλους σπου-
δών, την εµπειρία, την προϋπηρεσία και πράγµατι, δίνουµε κύρος
και έµφαση στον εκπαιδευτικό που έχει πραγµατικά «µατώσει»
µέσα στην τάξη και µοριοδοτούµε και τις κοινωνικές ανάγκες µε
διαφάνεια και αξιοκρατία, χωρίς να διακυβεύεται η καλύτερη δυ-
νατότητα των εκπαιδευτικών να µπαίνουν στην τάξη.

Και το κάνουµε αυτό µε έναν τρόπο κοινωνικά άδικο και βίαιο;
Όχι, βέβαια. Γι’ αυτό και το νοµοσχέδιο έχει δύο πρόνοιες. Έχει
µία µεταβατική περίοδο διετίας, ακριβώς γιατί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δεν θέλουµε να πετάξουµε -όπως µας είπατε ότι κά-
νουµε- τους εκπαιδευτικούς, που µέχρι τώρα είχαν προγραµµα-
τίσει τη ζωή τους και γύριζαν από σχολείο σε σχολείο να
µαζέψουν µόρια. Και πολλές φορές, ορισµένοι διευθυντές εκ-
παίδευσης που διορίστηκαν νύχτα µε συνεντεύξεις του ενός ή
δύο λεπτών, τους έδιναν δυο-τρεις ώρες για να µπορέσουν να
διδάξουν και να µπουν και να διεκδικήσουν. Να φύγουµε από
αυτό. Να πάµε σε ένα αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής στελεχών
που να βασίζεται στη διαφάνεια και όπου τα συµβούλια που επι-
λέγουν τους καλύτερους για να διοικήσουν την εκπαίδευση, να
είναι συµβούλια, τα οποία προτείνουν αυτοτελείς φορείς, όπως
τα Πανεπιστήµια τους εκπροσώπους τους, όπως το Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο, να είναι συµβούλια επιλογής, το κορυφαίο των
οποίων να επιλέγεται και περνά και µέσα από την Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων της Βουλής γιατί στη διοίκηση γενικά, αλλά
ιδιαίτερα στη διοίκηση της εκπαίδευσης, είναι ώρα να τελειώ-
νουµε µε τον κοµµατισµό.

Θέλω, όµως, να επισηµάνω εδώ ότι είναι η πρώτη φορά, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την θεσµοθέτηση όλων των
νόµων αυτής της Κυβέρνησης που υιοθετούµε στη διοίκηση της
εκπαίδευσης και στις προσλήψεις κοινωνικά κριτήρια. Πρέπει να
σας πω ότι ο βασικός νόµος του Υπουργείου Εσωτερικών δεν

έχει µοριοδότηση για τις κοινωνικές οµάδες. Εµείς επιλέξαµε να
µοριοδοτήσουµε για τις κοινωνικές οµάδες.

Τέλος, ένα λόγο θα πω για την αξιολόγηση και θα ολοκλη-
ρώσω. Η αξιολόγηση δεν είναι τιµωρία, δεν είναι επιθεωρητι-
σµός, δεν είναι έλεγχος. Επιτέλους, η αξιολόγηση είναι
αυτοεκτίµηση, συγκριτική αντιµετώπιση των καταστάσεων από
σχολείο σε σχολείο, είναι µια πολύ ουσιαστική διαδικασία που
έχει ένα στόχο διφυή. Εκείνα τα σχολεία που πάνε πολύ καλά,
που προοδεύουν, όχι απλά να επιβραβευθούν, να αποτελέσουν
παράδειγµα και για τα διπλανά τους. Εκείνα τα σχολεία που υπο-
λείπονται, είτε σε µαθησιακά αποτελέσµατα, είτε σε εξωσχολι-
κές δραστηριότητες, είτε σε µια άλλη πτυχή της σχολικής ζωής,
πρέπει να τα βοηθήσουµε. Πώς θα το κάνουµε; Οι διαδικασίες
της αυτοαξιολόγησης, οι οποίες είναι και αυτές διαφανείς, ολο-
κληρώνονται µε την αποστολή τους στο Κέντρο Έρευνας και
µέσα από εκεί περνούν και τις γνωρίζουµε πανελλαδικά. Τις γνω-
ρίζει το Υπουργείο Παιδείας και µπορεί να συνδράµει και να συµ-
βάλει και µέσω του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου, αν πρόκειται για
θέµατα που αφορούν προγράµµατα σπουδών, επάρκεια των εκ-
παιδευτικών, αλλά και να µπορέσουµε πραγµατικά να δώσουµε
δύναµη στα σχολεία που υστέρησαν µε βάση τα δικά τους κρι-
τήρια αξιολόγησης.

Είναι η ώρα να περάσουµε από ένα σύστηµα που φοβόταν την
αξιολόγηση, που έβλεπε τον έλεγχο ότι είναι κάτι κακό και άρα,
κάτι συντηρητικό και αντιπροοδευτικό, σε ένα σύστηµα που απε-
λευθερώνει δυνάµεις, που δεν φοβάται να συγκριθεί µε τον
εαυτό του, µε άλλα συστήµατα και να παράγει το καλύτερο για
τις µελλοντικές γενιές.

Θέλω τελειώνοντας να καλέσω όλους τους συναδέλφους και
όλες τις συναδέλφισσες, από όποια παράταξη και πτέρυγα της
Βουλής και αν ανήκουν, πραγµατικά, να σκεφτείτε ξανά το µέλ-
λον των παιδιών µας, να δείτε ξανά τις διατάξεις αυτού του νο-
µοσχεδίου και να δείτε πως υπάρχει δυνατότητα συγκλήσεων και
συµφωνιών στο χώρο της παιδείας, που µετά την εθνική µας επι-
βίωση είναι ο µοναδικός χώρος, στον οποίο οφείλουµε όλοι να
δείξουµε σύµπνοια, συναίνεση, οµοφωνία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την
Υφυπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρα-
τίας, η κ. ∆ιονυσία Αυγερινοπούλου.

∆ΙΟΝΥΣΙΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Αξιότιµοι συνάδελφοι, η παι-
δεία είναι η άµυνά µας. Καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε
ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία, εν µέσω µιας πρωτοφανούς οι-
κονοµικής κρίσης, η οποία κλυδωνίζει τη χώρα µας. Θα πρέπει να
θυµόµαστε ότι η παιδεία είναι αυτή που θα ενισχύσει την άµυνα
του λαού µας µέσα στην απορρυθµιστική κατάσταση, στην οποία
βρισκόµαστε σήµερα.

Η παιδεία θα δηµιουργήσει πολίτες, οι οποίοι δεν θα επιτρέ-
ψουν να αγγίξει η χώρα µας ποτέ ξανά αυτό το επίπεδο. Και
αυτός είναι ο µόνος λόγος για τον οποίο, ίσως, αξίζει να βρισκό-
µαστε εδώ σήµερα, γιατί κατά τα άλλα η συζήτηση αυτού του
νοµοσχεδίου είναι και εν όψει των εξετάσεων ετεροχρονισµένη.

Ο λαός µας, πρέπει να κρατά µέσα στη σκέψη του ότι η οικο-
νοµική κρίση, όπως κάθε οικονοµική κρίση είναι πρόσκαιρη και
περαστική. Το δικό µας αναπαλλοτρίωτο κεφάλαιο είναι το αν-
θρώπινο δυναµικό που έχει η χώρα µας και αυτό διαµορφώνεται
µέσα από την παιδεία και τον πολιτισµό.

Το ανθρώπινο δυναµικό και ιδίως η νέα γενιά, είναι εκείνη που
θα εξασφαλίσει τη βιωσιµότητα της χώρας µας για το µέλλον. Εν
µέσω της οικονοµικής κρίσης, το µόνο που µπορεί να εφησυχά-
σει κάπως την οικογένεια των γονέων είναι, ίσως, η πεποίθηση
ότι έχει εξασφαλίσει στα παιδιά του ένα εκπαιδευτικό επίπεδο,
το οποίο θα τους δώσει ένα καλύτερο µέλλον.

Πώς θα δηµιουργήσουµε, όµως, στην οικογένεια µια τέτοια δι-
καιολογηµένη πεποίθηση; Πάντως, όχι µε αποσπασµατικά νοµο-
σχέδια, όπως είναι το νοµοσχέδιο που έχει καταθέσει προς
συζήτηση σήµερα η Κυβέρνηση. ∆ιότι, σήµερα φαίνεται απο-
σπασµατικό και ανεπαρκές κάθε νοµοσχέδιο, σε κάθε τοµέα, εάν
δεν εξοπλίζει την κοινωνία µε εφόδια να ανταπεξέλθει στην κρίση
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των θεσµών την οποία περνούµε και να µπορέσει να αλλάξει µε
οµαλές διαδικασίες τα κακώς κείµενα.

Το σχέδιο νόµου έχει σοβαρές ελλείψεις στις ρυθµίσεις του
και πάσχει συστηµικής αντίληψης για την πολιτική και την παι-
δεία, την οποία, ίσως, µόνο ένας νόµος-πλαίσιο θα εξασφάλιζε.

Εφόσον η Κυβέρνηση διατείνεται ότι θέλει µία νέα φιλοσοφία
στην παιδεία εκείνη που βάζει πρώτα τον µαθητή, θα έπρεπε του-
λάχιστον να φέρει ένα σχέδιο νόµου που να σκιαγραφεί τους βα-
σικούς άξονες αυτής της πολιτικής. Τέτοιοι, όµως, άξονες στο
παρόν νοµοσχέδιο δεν διακρίνονται. Αντίθετα το νοµοσχέδιο
αναφέρεται σε σωρεία τεχνικών διατάξεων και διαδικασιών. Ανα-
φέρεται στις µεταθέσεις και στις αποσπάσεις των καθηγητών και
στο σύστηµα πρόσληψης.

Θα ελπίζαµε τουλάχιστον ότι ο στόχος του νοµοσχεδίου θα
ήταν η κάλυψη κενών θέσεων, για να έχουν όλα τα σχολεία
επαρκή αριθµό διδασκόντων. Όµως, κάτι τέτοιο δεν ισχύει,
καθώς φαίνεται ότι στην πράξη παγώνουν οι προσλήψεις εκπαι-
δευτικών κατά µεγάλο ποσοστό µε αποτέλεσµα χιλιάδες θέσεις
να παραµένουν κενές.

Περαιτέρω εισάγει θεσµούς σχετικούς µε την αξιολόγηση των
εκπαιδευτικών. Αξιολόγηση των εκπαιδευτικών µας πρέπει να γί-
νεται. Άλλωστε, η Νέα ∆ηµοκρατία εισήγαγε πρώτη θεσµούς
αξιολόγησης. Είναι πολύπλευρες οι δεξιότητες και οι ψυχικές
αρετές που πρέπει να έχει ένας εκπαιδευτικός. Με τη συνεχή δη-
µιουργία νέας γνώσης είναι πολλά τα δεδοµένα τα οποία πρέπει
να κατανοήσει και να µεταδώσει σήµερα, για να είναι ικανός να
ανταποκριθεί στο έργο του.

Συνεπώς, πέραν της αξιολόγησης το κράτος πρέπει πρωτί-
στως και κυρίως να παρέχει στους εκπαιδευτικούς τις ανάλογες
ευκαιρίες για συνεχή ενηµέρωση και επιµόρφωση, ώστε να έχουν
τα εφόδια να ανταποκριθούν στο έργο τους. Αυτές οι ευκαιρίες,
όµως, δεν ρυθµίζονται µε το εν λόγω νοµοσχέδιο.

Αναφορικά µε το θεσµό της αξιολόγησης, θα ήθελα µέσα από
συγκριτική παρατήρηση αντιστοίχων συστηµάτων άλλων χωρών,
να κάνω δύο σύντοµες επισηµάνσεις. Πρώτον, θα µπορούσαν και
οι µαθητές να µετέχουν της αξιολογήσεως έστω και έµµεσα µε
συµπλήρωση ερωτηµατολογίων και δεύτερον, θα ήταν προτιµό-
τερο να µην µετέχει της αξιολογήσεως ο καλούµενος ως µέντο-
ρας.

Στο άρθρο 4, εισάγεται ο θεσµός του µέντορα ενός, δηλαδή,
συµβούλου, υποστηρικτή του νεοδιοριζόµενου εκπαιδευτικού. Ο
θεσµός αυτός λειτουργεί στο εξωτερικό, τόσο για τον καθηγητή
όσο και για τον προπτυχιακό και µεταπτυχιακό φοιτητή. Ο µέ-
ντορας θα πρέπει να είναι σύµβουλος του δόκιµου εκπαιδευτι-
κού, ένας άνθρωπος εµπιστοσύνης στον οποίο ο δόκιµος
εκπαιδευτικός να µπορεί να πει τις απορίες του και όχι να έχει
συστολή ή να κρύβει τις αδυναµίες του και να προσπαθεί να
εντυπωσιάσει τον µέντορα, ώστε να του δώσει υψηλότερη βαθ-
µολογία στην αξιολόγηση. Για να µην αλλοιωθεί ο θετικός αυτός
θεσµός, καλό θα ήταν να µη συµµετέχει ο µέντορας στην επι-
τροπή αξιολόγησης µε δικαίωµα ψήφου.

Στην ίδια κατεύθυνση έλλειψης οράµατος για την παιδεία, κι-
νείται και το τέταρτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου κατά το οποίο
ως βελτιωτικές παρεµβάσεις για τη λειτουργία των ΑΕΙ θεωρού-
νται κατ’ αρχάς παρεµβάσεις στην κοστολόγηση των συγγραµ-
µάτων. Βεβαίως και χρήζει βελτίωση η κοστολόγηση, δοθείσης
και της οικονοµικής κατάστασης, αλλά ας µην προτάσσουµε την
κοστολόγηση των συγγραµµάτων, ας προτάξουµε έστω και ση-
µειολογικά την αξιολόγηση. Στην αξιολόγηση των συγγραµµά-
των σκοπεύει κάποιος αρµόδιος φορέας να προβεί; Ή µήπως οι
πανεπιστηµιακές σχολές της χώρας µας, θα εξακολουθούν να
διανέµουν ακόµη και σήµερα συγγράµµατα τα οποία γράφτηκαν
προ πολλών ετών χωρίς καµµία επικαιροποίηση;

Η δε εισαγωγική έκθεση του νοµοσχεδίου, αναφέρει και ένα
άλλο σηµείο βελτίωσης της εκπαίδευσης, τη µείωση της ύλης.
∆εν είναι δυνατόν στην εποχή µας να µιλούµε για µείωση της
ύλης και να θεωρούµε ότι είναι δηµοφιλές µέτρο. ∆εν είναι αυτό
πλέον το ζητούµενο του σύγχρονου µαθητή και φοιτητή. Κανείς
δεν θέλει να µάθει λιγότερα. Αυτό που χρειάζεται είναι συστη-
µατοποίηση της γνώσης µε νέα µέσα για καλύτερη κατανόηση,
εφαρµογή νέων µεθοδολογιών διδασκαλίας, ποιοτική αναδιάρ-

θρωση της ύλης µε έµφαση σε νέους κύκλους γνώσης, όπως η
περιβαλλοντική εκπαίδευση. ∆εν περιµένουµε λιγότερα από την
εκπαίδευση, περισσότερα και καλύτερα περιµένουµε.

Μία τελευταία επισήµανση. Θα πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν ότι
η οικονοµική κρίση και οι συνέπειες των µέτρων για την εφαρ-
µογή του µηχανισµού στήριξης ενδέχεται να επιτείνουν ένα από
τα σοβαρότερα ζητήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική
εκπαίδευση, ιδίως στην επαρχία, εκείνου της σχολικής διαρροής.
∆ηλαδή, της πρόωρης διακοπής από τους µαθητές της παρακο-
λούθησης της υποχρεωτικής εκπαίδευσης, της εγκατάλειψης
του σχολείου. Προς αποφυγή της έντασης αυτού του φαινοµέ-
νου, θα πρέπει να λάβουµε άµεσα προληπτικά µέτρα για την ενί-
σχυση της βασικής παιδείας της χώρας µας.

Όλοι εµείς και οι εκπαιδευτικοί µας και οι µαθητές θα πρέπει
να πιστέψουµε στον εαυτό µας. Να σκεφθούµε να δραστηριο-
ποιηθούµε, να δηµιουργήσουµε παιδεία και πολιτισµό και να
βγούµε από το ψυχολογικό αδιέξοδο και µακροχρόνια και από
το οικονοµικό αδιέξοδο.

Η παιδεία είναι η άµυνά µας, είναι το ατοµικό και συλλογικό δι-
καίωµα που όλοι πρέπει να προασπιστούµε. Η παιδεία θα εξα-
σφαλίσει τη βιωσιµότητα της χώρας µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε την

κ. ∆ιονυσία Αυγερινοπούλου.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηλείας του ΠΑΣΟΚ. κ. Μιχαήλ Κα-

τρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Καλό θα ήταν κύριε Πρόεδρε, αγαπητές κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, τουλάχιστον σε αυτήν την Αίθουσα κάποιοι να κάνουν
απεργία και στάση εργασίας στο λαϊκισµό, στο φαρισαϊσµό και
στα εύκολα λόγια, τα οποία βεβαίως ακόµη και τώρα, την κρίσιµη
ώρα συνεχίζουν να λένε, µη αναλαµβάνοντας τις ευθύνες τους
και βεβαίως µη προασπίζοντας το εθνικό συµφέρον. Θα µου επι-
τρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω αυτήν την εισαγωγή, γιατί η
συζήτηση αυτού του πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου γίνεται σε
ένα πολύ ιδιότυπο, θα έλεγα, οικονοµικό, κοινωνικό, πολιτικό
κλίµα, σε µία χώρα που το πολιτικό σύστηµα βρίσκεται σε προ-
φανή αµηχανία, δεχόµενο ισοπεδωτικές βολές και λογικές, σε
µία χώρα που αδιόριστοι εκπαιδευτικοί µε έκδηλη την αγανά-
κτηση και την οργή τους, κατά την άποψή µου, εκπέµπουν λάθος
µήνυµα και µε λάθος τρόπο και σε µία χώρα που ακόµη και οι
ιπτάµενοι της πολεµικής αεροπορίας επιλέγουν να κάνουν λευκή
απεργία, θέτοντας σε επισφάλεια το δηµόσιο συµφέρον.

Σε αυτήν τη χώρα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µετά από τριάντα τρία χρόνια πρωταγωνιστικής παρουσίας στην
πολιτική ζωή του τόπου, όντας συµπρωταγωνιστής του πολιτι-
κού κύκλου της µεταπολίτευσης που όλοι εµείς συµφωνούµε ότι
κλείνει, επιλέγει το γνώριµο τρόπο του λαϊκισµού, επιλέγει -σε
αυτήν τη δύσκολη στιγµή της χώρας- να µην εκπέµψει ένα µή-
νυµα ενότητας προς τους διεθνείς πολιτικούς κύκλους, που το
ζητούν και το απαιτούν, επιλέγει την εύκολη οδό της απόστασης
της αντιπαράθεσης, της αποστασιοποίησης. Βεβαίως, το κάνει
δεκαεπτά χρόνια µετά την γνωστή πατριωτική στάση του, αλλά
πολύ φοβάµαι ότι αυτήν τη στιγµή, µόνο πατριωτική δεν µπορεί
να χαρακτηριστεί αυτή η συµπεριφορά.

Είναι σαφές, ότι τα οικονοµικά µέτρα τα οποία πλήττουν πάρα
πολλές κατηγορίες µισθωτών, συνταξιούχων και, βεβαίως, δεν
µπορούν εύκολα να γίνουν αποδεκτά από τη µεγάλη µάζα των
συµπολιτών µας, δεν αποτελούν τη λύση στο δοµικό πρόβληµα
που αντιµετωπίζει η χώρα και το πρόβληµα είναι η αλλαγή νοο-
τροπίας, η αλλαγή κουλτούρας, η αλλαγή αντίληψης, η αλλαγή
παιδείας. Και το λέω αυτό, γιατί ήταν το σύνθηµα, κυρία
Υπουργέ, που ο προκάτοχός σας -που µε λύπη µου δεν βλέπω να
είναι στον κατάλογο των οµιλητών- έλεγε τα τελευταία δύο χρό-
νια ότι «όλα είναι θέµα παιδείας».

Και βεβαίως, η διαπαιδαγώγηση στο σπίτι είναι εξίσου, αν όχι
πιο σηµαντική από την εκπαίδευση στα δηµόσια σχολεία, αλλά
σίγουρα οι βάσεις και εδώ θα συµφωνήσουµε όλοι, χτίζονται στο
εκπαιδευτικό σύστηµα κάθε χώρας.

Έννοιες όπως αξιοκρατία, δικαιοσύνη, αντικειµενικότητα, ισό-
τητα ευκαιριών, ισότιµη αντιµετώπιση, καλλιεργούνται και εµπε-
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δώνονται από το σχολείο. Είναι σαφές, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι η Κυβέρνηση µένοντας πιστή και αταλάντευτη στην
πάγια αρχή της, για αξιοκρατία και ισότητα ευκαιριών σε κάθε
επίπεδο πρόσβασης στον δηµόσιο τοµέα δεν θα µπορούσε να
µην υιοθετήσει αυτήν την αντίληψη και στο σύστηµα εκπαίδευ-
σης.

Και γι’ αυτό χαιρετίζω το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας, που θέτει πραγµατικά τις βάσεις για το νέο σχολείο που
όλοι οραµατιζόµαστε και όλοι ευχόµαστε να έχουµε σε αυτήν τη
χώρα, που βάζει τάξη στο δαιδαλώδες πραγµατικά τοπίο της
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

Όσον αφορά τον τρόπο προσλήψεων, καθιερώνοντας έναν ενι-
αίο, αδιαπραγµάτευτο και απροσπέλαστο τρόπο, την επιλογή
µέσα από εξετάσεις του ΑΣΕΠ, όσον αφορά τις αποσπάσεις και
µεταθέσεις εκπαιδευτικών που επέτρεπαν τη λογική της αυθαι-
ρεσίας, της ασυδοσίας και βεβαίως µετέτρεπαν τους παιδαγω-
γούς, που όλοι θέλουµε να είναι πρότυπο στα παιδιά µας, σε
κυβερνητικούς αυλοκόλακες ή να µη χαρακτηρίσω κάτι χειρό-
τερο, βεβαίως στις µετακινήσεις. Γιατί όλοι συµφωνούµε, κυρία
Υπουργέ, ότι θα πρέπει στο υπάρχον δυναµικό να γίνεται η ορ-
θολογικότερη αξιοποίηση και όχι να έχουµε φαινόµενα από τη
µία υπεραριθµίας και από την άλλη κενών σε πολλές τάξεις. Και
πολύ σηµαντικό και αυτό, βεβαίως, έρχεται σε συνέχεια του
νόµου για τις προσλήψεις και τις κρίσεις στο δηµόσιο τοµέα, την
επιλογή στελεχών σε θέσεις ευθύνης στην εκπαίδευση.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που σέβεται τον εκπαιδευτικό, που σε
αντίξοες συνθήκες δίνει πραγµατικά έναν αγώνα, ο οποίος είναι
συγκινητικός. Και µιλάω ως παιδί εκπαιδευτικών, που εδώ και
τριανταπέντε χρόνια έχουν υπηρετήσει το δηµόσιο δωρεάν σύ-
στηµα παιδείας και στο οποίο, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι το νο-
µοσχέδιο αυτό δίνει πραγµατικά βαρύτητα. Και βεβαίως, έρχεται
σε συνέχεια µε την πάγια τακτική, την αταλάντευτη, του Υπουρ-
γείου, που βάζει τέλος στις λογικές «του κλεισίµατος του µα-
τιού», όπως έκανε µε τους ωροµισθίους και το οποίο βεβαίως,
ενισχύει πραγµατικά το δηµόσιο χαρακτήρα της παιδείας και
στοχεύει στην αρτιότερη, ευρύτερη και σφαιρικότερη εκπαί-
δευση των µαθητών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι ένα νοµοσχέδιο που παράλληλα φροντίζει να οµαλοποι-
ήσει, να διορθώσει κάποιες αστοχίες που υπήρχαν µε το δαιδα-
λώδες τοπίο των προσλήψεων στον τοµέα της εκπαίδευσης και
αφορά τα άτοµα µε αναπηρία, που κάποιοι συνάδελφοι σήµερα
φροντίζουν να εµφανιστούν ως υπερασπιστές τους. ∆εν απολο-
γούνται, όµως, γιατί δύο µέρες πριν καταρρεύσει η κυβέρνηση
του κ. Καραµανλή και προσπαθώντας να χαϊδέψουν τα προβλή-
µατα, νοµοθέτησαν υπέρ των οµάδων αυτών, ενώ πέντε χρόνια
αγνοούσαν επιδεικτικά το πρόβληµά τους. Όπως, επίσης, αφορά
και το θέµα των πολυτέκνων. Με τις µεταβατικές διατάξεις νο-
µίζω, κυρία Υπουργέ, ότι διορθώνετε κάποιες αστοχίες. Είναι
πολύ σηµαντικό ότι καθιερώνει το προσοντολόγιο, την αξιοκρα-
τία στο σύγχρονο σχολείο της γνώσης, σε µια κοινωνία έντασης
γνώσης, όπου οι εκπαιδευτικοί πρέπει να είναι πρότυπα, πρέπει
να µεταδίδουν στους µαθητές σύγχρονη γνώση και βεβαίως, όχι
να βασίζονται µόνο στην εµπειριοκρατία.

Και βεβαίως, κυρία Υπουργέ, είναι προς τιµήν σας ότι δεν υιο-
θετείτε το γνώριµο τρόπο να φέρετε ένα πολυνοµοσχέδιο, το
οποίο ανταποκρίνεται σε συντεχνιακά µόνο αιτήµατα των εκπαι-
δευτικών ή των άλλων οµάδων που ασχολούνται στην εκπαί-
δευση. Θα περίµενα, όµως, επειδή είναι και επίκαιρο το σχέδιο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο να φέρεται και
έναν «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στην παιδεία, γιατί είναι αδιανόητο σήµερα,
το 2010, να µιλάµε για µονοθέσια ή ολιγοθέσια σχολεία, τα οποία
πραγµατικά όχι µόνο δεν βοηθάνε, αλλά υπονοµεύουν το µέλλον
των µαθητών τους.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πάρα πολύ για
την ανοχή σας, θα κάνω δύο παρατηρήσεις, όσον αφορά τις δια-
τάξεις για τα πανεπιστήµια. Νοµίζω ότι κινούνται προς τη σωστή
κατεύθυνση. Βεβαίως, στο θέµα της εκλογής µελών ∆ΕΠ, αν και
απ’ ό,τι άκουσα η Υπουργός είπε ότι θα φέρει ένα νοµοσχέδιο
για την τριτοβάθµια εκπαίδευση, δεν είναι µόνο η αλλαγή του

εκλογικού σώµατος, είναι πολύ βαθύτερο το πρόβληµα του τρό-
που επιλογής στα ελληνικά πανεπιστήµια. Και σε αυτό πρέπει το
Υπουργείο, πραγµατικά, να κάνει έναν εξαντλητικό διάλογο και
να βάλει βαθειά το µαχαίρι στο κόκαλο.

Βεβαίως, ρυθµίζει τα θέµατα των κολλεγίων, όπως ο απερχό-
µενος Υπουργός, ο οποίος λίγες µέρες πριν αποχωρήσει φρό-
ντισε µαζικά να υπογράψει, δηµιουργώντας ακόµα µεγαλύτερη
σύγχυση και πηγαίνοντας κόντρα στο Κοινοτικό ∆ίκαιο.

Αλλά θα µου επιτρέψετε να εκφράσω την αντίθεσή µου, κυρία
Υφυπουργέ, στο άρθρο 42 που ρυθµίζει τη µετατροπή κάποιων
θέσεων στις µητροπόλεις, στην Αρχιεπισκοπή. Νοµίζω ότι η
Βουλή δέχθηκε µε σεβασµό το αίτηµα της Εκκλησίας της Ελλά-
δος για εξαίρεση από το ΑΣΕΠ των προσλήψεων µε συγκεκρι-
µένο σκεπτικό. Όµως, στο σηµερινό καθεστώς ανεργίας,
ανασφάλειας, νοµίζω ότι αποτελεί πρόκληση η Βουλή των Ελλή-
νων να νοµοθετεί θέσεις ΥΕ ευπρεπίστριας. Γιατί σε κάποιες µη-
τροπόλεις της Ελλάδας; Νοµίζω ότι αυτό αποτελεί πρόκληση και
θα παρακαλέσω πολύ να επανεξεταστεί πριν την ψήφιση των άρ-
θρων.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι σή-
µερα αυτό που κάνει η Βουλή των Ελλήνων είναι να κατοχυρώνει
το αυτονόητο στον τοµέα της εκπαίδευσης και της παιδείας. Θέ-
τουµε τις βάσεις για µια νέα δυναµική, για µια νέα αντίληψη, για
µια νέα κουλτούρα την οποία έχει ανάγκη η χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Κατρίνη.
Μέχρι να φτάσει η κ. Νάντια Γιαννακοπούλου, Βουλευτής Μεσ-

σηνίας, κύριε Κατρίνη θα σας πω ότι σήµερα δεν σφραγίσατε δό-
ντια, βγάλατε δόντια και στο χρόνο.

Κυρία Γιαννακοπούλου είστε όψιµη διεκδικήτρια του Ναού του
Επικουρείου Απόλλωνος, ο οποίος ως Νοµός ανήκει στον κ. Κα-
τρίνη.

Έχετε το λόγο κυρία Γιαννακοπούλου για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σχετικά µε τον Επικού-

ρειο Απόλλωνα, πάντως, κύριε Πρόεδρε, ούτως ή άλλως το ζή-
τηµα είναι ότι ακόµα δεν έχει ληφθεί κάποια οριστική απόφαση.
Άρα, λοιπόν, µπορούµε να διαβουλευτούµε και µε τους συνα-
δέλφους από την Ηλεία, προκειµένου να δούµε πού πραγµατικά
ανήκει.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Να διαβάσετε Παυ-
σανίου Περιήγησις και όχι το δορυφόρο της NASA. Στην Ηλεία
ανήκει και στην Αρκαδία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ανήκει σε όλον τον
κόσµο ο Επικούρειος Απόλλωνας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω της µεγαλύτερης κοι-
νωνικής και οικονοµικής κρίσης της χώρας µας, ιδιαίτερα από τη
µεταπολίτευση, εν µέσω της µεγαλύτερης κρίσης αξιών, αρχών
και θεσµών, εν µέσω της µεγαλύτερης απαξίωσης που έχει δε-
χθεί ποτέ το πολιτικό µας σύστηµα, η πολιτική και οι πολιτικοί,
το µόνο αντίδοτο -εάν µπορώ να χρησιµοποιήσω αυτή τη λέξη- ο
µόνος δρόµος για να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε αυτήν την
πάρα πολύ δύσκολη συγκυρία, είναι µέσα από την παιδεία, προ-
κειµένου να µπορέσουµε µε αυτόν τον τρόπο να βάλουµε και να
θέσουµε γερές βάσεις, για να χτίσουµε ένα πολύ καλύτερο µέλ-
λον για τα παιδιά µας.

Και αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξυ-
πηρετεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτόν ακριβώς το στόχο
µας. Σε πρώτη προτεραιότητα, στην εκπαιδευτική µας πολιτική,
έχουµε θέσει βαθιές, βαθµιαίες και πολύ καλά επεξεργασµένες
αλλαγές στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.
Πυρήνας και πρωταγωνιστής στις αλλαγές αυτές είναι ο εκπαι-
δευτικός, ο µάχιµος εκπαιδευτικός της τάξης. Επίκεντρο και άξο-
νας αυτών των αλλαγών είναι ο µαθητής.

Οι πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης αφορούν ένα συνολικό σχε-
διασµό και συστηµατική υποστήριξη του ρόλου του εκπαιδευτι-
κού στο σχολείο, αλλά και στην ελληνική κοινωνία, γενικότερα.
Αφορούν στον επαναπροσδιορισµό της σχέσης του εκπαιδευτι-
κού µε την εκπαίδευση, ώστε να υπηρετείται η θεµελιώδης -για
εµάς- αρχή, πρώτα ο µαθητής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο επιδιώκει
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να απαντήσει σε τρία γενεσιουργά ζητήµατα, τα οποία διαπερ-
νούν το χώρο της εκπαίδευσης, αλλά και της παιδείας ευρύτερα.
Αρχικά, απαντά στο ερώτηµα ποιες είναι οι προϋποθέσεις, για να
εισαχθεί ένας εκπαιδευτικός στο εκπαιδευτικό σύστηµα. Στη συ-
νέχεια ρυθµίζει τον τρόπο µε τον οποίο ο εκπαιδευτικός µπορεί
να ανταποκριθεί στο πλέον σηµαντικό και απαιτητικό καθήκον,
το οποίο είναι το εκπαιδευτικό έργο, το οποίο είναι η τάξη, το
οποίο είναι ο µαθητής. Τέλος, αποκαθιστά συνθήκες αντικειµενι-
κής πρόσληψης, αλλά κυρίως απόλυτης αξιοκρατίας στο χώρο
της εκπαίδευσης.

Νοµίζω, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα χρειάζεται, κατ’ αρχάς, τους καλύτερους, δυνατούς επι-
στήµονες. Αλλά, επίσης και ταυτοχρόνως, χρειάζεται ανθρώπους
µε παιδαγωγική επάρκεια και επιστηµονική γνώση, µε ταλέντο
και µε όρεξη για δουλειά. Χρειάζεται την εµπέδωση ενός πλαι-
σίου αξιοκρατίας, αλλά και ίσων ευκαιριών, χωρίς εξαιρέσεις για
κανέναν λόγο σε όλους όσους θέλουν να υπηρετήσουν το λει-
τούργηµα του εκπαιδευτικού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα επιλογής και προ-
σλήψεων των νέων εκπαιδευτικών, που εισάγεται µε το παρόν
σχέδιο νόµου, στηρίζεται σε τρεις βασικές αρχές: την παιδαγω-
γική κατάρτιση, τη γνώση της επιστήµης και τη δυνατότητα ενός
εκπαιδευτικού να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις µιας τάξης.
Ωστόσο, αυτές οι αρχές δεν αφήνονται µετέωρες. Πλαισιώνονται
από αξιοκρατία και διαφάνεια, καθώς η ανεξαρτησία του υψη-
λού καθήκοντος που αναλαµβάνουν διασφαλίζεται µε αυτόν
ακριβώς τον ενιαίο τρόπο επιλογής και πρόσληψης των εκπαι-
δευτικών λειτουργών.

Στο ίδιο πλαίσιο αρχών, αυτό το σχέδιο νόµου καθιερώνει ένα
αξιοκρατικό και διαφανές σύστηµα επιλογής στελεχών, το οποίο
ολοκληρώνεται, µπορούµε να πούµε, µε την επιµόρφωση των εκ-
παιδευτικών και τη θέσπιση της αξιολόγησης όλων των σχολικών
µονάδων.

Γι’ αυτόν το λόγο δίνουµε σε όλους µας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, την πεποίθηση, την ακράδαντη πεποίθηση ότι βασίζε-
ται σε στέρεες βάσεις και αρχές. Για παράδειγµα, οι υπηρεσια-
κές µεταβολές προσδιορίζονται από τον πολύ βασικό κανόνα ότι
δεν νοείται καµµία τάξη χωρίς εκπαιδευτικό, κάτι το οποίο έχουµε
δει δυστυχώς κατά κόρον τα τελευταία έτη.

Είναι βασική προϋπόθεση, λοιπόν, αυτού του νοµοσχεδίου ότι
οποιαδήποτε µετακίνηση εκπαιδευτικού εξασφαλίζει πρώτιστα
ότι κανένα παιδί, καµµία ηµέρα, δεν θα µείνει χωρίς δάσκαλο. Γι’
αυτόν το λόγο κάνει ξεκάθαρο ότι κανένας εκπαιδευτικός δεν µε-
τακινείται, αν δεν υπάρχει αντικαταστάτης του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί ως τόσο να παρα-
βλέψει κανείς και την ανάγκη άµεσων βελτιωτικών παρεµβάσεων
και στη λειτουργία του ελληνικού πανεπιστηµίου, όπως ορίζει
αυτό το νοµοσχέδιο. Ανάγκη η οποία γίνεται όλο και πιο επιτα-
κτική µε το πέρασµα του χρόνου, καθώς µε τις αναποτελεσµατι-
κές και αποσπασµατικές ρυθµίσεις των προηγούµενων χρόνων
κατασπαταλήθηκε πολύτιµος χρόνος, ενώ παράλληλα στερή-
θηκε η εισαγωγή χιλιάδων νέων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
όπως άλλωστε έγινε και µε την επιβολή της βάσης του «10».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας µε αυτό το σχέ-
διο νόµου αρχικά επαναπροσδιορίζεται η σχέση του εκπαιδευτι-
κού µε την εκπαίδευση. Αυτό επιτυγχάνεται, προωθώντας µια
σειρά από καινοτόµες πρωτοβουλίες στο σύνολο της εργασια-
κής διαδροµής των εκπαιδευτικών. Χαρακτηριστικά αναφέρω: Η
καθιέρωση πιστοποιητικού παιδαγωγικής διδακτικής κατάρτισης.
Ο θεσµός του δόκιµου εκπαιδευτικού για δύο έτη, προκειµένου
να προετοιµαστεί για να αναλάβει πλήρως το διδακτικό και παι-
δαγωγικό του έργου µε την αρωγή του µέντορα. Η επιλογή και η
πρόσληψη µέσω ΑΣΕΠ. Η πραγµατοποίηση µεταθέσεων και απο-
σπάσεων µόνο µε βάση τα πραγµατικά κενά. Η καθιέρωση του πι-
στοποιητικού διοικητικής επάρκειας. Και η θέσπιση της
αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, της σχολικής και της δι-
οικητικής µονάδας αποτελούν παραδείγµατα αυτών των πρωτο-
βουλιών. Επίσης, εισηγείται και µια σειρά άµεσων παρεµβάσεων
στη λειτουργία της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε µια σειρά νο-
µοθετικών ρυθµίσεων στη λειτουργία των ΑΕΙ και των ΤΕΙ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνία έχει αντιληφθεί την

ουσιαστική ανάγκη και απαιτεί επιτακτικά εδώ και τώρα την εκ
βάθρων αλλαγή του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας µας.
Και εµείς οφείλουµε να συµπορευτούµε µε την κοινωνία. Οφεί-
λουµε να γίνουµε συνοδοιπόροι σ’ αυτήν την προσπάθεια. Μια
προσπάθεια για ουσιαστική αλλαγή του εκπαιδευτικού συστή-
µατος της χώρας. Μία προσπάθεια για παροχή υψηλής ποιότη-
τας εκπαίδευσης σε όλους ανεξαίρετα.

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Και εµείς σας ευ-
χαριστούµε, αγαπητή κ. Γιαννακοπούλου.

Ο κ. Γιάννης Ιωαννίδης από τη Νέα ∆ηµοκρατία έχει το λόγο
για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περίµενε κανείς µετά από

µισό χρόνο, επτά µήνες διακυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, να ερχόταν
προς συζήτηση στη Βουλή νοµοσχέδιο, το οποίο να ήταν πλή-
ρες, ολοκληρωµένο και όχι πρόχειρο και αποσπασµατικό. Αυτό
είναι ένα γενικό σχόλιο σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο που συζη-
τάµε, δεδοµένου ότι είχαµε την αίσθηση ότι αναµένεται ένας
νόµος-πλαίσιο, χωρίς να σηµαίνει ότι τα άρθρα εκείνα που θεω-
ρούµε ότι κινούνται στη σωστή κατεύθυνση δεν θα τα ψηφί-
σουµε, όπως άλλωστε έχει ξεκαθαρίσει και η εισηγήτριά µας.

Η συνεπής, χρήσιµη και ουσιαστική αντιπολίτευση που θέ-
λουµε να ασκούµε προφανώς πρέπει πρώτα απ’ όλα να έχει
εφαρµογή στον ευαίσθητο τοµέα της παιδείας. Θέλουµε όλοι
µας το καλύτερο για τα παιδιά µας. Θέλουµε όλοι τους αυρια-
νούς πολίτες της κοινωνίας µας να τους προσέχουµε και προ-
φανώς απαιτείται να τους εξασφαλίσουµε ποιοτικό περιεχόµενο
εκπαίδευσης σε όλες τις βαθµίδες, ώστε να είναι έτοιµοι να αντι-
µετωπίσουν τις µεγάλες προκλήσεις του αύριο.

Πολλοί συνάδελφοι από το ΠΑΣΟΚ είπαν για συναίνεση κ.λπ.
Μέχρι τώρα η Νέα ∆ηµοκρατία έχει δείξει τη συναίνεση. Ο Πρό-
εδρός µας είχε πει ότι άλλο συναίνεση και άλλο συνενοχή. Η συ-
ναίνεση, όµως, είναι αµφίδροµη. Ζητήσαµε αυτούς τους µήνες
που καίγεται η χώρα, το νοµοσχέδιο για τους µετανάστες να
έρθει µετά τις τοπικές εκλογές. Παρ’ όλα αυτά εσείς, επειδή
έχετε την πλειοψηφία, εκεί που θέλετε προχωρείτε, δεν υπολο-
γίζετε κανέναν και περνάτε ένα νοµοσχέδιο. Αν θέλατε τη συ-
ναίνεση, θα είχατε δείξει εκείνη τη στιγµή συναίνεση και από τη
δική σας πλευρά.

Στο άρθρο 4 προβλέπεται ο θεσµός του µέντορα για την κα-
θοδήγηση του νεοδιοριζόµενου εκπαιδευτικού. Πρόκειται για µια
πρόβλεψη που θεωρώ ότι κινείται στη σωστή κατεύθυνση, αλλά
δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει οι λεπτοµέρειες σε ό,τι αφορά το
ζητούµενο προφίλ του µέντορα, να καθορίζονται µε υπουργική
απόφαση και όχι µέσα στο σχέδιο νόµου.

Ο µέντορας θα πρέπει οπωσδήποτε –το τονίσαµε, κυρία
Υπουργέ, και στην επιτροπή- να µην είναι στην επιτροπή αξιολό-
γησης του εκπαιδευτικού, ο οποίος βοηθιέται από αυτόν. Απο-
κτάται µια σχέση η οποία σε άλλους µπορεί να είναι άσχηµη και
σε άλλους να είναι πάρα πολύ καλή. Εποµένως, επηρεάζεται
προσωπικά ο µέντορας στο να είναι µέσα στην επιτροπή αξιολό-
γησης.

Τα απαιτούµενα προσόντα, ο τρόπος επιλογής των µεντόρων,
τα καθήκοντά τους, καθώς και το περιεχόµενο και η διάρκεια της
εισαγωγικής επιµόρφωσης -τα θέµατα, δηλαδή, που πρόκειται
να καθοριστούν µε υπουργική απόφαση- είναι ιδιαίτερα σηµα-
ντικά και θα έπρεπε να αποτελέσουν αντικείµενο ουσιαστικής συ-
ζήτησης στο πλαίσιο της επιτροπής.

Μία συνάδελφός µου είπε ότι θα µπορούσε να είναι έστω και
ένας µαθητής. Είναι βασικό και οι µαθητές πώς βλέπουν τον κα-
θηγητή τους. Είναι πολύ βασικό και ας µη λαµβάνεται τόσο υπ’
όψιν από τους άλλους αξιολογητές, αλλά παίζει ρόλο και η
γνώµη αυτών, οι οποίοι παίρνουν εκείνη την ώρα τα φώτα από
τον ίδιο τον δάσκαλο.

Την ίδια παρατήρηση θα ήθελα να κάνω και αναφορικά µε το
άρθρο 32, την αξιολόγηση της δράσης της εκπαιδευτικής µονά-
δας. Πάλι προβλέπεται η έκδοση υπουργικής απόφασης, στην
οποία θα εξειδικεύονται τα στοιχεία της αξιολόγησης και οι επι-
πλέον λεπτοµέρειες.
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Επίσης, πάντα αναφορικά µε τη διαδικασία αξιολόγησης της
σχολικής µονάδας στο άρθρο 32, όπου επιµένω γιατί πρόκειται
για ένα από τα σηµαντικότερα άρθρα του νοµοσχεδίου, θα πρέ-
πει να λαµβάνονται υπ’ όψιν και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά µιας
σχολικής µονάδας, παραδείγµατος χάριν, γεωγραφική θέση, επί-
πεδο υποδοµών, όπως εργαστηρίων κ.λπ. των σχολείων. Έτσι η
αξιολόγηση θα έχει ουσιαστικό όφελος και όχι χαρακτήρα τιµω-
ρίας, χωρίς να υπαινίσσοµαι ότι θέλετε να τιµωρήσετε. Απλά
προσθέτω ότι µε τον τρόπο αυτό θα βοηθάει στην ανάδειξη
τυχόν ελλείψεων και κενών, ώστε να µπορούν στη συνέχεια τα
κενά αυτά να αντιµετωπίζονται.

Στο ίδιο άρθρο προβλέπεται στην παράγραφο 1 η κατάρτιση
προγράµµατος δράσης από τις σχολικές µονάδες της χώρας µε
τους εκπαιδευτικούς στόχους για τη σχολική χρονιά που ξεκινά.
Θεωρώ ότι θα πρέπει να βοηθηθούν οι σχολικές µονάδες στη
διαδικασία αυτή, γιατί η κατάρτιση ενός προγράµµατος δράσης
δεν είναι κάτι απλό. Αντίθετα απαιτεί συγκεκριµένη µεθοδολο-
γία. Αν θέλουµε να είναι ουσιαστική η πρακτική αυτή, θα πρέπει
να υποστηριχτεί ανάλογα.

Στο άρθρο 31 –το είπα και στην επιτροπή- είναι η περίπτωση γ’
της παραγράφου 6. Παράκληση να εξετάσετε τις δυνατότητες
συνυπηρέτησης των εκπαιδευτικών συζύγων, µελών και πανεπι-
στηµιακών. Είπε η κυρία Υπουργός ότι θα προσλάβει τρεις χι-
λιάδες άτοµα. Αυτοί οι οποίοι έχουν κεκτηµένο δικαίωµα πλέον
του διορισµού είναι χίλιοι τετρακόσιοι εβδοµήντα που έχουν πε-
ράσει από ΑΣΕΠ. Θα πρέπει να τους καλύψετε για να µην έχουµε
µηνύσεις και αναπληρώνουµε µετά οτιδήποτε. Γιατί µε το 60-40
στα τρεις χιλιάδες άτοµα, αµέσως είναι χίλια οκτακόσια άτοµα.
Αυτοί είναι χίλιοι τετρακόσιοι εβδοµήντα.

Όσον αφορά τα άτοµα µε αναπηρία και ειδικά τους πολύτε-
κνους, οι οποίοι προσφέρουν τα µέγιστα στην πατρίδα, λόγω της
υπογεννητικότητας, θα είχαµε τεράστιο πρόβληµα, αν είναι δυ-
νατόν, να µην µπουν στον ΑΣΕΠ. Επειδή, όµως, τους έχετε µο-
ριοδοτήσει, να τους δώσετε ακόµη περισσότερα µόρια.

Θα πρέπει να κοιτάζουµε τις ευαίσθητες αυτές κατηγορίες,
γιατί έτσι µόνο µπορεί να προχωρήσει η πατρίδα.

Θα ήθελα να κάνω και άλλα σχόλια, αλλά δυστυχώς δεν
έχουµε την ώρα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Συµεών Κεδίκογλου Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ,

για πέντε λεπτά.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάω από µία παρατήρηση.

Είναι, ίσως, η πρώτη φορά που µία πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου δεν ξεκινά από εκείνο το σηµείο που ξεκινούσαν όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις. ∆ηλαδή, τον τρόπο της εισαγωγής
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, αλλά από τη βάση, από την ουσία
και από την ρίζα του εκπαιδευτικού συστήµατος στην πρωτο-
βάθµια εκπαίδευση, παρέχοντας την ισχυρή πεποίθηση ότι άλλα
τέσσερα χρόνια δεν θα είναι χαµένα για την παιδεία.

Αυτό το νοµοσχέδιο, επειδή µας ασκήθηκε κριτική, προέρχεται
πράγµατι από εκτενή κοινωνικό διάλογο τόσο µε όλους τους κοι-
νωνικούς φορείς, όσο και µε τους πολίτες. Βεβαίως, από άλλους
κατηγορούµαστε ότι άργησε να έρθει, ενώ από άλλους ακού-
στηκε ότι θα έπρεπε ο διάλογος να κρατήσει περισσότερο.
Όµως, ο διάλογος θα πρέπει να οδηγεί και κάπου και να µην συ-
νεχίζεται επ’ αόριστον, να αντικαθιστά την πολιτική πράξη και το
έργο, γιατί για κάποιους φαίνεται ότι ο διάλογος γίνεται µόνο,
όταν καταλήγει στις δικές τους απόψεις.

Από την Αντιπολίτευση επίσης, ακούστηκε ότι κακώς φέρνουµε
τώρα αυτό το νοµοσχέδιο γιατί υπάρχει ο κίνδυνος απεργιακών
κινητοποιήσεων ενόψει των πανελληνίων. Αλλά µε ποια λογική
σας ερωτώ, µπορεί κάποιο νοµοσχέδιο να καθορίζεται, να προ-
γραµµατίζεται ή και να υποκύπτει σε εκβιασµούς;

Πιστεύω κανένας εκπαιδευτικός δεν θα κρατήσει οµήρους
εκατό χιλιάδες µαθητές και άλλωστε η ίδια η ∆ΟΕ και η ΟΛΜΕ
που ήρθαν προς ακρόαση, µας είπαν ότι δεν έχουν καν στο
µυαλό τους κάτι τέτοιο. Άρα, δεν θα πρέπει να λέγονται πράγ-
µατα, τα οποία απλά αναστατώνουν την σχολική κοινότητα.

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν χαρακτηρίζεται ούτε καν από την
ίδια την Υπουργό ως τοµή ή µεταρρύθµιση. Αυτό που ειπώθηκε
είναι ότι είναι η ρύθµιση του αυτονόητου. ∆υστυχώς, στην εκ-
παίδευση το αυτονόητο δεν είναι αυτονόητο. ∆εν είναι αυτο-
νόητο ότι οι προσλήψεις και οι διορισµοί των εκπαιδευτικών
συνδέονται µε τις ανάγκες για τα κενά του ελληνικού σχολείου.
∆εν είναι αυτονόητο ότι οι προϋποθέσεις του νέου επιστήµονα,
που θέλει να µπει στο εκπαιδευτικό µας σύστηµα, είναι η παιδα-
γωγική κατάρτιση, η γνώση της επιστήµης και η δυνατότητα να
αντιµετωπίζει τις προκλήσεις της τάξης.

∆εν είναι αυτονόητο, δυστυχώς, ότι ο κάθε εκπαιδευτικός µε-
τακινείται ή αποσπάται µόνο όταν υπάρχει αντικαταστάτης του,
ώστε να µην µένει καµµία τάξη χωρίς εκπαιδευτικό. ∆εν είναι αυ-
τονόητο ότι ο εκπαιδευτικός επιµορφώνεται συνεχώς και προ-
σαρµόζεται στα νέα δεδοµένα, ώστε οι γενικές γνώσεις να είναι
πάντοτε περισσότερες από του µαθητή του.

∆εν είναι αυτονόητο ότι προκειµένου να δηµιουργείται η αί-
σθηση της οµάδας, του σχολείου, της εκπαιδευτικής κοινότητας
ο τόπος που επιλέγει ο εκπαιδευτικός όταν διορίζεται δεν µπορεί
παρά να είναι για ένα συγκεκριµένο σταθερό χρονικό διάστηµα,
που εµείς το προσδιορίσαµε στα τρία χρόνια.

∆εν είναι αυτονόητο ότι οι εκπαιδευτικοί προσλαµβάνονται µε
βάση τα κενά και µετατίθενται µε βάση τα κενά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η λύση στο δίληµµα
να επικεντρωθούµε στην τάξη και τις ανάγκες του µαθητή και του
εκπαιδευτικού ή να επικεντρωθούµε στον τρόπο των προσλή-
ψεων δίνει και την απάντηση. Για µας είναι απαραίτητη προϋπό-
θεση, για να παλέψουµε για την ποιοτική αναβάθµιση να γίνεται
µάθηµα, να υπάρχει ο εκπαιδευτικός µέσα στην τάξη. Από εκεί
ξεκινούν όλα.

Βασική αρχή που διέπει το νοµοσχέδιο είναι ότι πρώτα µπαί-
νουν οι ανάγκες του µαθητή και του σχολείου, η αξιολόγηση.
Είναι δυνατόν να µην υπάρχει ουσιαστική αξιολόγηση των ελλη-
νικών σχολείων; Η αξιολόγηση που προτείνει το νοµοσχέδιο είναι
η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου και, βεβαίως, και του εκ-
παιδευτικού.

Είµαστε, ίσως, το µοναδικό σχολικό σύστηµα στην Ευρώπη
που δεν υπάρχει κανενός είδους αξιολόγηση. Και µιλάω για όλα
τα τελευταία χρόνια. Το ελληνικό σχολείο δεν έχει αξιολογηθεί µε
κανέναν τρόπο. Με τη ρύθµιση του αυτονόητου είναι η αξιολό-
γηση που θα µας δώσει πάρα πολλά στοιχεία για παρεµβάσεις
που πρέπει να γίνουν από εδώ και πέρα, ώστε να προχωρήσουµε
σε τοµές και µεταρρυθµίσεις.

Εάν είχαµε κουλτούρα αξιολόγησης για εµένα θα έπρεπε να
προχωρήσουµε ακόµα σε πιο αυστηρή αξιολόγηση. Γιατί ποιος
µπορεί να προεξοφλήσει ότι ένας εκπαιδευτικός, ο οποίος ήταν
ακατάλληλος είκοσι πέντε χρόνια πριν συνεχίζει να είναι κατάλ-
ληλος και σήµερα, να είναι στην τάξη και να διδάσκει;

Όπως, στην ίδια λογική εισάγεται και το πιστοποιητικό παιδα-
γωγικής και διδακτικής επάρκειας. Γιατί πράγµατι, επειδή έχουµε
όλοι εµπειρία από τις σχολικές αίθουσες, ποιος µπορεί να θεω-
ρήσει ότι πιστοποιείται ένας επιστήµονας, όταν έχει φοιτήσει µε
επιτυχία σε µία πανεπιστηµιακή σχολή, ότι αυτοµάτως µπορεί να
διδάξει και να σταθεί µέσα στις προκλήσεις της τάξης;

Υπάρχει, λοιπόν, η ανάγκη να γίνει επιτέλους και πρωτίστως
ένας εξορθολογισµός της κατάστασης και αυτό φαίνεται και από
τα στοιχεία του ΟΑΣΑ. Βλέπουµε ότι σαν αναλογία έχουµε εκα-
τόν δέκα επτά εκπαιδευτικούς ανά 1000 µαθητές, ενώ στις άλλες
χώρες είναι περίπου εβδοµήντα έξι, άρα έχουµε πάρα πολλούς
εκπαιδευτικούς. Το πρόβληµα, όµως, είναι ότι στην Ελλάδα
υπάρχουν πάρα πολλά κενά στα σχολεία και δεκάδες διδακτικές
ώρες χάνονται.

∆ύο λόγια για τη βάση του 10, που σαν ρύθµιση, βεβαίως, ανα-
φέρεται στον τρόπο εισαγωγής, αλλά έχει µπει αποσπασµατικά
σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ο ορισµός της βάσης είναι σχετικός, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας βοηθά να συνεννοούµαστε µε-
ταξύ µας.

Σε µια χρονιά µε πολύ δύσκολα θέµατα το δέκα είναι “ανώτε-
ρος” βαθµός από αυτόν του 12 απ’ ό,τι σε µια χρονιά µε βατά θέ-
µατα. Και, βεβαίως, όπως ειπώθηκε ήδη προηγουµένως, δεν
υπήρχε καµµία µελέτη ότι στο διάστηµα που εφαρµόστηκε έγινε
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κάποια ποιοτική αναβάθµιση στο λύκειο και στο πανεπιστήµιο.
Το σίγουρο µόνο αποτέλεσµα ήταν η µεγάλη αύξηση των εγ-

γραφών στα ιδιωτικά σχολεία και στα πανεπιστήµια του εξωτε-
ρικού. Επιλογή που δεν αντέχει αυτήν την στιγµή η ελληνική
κοινωνία. Βεβαίως, έχουν δηµιουργηθεί ΤΕΙ στο παρελθόν µε
βάση περισσότερο τις ανάγκες της τοπικής κοινωνίας. Βεβαίως,
πρέπει να επανεξετάσουµε ποια τµήµατα από αυτά θα πρέπει εν-
δεχοµένως να καταργήσουµε µε βάση τις επιλογές των σπου-
δαστών και τις σηµερινές µας ανάγκες. Αλλά αυτό είναι το θέµα
µιας άλλης συζήτησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η παροχή υψηλής ποιό-
τητας εκπαίδευσης αποτελεί καθοριστικό παράγοντα επιτυχίας
για κάθε νέο, για κάθε πολίτη, αλλά και µοχλό ανάπτυξης για την
ίδια την κοινωνία µας και την οικονοµία της χώρας µας. Το νο-
µοσχέδιο είναι σε αυτήν την κατεύθυνση και γι’ αυτό σας καλώ να
το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε, πολύ
τον κ. Συµεών Κεδίκογλου. Το Συµεών φαντάζοµαι δεν κλίνεται.

Ο κ. ∆ηµήτριος Βαρβαρίγος, Βουλευτής Ζακύνθου του
ΠΑΣΟΚ, έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

στην χώρα µας βιώνουµε τη µεγαλύτερη µεταπολεµική κρίση οι-
κονοµική, θεσµική, κρίση αξιών, διάφορες γραφίδες και µικρό-
φωνα κατά παραγγελία εκείνων που ευνοήθηκαν περισσότερο
από όλους από τη στρεβλή λειτουργία του πολιτικού συστήµα-
τος, επιτίθενται ισοπεδωτικά στο πολιτικό σύστηµα και ακυρώ-
νουν τη δηµοκρατία, θεωρώντας ότι έτσι µπορούν να στρώσουν
το δρόµο για Μπερλουσκονισµό και στην Ελλάδα.

Νοµίζω, όµως, ότι η παράδοση, η ιστορία του λαού µας και οι
αγώνες του δεν θα επιτρέψουν τέτοιες λύσεις. Σήµερα, περισ-
σότερο από ποτέ είναι ανάγκη να οικοδοµήσουµε ένα εκπαιδευ-
τικό σύστηµα µε ποιοτικά χαρακτηριστικά, αλλά µε
προτεραιότητα να δώσουµε στους νέους µας τα εφόδια και τα
όπλα εκείνα που θα τους επιτρέψουν να κερδίσουν την ζωή τους
µε το σπαθί τους σε µία ανοιχτή και ανταγωνιστική κοινωνία που
υπάρχει γύρω µας. Αυτός είναι ο σύγχρονος κόσµος.

Το νοµοσχέδιο υλοποιεί προγραµµατικές δεσµεύσεις του ΠΑ-
ΣΟΚ. Οι παρεµβάσεις, οι οποίες αφορούν την δευτεροβάθµια και
την πρωτοβάθµια, κυρίως, εκπαίδευση εισάγουν ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά τόσο σε ό,τι αφορά την επιλογή των δασκάλων και των
καθηγητών, όσο και την αξιολόγηση των στελεχών που θα διοι-
κήσουν τις µονάδες εκπαίδευσης. Αυτές είναι οι κύριες διατάξεις.

Το ζήτηµα της επιλογής των δασκάλων και των καθηγητών
αποτέλεσε θέµα προβληµατισµού και τριβής διαχρονικό. Υπήρχε
η επετηρίδα, αντικειµενικό σύστηµα, αλλά απαρχαιωµένο πλέον,
δεδοµένου ότι δεν διασφάλιζε την ποιότητα για τους επιλεγέντες
να διδάξουν στα σχολεία. Ωρίµασε η ιδέα και κάποτε αποφασί-
στηκε να αλλάξει ο τρόπος επιλογής και να γίνει εκτός από αντι-
κειµενικός και αξιοκρατικός. Με το ν.2525, αυτό θεσπίστηκε,
δόθηκε ένα µεταβατικό διάστηµα πενταετίας από το 1997 µέχρι
το 2003, να πάµε από την επετηρίδα σε διαδικασία επιλογής
µέσω ΑΣΕΠ.

Αφού, λοιπόν, φτάσαµε στο τέλος αυτής της περιόδου, τελικά
δεν άντεξε την πίεση το πολιτικό σύστηµα, γιατί στην Ελλάδα τί-
ποτα ορθό δεν διαρκεί πολύ, άνοιξε η πόρτα και ξανά κινηθήκαµε
πάνω σε δύο άξονες. Ο ένας είχε ακριβώς την αντικειµενικότητα,
την ποιότητα και την διαφάνεια, επιλογή µέσω ΑΣΕΠ.

Και ο άλλος η επετηρίδα, δηλαδή, υιοθετούσε και διαιώνιζε τις
διαδικασίες τις αδιαφανείς για την απόκτηση προϋπηρεσίας και
τον διορισµό στα σχολεία.

Όλο το σύστηµα πλέον πρέπει να αλλάξει. ∆εν µπορούµε να κι-
νούµαστε σε δύο άξονες. Θα πρέπει να διασφαλιστεί από όλους
µας η ποιότητα στην εκπαίδευση, ξεκινώντας από τους δασκά-
λους. Λοιπόν, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις, απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για να γίνει δάσκαλος ή καθηγητής κάποιος είναι να
έχει συµµετάσχει επιτυχώς σε διαγωνισµό του ΑΣΕΠ. Από εκεί

και πέρα λαµβάνονται υπ’ όψιν µία σειρά κριτήρια που µοριοδο-
τούν επιπλέον τον επιτυχόντα στο διαγωνισµό.

Τα επιπλέον κριτήρια µπορεί να είναι κοινωνικά, µπορεί να είναι
πολυτεκνία, µπορεί να είναι τριτεκνία, µπορεί να είναι αναπηρία,
µπορεί να είναι επιπλέον πτυχία. Αλλά βασική προϋπόθεση είναι
η επιτυχία στο διαγωνισµό και ακόµα είναι η διδακτική εµπειρία
και η παιδαγωγική κατάρτιση του συµµετέχοντος. Στοιχειώδεις
προϋποθέσεις.

Ένα ζήτηµα, όµως, κυρία Υπουργέ, που µε βρίσκει αντίθετο, το
είπα και στην επιτροπή είναι η µοριοδότηση του πτυχίου. Μετά
τις πέντε µονάδες µοριοδοτείται κάθε µονάδα επιπλέον µε µισό
µόριο. Είναι ισοπεδωτική αυτή η διάταξη.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Το αλλάξαµε.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ: Το αλλάξατε;
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Το αλλάξαµε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΒΑΡΙΓΟΣ: Χαίροµαι ιδιαίτερα, γιατί στην

ουσία ευνοούσε αυτούς που αποκτούσαν πτυχία από σχολεία χα-
µηλότερης ποιότητας.

Βέβαια, είναι το ζήτηµα της αξιολόγησης της ανώτατης εκπαί-
δευσης που είναι ανοικτό και που νοµίζουµε ότι είναι και αυτό
ένα ζήτηµα που πρέπει να κατακτήσουµε και να κερδίσουµε, γιατί
δεν γίνεται διαφορετικά.

Το άλλο κοµµάτι που αφορά την αξιολόγηση των στελεχών της
εκπαίδευσης, διορθώνει µια τεράστια στρέβλωση που έκανε η
Νέα ∆ηµοκρατία µε το ν.3467/2006, όπου ανέτρεψε τα κριτήρια
του προεδρικού διατάγµατος 25/2002 και έβαλε στην κυριολεξία
ισχυρότερο κριτήριο επιλογής διευθυντικών στελεχών για τη δι-
οίκηση της εκπαίδευσης τη συνέντευξη, η οποία συµµετέχει στα
εξήντα µόρια που συνολικά κάποιος µπορεί να συγκεντρώσει.
Είναι τέσσερις µονάδες σε επιτυχή διαγωνισµό που τον διοργα-
νώνει το Υπουργείο Παιδείας µε κριτήρια και εδώ αδιαφανή, τα
είκοσι δύο µόρια προέρχονται από προϋπηρεσία και πάµε στα
τριάντα τέσσερα και από εκεί και πέρα τα είκοσι τρία είναι η συ-
νέντευξη και τα έντεκα παιδαγωγική κατάρτιση. ∆ηλαδή, τα εί-
κοσι τρία στην κυριολεξία από τα τριάντα τέσσερα είναι µια
συνέντευξη µε αδιαφανή κριτήρια.

Αυτό ανατρέπεται, ξαναέρχεται σε ισορροπία το σύστηµα,
ξανά η παιδαγωγική επιστηµονική συγκρότηση παίρνει την αξία
που πρέπει, γιατί ο νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας τα είκοσι εννέα
µόρια τα πήγε στα έντεκα και τώρα ξαναγυρίζουν στα είκοσι έξι
και η συνέντευξη βέβαια πηγαίνει στα δεκαπέντε µόρια από τα εί-
κοσι τρία που είχε η Νέα ∆ηµοκρατία. Μια συνέντευξη µε αντι-
κειµενικό πλέον τρόπο, µε διαφάνεια, µε µαγνητοφώνηση, για να
µπορεί κάποιος να κάνει χρήση του αποτελέσµατος, να µπορεί
να προσφύγει στα δικαστήρια, στη δικαιοσύνη, αν νοµίζει ότι αδι-
κήθηκε.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια παρατή-
ρηση ακόµα για τη βάση του 10, η οποία ήταν δέσµευση προε-
κλογική του ΠΑΣΟΚ να την καταργήσει. Όµως, ο τρόπος µε τον
οποίο γίνεται αυτή η κατάργηση, εγώ νοµίζω ότι δεν είναι ορθός.
Είχαµε πει κατάργηση. Να θεσπιστούν, όµως, τουλάχιστον για
κάποια βασικά µαθήµατα του τµήµατος που επιλέγει ο υποψή-
φιος κάποια βάση. ∆ηλαδή, ένα 10, ένα 11, δεν ξέρω, θα βρι-
σκόταν αυτή η βάση.

∆ιότι, εάν ένας υποψήφιος αν δεν διασφαλίσει κάποιο µίνιµουµ
γνώσεων για κάποια βασικά µαθήµατα που επιλέγει να σπουδά-
σει, νοµίζω ότι αυτό τελικά θα οδηγήσει σε υποβάθµιση.

Έχω εκφράσει τη διαφωνία µου σε αυτήν τη ρύθµιση µε τον
τρόπο που γίνεται. Πιστεύω ότι για να κερδίσουµε ποιότητα στην
ανώτατη εκπαίδευση, θα πρέπει να δώσουµε διέξοδο σε ένα µε-
γάλο κοµµάτι της νεολαίας, στην τεχνική εκπαίδευση, που είναι
υποβαθµισµένη στη χώρα µας, που πάσχει, για να µπορέσουµε
ταυτόχρονα να δώσουµε ποιότητα στην ανώτατη εκπαίδευση.

Ψηφίζω το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι ένα σηµαντικό βήµα για την
ποιοτική αναβάθµιση. Θα ακολουθήσουν και τα υπόλοιπα, όπως
έχει δεσµευθεί η Υπουργός και για την τεχνική επαγγελµατική
εκπαίδευση και για την ανώτατη εκπαίδευση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πάρα
πολύ τον κ. Βαρβαρίγο.

Από τη Ζάκυνθο, γεννηµένη στην Κέρκυρα η κ. Πέµυ Ζούνη -
για να σας καταλάβουν όλοι- εκλεγµένη στην Αθήνα για το
ΠΑΣΟΚ.

Η κ. Βόζεµπεργκ η εισηγήτρια του νοµοσχεδίου, µόλις έφυγε.
Φαντάζοµαι θα της διδάσκατε τα πικρά δάκρυα της Πέτρα Φον
Καντ, για αυτά που άκουσα χθες.

Κυρία Ζούνη, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΖΟΥΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Ως αληθινός, όχι απλώς φίλος, αλλά εραστής του ελληνικού

λαού, θα ήθελα να µην ήταν τόσο αγράµµατος και γεµάτος ανόη-
τες προκαταλήψεις, ανάξιες της βαθύτερης ευφυΐας και του ζω-
ηρού του βλέµµατος, γιατί πιστεύω πως το χειρότερο πράγµα
κάτω από τον Παρθενώνα, είναι η αγραµµατοσύνη και η ατζαµο-
σύνη». Το είχε πει ο Τσαρούχης το 1957 και είναι ακόµα επίκαιρο.

Μιλάµε για την παιδεία. Μιλάµε για το σοβαρότερο πεδίο ευ-
θύνης µας, αν η περιουσία του λαού, πριν και πάνω από την οι-
κονοµία, είναι αυτό που οι πολίτες περιέχουν στο κεφάλι τους.

Μιλάµε για τη µόνη ελπίδα να διαµορφωθεί ο καλύτερος από
εµάς αυριανός πολίτης. Ο πολίτης που µετά από δώδεκα χρόνια
στα θρανία δεν θα έχει µόνο συσσωρευµένες γνώσεις, αλλά τη
µόνη γερή βάση, για να αντιµετωπίζει τα ηθικά και αισθητικά δι-
λήµµατα της κάθε µέρας, το σεβασµό.

Είναι περίεργο πράγµα ο σεβασµός. ∆εν διδάσκεται από οποι-
ονδήποτε και δεν διδάσκεται µε ταχείς ρυθµούς. Μοιάζει περισ-
σότερο µε µύηση, θέλει αφοσίωση, υποµονή, µεγάλα κείµενα και
άξιους δασκάλους.

Αν ο σεβασµός εγκατασταθεί ως αναγκαία συνθήκη κάθε επι-
λογής, οι απαντήσεις προκύπτουν καθαρές, από την απλή δια-
προσωπική σχέση ως την µεγίστης ευθύνης νοµοθετική πράξη.

Έχουµε ανάγκη από µορφωµένους πολίτες, µορφωµένους µε
την έννοια που επιβάλλει η ετυµολογία της λέξης, σχηµατισµέ-
νους, ολοκληρωµένους, δηλαδή, συνειδητούς, που έχουν συνεί-
δηση και σεβασµό κατ’ αρχάς για τον εαυτό τους.

Τα τελευταία τριάντα χρόνια παγιδευτήκαµε στην ανάγκη της
γρήγορης επιφανειακής καριερίστικης ανέλιξης. Και διαµορφώ-
νουµε σε ανησυχητικό ποσοστό ανθρώπους ηµιµαθείς, έτοιµους
να υποτιµήσουν τη νοηµοσύνη του άλλου.

«Πρώτα ο µαθητής» λέµε τώρα, που θα πει να επαναπροσδιο-
ρίσουµε τις ευθύνες µας απέναντί του. Να θυµηθούµε, τι του
χρωστάµε.

Είπε κάποιος συνάδελφος: «Γιατί όχι πρώτα και ο εκπαιδευτι-
κός;». Γιατί η φράση «πρώτα και» έχει µια λογική αντίφαση. Σε
µια διµερή σχέση υπάρχει έστω και µία µοναδική πιθανότητα να
συγκρουστούν τα συµφέροντα των δύο µερών. Πρέπει να είναι
ξεκάθαρο, ποιο συµφέρον υπερισχύει.

Συµφωνούµε, λοιπόν, για την προτεραιότητα του µαθητή. Άρα,
ο παιδαγωγός πρέπει να είναι στην τάξη και το µάθηµα πρέπει να
είναι ενδιαφέρον. Το δεύτερο δεν είναι εύκολο. ∆εν είναι καθό-
λου εύκολο να γίνει συναρπαστική η χηµεία, τα αρχαία και η γε-
ωγραφία. Το έχουµε δει, όµως, να συµβαίνει. Έχουµε ζήσει
εµπνευσµένους δασκάλους να µεταµορφώνουν την κοπιώδη δια-
δικασία της µάθησης σε µια εξερεύνηση και εκείνους που κατα-
λαβαίνεις ότι θα διέπρεπαν σε οποιοδήποτε άλλο επάγγελµα.

Γιατί ο µαθητής δεν αξίζει το καλύτερο, κύριοι συνάδελφοι;
Γιατί είναι Γολγοθάς η αξιολόγηση και η αξιοκρατική επιλογή του
εκπαιδευτικού; Είναι κίνητρο ή υπενθύµιση –αν θέλετε- για συ-
νεχή εξέλιξη. ∆εν νοείται γιατρός ή ηθοποιός ή αρχιτέκτονας που
να µην παρακολουθεί τα καινούρια δεδοµένα του επαγγέλµατος
του, να µη δοκιµάζεται, να µη συµβουλεύεται, να µην υποστηρί-
ζεται από τον πιο έµπειρο, να µην αξιολογείται στο τέλος της
κάθε δουλειάς που έχει αναλάβει. Γιατί Γολγοθάς; Ποιο λογίζε-
ται ως βασανιστήριο ή έστω ως αγγαρεία; Ποιος είπε ότι το λει-
τούργηµα του εκπαιδευτικού πρέπει να συζητείται µόνο µε τους
όρους του µεροκάµατου; Και τότε ποιες ποιοτικές διαφορές κα-
θιστούν το µεροκάµατο λειτούργηµα;

«Γιατί ΑΣΕΠ, αφού µόλις έχει τελειώσει το πανεπιστήµιο» λέµε.
Γιατί από τα πανεπιστήµια παγκοσµίως αποφοιτούν εξαιρετικοί
φοιτητές, µέτριοι φοιτητές και κακοί φοιτητές. Γιατί ο εκπαιδευ-
τικός δεν έχει πολύ µικρότερη ευθύνη από τον χειρουργό. Γι’

αυτό.
Ακούστηκε κριτική και για τη συνέντευξη, παρ’ ότι έχει διευ-

κρινιστεί ότι στη συνέντευξη δεν θα ανιχνεύονται µόνο γνώσεις,
αλλά κυρίως η παιδαγωγική καταλληλότητα. Φαίνεται ότι τη θε-
ωρείτε άχρηστη.

Ακούστηκε ότι «Αφού οι απαντήσεις ξεκινούν από διαφορετι-
κές ιδεολογικές βάσεις και κρίνονται από την εξουσία, τα απο-
τελέσµατα θα είναι διαβλητά» παρ’ ότι η συνέντευξη θα
µαγνητοφωνείται, για να διασφαλιστεί ο έλεγχος της αντικειµε-
νικότητας. Προφανώς και αυτό το θεωρείτε άχρηστο.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι το πρώτο δείγµα γραφής
µιας πολιτικής για την παιδεία, όχι συνηθισµένης, είναι αλήθεια.
Μιας πολιτικής που προσπαθεί να αναδείξει και να ενισχύσει τον
σωστό εκπαιδευτικό, να τον ενισχύσει, όχι οικονοµικά, δυστυχώς,
υπό τις παρούσες συνθήκες, αλλά τουλάχιστον ηθικά. Μιας πο-
λιτικής που θέλει να βελτιώσει τις συνθήκες µέσα στις οποίες
δίνει τη µάχη ο λειτουργός, εξορθολογίζοντας το πλεόνασµα και
το έλλειµµα του ανθρώπινου δυναµικού και όχι βέβαια αυξάνο-
ντας τον αριθµό των µαθητών στην τάξη.

Αλήθεια, γιατί αγαπητοί συνάδελφοι δεν διόρθωσε κανείς –
εκτός από την Υπουργό- αυτήν την παραπληροφόρηση.

Ο χρόνος πιέζει…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε όση άνεση

θέλετε, επειδή είστε γλυκιά οµιλήτρια, κυρία Ζούνη και για την
αναφορά σας στον Τσαρούχη που κάνατε και για την Ακρόπολη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΖΟΥΝΗ: Σας ευχαριστώ.
Προωθεί λοιπόν, τη διαφάνεια και την ενηµέρωση των πολι-

τών, µα κυρίως των γονέων για τις επιδόσεις στο σχολείο.
Εδώ, οµολογώ, εξεπλάγην από κάποια σχόλια. Έχει αναλυθεί

επανειληµµένως ότι µε τον ετήσιο απολογισµό θα εντοπίζονται οι
αδύναµες µονάδες και θα αποτελούν ζώνες προτεραιότητας για
παροχή βοήθειας και παραπάνω υποστήριξη. Αυτό, λοιπόν, για
κάποιους ισοδυναµεί µε ρίξιµο των σχολείων στον Καιάδα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ήταν εντυπωσιακό, εάν σε αυτόν το
στόχο, σε αυτήν τη πολιτική προτεραιότητα της αξιολόγησης και
αναβάθµισης υπήρχε άρνηση. Ουσιαστικά δεν υπήρξε. Όλα τα
συνδικάτα συµφώνησαν, όχι πάντα µε τον τρόπο, αλλά και χωρίς
συγκεκριµένη εναλλακτική πρόταση.

Οι ενστάσεις από τους εκπαιδευτικούς που είχαν οργανώσει
αλλιώς τη ζωή τους µε τα προηγούµενα δεδοµένα είναι απόλυτα
σεβαστές, γιατί η ευαισθησία δεν έχει συγκεκριµένη παράταξη.

Με τις µεταβατικές διατάξεις, όµως, ως προς το χρόνο και τον
τρόπο, υπάρχει η δυνατότητα µιας όσο το δυνατό οµαλότερης
µετάβασης στα νέα δεδοµένα.

Στο σηµείο των κοινωνικών κριτηρίων, που είναι σηµαντική πα-
ράµετρος, και µε δεδοµένη την πολιτική βούληση για προστασία
των ευάλωτων οµάδων, θεωρώ ότι πρέπει να εξαντληθούν τα πε-
ριθώρια και κυρία Υπουργέ, ειδικά στους γονείς εκπαιδευτικούς
µε παιδί µε αναπηρία, νοµίζω µαζί µε τη σηµαντική βελτίωση που
καταθέσατε, συντρέχουν όλοι οι λόγοι για να εξαιρεθούν από την
υποχρέωση να ξαναδώσουν εξετάσεις στον ΑΣΕΠ, όσοι έχουν
ήδη περάσει.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Όσοι έχουν περάσει δεν υπο-
χρεούνται.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΖΟΥΝΗ: Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δεν είναι πρό-

χειρο ούτε ήρθε νωρίς ούτε είναι αποσπασµατικό ούτε άργησε.
Μετατοπίζει θαρραλέα το κέντρο βάρους αλλού και αυτό δεν
είναι βολικό.

«Ας κοιτάξουµε συνολικά την παιδεία» είπε ο Γρηγόρης Ψα-
ριανός στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Ας κοιτάξουµε
την υποβάθµιση της γλώσσας µας, τους απίστευτους σολοικι-
σµούς που ακούµε κάθε φορά.

Ας αξιολογήσουµε το σηµάδι ότι στη φράση «άξιον εστί» το
εστί κοντεύει να γίνει άγνωστη λέξη. Το δε ποίηµα, άγνωστη
χώρα.

Και βέβαια το ΠΑΣΟΚ οφείλει να επανορθώσει. Και αν όλοι
απαξιώνουν όλους αυτή τη στιγµή, οφείλει να προσπαθήσει του-
λάχιστον να παραδώσει στο κοινωνικό σύνολο κάποιες αναθεω-
ρηµένες αξίες.
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Τελειώνω µε τη φράση του Τσαρούχη, για να έχει αρµονική
διαδροµή η σκέψη µου «Κάθε άνθρωπος που πλουτίζει τη συνεί-
δησή του, δουλεύει για το καλύτερο µέλλον του κόσµου, όποιον
πολιτικό προσανατολισµό και αν έχει».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Πέµη Ζούνη.

Στη σκυτάλη που µου δίνετε, ο Γιάννης Τσαρούχης µας θύµισε
ότι στον Ευριπίδη, ο Ορέστης λέει: «Ο µορφωµένος άνθρωπος
δεν υποδουλώνεται σε τίποτα και ποτέ». Ούτε και στο νόµο. Σας
ευχαριστούµε πολύ για την οµιλία που κάνατε.

Ο κ. Αθανάσιος Αλευράς, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ στη Α’ Αθήνας
έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Αν έχω την ίδια ανοχή χρόνου, κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να υποσχεθώ ότι θα παίξω και εγώ στα «Πικρά
∆άκρυα της Πέτρα Φον Καντ», έστω και χωρίς θεατές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Είστε ξεχωριστός
για µας εδώ µέσα ιδιαίτερα, όχι όπως όλοι.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Θέλω να πω ότι κατ’ αρχάς, η Κυβέρ-

νηση έχει βάλει -και είναι θετικό αυτό- ένα σχέδιο για τη δηµόσια
εκπαίδευση µπροστά. Πρώτο βήµα σ’ αυτό το σχέδιο είναι το νο-
µοσχέδιο, το οποίο συζητάµε, το οποίο έχει διάφορες διατάξεις,
εκ των οποίων οι πιο βασικές είναι αυτές για την επιλογή των εκ-
παιδευτικών.

Θα µπορούσε, ίσως, κανείς -εγώ τουλάχιστον αυτό θα έλεγα-
να πει ότι δεν είναι η πρώτη προτεραιότητα. ∆εν είναι η πρώτη
προτεραιότητα και το λέω αυτό διότι στο παρελθόν και εµείς ως
Αντιπολίτευση, πρέπει να πούµε, ότι είχαµε προσυπογράψει
συχνά διατάξεις, οι οποίες τώρα ισχύουν για το διορισµό των εκ-
παιδευτικών. Η ανατροπή των διατάξεων αυτών δεν είναι ανα-
τροπή µιας διοικητικής κατάστασης, αλλά ενός ολόκληρου
προγραµµατισµού και υπό αυτή την άποψη εµένα µε προβληµα-
τίζει. ∆εν χωρά καµµία αµφιβολία -είχε δίκιο η κύρια Υπουργός
προηγουµένως- ότι το σύστηµα έτσι όπως έχει διαµορφωθεί είναι
ένα σύστηµα «κουρελού», που όµως διαµορφώθηκε µε τις ευθύ-
νες όλων µας, γιατί τελικά φθάσαµε στο να έχουµε ένα τέτοιο
σύστηµα.

Τώρα, όµως, θα µου επιτρέψετε να κάνω ορισµένες επιµέρους
επισηµάνσεις. Κατ’ αρχάς, εγώ δεν έχω καταλάβει ο διαγωνισµός
του ΑΣΕΠ τι βαθµολογεί. Βαθµολογεί τις γνώσεις των εκπαιδευ-
τικών αυτών που πρόκειται να διοριστούν; Αν βαθµολογεί τις
γνώσεις, τότε το πτυχίο τι βαθµολογεί; Και αν τις βαθµολογεί ο
διαγωνισµός του ΑΣΕΠ, γιατί δε βαθµολογεί καλύτερα ή αξιοπι-
στότερα το πτυχίο; Αυτή είναι η πρώτη παρατήρηση.

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι αν θεωρούµε ότι βασικό κρι-
τήριο είναι οι γνώσεις, δεν µπορεί στη ζυγαριά των γνώσεων να
βάζουµε από πάνω και διάφορα άλλα κριτήρια κοινωνικά, προ-
σωπικά και πάει λέγοντας. ∆εν έχει λογική.

Τρίτη παρατήρηση. Ενώ η τάση διεθνώς είναι η σύντµηση του
χρόνου σπουδών, εδώ προκύπτει η αναγκαιότητα για ένα παρα-
πάνω εξάµηνο ειδικής διδακτικής εµπειρίας και επιµόρφωσης.
∆εν καταλαβαίνω, γιατί θα πρέπει τα τέσσερα χρόνια να γίνουν
τέσσερα και µισό, για κάποιον ο οποίος θέλει να απασχοληθεί.
∆εν θα ήταν χρησιµότερο και σκοπιµότερο αυτήν τη διδακτική
εµπειρία να υποχρεώσουµε τα πανεπιστήµια να την εντάξουν
µέσα στην τετραετή διάρκεια των σπουδών και µάλιστα προς το
τέλος τους;

Νοµίζω, λοιπόν, ότι εδώ έχουµε ένα ζήτηµα. Όπως έχουµε, επί-
σης, ένα ζήτηµα από το γεγονός ότι ο υποψήφιος εκπαιδευτικός
µπορεί και καλείται να συµµετέχει σε αλλεπάλληλους διαγωνι-
σµούς ΑΣΕΠ, επιλέγοντας στο τέλος να κρατήσει το βαθµό από
έναν από τους τρεις τελευταίους διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ στους
οποίους έχει συµµετάσχει.

Με το ακριβώς αντίθετο σκεπτικό καταργούµε τη βάση του 10,
σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση. Εάν µεν, πρέπει να έχουµε
ισότητα όπλων, σηµαίνει στον ίδιο διαγωνισµό ίδιο βαθµό. ∆εν
µπορεί να παίρνω βαθµό από διαγωνισµό όπου µπορεί να είναι
ευκολότερος ή δυσκολότερος. ∆εν καταλαβαίνω, λοιπόν, γιατί
δεν µπορώ να παίρνω ένα βαθµό από τον ΑΣΕΠ και σε συνδυα-

σµό µε όλα τα υπόλοιπα κριτήρια να µπορώ να επιλέγοµαι για
την εκπαίδευση. Φοβάµαι, λοιπόν, ότι κάνουµε ένα κύµα πολλών
εξεταστικών διαδικασιών για ανθρώπους οι οποίοι έχουν ένα πτυ-
χίο σε τελευταία ανάλυση.

Προχωρώ. Η αξιολόγηση νοµίζω ότι είναι το πρώτο βασικό
βήµα. Θα µου επιτρέψετε, όµως, κυρία Υπουργέ, να πω ότι η
αξιολόγηση που είναι κλειδί για την αποτελεσµατική λειτουργία
της εκπαίδευσής µας οφείλει να είναι τολµηρή. Και εδώ πραγ-
µατικά θα έπρεπε να κάνουµε πολύ µεγαλύτερα και άµεσα βή-
µατα. Υπάρχει η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών στο άρθρο 32.
Μπορείτε να µου πείτε µία κύρωση, η οποία προβλέπεται για τις
αξιολογήσεις στο άρθρο 32; Υπάρχει καµµία κύρωση στο νόµο
για τις σχολικές µονάδες, οι οποίες έχουν προβλήµατα µε βάση
τις αξιολογήσεις; Αξιολόγηση χωρίς κύρωση είναι αυτό το οποίο
ισχύει και για τους εκπαιδευτικούς. Γι’ αυτούς ισχύει: Άπαξ στη
τάξη, δια παντός στη τάξη. Καµµία αξιολόγηση γι’ αυτούς στο
µοντέλο αξιολόγησης του άρθρου 32. Νοµίζω ότι θα πρέπει να
υπάρχουν «κυρώσεις» για τις αξιολογήσεις αυτές, να υπάρχουν
µέτρα µε βάση τις αξιολογήσεις αυτές, για να υπάρχει και η απο-
τελεσµατικότητα των δαπανών.

Το τελευταίο που θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να ξεκαθαρίσω:
Και κατά τη διάρκεια της θητείας µου στην Αντιπολίτευση και
τώρα είµαι υποχρεωµένος να πω ότι είµαι κατηγορηµατικά αντί-
θετος µε την κατάργηση της βάσης του 10. Είµαι κατηγορηµα-
τικά αντίθετος και µε το σκεπτικό, το οποίο περιλαµβάνεται στην
αιτιολογική έκθεση. Εάν έχουµε κενά σε ιδρύµατα τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και προσωπικό το οποίο δεν απασχολείται, να τα
κλείσουµε. ∆εν καταλαβαίνω ποια λογική είναι να υποχρεώνουµε
τον ελληνικό λαό σε αυτές τις δύσκολες οικονοµικές συνθήκες
να συντηρεί υπολειτουργούντα τµήµατα στη τριτοβάθµια εκπαί-
δευση πολύ περισσότερο όταν αυτά τα τµήµατα αποδεικνύουν
ότι δεν µπορούν να συγκεντρώσουν ικανοποιητική στάθµη φοι-
τητών και δεν µπορούν να προσφέρουν απασχόληση στους φοι-
τητές τους.

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση πρέπει γρήγορα να κάνει ανασχε-
διασµό της κατάστασης στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. ∆εν µπο-
ρεί να σπαταλώνται και να δαπανώνται πόροι για να σπουδάσουν
παιδιά στα τριτοβάθµια ιδρύµατα για να καταλήξουν σε µία δε-
ξαµενή άνεργων πτυχιούχων. Αντίθετα θα µπορούσαµε να κα-
τευθύνουµε πόρους από αυτά τα τµήµατα προς την τεχνική και
επαγγελµατική εκπαίδευση, που θα µπορούσε να δώσει απα-
σχόληση γρήγορα.

∆εν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο πρέπει να κατεβά-
σουµε το επίπεδο των φοιτητών που σπουδάζουν στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση, καταργώντας τη βάση, όταν γνωρίζετε πολύ
καλά ότι σε όλα τα καλά πανεπιστήµια του κόσµου και σε όλα τα
καλά εκπαιδευτικά ιδρύµατα ένα βασικό κριτήριο της αξιολόγη-
σής τους είναι η υψηλή ποιότητα των φοιτητών τους και γι’ αυτό
οι διαδικασίες επιλογής τους γίνονται µε βάση αυστηρά κριτή-
ρια. Πώς εµείς εδώ ξαφνικά πάµε να κάνουµε µία προσπάθεια
και αντί να ανεβάσουµε τον πήχη τον κατεβάζουµε; Γνωρίζω
πόσο καλά γνωρίζετε τα θέµατα και θα σας παρακαλέσω πάρα
πολύ να εξετάσετε συνολικά το ζήτηµα της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Αλευρά.

Το λόγο έχει ο κ. Σπυρίδων Μοσχόπουλος για πέντε λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΜΟΣΧΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διακηρυγµένη και ξεκάθαρη

πολιτική θέση του ΠΑΣΟΚ ήταν και είναι διαχρονικά η δηµόσια
και δωρεάν παιδεία για όλους, µία πρόταση που για να γίνει
πράξη προϋποθέτει τη συνολική αλλαγή του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος της χώρας.

Το σχέδιο νόµου είναι ένα από αυτά που απαιτούνται και κι-
νείται προς αυτήν την κατεύθυνση. Με κεντρικό σύνθηµα πρώτα
ο µαθητής επιδιώκει να αλλάξει τα κακώς κείµενα του περιεχο-
µένου της απόδοσης και της λειτουργίας του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος και στοχεύει στην παροχή υψηλής ποιότητας
εκπαίδευσης που κατ’ επέκταση θα οδηγήσει στην ανάπτυξη της
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κοινωνίας και της οικονοµίας της πατρίδας µας.
Μ’ αυτόν το στόχο καθιερώνονται αξιοκρατικοί κανόνες πρό-

σληψης εκπαιδευτικών, τρόποι ενδυνάµωσής τους και ορθολο-
γικής κατανοµής τους. Όσον αφορά τους αξιοκρατικούς κανόνες
πρόσληψης των εκπαιδευτικών, αυτή θα γίνεται µόνο µέσω του
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ. Καταργούνται έτσι τα κάθε µορφής προ-
νόµια απόλυτης προτεραιότητας διορισµού από διάφορους πί-
νακες κατάταξης που υπήρχαν έως σήµερα για να
εξυπηρετήσουν συνήθως πελατειακές σχέσεις και σκοπιµότητες
που υποβάθµιζαν την εκπαίδευση και το παρεχόµενο έργο της.

Για τους αξιοκρατικούς κανόνες πρόσληψης, που πρέπει να
τους ενισχύσουµε να επισηµάνω τα εξής.

Πρώτον, το χρονικό διάστηµα ανάµεσα σε δύο διαγωνισµούς
του ΑΣΕΠ, δηλαδή, κάθε δύο χρόνια µπορεί να οδηγήσει τον εκ-
παιδευτικό σε συνεχείς επιτυχείς, µάλιστα, εξετάσεις που δεν θα
οδηγούν, όµως, σε διορισµό. Μήπως, λοιπόν, θα ήταν σκόπιµη η
αύξηση του διαστήµατος µεταξύ των δύο διαδοχικών διαγωνι-
σµών, ώστε να διορίζονται περισσότεροι από αυτούς που πέτυ-
χαν στο διαγωνισµό.

∆εύτερον, η οµαλή µετάβαση στο νέο καθεστώς προσλήψεων,
πιθανότατα απαιτεί, περισσότερες µεταβατικές διατάξεις. Για πα-
ράδειγµα, υπάρχουν εκπαιδευτικοί που φέτος διορίστηκαν για
πρώτη φορά αναπληρωτές. Για να γίνει, όµως, αυτό, είχαν ήδη
δύο, τρεις χρονιές ωροµίσθιοι και ίσως άλλες τόσες, κάνοντας
ενισχυτική διδασκαλία. Αυτοί παρ’ όλα αυτά δεν καλύπτουν το
εικοσιτετράµηνο. Πιστεύω ότι χρειάζεται µείωση αυτού του χρό-
νου σε είκοσι µήνες.

Τρίτον, θα έπρεπε ο τίτλος σπουδών να αρκεί για διορισµό, γι’
αυτό, ίσως, αν είναι απαραίτητη µεταβατική διάταξη, ώστε τα ΑΕΙ
να προλάβουν να εντάξουν τα ανάλογα µαθήµατα στο πρό-
γραµµα σπουδών τους για την εξασφάλιση του πιστοποιητικού
παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας, το οποίο τίθεται πολύ
σωστά ως βασική προϋπόθεση για διορισµό. Για τους πτυχιού-
χους παρελθόντων ετών που εκ των πραγµάτων δεν το έχουν, να
υπάρξουν οι ίδιοι κανόνες µε τους αντίστοιχους διορισµένους
που δεν έχουν το πιστοποιητικό, ώστε να καταλήξουµε το πτυχίο
σε όλες τις περιπτώσεις, να είναι ικανό κριτήριο διορισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά εισάγεται ο θε-
σµός του µέντορα και του δόκιµου εκπαιδευτικού µε στόχο την
ενδυνάµωση, µέσω της καθοδήγησης και υποστήριξης, του νεο-
διοριζόµενου. Το µέτρο αυτό θα είναι πολύ χρήσιµο και ευεργε-
τικό, αφού γενικότερα η ορθή αξιολόγηση, µόνο θετικά µπορεί
να συµβάλει. Αυτό, όµως, που ήταν και θα είναι πάντα σηµείο
κλειδί στην όποια αξιολόγηση είναι η επάρκεια και αντικειµενι-
κότητα του όποιου αξιολογητή και στη συγκεκριµένη περίπτωση
του µέντορα. Γι’ αυτό απαιτείται ιδιαίτερη προσοχή στα ειδικό-
τερα προσόντα, στον τρόπο επιλογής, στα ειδικότερα καθήκο-
ντα των µεντόρων κατά τη σύνταξη της Υπουργικής Απόφασης
που θα τα καθορίζει. Το ίδιο ισχύει και για την επιλογή των στε-
λεχών της εκπαίδευσης, όπου οι προϋποθέσεις επιλογής του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση.

Τέλος, όσον αφορά την ορθολογική κατανοµή των εκπαιδευ-
τικών πραγµατικά, το παρόν σχέδιο νόµου σηµατοδοτεί µία αξιο-
κρατική τοµή, ρυθµίζοντας µε απόλυτο τρόπο τα θέµατα των
αποσπάσεων, τα οποία οδηγούσαν σε απόλυτη στρέβλωση του
σκοπού τους αυτού. Χρειάζεται και πρέπει να γίνει εξειδίκευση
του τρόπου πρόσληψης µόνιµου προσωπικού στην ειδική αγωγή
η οποία αποτελεί πολιτική προτεραιότητα της πολιτικής ηγεσίας
του Υπουργείου και της Κυβέρνησης. Θετική επίσης είναι η επι-
χείρηση ελέγχου και αξιολόγηση της λειτουργίας των πρώην
κολλεγίων και νυν κέντρων µεταλυκειακής εκπαίδευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά την τριτοβάθµια εκπαίδευση οι ρυθµίσεις που γί-
νονται είναι προς τη θετική κατεύθυνση, όπως για παράδειγµα η
µείωση των εκλεκτορικών σωµάτων και άλλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν για τη βάση του 10.
Η κατάργηση της βάσης του 10 αποτελεί ένα ακόµα από τα ση-
µαντικά σηµεία-τοµές του νοµοσχεδίου, αφού ο περιορισµός
αυτός αποδείχθηκε πως δεν βοήθησε στην άνοδο της ποιότητας
σπουδών ούτε στο λύκειο ούτε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Αντίθετα δηµιούργησε τµήµατα που υπολειτουργούσαν, όταν
ταυτόχρονα χιλιάδες νέοι κατέφευγαν στο εξωτερικό και σε αµ-
φιβόλου ποιότητας κολλέγια. Επίσης, είναι γνωστό σε όλους και
ειδικότερα στους εκπαιδευτικούς ότι ο βαθµός που επιτυγχάνει
ο µαθητής στις Πανελλήνιες Εξετάσεις είναι βαθµός πρόσβασης
και όχι αξιολόγησης. Γι’ αυτό και αρκετοί από αυτούς, που απο-
τυγχάνουν πηγαίνουν στο εξωτερικό και διαπρέπουν στις επι-
στήµες και στα γράµµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Εδρα καταλαµβάνει ο ∆’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω το
εξής. Οι επισηµάνσεις και οι προβληµατισµοί µου που αφορούν
το καθεστώς διορισµού –και που σε µεγάλο βαθµό µπορούν να
επιλυθούν µε µεταβατικές διατάξεις- είναι αλληλένδετες και µε
την πεποίθηση πως για τη δηµιουργία του νέου σχολείου µε σύν-
θηµα: «Πρώτα ο µαθητής» απαιτείται εκπαιδευτικός στην τάξη
από την πρώτη µέχρι την τελευταία µέρα του σχολικού έτους,
ταυτόχρονα, έτοιµος να ανταπεξέλθει στο πολυσήµαντο εκπαι-
δευτικό έργο. Απαιτείται ένα περιβάλλον ικανό να αξιοποιήσει
όλα αυτά τα προσόντα και να διαµορφώνει όρους για την εκ-
πλήρωση υψηλών προσδοκιών για κάθε µαθητή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος και πιστεύω ότι
το νοµοσχέδιο λειτουργεί προς αυτήν την κατεύθυνση και γι’
αυτό το ψηφίζω.

Σας ευχαριστώ, πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, τον
κύριο Μοσχόπουλο.

Παρακαλείται ο κύριος Παρασκευάς Κουκουλόπουλος, να
προσέλθει στο Βήµα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε κύριε
Κουκουλόπουλε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι εννέα µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί τους, από το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Αιγίου Αχαΐας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις Πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν µπορούσαµε, κύριε

Πρόεδρε, να δώσουµε και απαντήσεις γι’ αυτήν τη γενιά, θα ήµα-
σταν πανευτυχείς νοµίζω όλοι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σωστό.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι,

κύριε Πρόεδρε, είναι αδύνατον να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου,
χωρίς µία ελάχιστη αναφορά στις συνθήκες κάτω από τις οποίες
σήµερα, συνεδριάζουµε. Είµαστε, σχεδόν, αποκλεισµένοι. Πρέ-
πει κανείς µε ειδικές συνθήκες και οργάνωση, να προσεγγίζει το
Κοινοβούλιο.

Είµαστε πραγµατικά σε ένα τέλος εποχής και επειδή έχουµε
υποχρέωση να χαράξουµε µία νέα εποχή πιστεύω ότι πρέπει να
φύγουµε σήµερα κι όχι αύριο από τα γνωστά στερεότυπα. Το
γνωστό στερεότυπο ότι «είµαστε οι από µέσα και οι από έξω» και
έχουν δίκιο οι µεν ή οι δε. Ποιοι άραγε να έχουν δίκιο; ∆εν νο-
µίζω πως οδηγεί πουθενά. Εγώ προσπάθησα και βρέθηκα αρκετά
κοντά στη διαδήλωση, καθώς ερχόµουν εδώ. Μίλησα µε µερι-
κούς διαδηλωτές. Υπάρχουν δίκια, υπάρχουν όµως, και αυταπά-
τες, σε αυτά που οι διαδηλωτές υποστηρίζουν. Όπως υπάρχουν
δίκαια σε αυτά που διατυπώνονται από το Βήµα της Βουλής,
αλλά υπάρχουν και σε εµάς πολλές αυταπάτες.

Τα µέτρα που αύριο θα ψηφίσουµε είναι για τη σωτηρία της
πατρίδας. Η πατρίδα, όµως, αποτελείται από ανθρώπους και, κυ-
ρίως, η πατρίδα πρέπει να έχει και µέλλον. Έχω υποστηρίξει και
σε εσωτερικές διαδικασίες του κόµµατος στο οποίο ανήκω στο
ΠΑΣΟΚ –και θέλω να το επαναλάβω και σήµερα, κύριε Πρόεδρε,
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στην Ολοµέλεια της Βουλής- ότι η Κυβέρνηση και το ΠΑΣΟΚ, στο
οποίο έπεσε αυτός ο βαρύς κλήρος, οφείλουµε να εκπονήσουµε
ένα, κυριολεκτικά, νέο πολιτικό πρόγραµµα σχεδόν σε µηδενική
βάση. Μία σειρά προτάσεις και πολιτικές µε τις οποίες πορευό-
µαστε και τις είχαµε στο µυαλό µας, δεν έχουν καµµία έννοια και
υπόσταση για τα επόµενα τρία, πέντε, ίσως, και δέκα χρόνια.

Από την άλλη ζητήµατα δευτερεύουσας σηµασίας, αποκτούν
πρωτεύουσα σηµασία -και κυρίως βέβαια- πρέπει να ψάξουµε και
να ανοίξουµε δρόµους που φέρνουν κοντύτερα αυτό που λέµε
ανάπτυξη και δίκαιη κοινωνία, γιατί εκεί βρίσκεται και η τελική
λύση του προβλήµατος. Με αυτήν την οπτική θα προσπαθήσω
να κάνω µία µικρή τοποθέτηση σήµερα, για ένα θέµα που µε βα-
ραίνει έτσι κι αλλιώς και σχετίζεται µε την κατάργηση της βάσης
του 10 και τη συγκεκριµένη ρύθµιση που περιλαµβάνει το νοµο-
σχέδιο.

Θέλω, λοιπόν, να ακούσετε προσεκτικά και να κάνουµε πολύ
σύντοµα, ενδεικτικά µία µικρή ιστορική αναδροµή –επειδή είχα
πρωταγωνιστήσει ως Πρόεδρος της ΚΕ∆ΚΕ το 2005- πρώτα από
όλα στην επισήµανση του προβλήµατος που θα προκαλούσε η
θέσπιση της βάσης του 10. Πρέπει, λοιπόν, να πω -χωρίς καµµία
υπερβολή και φανατισµό κάτι που ακόµα το κουβαλάω και θέλω
να το πω από το Βήµα της Βουλής- ότι οι συνέπειες που ήταν µία
απλή µαθηµατική πράξη αµφισβητήθηκαν έντονα από την τότε
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας και από την κ. Γιαννάκου και
από τον κ. Ταλιαδούρο. Είναι εδώ ο κύριος Υφυπουργός και θυ-
µάται, µου έλεγε: «έχεις άδικο, δεν πρόκειται να συµβεί αυτό».

Κι, όµως, συνέβη. Είχαµε την καταβαράθρωση συγκεκριµένων
τµηµάτων στην ελληνική περιφέρεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µου κλέψατε χρόνο µε την παρεµβολή.
Εγώ, όµως, δεν θέλω να µείνω σε αυτό το σηµείο, γιατί αυτός

ο διάλογος είναι ένας νεκρός διάλογος, δεν έχει νόηµα. Ποια
προβλήµατα ανέδειξε η θεσµοθέτηση της βάσης του 10; Το
πρώτο πρόβληµα που ανέδειξε ήταν ότι υπάρχουν τµήµατα πα-
νεπιστηµιακά και ΤΕΙ, κυρίως στην περιφέρεια και όχι µόνο, που
είναι στα αζήτητα.

Ποια τµήµατα ήταν στα αζήτητα; Αυτά που συγκεντρώνουν το
συνδυασµό δυο παραγόντων ή τα φιλοξενούσαν µικρές πόλεις
ή/και είχαν αντικείµενα µη ελκυστικά για τις οικογένειες και τα
παιδιά που δίνουν εξετάσεις; Αυτά τα δυο στοιχεία, είτε το ένα
από τα δυο είτε και τα δυο µαζί ήταν η συνισταµένη, που οδη-
γούσε σε ελλιπή εκδήλωση ενδιαφέροντος για συγκεκριµένα
τµήµατα και άρα στη δραµατική µείωση των σπουδαστών σε
αυτά.

Το Υπουργείο Παιδείας τότε, η κ. Γιαννάκου υποσχέθηκε ότι
αυτό το πρόβληµα µαζί µε την ακαδηµαϊκή κοινότητα του ΤΕΙ,
κυρίως, θα το έλυνε µε συγχωνεύσεις, καταργήσεις και όλα τα
υπόλοιπα. Πέντε χρόνια δεν έγινε τίποτα. Αφήναµε τα τµήµατα
να καταρρέουν.

∆εύτερον, σε ό,τι αφορά τις δυο πλευρές του θέµατος που
έθεσα. Κανένας σε αυτόν τον τόπο δεν ασχολήθηκε για παρά-
δειγµα για ποιο λόγο είχε και έχει ακόµα και σήµερα χαµηλή ζή-
τηση οι Σχολές Τουριστικών Επαγγελµάτων ΤΕΙ, ακόµα µάλιστα
και όταν φιλοξενούνται σε µεγάλες πόλεις, που κατά τα άλλα
είναι ελκυστικές για σπουδές. Στη χώρα που έχει βαριά βιοµη-
χανία τον τουρισµό είναι στα αζήτητα οι Σχολές Τουριστικών
Επαγγελµάτων.

Γιατί; ∆εν έγινε ποτέ αυτός ο δηµόσιος διάλογος. Από την
άλλη πλευρά, ποιοι δεν έπιασαν τη βάση του 10; Τη βάση του 10
δεν την έπιασαν συγκεκριµένα κοινωνικά στρώµατα. Είχε κάνει
µια σχετική έρευνα το Ινστιτούτο της ΓΣΕΕ. Ήταν έντονο το στοι-
χείο της διαστρωµάτωσης προς τα κάτω αυτών που δεν έπιασαν
τη βάση του 10. Και βέβαια, ήρθε δραµατικά στην επιφάνεια το
πρόβληµα της πλήρους απαξίωσης του δηµόσιου σχολείου, της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Άνοιξε κανένας διάλογος; Όχι.

Περαιτέρω ποιο πρόβληµα ήρθε στην επιφάνεια; Το πρόβληµα
της τεράστιας διασποράς. Έκανε κάτι η προηγούµενη πολιτική
ηγεσία; Όχι, βέβαια. Αντίθετα, ενίσχυσε το φαινόµενο της δια-
σποράς, ιδρύοντας σχολές και τµήµατα σε ακόµα περισσότερες
πόλεις και κωµοπόλεις.

Και ποιο άλλο πρόβληµα ανέδειξε; Το αποτέλεσµα του ότι
έχουµε υπερπληθυσµό σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη, ότι τα µόνα ΤΕΙ
τα οποία δεν ταρακουνήθηκαν από τη θέση τους, είναι τα ΤΕΙ
Αθηνών και Θεσσαλονίκης, για τα οποίο είχα διατυπώσει και το
επαναλαµβάνω και σήµερα, τη θαρραλέα θέση να δροµολογή-
σουµε σταδιακά την κατάργησή τους.

Και θέλω να µείνω σ’ αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί το ζήτηµα της υπερσυγκέντρωσης δραστηριοτήτων
σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη έχει πάρει ένα δραµατικό χαρακτήρα για
την Ελλάδα. Για πολλοστή φορά στη σύντοµη κοινοβουλευτική
µου θητεία, θα επαναλάβω ότι αυτήν τη στιγµή που µιλάµε ο
µέσος κάτοικος της Αττικής εµφανίζεται να κατέχει διπλάσιο
Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν από το µέσο κάτοικο της υπόλοι-
πης χώρας.

∆εν µας συγκινεί καθόλου αυτό το ζήτηµα; ∆εν µας κινητο-
ποιεί; Και βέβαια, οι οικονοµικές µονάδες δεν είναι µόνο για την
περιφέρεια, τα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα και τα τµήµατα των ΤΕΙ,
αλλά είναι οικονοµικές µονάδες και για την Αθήνα και για τη Θεσ-
σαλονίκη. Εγώ δεν µπορώ να δέχοµαι απαξιωτικούς όρους για
την ελληνική περιφέρεια ότι ένα τµήµα ΤΕΙ που κάνει η Κυβέρ-
νηση στην περιφέρεια είναι µε λογική σουβλακίου και γκαρσο-
νιέρας, ενώ στην Αθήνα µε τι λογική είναι; Με το Μέγαρο
Μουσικής;

Άρα, λοιπόν, πρέπει να φύγουµε απ’ αυτήν τη λογική. Εγώ πι-
στεύω, λοιπόν, ότι είναι ένα γενναίο βήµα αυτό που γίνεται γιατί
επιτρέπει άνεση στο σχεδιασµό. Ήδη επισήµανα ενδεικτικά κά-
ποια σηµεία. Προφανώς, πρέπει να κάνουµε ένα νέο χωροταξικό,
να βρούµε το θάρρος να πάρουµε µια βαθιά ανάσα, να κόψουµε
τις µισές επαρχιακές πόλεις, τµήµατα πανεπιστηµιακά και ΤΕΙ,
όσο και αν είναι αυτό επώδυνο, γιατί αυτά κοστίζουν. Αυτό, όµως,
πρέπει να γίνει κυρίως γιατί θα πρέπει τα παιδιά που σπουδά-
ζουν να έχουν συνθήκες ακαδηµαϊκού περιβάλλοντος.

Επίσης, πρέπει να πάµε και σε µια άλλη µεγάλη τοµή να απο-
συνδέσουµε τη φοίτηση µε το αδιαµφισβήτητο επαγγελµατικό
δικαίωµα. Ας το ονοµάσουµε «δυνατότητα». Αυτή τη µεγάλη τοµή
ήρθε η ώρα, βεβαίως, να την κάνουµε στην Ελλάδα. Γιατί το δι-
καίωµα στην Ελλάδα ήταν στενά συνδεδεµένο µέχρι τώρα µε διο-
ρισµό στο δηµόσιο. Τώρα που κατέρρευσαν, λοιπόν, οι µύθοι της
µεταπολίτευσης, τώρα είναι η ώρα να κάνουµε αυτή τη µεγάλη
τοµή.

Εγώ πιστεύω, ότι τέτοιες τοµές πρέπει να ακολουθήσουν. Και
απ’ αυτήν την άποψη το νοµοσχέδιο βέβαια στα υπόλοιπα σκέλη
του ανοίγει αυτούς τους δρόµους γιατί εισάγει επιτέλους µετά τη
δεκαετία του ’80 την αξιολόγηση, εισάγει επιτέλους ένα σύστηµα
αξιοκρατίας για την πρόσληψη των εκπαιδευτικών. Και πρέπει να
προχωρήσουµε, κυρία Υπουργέ, και σε επόµενες τοµές.

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι. Πιστεύω ότι
στην πολιτική οι συµβολισµοί και η σηµειολογία έχουν, ίσως, µε-
γαλύτερη αξία και από το περιεχόµενο καµιά φορά. Εγώ, λοιπόν,
θέλω να δηλώσω την απόλυτη ταύτισή µου µε το κεντρικό σύν-
θηµα του Υπουργείου Παιδείας και της πολιτικής του ηγεσίας
που λέει «πρώτα ο µαθητής». Εάν δεν βάλουµε σε όλες τις υπη-
ρεσίες του ελληνικού κράτους πρώτα αυτόν προς τον οποίον πα-
ρέχεται η υπηρεσία, δεν πρόκειται ποτέ να µπορέσουµε να
ανοίξουµε δρόµους.

Γι’ αυτό το λόγο, θα ψηφίσω το νοµοσχέδιο το οποίο ξεκινάει
µεγάλες τοµές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουκουλόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, Νοµού Κοζάνης κ. Ιω-
άννης Βλατής.

Έχουµε τη διαδοχή των Κοζανιτών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Καµµιά φορά συµβαίνουν και αυτά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ατυχώς -και το εννοώ, το «ατυ-

χώς»- η σηµερινή συζήτηση για τη δηµόσια εκπαίδευση γίνεται
στη πιο δύσκολη συγκυρία για τη χώρα µας. Το τελευταίο διά-
στηµα οι Έλληνες πολίτες παρακολουθούν άλλοι µουδιασµένοι,
άλλοι εξοργισµένοι την επιβολή των πιο δύσκολων µέτρων που
χρειάστηκε ποτέ να λάβει ελληνική κυβέρνηση µεταπολιτευτικά.
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Πίστευα ότι σε αυτήν την εξαιρετικά δύσκολη στιγµή για τη
χώρα, θα ήµασταν όλοι συντεταγµένοι σε µια κοινή προσπάθεια.
Θα µου πείτε βέβαια, σε ποια πολιτική παράδοση στηρίζω αυτήν
την πίστη. Σίγουρα, όµως, δεν περίµενα τη στάση που επέλεξε να
κρατήσει η Μείζων Αντιπολίτευση.

Χθες ο κ. Σαµαράς µας είπε ότι δεν αρνείται τη χρηµατοδο-
τική στήριξη που το ΠΑΣΟΚ –κατ’ αυτόν- κατέστησε απαραίτητη,
αλλά διαφωνεί µε την πολιτική που µας οδήγησε ως εδώ. Μα, κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, η πολιτική που µας οδή-
γησε ως εδώ είναι η πολιτική που εσείς ασκήσατε ως κυβέρνηση
από το 2004. Την οικονοµική στρατηγική της σηµερινής Κυβέρ-
νησης που αποδοκιµάζετε, εσείς την καταστήσατε αναγκαία και
αναπόφευκτη, κυβερνώντας τη χώρα επί µια εξαετία χωρίς πρό-
γραµµα, χωρίς όραµα. Αντιµετωπίσατε το κράτος ως λάφυρο και
τα δηµόσια ταµεία σαν ηµέτερους αποταµιευτικούς λογαρια-
σµούς.

Σ’ αυτήν τη δύσκολη στιγµή εµείς δεν φοβόµαστε να αναλά-
βουµε τις ευθύνες µας και όχι µόνο τις δικές µας αλλά και τις
δικές σας. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ θέλει και µπορεί να βγάλει
τη χώρα από την κρίση. Σήµερα δίνουµε όλοι µαζί τη µεγάλη
µάχη. Είναι µια άνιση µάχη, αλλά θα την κερδίσουµε.

Τα µέτρα που λάβαµε δεν είναι µόνο δύσκολα, είναι και άδικα.
∆εν µπορούµε να το αρνηθούµε. Ο ελληνικός λαός καλείται να
σηκώσει το βάρος. Μας δίνεται, όµως, σήµερα η ευκαιρία να τα
αλλάξουµε όλα, τις παθογένειες, τα κακώς κείµενα. Θα ξανα-
φτιάξουµε τη χώρα από την αρχή. Την αρχή την κάνουµε από την
παιδεία. Γιατί η παιδεία είναι η αρχή των πάντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που σήµερα συ-
ζητούµε είναι στην πραγµατικότητα ένα πολυνοµοσχέδιο που
αποσκοπεί στην άµεση επίλυση καίριων και χρόνιων σε πολλές
περιπτώσεις προβληµάτων της δηµόσιας εκπαίδευσης. Οι αλλα-
γές που προωθούνται έχουν αργήσει πολύ. Ευθυνόµαστε όλοι
γι’ αυτό, είτε θέλουµε να το παραδεχθούµε είτε όχι. Και είναι
ένας από τους λόγους που η χώρα µας, η κοινωνία µας είναι σή-
µερα στη δεινή αυτή κατάσταση.

Και είναι αυτή η επιλογή που µας οδήγησε στο να παραµελή-
σουµε το ελληνικό σχολείο, την ελληνική εκπαίδευση, µας οδή-
γησε σε αυτήν την κατάσταση που σήµερα ζούµε. Σήµερα,
λοιπόν, το σχέδιο νόµου θέτει τις βάσεις για το νέο σχολείο ενώ
επιφέρει σειρά αλλαγών για τους εκπαιδευτικούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµαντικότερο µέρος του
νοµοσχεδίου είναι αυτό που επιδιώκει την αναβάθµιση του ρόλου
του εκπαιδευτικού αλλά και την εξασφάλιση ενός αξιοκρατικού
τρόπου αξιολόγησης της ποιότητας του έργου που προσφέρει,
του έργου που παράγει.

Ο εκσυγχρονισµός του επαγγέλµατος του εκπαιδευτικού απο-
τελεί έναν από τους βασικούς στόχους της σύγχρονης µεταρ-
ρύθµισης του εκπαιδευτικού συστήµατος.

Η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών αποτελεί αναπόσπαστο κοµ-
µάτι στη νέα πολιτική για την εξασφάλιση της ποιότητας του δι-
δακτικού προσωπικού και των σχολικών προγραµµάτων σε όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πολλοί υποστήριζαν ανέ-
καθεν-και νοµίζω ότι είναι γεγονός-ότι η διδασκαλία βρίσκεται
στην καρδιά της εκπαίδευσης. Συνεπώς, µια από τις σηµαντικό-
τερες δράσεις κάθε χώρας, προκειµένου να βελτιώσει το εκπαι-
δευτικό της σύστηµα είναι να ενισχύσει το επάγγελµα του
εκπαιδευτικού. Στις περισσότερες χώρες η διδασκαλία αναδια-
µορφώνεται µέσα από τη διαρκή και αδιάκοπη διαδικασία αξιο-
λόγησης των εκπαιδευτικών κατά τη διάρκεια όλης της
επαγγελµατικής τους σταδιοδροµίας.

Το νοµοσχέδιο χωρίζεται σε έξι κεφάλαια µε στόχο να αντιµε-
τωπίσει καίρια προβλήµατα της δηµόσιας εκπαίδευσης άµεσα
και συγκεντρωτικά. Κύριος στόχος είναι η ανάδειξη του εκπαι-
δευτικού σε πρωταγωνιστή των αλλαγών, η ανάδειξη του µαθητή
σε αποδέκτη αυτών των αλλαγών, της αναβάθµισης της εκπαί-
δευσης.

Έτσι, προωθείται µία σειρά καινοτόµων πρωτοβουλιών που
αφορούν το σύνολο της εργασιακής διαδροµής των εκπαιδευτι-
κών. Καθιερώνεται το πιστοποιητικό παιδαγωγικής, διοικητικής
κατάρτισης, ο θεσµός του δόκιµου εκπαιδευτικού, η διασφάλιση
αντικειµενικού και ενιαίου τρόπου επιλογής και πρόσληψης µέσω

ΑΣΕΠ, η πραγµατοποίηση µεταθέσεων και αποφάσεων µόνο µε
βάση πραγµατικά κενά και πραγµατικές ανάγκες και αντικειµενι-
κές διαδικασίες. Μήπως συνέβαιναν όλα αυτά και δεν τα ξέραµε;

Το πιστοποιητικό διοικητικής επάρκειας, αλλά και η θέσπιση
της αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, της σχολικής και δι-
οικητικής µονάδας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό µας δίνει
την ευκαιρία να διορθώσουµε κάποιες από τις παθογένειες της
δηµόσιας εκπαίδευσης. Το νέο σχολείο που προτείνεται φέρνει
πάλι τον µαθητή και τον εκπαιδευτικό στο επίκεντρο του εκπαι-
δευτικού συστήµατος. Αν µη τι άλλο, αυτό θέλουµε όλοι να το
υπερψηφίσουµε. Το οφείλουµε στο αύριο των παιδιών µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Βλατή.

Τώρα θα µετατεθούµε νοτιοδυτικότερα για να δώσουµε το
λόγο στον Αιτωλοακαρνάνα συνάδελφο, κ. Παναγιώτη Κουρου-
µπλή.

Ορίστε, κ. Κουρουµπλή, προσέλθετε στο Βήµα και σας ευχα-
ριστούµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή
ενδιαφέρουσα συζήτηση για ένα κυρίαρχο ζήτηµα που έχει να
κάνει µε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, γίνεται κάτω από µία
δεινή και οδυνηρή συγκυρία. Η ελληνική κοινωνία βιώνει την τρο-
µοκρατία της ανασφάλειας, της αβεβαιότητας και της κοινωνι-
κής αστάθειας. Ο ιός της νέας φτώχειας και του κοινωνικού
αποκλεισµού εισβάλλει βίαια στη ζωή των Ελλήνων. Η Κυβέρ-
νηση και το πολιτικό σύστηµα, αναλογιζόµενο τις ευθύνες που
έχει για όλη αυτήν την εξέλιξη, οφείλει να ανασκουµπωθεί, να
συγκρουστεί µε το τέρας της σπατάλης και της ακρίβειας και να
εκπονήσει απνευστί ένα σχέδιο µε κοινωνικά δίκτυα που θα στη-
ρίξει ένα εθνικό σχέδιο στήριξης και καταπολέµησης της φτώ-
χειας και των προβληµάτων που γεννά αυτή η σηµερινή,
µαρτυρική κατάσταση.

Κύριε Πρόεδρε, η φιλοδοξία όλων µας είναι να οικοδοµήσουµε
ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που θα εξασφαλίζει για όλους τους
νέους το αυτό σηµείο εκκίνησης δυνατοτήτων, ώστε η εξέλιξή
τους να είναι αποτέλεσµα των ιδίων τους δυνατοτήτων και όχι
της κοινωνικής και οικονοµικής θέσης της οικογένειάς τους.
Αυτός θα πρέπει να είναι ο αδιαπραγµάτευτος στόχος και η φι-
λοδοξία ενός πολιτικού συστήµατος που θέλει να δώσει προο-
πτική και µέλλον στον τόπο.

Πρέπει, όµως, να οµολογήσουµε ότι έχουµε ζήσει τα τελευ-
ταία χρόνια διάφορες προσπάθειες. Εγώ δεν λέω ότι ήταν κακο-
προαίρετες, ήταν καλοπροαίρετες. Το αποτέλεσµα, όµως,
αποτυπώνει µία απογοητευτική πραγµατικότητα, ενώ θα έπρεπε
η Ελλάδα να έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα πάνω στο ζήτηµα
της εκπαίδευσης και της παραγωγής στελεχών, επιστηµόνων
µέσα από ένα τέτοιο σύστηµα, υστερεί πάρα πολύ. Και σήµερα,
που η χώρα βιώνει αυτή τη µαρτυρική κατάσταση του µεγάλου
χρέους, µπροστά µας υπάρχει µια δεινή πραγµατικότητα. Αυτό
το χρέος πρέπει να πληρωθεί και αυτό το χρέος για να πληρωθεί
χρειάζεται παραγωγή και παραγωγικότητα. Και όταν το εκπαι-
δευτικό σύστηµα δεν έχει έναν τέτοιο προσανατολισµό, ποιο θα
είναι το επιχείρηµα που θα πούµε στην ελληνική κοινωνία, που
έξω αυτήν τη στιγµή διαµαρτύρεται ότι πραγµατικά υπάρχει αι-
σιοδοξία, ελπίδα για να βγει η χώρα από αυτό το φοβερό τέλµα;

Όταν τα πανεπιστήµιά µας αυτή τη στιγµή, αν γίνει µία αξιο-
λόγηση της σχέσης των τµηµάτων µε τις ανάγκες της αγοράς
εργασίας, υπηρετούν µόνο το καθηγητικό κατεστηµένο. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Γιατί ποτέ δεν έγινε µία έρευνα να µας
πει ποια τµήµατα συνδέονται µε τις ανάγκες της αγοράς εργα-
σίας; ∆ιότι δεν µιλάµε για παιδεία, µιλάµε για εκπαιδευτικό σύ-
στηµα και να µην συγχέουµε το ένα µε το άλλο. Πώς, λοιπόν, θα
πείσουµε ότι πραγµατικά τα παιδιά που µπαίνουν στο πανεπι-
στήµιο έχουν µία προοπτική;

Άρα, σαν πολιτικό σύστηµα θωπεύαµε την αγάπη της ελληνι-
κής οικογένειας για να σπουδάσει τα παιδιά της, µία αγάπη που
µετατράπηκε σε ένα κοινωνικό πρεστίζ. Όλα τα παιδιά στο πα-
νεπιστήµιο! Και έρχεται µία φτωχή οικογένεια από τον Έβρο και
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πληρώνει 1.000 ευρώ το µήνα για να πάει ένα παιδί σε ένα τµήµα
που ξέρει εκ των πραγµάτων ότι δεν θα βρει ποτέ επαγγελµατική
αποκατάσταση.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα σε ό,τι αφορά την ανώτατη παι-
δεία. Στη µέση εκπαίδευση, Κύριε Πρόεδρε, στη Φινλανδία το
43% των παιδιών πηγαίνουν στα πανεπιστήµια. Και στη Γερµα-
νία-για να αναφέρω τη Γερµανία, µε την οποία τον τελευταίο
καιρό έχουµε αυτά τα ζητήµατα που έχουµε- το 30% περίπου των
παιδιών πηγαίνουν στο πανεπιστήµιο.

Τι έχουµε κάνει εδώ, ώστε πραγµατικά τα παιδιά να κατευθυν-
θούν στην τεχνική εκπαίδευση, για να µπορούν πραγµατικά να
συµβάλλουν και στον πρωτογενή και στο δευτερογενή τοµέα της
οικονοµίας, για να βρουν εύκολα δουλειά, για να µπορούν να ζή-
σουν αξιοπρεπώς; Η τεχνική εκπαίδευση είναι ουσιαστικά στα
αζήτητα, είναι µία θεωρητική εκπαίδευση, χωρίς σύνδεση µε τη
µαθητεία, την κατάρτιση, µε αποτέλεσµα οι χιλιάδες παραγωγι-
κές θέσεις αυτού του χώρου να ασκούνται από µετανάστες
άλλων χωρών, χωρίς να έχω καµία διάθεση ρατσιστική, αλλά νο-
µίζω ότι τα επαγγέλµατα αυτά θα µπορούσαν να ασκούνται µε
µία αναβαθµισµένη, ανασυνδεδεµένη µε τις κατά τόπους ανά-
γκες της αγοράς σε κάθε περιοχή µε έρευνες. Επιτέλους, ξο-
δεύτηκαν τόσα δισεκατοµµύρια για έρευνες, υποτίθεται και το
αποτέλεσµα δεν είναι πουθενά, δεν µπορεί να µας πείσει κανείς
ή να πείσουµε την κοινωνία ότι το εκπαιδευτικό µας σύστηµα
είναι συνδεδεµένο µε τις ανάγκες της αγοράς εργασίας, 3% θα
µπορούσε να ήταν η ανεργία λιγότερο, αν πραγµατικά τα πανε-
πιστήµια είχαν µία τέτοια σύνδεση.

Κύριε Πρόεδρε, η παραγωγή στελεχών, δασκάλων και καθη-
γητών µέσης εκπαίδευσης. Οι δάσκαλοι µέσης εκπαίδευσης.
Έχουµε οκτώ παιδαγωγικά τµήµατα και δεν υπάρχει ένας κοινός
κορµός εκπαιδευτικού έργου ή εισαγωγής, πάνω στην οποία θα
στηρίζονται αυτές οι σχολές.

Η καθεµία έχει ένα ξεχωριστό εντελώς πρόγραµµα. Για να µην
πω ότι οι σχολές που παράγουν τους καθηγητές έχουν επιλε-
κτικά ένα µάθηµα ή δύο µαθήµατα επιλογής που έχουν σχέση µε
την παιδαγωγική αγωγή. ∆ηλαδή, µπορούµε να βγάλουµε έναν
πολύ καλό φυσικό, αλλά µπορεί µην έχει καµµία σχέση µε την
παιδαγωγική και διδακτική λειτουργία.

Έρευνα έδειξε ότι η Σουηδία καταναλώνει 3,5 δισεκατοµµύρια
φάρµακα δαπάνη, το χρόνο και υποχρεώνει τις φαρµακευτικές
εταιρίες να στηρίζουν την έρευνα, πληρώνοντας 800.000.000
ευρώ.

Ξέρετε στην Ελλάδα τι γίνεται; Στην Ελλάδα έχουµε, τουλάχι-
στον 5,5 δισεκατοµµύρια µε τις πιο φυσιολογικές λειτουργίες για
να µην πω, ότι φτάσαµε τα τελευταία χρόνια και στα 9 και οι φαρ-
µακοβιοµηχανίες πληρώνουν για την έρευνα 80.000.000. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα και απέναντι σ’ αυτήν την πραγµατικό-
τητα καλούµεθα να απαντήσουµε στα µεγάλα ερωτήµατα που
θέτει η ελληνική κοινωνία.

Κύριε Πρόεδρε, ο Πλάτωνας έλεγε µια φοβερή ρήση. «Πάσα
γαρ επιστήµη, χωριζοµένη αρετής, πανουργία και ου σοφία».
Οφείλουµε λοιπόν, αυτό τον ευαίσθητο και σηµαντικό παραγω-
γικό τοµέα της εκπαίδευσης, να τον συνδέσουµε µε την πραγ-
µατική επιστήµη, αλλά και µε την αρετή, για να µπορέσει
πραγµατικά όλο αυτό το στελεχιακό δυναµικό να υπηρετήσει τον
τόπο, για να πούµε στην ελληνική κοινωνία να απαλλαγεί και να
απαλλαγούµε όλοι από το παρακράτος της απαισιοδοξίας και να
µετατρέψουµε αυτήν την απαισιοδοξία, που αγκυροβολεί και
απονευρώνει την κοινωνία, σε µια δύναµη αισιοδοξίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουρουµπλή. Χαιρετίζουµε ιδιαιτέρως, τον εµπλουτισµό της αγο-
ρεύσεως του µε το επίγραµµα του Πλάτωνα. Με την αγόρευση
του κ. Κουρουµπλή τελείωσε ο κατάλογος των πρωτολογιών, των
οµιλητών για πρωτολογίες. Πριν ανοίξουµε τον κύκλο των δευ-
τερολογιών, για όσους συναδέλφους θελήσουν να δευτερολο-
γήσουν, έχει ζητήσει το λόγο η κυρία Υπουργός, η οποία και
παρακαλείται να προσέλθει στο Βήµα, κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου.
Πόσο χρόνο χρειάζεστε;

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Νοµίζω, επτά µε οκτώ λεπτά,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Θα έχετε άνεση, ούτως
ή άλλως.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω µία σύντοµη εισαγωγή για να απαντήσω σε γενικές

γραµµές σε κοινά ερωτήµατα συναδέλφων ή σε κοινές παρατη-
ρήσεις και θα αναφερθώ κυρίως -και γι’ αυτό ζήτησα το λόγο-
στα βασικά θέµατα επί της αρχής, για τα οποία καλείται ο κάθε
Βουλευτής και το κάθε κόµµα να τοποθετηθεί, µιας και θα ψηφί-
σουµε σε λίγο επί της αρχής.

Θα ήθελα λοιπόν, να ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δίνοντας σας τα παρακάτω στοιχεία.

Όπως εξήγησα και κατέθεσα και είναι στη διάθεση του κάθε
Βουλευτή, στη συζήτηση στις διαρκείς επιτροπές, λάβαµε υπ’
όψιν µας και µελέτες και έρευνες, αλλά και την κατάσταση σε
άλλες χώρες. ∆ηλαδή, πώς ορίζεται και ποιες είναι οι προϋπο-
θέσεις του εκπαιδευτικού στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αλλά και σε χώρες του ΟΟΣΑ οι οποίες έχουν υψηλές επιδόσεις.
Πώς γίνεται η διαχείριση του συστήµατος πρόσληψης των εκ-
παιδευτικών και εξέλιξής τους; Ποια είναι η σχέση του εκπαι-
δευτικού µε την τοπική κοινωνία και τη λειτουργία της
εκπαιδευτικής µονάδας και πώς εξελίσσεται; ∆ηλαδή, πώς εξε-
λίσσεται και συνδέεται η πορεία στην εκπαίδευση µε την πορεία
στη διοίκηση της εκπαίδευσης.

Προέκυψε,λοιπόν, ότι σε όλες τις χώρες σήµερα, όλο και πε-
ρισσότερο η µόρφωση και η επιµόρφωση η αρχική κατάρτιση
του εκπαιδευτικού και η συνεχής επιµόρφωσή του, είναι τα κε-
ντρικά στοιχεία του εκπαιδευτικού συστήµατος.

Είναι εξαιρετικά απλοποιηµένη η προσέγγιση. Έχουµε ένα
πτυχίο, δίνουµε εξετάσεις σε έναν διαγωνισµό και σηµαίνει ότι
κάποιος είναι εκπαιδευτικός. Βλέπουµε, λοιπόν, µέσα από συ-
στήµατα τα οποία εφαρµόστηκαν, αξιολογήθηκαν, είχαν πιλοτι-
κές περιόδους και το συνδυάζω µε την πολύ µεγάλη συζήτηση
που ξεκίνησε στη χώρα µας από το 1964 και αφορά στο ανθρώ-
πινο κεφάλαιο και στο πώς επενδύουµε στον εκπαιδευτικό. Συ-
νέχισε, όπως σας είπα, µε µεγάλη ένταση στους παιδαγωγικούς
κύκλους µετά το 1974 –όπου αρχίζει το µεγάλο άνοιγµα στην µα-
ζικοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης- και βεβαίως τα τε-
λευταία είκοσι χρόνια που είµαστε στις πρώτες χώρες του ΟΟΣΑ
σε ρυθµό ανάπτυξης, αύξησης των αποφοίτων της τριτοβάθµιας,
µπαίνουν πια διαφορετικά κριτήρια, πως απ’ αυτόν τον πολύ µε-
γάλο αριθµό επιλέγεις και επενδύεις σ’ αυτούς που θέλουν να
πάνε στην εκπαίδευση.

Είναι, λοιπόν, µία, σταθερή γραµµή και επιλογή, το ότι για να
γίνει κάποιος εκπαιδευτικός θα πρέπει να έχει επιπλέον προσό-
ντα, τα οποία αφορούν και την παιδαγωγική και τη διδακτική. Και
εδώ, είναι µια πολύ µεγάλη συζήτηση, γιατί υπάρχουν απόψεις οι
οποίες περιορίζονται στη διδακτική, δηλαδή, ο µαθηµατικός να
κάνει διδακτική των µαθηµατικών και να µάθει να διδάσκει µα-
θηµατικά. ∆εν είναι αρκετό; Υπάρχει άλλη σχολή που λέει να
έχεις παιδαγωγική κατάρτιση, δηλαδή, να έχει ο εκπαιδευτικός
την αίσθηση της κοινωνίας και του κοινωνικού ρόλου τον οποίο
έχει, µέσα σε εξελίξεις και σε αλλαγές, που συνεχώς λαµβάνουν
χώρα.

Αυτό το οποίο επιλέξαµε είναι παιδαγωγική και διδακτική κα-
τάρτιση και βεβαίως, ζητήσαµε την άποψη και είχα βάλει ηµερο-
µηνία µέχρι την 28η Φεβρουαρίου, για γραπτές απόψεις των
µεγάλων συνοµοσπονδιών, της ∆ΟΕ και της ΟΛΜΕ και της
ΟΙΕΛΕ. Έχω πάρει απαντήσεις και ζήτησα και τις απόψεις όλων
των παιδαγωγικών τµηµάτων της χώρας για µια συζήτηση η
οποία βεβαίως, όπως σας είπα, έχει ένα εύρος πολλών χρόνων.

Καταλήξαµε, λοιπόν, ότι το πιστοποιητικό παιδαγωγικής και δι-
δακτικής κατάρτισης, θα δίνεται µε τέσσερις διαφορετικούς τρό-
πους. ∆εν οδηγεί σε αύξηση των σπουδών, ενσωµατώνεται στις
σπουδές εκείνες, οι οποίες θα επιλέξουν να έχουν και αυτές τις
επιλογές µαθηµάτων.

Θα δώσουµε τη δυνατότητα σε τµήµατα, αλλά ακόµα και σε
πανεπιστήµια να συνεργαστούν µεταξύ τους, όπως το διατυπώ-
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νουµε πολύ συγκεκριµένα στο νόµο µε τέσσερις διαφορετικές
επιλογές.

Αντίστοιχα, υπάρχει µελέτη για το θέµα της πρόσληψης του
εκπαιδευτικού. Εξήγησα επί µακρόν στην επιτροπή, γιατί είχαµε
τη δυνατότητα του χρόνου, αλλά αναφέρθηκα και χθες, στο ότι
είµαστε ένα από τα ελάχιστα κεντρικά εκπαιδευτικά συστήµατα.
∆ηλαδή, έχουµε ακόµη τη δυσκολία και τη δυσκαµψία ενός εκ-
παιδευτικού συστήµατος που έχει δεκαπέντε χιλιάδες σχολεία,
εκατόν ογδόντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς και η διαχείριση γίνε-
ται κεντρικά από το Υπουργείο Παιδείας.

Η αλλαγή του συστήµατος και η όσο το δυνατόν σύνδεση του
σχολείου µε την τοπική κοινωνία, την περιφέρεια, την αυτοδιοί-
κηση, βεβαίως µέσα στη λογική ενός ενιαίου εθνικού πλαισίου
προγραµµάτων σπουδών, είναι µια επόµενη φάση που έχει
σχέση και µε το Σύνταγµα. Γιατί άκουσα πολύ ενδιαφέρουσες
απόψεις, από τους συναδέλφους Βουλευτές.

Όµως, το σαφές, είναι ότι σήµερα έχουµε αυτό µέσα στα πλαί-
σια του Συντάγµατος, το κεντρικό σύστηµα εκπαίδευσης, κάναµε
στα όρια του Συντάγµατος αποκέντρωση, ώστε να µεταφέρουµε
όσες αρµοδιότητες γίνεται στην περιφέρεια, από το ποιος χτίζει
τα σχολεία µέχρι τη µεταφορά µαθητών και επιχειρούµε, να δώ-
σουµε στον εκπαιδευτικό και στο σχολείο µε τις λειτουργίες τους
µια λογική αυτοδυναµίας και αυτονοµίας µιας κοινότητας η οποία
πρέπει να λειτουργεί.

Εδώ και στην Αίθουσα –νοµίζω πολιτικά έχει ενδιαφέρον να
δούµε- υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις δηλαδή, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι και τα δύο κόµµατα της Αριστεράς. Ένα από
τα βασικά επιχειρήµατα που έχουν εναντίον της αξιολόγησης
είναι ότι δεν πρέπει να υπάρχει διαφοροποίηση στα σχολεία, πρέ-
πει να υπάρχει µία απόλυτη οµοιογένεια.

Μα είναι ένα από τα βασικά πολιτικά στοιχεία µε παιδαγωγικό
και πολιτικό περιεχόµενο σ’ όλο τον κόσµο. Τα σχολεία και αυτή
είναι η άποψη µας, πρέπει να είναι διαφοροποιηµένα γιατί το
κάθε σχολείο είναι σε διαφορετικό χώρο, έχει διαφορετικά χα-
ρακτηριστικά. Αυτό που δεν µπορεί να είναι, είναι τα σχολεία να
είναι καλά και κακά γι’ αυτό και η αξιολόγηση έχει σαν κεντρικό
στόχο το να παρεµβαίνει το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο και οι φο-
ρείς της εκπαίδευσης, ώστε να υποστηρίζουν το σχολείο που
έχει προβλήµατα ώστε να βελτιωθεί.

Κύριε Πρόεδρε, έχω τρία-τέσσερα λεπτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Βεβαίως, κυρία

Υπουργέ.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Να πω πολύ σύντοµα, επειδή
έγινε συζήτηση για τη διαβούλευση και ήταν ένα από τα βασικά
επιχειρήµατα αρκετών συναδέλφων στη Νέα ∆ηµοκρατία.

Θέλω να σας θυµίσω ότι οι αρχές των αλλαγών ανακοινώθηκαν
στο τέλος Νοεµβρίου. Έγινε ηλεκτρονική διαβούλευση, στην
οποία πήραν µέρος τρεισήµισι χιλιάδες, κυρίως εκπαιδευτικοί.
Έγινε µια αποδελτίωση αυτής της ηλεκτρονικής διαβούλευσης,
αλλά ταυτόχρονα είδαµε δύο φορές τα συνδικάτα της εκπαί-
δευσης πριν από τα Χριστούγεννα, αµέσως µετά γραπτά τους
ζήτησα τις θέσεις τους, ώστε να έχω τις γραπτές τους και κατα-
τεθειµένες απόψεις για όλα τα επιµέρους αυτά ζητήµατα.

Και επαναλαµβάνω ότι µου απάντησαν και οι τρείς οµοσπον-
δίες, όχι όµως για όλα τα ζητήµατα, υπάρχει οµοσπονδία η οποία
δεν ήθελε καθόλου να καταθέσει άποψη στο θέµα της επιλογής,
είχαν πολλοί µια γενική προσέγγιση για την αξιολόγηση. Σας είπα
ότι τα συνδικάτα σε προηγούµενα συνέδριά τους, τα οποία
έχουµε όλα και τα οποία λάβαµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν, τα συ-
νέδρια του ’92 και του ’93 είχαν θετικές απόψεις για την αξιολό-
γηση. Ζητήσαµε, λοιπόν, γραπτές απόψεις και ο χρόνος έληγε
28 Φεβρουαρίου. ∆όθηκε περίπου ενάµισης µήνας χρόνος για
γραπτές απόψεις. Μετά είδαµε ξανά τα συνδικάτα και συζητή-
σαµε το κείµενο, το οποίο κατατέθηκε στο Υπουργικό Συµβού-
λιο. Βεβαίως, το νοµοσχέδιο κατατέθηκε πρώτα στην
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων.

Επειδή, ακούσαµε και τα συνδικάτα και τους καλέσαµε στη
∆ιαρκή Επιτροπή, εγώ θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εάν θέλετε να επαναλάβετε κι εσείς ποια είναι τα σηµεία στα
οποία διαφωνούν. Γιατί εάν τα σηµεία διαφωνίας είναι το πόσα

χρόνια θα µένει ο πρωτοδιόριστος ή αν το σηµείο διαφωνίας
είναι τα µόρια που θα παίρνει ο σχολικός σύµβουλος ή αν το ση-
µείο διαφωνίας είναι πώς θα προσδιορίζουµε τα µόρια του πρώ-
του ή του δεύτερου µεταπτυχιακού, εάν και όλα αυτά έχουν µια
λογική, για το πώς θες να δοµήσεις και αυτόν που προσλαµβά-
νεις, αλλά και αυτούς που πρέπει να επιλέξεις, πολύ ευχαρίστως
να τα λάβουµε υπ’ όψιν και όπως τα λάβαµε. Όπως είδατε στις
αλλαγές που κατέθεσα, λάβαµε υπ’ όψιν και προτάσεις των κυ-
ρίων Βουλευτών. Προηγουµένως ο κ. Βαρβαρίγος αναφέρθηκε
σε δικιά του πρόταση, που ήταν πολύ σωστή και την οποία λά-
βαµε υπ’ όψιν.

Όµως, υπάρχουν πολύ βασικά θέµατα αρχών. Σε αυτά τα θέ-
µατα αρχών θα πρέπει κάποιος να τοποθετηθεί, εάν συµφωνεί ή
όχι και έρχοµαι σε αυτά, γιατί θα συζητήσουµε επί της αρχής.
Επί αυτών των αρχών που θα πω, εγώ από τους φορείς της εκ-
παίδευσης δεν έχω πάρει µέχρι στιγµής αρνητική θέση. Και γι’
αυτό, επειδή είµαστε σε κινητοποιήσεις και σε απεργιακές κινη-
τοποιήσεις, οι οποίες βεβαίως αφορούν συνολικότερα ζητήµατα,
είναι σωστό όταν λέει κάποιος ότι διαφωνεί µε το νοµοσχέδιο όχι
να πει να αποσύρετε το νοµοσχέδιο και απεργώ, τελεία», αλλά
«διαφωνώ σε αυτά και προτείνω αυτά». Αυτήν την κατάθεση θέ-
σεων δεν την έχουµε, εκτός απ’ αυτά τα θέµατα που σας ανέ-
φερα.

Λέω, λοιπόν, τα θέµατα αρχής. Το πρώτο. Πώς προσδιορί-
ζουµε τον εκπαιδευτικό που θέλουµε; Έχουµε βάλει τρία συγκε-
κριµένα επίπεδα: πιστοποιητικό παιδαγωγικής κατάρτισης,
εξετάσεις µέσω του ΑΣΕΠ, δόκιµος εκπαιδευτικός. Θα συµφω-
νήσω και θα επαναλάβω ότι στη διαδικασία του µέντορα έχουµε
την ανάγκη να κάνουµε τέσσερα-πέντε πιλοτικά διαφορετικά
προγράµµατα.

Έχει γίνει µια σοβαρή επεξεργασία και έχουµε τη µελέτη, µαζί
µε την αξιολόγηση, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Θα
καταθέσουµε και την πρόταση για το µέντορα. Γιατί και στη
Βουλή ακούστηκαν ενδιαφέρουσες απόψεις και πρέπει να δούµε
και στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα και κατά περιοχή πώς θα
εφαρµοστεί ο θεσµός του µέντορα. ∆εν είναι τα εκπαιδευτικά ζη-
τήµατα µια ιστορία κανόνων και ρυθµίσεων της Βουλής, για το
πώς θα λειτουργήσει το σχολείο στην Κάλυµνο, που αλλιώς θα
είναι ο µέντορας, το σχολείο στην Αθήνα, το σχολείο σε µια
ορεινή περιοχή, το δηµοτικό και ο δάσκαλος µέντορας, ο καθη-
γητής µέντορας µε την ειδικότητα ή ο µέντορας στο αθλητικό
σχολείο.

Ο λόγος, λοιπόν, που βάλαµε την ανάγκη και να συζητηθεί
αναλυτικά, αλλά και να γίνουν και πιλοτικά προγράµµατα, αλλά
να µπει, είναι ότι θέλουµε πραγµατικά να έχουµε αυτήν τη δυνα-
τότητα ευελιξίας στην εκπαίδευση. Αυτό που συγκρατώ και απο-
δέχοµαι ως ανησυχία είναι ότι ο µέντορας από τη στιγµή που
υποστηρίζει, δεν θα είναι κι αυτός που κρίνει. Άρα, να προσδιο-
ρίσουµε αποκλειστικά το ρόλο του µέντορα στην υποστήριξη του
εκπαιδευτικού και η τελική κρίση να γίνει µε εισήγηση δική του ή
να κριθεί ως µια οµάδα, µέντορας και εκπαιδευτικός.

Εποµένως, υπάρχουν τρία συγκεκριµένα επίπεδα για το ποιον
εκπαιδευτικό θέλουµε. Συµφωνούµε επί της αρχής ή διαφω-
νούµε; Αυτό είναι µια αρχή. Θέλουµε έναν εκπαιδευτικό µε αυτά
τα τρία στάδια, ώστε να απαντήσει στη βασική µου εισαγωγή,
γιατί αλλάζουν οι παιδαγωγικές προϋποθέσεις για τον εκπαιδευ-
τικό; Εάν δεν συµφωνούµε, θα πρέπει να πούµε και την αντίθετη:
τί της συµβαίνει. Νοµίζω ότι η Αριστερά είναι καθαρή, πτυχίο και
µε το πτυχίο να µπαίνουν στην εκπαίδευση, όλοι, εκατό χιλιάδες,
σε κάθε διετία.

Το δεύτερο βασικό ερώτηµα είναι, ναι ή όχι µόνο στον ΑΣΕΠ.
Εδώ υπήρξε προεκλογική δέσµευση και ήταν από τις σηµαίες
του κόµµατός µας, ότι σε όλους τους χώρους οι προσλήψεις θα
γίνονται µόνο µε ΑΣΕΠ. Τονίσαµε ότι ειδικά στην εκπαίδευση,
ακόµα και αν υπάρχουν προφανείς εξαιρέσεις, δεν γίνεται να µη
δώσουµε προτεραιότητα στο µαθητή και στην τάξη. Ξεκινάµε,
λοιπόν, µε απόλυτη προτεραιότητα τι θέλουµε για το µαθητή και
εκεί πάνω χτίζουµε όλα τα άλλα προσόντα, δηλαδή να πάρεις πι-
στοποιητικό, που µπορεί να το έχεις µαζί µε τις σπουδές σου. Οι
δάσκαλοι το έχουν µαζί µε τις σπουδές τους, οι καθηγητικές σχο-
λές θα το ενσωµατώσουν. Και δίνουµε τη δυνατότητα σε κά-
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ποιον, όταν τελειώσει και αφού στην πορεία θελήσει να πάει στην
εκπαίδευση, να µπορεί να πάρει και το πιστοποιητικό αυτό.

Έρχεται, λοιπόν, το ΑΣΕΠ και υπάρχει ένας πίνακας. Τελειώ-
νουν όλοι αυτοί οι µικροί-µικροί πίνακες, όπου δεν έχουν σχέση
µε την εκπαίδευση και βέβαια, δίνουν στον Υπουργό να κάνει µια
πάρα πολύ µεγάλης κλίµακας προσωπική πολιτική. Γιατί σας είπα
ότι η πρώτη πληροφορία που είχα όταν πήγα στο Υπουργείο,
ήταν ότι µπορούσα να επιλέξω, να αποφασίσω αριθµούς από
πέντε συγκεκριµένους πίνακες, οι οποίοι εξελίσσονταν µέσα στο
χρόνο και µε πολλούς, και όχι πάντοτε θετικούς τρόπους. Η απά-
ντηση, λοιπόν, είναι σαφής. ΑΣΕΠ ή όχι;

∆εύτερη αρχή. Συµφωνούµε µόνο ΑΣΕΠ ή όχι; ∆εν θα απα-
ντήσουµε γενικώς σε συζητήσεις, επί της αρχής συζητούµε.

Τρίτο σηµείο. Από τη στιγµή που γίνεται η επιλογή µόνο µε
ΑΣΕΠ, δεχόµαστε να µπουν και στην εκπαίδευση -ή στην εκπαί-
δευση- κοινωνικά κριτήρια; ∆εν είναι και εδώ εύκολη η απάντηση.
Έγινε πολλή συζήτηση, πήραµε πολλές µελέτες υπ’ όψιν, είδαµε
τι είναι το θετικό για την τάξη. Και είπαµε ότι, πραγµατικά, εφό-
σον κάποιος έχει το πιστοποιητικό παιδαγωγικής επάρκειας και
περνάει το ΑΣΕΠ, υπάρχει κάθε λόγος να υπάρχουν κίνητρα, κρι-
τήρια και υποστήριξη, µε βάση τα κοινωνικά δεδοµένα και εκεί
να το δούµε ακόµα περισσότερο, εφόσον όµως υπάρχουν οι
προϋποθέσεις.

Επόµενη βασική αρχή είναι η σχέση του εκπαιδευτικού µε το
σχολείο. Συµφωνούµε επί της αρχής ότι η βάση πάνω στην οποία
νοµοθετούµε και αποφασίζουµε, είναι ότι δεν µπορεί να µετακι-
νείται εκπαιδευτικός από το σχολείο, αφήνοντας πίσω του κενό;
Εάν ξεκινήσουµε απ’ αυτό, ότι δεν µπορεί να υπάρξει κενό στην
τάξη, δεν µπορεί να φύγει εκπαιδευτικός, εάν δεν έχει λυθεί το
θέµα της αναπλήρωσής τους, τότε όλα τα υπόλοιπα και τα µόρια
των µεταθέσεων και οι αποσπάσεις και το πώς θα γίνουν, όλα λύ-
νονται. Συµφωνούµε, λοιπόν, επ’ αυτής της αρχής;

Και το τελευταίο είναι η αξιολόγηση. Η αξιολόγηση ως αρχή
και αντίληψη έχει διαφορετικά χαρακτηριστικά σε κάθε χώρο
στον οποίο εφαρµόζεται. Και εδώ -και είχαµε τη δυνατότητα και
στην επιτροπή να το συζητήσουµε επί µακρόν- πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν συστήµατα, στα οποία η αξιολόγηση έχει λει-
τουργήσει επί δεκαετίες και βεβαίως, έχει εξελιχθεί. ∆εν θα
γυρίσουµε ούτε στην προσωπική τιµωρία, ούτε στη λογική του
επιθεωρητή, ούτε στη λογική «εσύ είσαι κακός, άρα έχεις ποι-
νές», ή «εσύ είσαι καλός, άρα έχεις ανταµοιβές». Αυτό είναι το
δεύτερο βήµα.

Το πρώτο βήµα είναι σε ένα σύστηµα, που επί τριανταπέντε
χρόνια δεν έχει υποστεί κανενός είδους αξιολόγηση, δεν έχει δε-
χθεί –για την ακρίβεια- κανενός είδους αξιολόγηση, να προχω-
ρήσουµε µε γρήγορα βήµατα στην ουσία. ∆ηλαδή, όταν λέµε
αξιολόγηση, που είναι ένα διετές πρόγραµµα για όλα τα σχολεία
της χώρας, ώστε να έχουµε την πρώτη φάση για να πάµε στη
δεύτερη, γιατί µιλάµε και για αξιολόγηση του εκπαιδευτικού και
για αξιολόγηση του διοικητικού στελέχους, τότε εκεί βλέπουµε
την άλλη λειτουργία του σχολείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε σχέση µε την αξιολόγηση.

Υπάρχουν πάντοτε πάρα πολύ απλές προσεγγίσεις: να δω
ποιος είναι ο καλός για τον αµείψω, να δω ποιος είναι ο κακός για
να τον διώξω. ∆εν είναι έτσι στην εκπαίδευση. Στην εκπαίδευση
δεν νοείται κακό σχολείο, γιατί το κακό σχολείο έχει άµεση επί-
πτωση στο παιδί.

Εποµένως λέµε –και το επαναλαµβάνω, γιατί αλλάζει και η σύν-
θεση- ότι το Σεπτέµβρη το κάθε σχολείο υποβάλλει τον προ-
γραµµατισµό του σε πέντε επίπεδα, από τις υποδοµές και τα
οικονοµικά προβλήµατα που έχει κάθε σχολείο και κάθε σχολική
κοινότητα, µέχρι το θέµα της διαρροής, στο οποίο αναφέρθηκε
κάποιος συνάδελφος χθες, το θέµα της επιδόσεως των µαθητών,
το θέµα του προγραµµατισµού των σχολικών παρεµβάσεων, τη
σχέση µε τις κοινότητες, των ωρών διδασκαλίας, ένα σύνολο θε-
µάτων. Αυτή η έκθεση σε συνεργασία µε τους σχολικούς συµ-
βούλους, καθ’ όλη τη διάρκεια της χρονιάς, θα παρακολουθείται
µε τους στόχους που έχει βάλει το κάθε σχολείο και θα παρου-
σιάζεται στη σχολική κοινότητα τον Ιούνιο. Και µία οµάδα έχει
δουλέψει και έχει επεξεργαστεί όλα τα έντυπα και έχει κάνει επε-
ξεργασία στο πώς θα εφαρµοστεί από το Σεπτέµβρη, σε ένα

κλίµα όχι θετικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ∆εν είναι τα σχο-
λεία έτοιµα να ανοίξουν την αγκαλιά τους στην αξιολόγηση. Θα
πρέπει να δουλέψουµε µαζί µε τους εκπαιδευτικούς, για να πει-
στούµε όλοι ότι αυτό είναι το σηµαντικό για το ελληνικό σχολείο
και για τον Έλληνα µαθητή.

Θα προχωρήσουµε, βεβαίως, αµέσως µετά στο δεύτερο βήµα.
Το σηµαντικό είναι ότι όταν έχουµε τα αποτελέσµατα παρεµβαί-
νουµε αµέσως στα σχολεία εκείνα, τα οποία έχουν πολύ σοβαρά
προβλήµατα αποδόσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα βασικά θέµατα αρχών είναι
στο πρώτο και µεγάλο µέρος του νοµοσχεδίου. Έχω κάνει σαφές
ότι θα προχωρήσουµε σε συνολική αλλαγή της τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης. Συνολική αλλαγή που αφορά και τη χωροταξική και
θεµατική αναδιάρθρωση των σχολών, αλλά και το νέο θεσµικό
πλαίσιο που αφορά την τριτοβάθµια εκπαίδευση, τα ΤΕΙ και τα
πανεπιστήµια. ∆εν ήταν δυνατόν να ξεκινήσουν όλα παράλληλα.
Έγινε η πρώτη επιλογή να ξεκινήσουµε από την πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Για το θέµα της βάσης του 10 θεωρώ ότι πάρα πολύ εύκολα
µπορεί να γίνει προσληπτό από την κοινή γνώµη και από µία
πρώτη σκέψη το ότι, πράγµατι, πρέπει να υπάρχει µία συγκεκρι-
µένη βάση, από εκεί και πάνω να µπορείς να µπεις, από εκεί και
κάτω να µη µπορείς να µπεις.

Στην παιδεία, στην παιδαγωγική τα θέµατα είναι πάντοτε πολύ
πιο σύνθετα. Και εδώ θα πω µόνο ένα παιδαγωγικό επιχείρηµα,
γιατί επί τέσσερα χρόνια, όπως εξήγησα, το ΠΑΣΟΚ το παρακο-
λουθεί.

Θα σας δώσω, κυρία Βόζεµπεργκ και µπορείτε και στο διαδί-
κτυο να δείτε άµεσα, τη µελέτη του ΙΝΕ της ΓΣΕΕ και τα αποτε-
λέσµατα και σε ποιες κοινωνικές οµάδες υπήρχαν τα αποτελέ-
σµατα της βάσης του 10.

Να πω το εξής και µόνο παιδαγωγικό επιχείρηµα, γιατί και ο κ.
Κουκουλόπουλος που έχει ασχοληθεί πολύ, νοµίζω ότι έβαλε µε
τον καλύτερο τρόπο όλα τα επιχειρήµατα. Καλούµε το µαθητή
που θέλει να πάει σε µία εξειδικευµένη σχολή του Πολυτεχνείου,
µε το µαθητή που θέλει να πάει σε µία σχολή µε τεχνολογικά χα-
ρακτηριστικά ενός τεχνολογικού ιδρύµατος µε τελείως άλλο
προσανατολισµό, να κριθούν στα ίδια µαθήµατα, µε τους ίδιους
συντελεστές και να έχουν την ίδια βάση. Αυτά τα παιδιά δεν µπο-
ρεί να κρίνονται για διαφορετικά πράγµατα, µε τον ίδιο τρόπο.
Βεβαίως, δεν λύνει το θέµα.

Εµείς αντιµετωπίζουµε το τεράστιο πρόβληµα τού να µη δί-
νουµε σε είκοσι χιλιάδες παιδιά κάθε χρόνο τη δυνατότητα να
επιλέξουν να πάνε σε ένα τεχνολογικό ίδρυµα. Γιατί ξέρετε ότι
στα πανεπιστήµια η βάση είναι πάρα πολύ υψηλή. ∆εν υποχρεώ-
νουµε τον Έλληνα γονιό να στείλει το παιδί του σε ένα τεχνολο-
γικό ίδρυµα που δεν θέλει. ∆εν το στέλνουµε όµως και
υποχρεωτικά στον ιδιωτικό τοµέα ή σε άλλες χώρες.

Η επιλογή λοιπόν, την οποία εξηγήσαµε είναι η κατάργηση
ενός αποσπασµατικού µέτρου σε ένα σύστηµα το οποίο δεν είχε
αυτή την αλυσίδα. Η λύση είναι πολύ πιο ριζική και πολύ πιο συ-
νολική. Έχει σχέση και µε την αλλαγή στο Λύκειο, στην οποία
προχωράµε, και µε την αλλαγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, για
την οποία, όπως σας είπα, θα ξεκινήσει ο διάλογος τον Ιούνιο.
Και τότε ο ενδιάµεσος κρίκος των εξετάσεων λύνεται πολύ πιο
εύκολα και πολύ πιο αποτελεσµατικά. Γιατί πολλές φορές το επι-
χειρήσαµε και πάντοτε ένα αποτέλεσµα είχαµε: να αυξάνονται
τα φροντιστήρια και το άγχος των µαθητών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία εποχή κρίσης και πολύ
δύσκολου πολιτικού κλίµατος, σε µία εποχή όπου όλοι οι πολί-
τες και βεβαίως οι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι δεν θα είναι πρωτα-
γωνιστές αυτών των αλλαγών, πλήττονται και οικονοµικά,
καλούµαστε ουσιαστικά να ανατρέψουµε εµείς ως πολιτικό σύ-
στηµα, τον τρόπο σκέψης µας. Γι’ αυτό, όπως είπα και χθες, λέω
και σήµερα, καλούνται τα κόµµατα να επιλέξουν, αν θα ψηφίσουν
µε βάση το τι συµβαίνει στην τάξη και στο µαθητή ή µε βάση πώς
βλέπουν και τι υπόσχονται σε συγκεκριµένες οµάδες, τις οποίες
όµως ξέρουν ότι δεν υπάρχει καµµία προοπτική µε αυτά που οι
ίδιοι λένε.

Στην κατ’ άρθρον συζήτηση θα είµαι πολύ αναλυτική για το τι
θα συµβεί στη µεταβατική περίοδο, αλλά και τι θα συµβεί σε κάθε



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΓ’ - 5 ΜΑΪΟΥ 2010 (ΠΡΩΪ) 6651

µία απ’ αυτές τις οµάδες, οι οποίες βεβαίως και έχουν προετοι-
µάσει τη ζωή τους και βεβαίως –σας διαβεβαιώ γι’ αυτό- δεν πρό-
κειται να θιγούν µε τον τρόπο που περιγράφηκε εδώ µέσα. Θα
µιλήσω λοιπόν και για τις µεταβατικές περιόδους και γι’ αυτούς
που έχουν εµπειρία είκοσι τέσσερις µήνες και για το θέµα των
πολυτέκνων και για το θέµα των αναπήρων και για το θέµα των
τριάνταµηνιτών, αλλά και για το θέµα των ιδιωτικών σχολείων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ.

Θα µου επιτρέψετε να παρατηρήσω ότι στην αγόρευσή σας
κάνατε αναφορά, σχετιζοµένη µε το νοµοσχέδιο, στον όρο µέ-
ντορας. Πρέπει να συνοµολογήσουµε ότι αυτός ο ελληνοπρεπής
όρος από την Τηλεµαχεία της Οδύσσειας του Οµήρου, είναι ελ-
ληνοπρεπής µεν, πολυτελής δε, αλλά και βαρύς όρος. Γιατί συ-
ναιρείται σ’ αυτό το συµβολισµό, σ’ αυτό το σύµβολο, η θεά της
Σοφίας. ∆ηλαδή αναζητούµε σοφούς εκπαιδευτικούς στο ρόλο
του µέντορα µε τις ειδικότερες προσαρµογές που σηµειώσατε
στην αγόρευσή σας. Ήθελα να κάνω αυτή την παρατήρηση, για
να µπορούµε τις µεγάλες και υψηλές έννοιες και ιδέες να µην τις
αφήνουµε στον ουρανό, αλλά να τις προσγειώνουµε εποικοδο-
µητικά και ωφέλιµα.

Ευχαριστώ γιατί µου δώσατε το δικαίωµα γι’ αυτήν την παρα-
τήρηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι µε απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων, η προ-
γραµµατισµένη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων για αύριο
Πέµπτη 6 Μαΐου 2010 και ώρα 9.30’, δεν θα πραγµατοποιηθεί
λόγω συζήτησης, µε τη διαδικασία του κατ’ επείγοντος, του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Μέτρα για την εφαρ-
µογή του µηχανισµού στήριξης της ελληνικής οικονοµίας από τα
κράτη-µέλη της ζώνης του ευρώ και το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο».

Επίσης θέλω να υπενθυµίσω στο Σώµα ότι υπάρχει για την ψή-
φιση επί της αρχής αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας, η οποία
και θα διεξαχθεί κατά τα υπολογιζόµενα, στις 15.00’.

Εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερολογιών.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-

µοκρατίας κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας θέλω να σηµειώσω ότι η λει-

τουργία της Βουλής δεν απαξιώνει τη σηµασία της στάσης ερ-
γασίας των υπαλλήλων του Κοινοβουλίου. Οι υπάλληλοι
συνεργάτες µας έχουν το δικαίωµα να προβάλλουν τα αιτήµατά
τους. Η απεργία τους σηµείωσε επιτυχία, χωρίς να εµποδίζει τη
λειτουργία του κορυφαίου θεσµού της δηµοκρατίας.

Η δεύτερη γενική παρατήρηση αφορά το πολιτικό κλίµα και
την πολιτική συγκυρία των ηµερών.

Θέλω επίσης να σηµειώσω εκ µέρους της Νέας ∆ηµοκρατίας,
ότι ο Πρόεδρος του κόµµατος κ. Αντώνης Σαµαράς έπραξε και
πράττει το καθήκον του σε κάθε περίπτωση και αρνείται τη
στείρα κριτική και την άγονη αντιπαράθεση, αλλά αντίθετα, σε
χρόνο επίκαιρο, εγκαίρως, κατέθεσε προτάσεις και πριν τη συ-
ζήτηση του Προϋπολογισµού του 2010 και κατά τη διάρκεια του
Προϋπολογισµού του 2010, αλλά και µετέπειτα. Υπέδειξε στην
Κυβέρνηση χειρισµούς και επιλογές, τις οποίες όφειλε ο Πρω-
θυπουργός να έχει ακολουθήσει έτσι ώστε να µην φθάσουµε
στην τωρινή επιλογή, η οποία είναι µονόδροµος, η επιλογή της
στήριξης της χώρας µας από το µηχανισµό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σηµειώσω εκ µέρους της
Νέας ∆ηµοκρατίας ότι ο Πρόεδρος ο κ. Αντώνης Σαµαράς, πρώ-
τος έθεσε το θέµα της σύσκεψης των Πολιτικών Αρχηγών υπό
τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας µε την έννοια ότι η σύσκεψη αυτή
θα µπορούσε να πραγµατοποιηθεί πριν από την τελική απόφαση
της Κυβέρνησης για την αξιοποίηση του µηχανισµού και το πε-
ριεχόµενο των µέτρων, τα οποία πρέπει να ληφθούν, έτσι ώστε
να υπάρξει ανταλλαγή απόψεων, συµφωνία, συναίνεση, συγκα-
τάθεση αυτές τις δύσκολες ώρες εκ µέρους της Αξιωµατικής

Αντιπολίτευσης.
Λυπούµαστε για το γεγονός ότι µία τέτοια ευκαιρία εγκατέ-

λειψε ο Πρωθυπουργός της χώρας. Ο κ. Γ. Παπανδρέου χάνει
µια ακόµα ευκαιρία αυτή την ώρα. Χάνει την ευκαιρία να συνερ-
γαστεί µε τις πολιτικές δυνάµεις της χώρας, να συνεγείρει την
ελληνική κοινωνία µπροστά στην µεγάλη πρόκληση, την οποία
αντιµετωπίζουν, αυτή της διάσωσης της ελληνικής οικονοµίας
και επιδίδεται σε σκληρές επιθέσεις απέναντι στην Νέα ∆ηµο-
κρατία. Επιχειρούνται να κατασκευαστούν κατηγορίες, οι οποίες
είναι αβάσιµες οπωσδήποτε, αλλά και κυρίως θα βλάψουν την
πολιτική µας ζωή και δεν θα επιτρέψουν την συσπείρωση των κοι-
νωνικών δυνάµεων, αλλά κυρίως τις πολιτικές δυνάµεις να δια-
δραµατίσουν ηγετικό ρόλο σε αυτές τις δύσκολες ώρες.

Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι η Νέα ∆ηµοκρατία εκπληρώνει τις
ευθύνες που έχει απέναντι στον ελληνικό λαό το καθήκον της µε
σύνεση και σωφροσύνη. ∆εν ενθαρρύνουµε αντιδράσεις, δεν υι-
οθετούµε ακραίες διεκδικήσεις, δεν καλλιεργούµε αυτά τα οποία
κατά το παρελθόν καλλιεργήθηκαν ως άκριτες συµπεριφορές
της υιοθέτησης αιτηµάτων, τα οποία επιβάρυναν την δηµοσιο-
νοµική κατάσταση της χώρας και οδήγησαν στα σηµερινά αδιέ-
ξοδα.

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
εµείς είµαστε µε τις ιδέες µας, µε το αξιακό µας πλαίσιο υπέρ
µιας ανοικτής, δηµοκρατικής, φιλελεύθερης οικονοµίας και κοι-
νωνίας, στην οποία οι πολίτες, οι παραγωγικές δυνάµεις καλού-
νται να δηµιουργήσουν πλούτο και ο πλούτος να δηµιουργεί
ανάπτυξη και να προσφέρει την δυνατότητα στην πολιτεία για
κοινωνικές δράσεις και ένα κράτος πρόνοιας.

Βιώσαµε όλοι την εµπειρία να ακολουθεί κανείς κοινωνική πο-
λιτική, να προσπαθεί να οικοδοµήσει κράτος πρόνοιας µε δα-
νεικά, µε χρέη που σήµερα επίσης οδήγησαν σε τραγικά
αδιέξοδα.

Μετά από όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, επιστρέφω στο νοµοσχέ-
διο και ζητώ συγγνώµη, αλλά επειδή συζητούµε υπό το βάρος
των εξελίξεων των πολιτικών και των οικονοµικών, εκ µέρους της
Νέας ∆ηµοκρατίας, όφειλα αυτή την τοποθέτηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ικαίως γιατί δεν συνε-
δριάζουµε εν κενώ, ούτε είµαστε κοινωνική ή πολιτική νησίδα.
Καλώς κάνατε τους συσχετισµούς και τις παρεµβάσεις σας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλουµε πράγ-
µατι να µην διαφωνήσουµε για την αξιολόγηση, αλλά δεν µας το
επιτρέπετε.

Γνωρίζετε ότι είναι και δική µας επιλογή και δική µας αρχή η
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού και του εκπαιδευτικού συστήµα-
τος. Αλλά και χθες η Υπουργός και σήµερα παραπέµπει την υπό-
θεση αξιολόγησης σε µία συζήτηση, η οποία θα γίνει στην
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Το θεσµό του µέντορος σε
υπουργική απόφαση, της οποίας το περιεχόµενο δεν θα γνωρί-
ζει η Βουλή και άρα µας βάζετε σε ένα πεδίο χωρίς ενηµέρωση,
χωρίς αποσαφήνιση των προθέσεων σας, έτσι ώστε να γνωρί-
ζουµε πως ακριβώς αυτός ο θεσµός θα λειτουργήσει.

Με ποιες αρετές; Με ποια προτερήµατα; Με ποιες δυνατότη-
τες θα βοηθήσει την ανάπτυξη του εκπαιδευτικού µας συστήµα-
τος και βεβαίως την προετοιµασία των εισερχοµένων
εκπαιδευτικών εις την εκπαιδευτική διαδικασία και την τελική
τους είσοδο στην τάξη;

Παραπέµπετε σε προεδρικό διάταγµα την όλη διαδικασία αξιο-
λόγησης, το οποίο βεβαίως πάλι θα συνταχθεί εν αγνοία της Ολο-
µελείας της Βουλής και της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων.
Ζητείτε, δηλαδή, µια εξουσιοδότηση από την Ολοµέλεια της Βου-
λής για τον κορυφαίο θεσµό της αξιολόγησης, µια λευκή επι-
ταγή, να έχετε τα χέρια σας λυµένα και η Βουλή να µην γνωρίζει
για ποιο πράγµα σας εξουσιοδοτεί. Εκεί υπονοµεύετε, εκεί ναρ-
κοθετείτε εσείς οι ίδιοι την διαδικασία της αξιολόγησης.

Σε ό,τι αφορά τις µεταθέσεις και τις αποσπάσεις. Κάνατε
φέτος µεταθέσεις στο Υπουργείο; Ανακοινώσατε; Ανακοινώσατε.
Έχετε, λοιπόν, διασφαλίσει ότι για τις κενές θέσεις που δηµι-
ουργούνται µε τις µεταθέσεις ότι έχετε έτοιµους αυτούς οι
οποίοι θα πάνε; ∆εν τους έχετε. Έχετε σχεδιάσει τις αποσπάσεις,
αυτές τις οποίες θα κάνετε, για τις οποίες µας κατηγορείτε;
Ωραία. Θα κάνετε, λοιπόν, αποσπάσεις!
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Έχετε ταυτοχρόνως εξεύρει αυτούς τους οποίους θα αντικα-
ταστήσουν εκείνους τους οποίους θα αποσπαστούν; Τι θα κά-
νετε µε τους οργανισµούς του Υπουργείου που λειτουργούν
κυρίως µε αποσπασµένους; Τι θα κάνετε µε τα Παιδαγωγικά Τµή-
µατα που λειτουργούν µε αποσπασµένους; Τι θα κάνετε -γιατί
χθες το βράδυ συνάδελφος επιχείρησε να µε κατηγορήσει και
προσωπικά- µε τις δοµές της εκπαιδευτικής κοινότητας;

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Αν ακούτε Αρκαδία, δεν είναι προσω-
πικό θέµα. Εκτός αν είστε της σχολής Ρέππα.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ισχύει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σε αυτό δεν θα διαφω-

νούσε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Η δοµή της εκπαιδευτικής κοι-

νότητας απαιτεί δαπάνη ανθρωπίνων πόρων, την οποία δεν µας
εξασφαλίζει η ελληνική πολιτεία στο Υπουργείο Παιδείας εδώ και
τριάντα χρόνια. Ο τελευταίος διαγωνισµός έχει γίνει στις αρχές
του 1980. Λίγα στελέχη προσετέθησαν στο Υπουργείο µέσω της
Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. ∆εν υπάρχει ανθρώπινο δυ-
ναµικό για να καλύψει αυτές τις ανάγκες.

Θα κλείσετε, λοιπόν, τις Περιφερειακές ∆ιευθύνσεις Πρωτο-
βάθµιας, ∆ευτεροβάθµιας, όπου κατηγορούσε η προηγούµενη
πολιτική ηγεσία ότι αποσπούσαµε αφειδώς εκπαιδευτικούς;

Και για την ενηµέρωση των συναδέλφων δεν υπάρχουν – και
αυτό που λέει η κυρία Υπουργός, κάνει λάθος- δυνατότητες να
παρεµβαίνει έτσι ο Υπουργός και ο Υφυπουργός και να καρπού-
νται κάποιο πολιτικό κέρδος.

Σας έρχεται µία εισήγηση από την Πρωτοβάθµια Γρεβενών και
σας ζητεί δεκαπέντε εκπαιδευτικούς. Τι κάνετε εσείς; Ελέγχετε
την Πρωτοβάθµια Γρεβενών αν τους έχει ανάγκη; Θα την ελέγ-
ξετε, όπως το έκανα κι εγώ. Εξηγούν, λοιπόν, ότι αυτοί κάνουν
µια καθηµερινή δουλειά από το πρωτόκολλο µέχρι την υποστή-
ριξη του εκπαιδευτικού έργου, των προγραµµάτων περιβαλλο-
ντικής εκπαίδευσης, των προγραµµάτων ειδικής αγωγής, των
προγραµµάτων των νέων τεχνολογιών. Τι λέτε σε όλους αυτούς;
Θα σταµατήσετε τα προγράµµατα;

Αν ρωτήσετε στο Υπουργείο, αντιδρούσα πάντοτε στις απο-
σπάσεις, γιατί είχαµε το πρόβληµα του περιορισµού των πιστώ-
σεων. Όµως, πάντοτε υπέγραφα διότι έπαιρνα µια λογική
απάντηση από αυτούς που µου τη ζητούσαν.

Στο Παιδαγωγικό Τµήµα του Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης
είναι δεκαοκτώ εκπαιδευτικοί είναι εκεί. Ήρθαν όλοι οι φοιτητές
στο γραφείο µου και µου είπαν: «Κύριε Υφυπουργέ, γιατί δεν τις
υπογράφετε; Με εµάς δουλεύουν, µε εµάς κάνουν µάθηµα. Θα
το σταµατήσετε φέτος το Παιδαγωγικό της Θεσσαλονίκης; Έχει
δεκαοκτώ αποσπασµένους! Για να περιορίσετε τις αποσπάσεις,
πως θα λειτουργήσει;».

Λοιπόν, αυτά όταν δεν έχετε διασφαλίσει τον µηχανισµό, µην
σπεύδετε να σπιλώνετε εµάς, χωρίς να έχετε εξεύρει λύσεις,
διότι θα βρεθείτε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση, πολύ σύντοµα, σε
τρείς µήνες.

Περνάω πολύ σύντοµα στο θέµα των αναπληρωτών. ∆εν υιο-
θετήσαµε την θέση σας. ∆εν την φέρνω ούτε καν για να σας αντι-
κρούσω ως επιχείρηµα, ότι το µάξιµουµ του χρόνου πρέπει να
είναι δύο χρόνια στην αναπλήρωση και µετά να διορίζεται ο ανα-
πληρωτής, που µε ερωτήσεις επανειληµµένως µου το είχατε
θέσει. Αλλά, να ξέρετε ότι ο τρόπος που πάτε να διαχειριστείτε
αυτήν την υπόθεση θα σας φέρει, φοβάµαι, στην δύσκολη θέση
να αναθεωρείτε διατάξεις που ψηφίζουµε σήµερα.

Η πραγµατικότητα της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού
είναι τόσο δυσχερής, ώστε διατάξεις οι οποίες µοιάζουν σκλη-
ρές, άκαµπτες να υποχωρούν στο βάθος του χρόνου υπό το
βάρος της λογικής. Σκεφθείτε το αυτό που σας λέω.

Όπως επίσης την αυστηρή διάταξη για την κατάργηση του 60
– 40 και που µε αυτή την διάταξη θα βρεθείτε σε φοβερή δυ-
σκολία. Θα έχετε επισκέψεις φορέων στο Υπουργείο, θα δείτε
µια πραγµατικότητα εβδοµάδα µε την εβδοµάδα και τότε θα ανα-
γκαστείτε να υποχωρήσετε από την άκαµπτη στάση την οποία
σήµερα κρατάτε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Επίσης, θέλω να προσθέσω µια λέξη για τις µοριοδοτήσεις. Οι

µοριοδοτήσεις -τι να διαφωνήσουµε- σας υποδείξαµε -και καλά
κάνατε και το υιοθετήσατε- ότι πρέπει να µοριοδοτείται ο δεύτε-
ρος µεταπτυχιακός τίτλος, τα µεταπτυχιακά και οι επιστηµονικές
δηµοσιεύσεις το οποίο το προσθέσατε.

Πράγµατι, δεχθήκατε ορισµένες προτάσεις από όλους τους
συναδέλφους και της Νέας ∆ηµοκρατίας και των άλλων κοµµά-
των και του ΠΑΣΟΚ. Βελτιώνετε κατά κάποιο τρόπο και κάνετε
περισσότερο αξιολογική αυτή τη µοριοδότηση. Μη µας λέτε,
όµως, ότι δεν έχουν το υποκειµενικό στοιχείο. Το έχουν, κύριε
Υπουργέ. Οι συντάκτες αυτών των µοριοδοτήσεων πάντοτε –άν-
θρωποι είναι- έχουν και τον υποκειµενικό παράγοντα, ο οποίος
τους επηρεάζει. Πάντα οι µοριοδοτήσεις θα έχουν αυτά τα ζη-
τήµατα. Θυµηθείτε τον πόλεµο τον οποίο κάνατε για την κατάρ-
γηση της συνέντευξης, κρατάτε σήµερα τη συνέντευξη, δεν σας
δικαιώνει η µείωση του ποσοστού από το 20 στο 15.

Προστατεύστε -και σας το λέω µε όλη τη δύναµη της ψυχής
µου και την ειλικρίνειά µου- το έργο σας από το εξής: Είχα περί-
πτωση που κόπηκε διευθυντής για δύο εκατοστά της µονάδος,
42-94, 42-96. ∆εν τα κάνουν αυτά οι Υπουργοί, οι Υφυπουργοί
ούτε οι Γενικοί Γραµµατείς, τα κάνουν τα συµβούλια, στα οποία
λαµβάνονται αυτές οι αποφάσεις που δουλεύουν µε τα κοµπιου-
τεράκια. Αυτή είναι η εµπειρία. Και την εµπειρία αυτή µην την
παίρνετε να τη στρέψετε εναντίον της προηγούµενης πολιτικής
ηγεσίας και όποιας προηγούµενης πολιτικής ηγεσίας, και πριν
την κ. Γιαννάκου και όλων αυτών. Προσέξτε τα αυτά τα θέµατα.
Θα βρεθείτε σε καταγγελίες, οι οποίες θα σας µιλούν για δύο
εκατοστά. Αυτά είναι τα της συνεντεύξεως και τα της µοριοδο-
τήσεως.

Σε ό,τι αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση -και συµπληρώνω αµέ-
σως τις σκέψεις µου, κύριε Πρόεδρε- τί θέλετε να κάνετε; Θέ-
λετε να υπάρχει ιδιωτική εκπαίδευση; Σεις είπατε, οι ίδιοι οι
εκπαιδευτικοί εκπρόσωποι της ΟΙΕΛΕ, ότι έχει συµβάλλει στην
ανάπτυξη του εκπαιδευτικού συστήµατος. Πρωτοπόροι και και-
νοτόµοι στην πληροφορική, στις νέες τεχνολογίες, στα περιβαλ-
λοντικά, στα καλλιτεχνικά, στο θέατρο, παντού. Όπου θέλετε.
Ήταν πρωτοπόροι γιατί είχαν τη δυνατότητα να χρηµατοδοτούν
αυτές τις δράσεις. Και έρχεστε και αντιµετωπίζετε την ιδιωτική
εκπαίδευση µε πνεύµα έξω από το κλίµα της εποχής. Προσπα-
θείτε να βαστήξετε την ιδιωτική εκπαίδευση υπό το στιβαρό χέρι
του κρατισµού. Τί έχετε να κερδίσετε; Τη διάλυση ενδεχοµένως
κάποιων σηµαντικών σχολείων.

∆ύο σχολεία, το Κολλέγιο Ψυχικού και το Αρσάκειο, τα περιο-
ρίζετε στο να µπορούν να λύσουν τη σύµβαση εργασίας µε έναν
εκπαιδευτικό το χρόνο, όπου έχουν τετρακόσιους και πεντακό-
σιους εκπαιδευτικούς. ∆ηλαδή, πιστεύετε ότι σε τετρακόσιους,
πεντακόσιους ανθρώπους δεν έχει η διοίκηση των κολλεγίων,
των σχολείων αυτών, τη δυνατότητα να αξιολογήσει ότι κάποιοι
δεν ανταποκρίνονται στις προδιαγραφές τους; Είναι δυνατόν να
λέτε ότι από σχολεία µε κοινή ιδιοκτησία, δηµοτικό, γυµνάσιο,
λύκειο, να µπορεί να απολυθεί ένας εκπαιδευτικός; Αυτό αντα-
ποκρίνεται στη σηµερινή πραγµατικότητα; Εδώ η Κυβέρνησή σας
χάριν των δυσκολιών, οι οποίες υπάρχουν, αλλάζει το καθεστώς
των εργασιακών σχέσεων ευρύτερα στον ιδιωτικό τοµέα. ∆εν
είναι η εκπαίδευση το ίδιο µε µία οποιαδήποτε ιδιωτική επιχεί-
ρηση. Βεβαίως και δεν είναι. Γι’ αυτό και δεν λέµε να εφαρµό-
σετε ακριβώς τα ίδια. Αλλά δεν µπορείτε όµως να οδηγείτε σε
ασφυξία εκείνους, οι οποίοι επενδύουν και οµολογούµε όλοι ότι
πέτυχαν µε τις επενδύσεις τους να βοηθήσουν το εκπαιδευτικό
σύστηµα της πατρίδας µας.

Και τέλος, µία εξήγηση προς τον αξιότιµο Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο. Πράγµατι η παρατήρηση που µου κάνατε χθες, σε
σχέση µε το βιοκλιµατικό σχολείο, είναι αληθής ότι ξεκίνησε το
σχολείο επί ηµερών σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας τιµά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Εγώ, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-

πρόσωπε, έκανα αναφορά σε µια σειρά καινούργιων σχολείων,
τα οποία έχουν γίνει την τελευταία πενταετία, κάποια µπορεί να
ξεκίνησαν όταν ήσασταν εσείς ακόµα κυβέρνηση. Αλλά το επαγ-
γελµατικό λύκειο Καλαµαριάς, της Σταυρούπολης, τα µουσικά
σχολεία στα οποία αναφέρθηκα, µερικά από αυτά είχαν ξεκινήσει
και πριν, αλλά ήταν όµως και δουλειά η οποία έγινε επί ηµερών
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µας και παρακαλώ να την αναγνωρίζετε. Γιατί κάθε τι, το οποίο
δηµιουργούµε και µένει στον τόπο, ανήκει στη νέα γενιά και ελά-
χιστοι θυµούνται αν το έκανε το ΠΑΣΟΚ ή η Νέα ∆ηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Πέτρος Ευθυµίου έχει το λόγο.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζή-
τησή µας γίνεται για ένα εξαιρετικής σηµασίας θέµα, αλλά είναι
φανερό ότι γίνεται σε ένα ιδιαίτερα βαρύ κλίµα. Ένα ιδιαίτερα
βαρύ κλίµα που προσδιορίζεται από την ιστορική στιγµή που περ-
νάει η Ελλάδα.

Όταν µιλάµε για την παιδεία που νόηµά της είναι ότι µας καθι-
στά σοφότερους και µε τα διδάγµατα του παρελθόντος και µε
τη γνώση των προσόντων, θα έπρεπε αυτή τη στιγµή να αντλή-
σουµε ένα συµπέρασµα από την ιστορία µας, ότι όποτε βρεθή-
καµε σε µεγάλες δοκιµασίες και η κοινωνία ανέδειξε συνοχή και
αλληλεγγύη, ξεπεράσαµε την κρίση και πήγαµε καλύτερα. Όποτε
χάσαµε αυτή τη συνοχή, όποτε δεν µπορέσαµε να απαντήσουµε
συλλογικά και αποφασιστικά, οπισθοδροµήσαµε ακόµα περισ-
σότερο.

Η δική µας συµβολή στη Βουλή των Ελλήνων είναι να αποκα-
θάρουµε τον πολιτικό λόγο, γιατί αντίθετα από το κλίµα της επο-
χής, που είναι κλίµα αντιπολιτικό -αυτή τη στιγµή καλλιεργείται
παντού ένα κλίµα εναντίον της πολιτικής και φυσικά η πολιτική
έχει τις ευθύνες της και οι πολιτικοί έχουµε τις ευθύνες µας- η
απάντηση, όµως για την πορεία της χώρας, µπορεί να είναι µόνο
πολιτική. ∆ηλαδή ποια επιλογή θα κάνουµε για να βγούµε από
την κρίση; Ποιες µεθόδους θα διαλέξουµε; Ποια κατεύθυνση θα
υιοθετήσουµε; Με τρόπο σταθερό θα αποφασίσουµε ότι δεν ται-
ριάζει σε αυτή τη χώρα αυτό που ζει και ότι πρέπει να βγούµε
συντεταγµένα από την κρίση, να αξιοποιήσουµε τη συνδροµή
ώστε εµείς οι ίδιοι να ξανακτίσουµε µία οικονοµική πολιτική αυ-
τάρκη και σταθερή, που να µπορεί να ξαναβάλει την Ελλάδα στο
κέντρο της Ευρώπης, όχι µε τη στήριξη άλλων, αλλά µε τις δικές
της δυνάµεις.

Γι’ αυτό χρειάζεται από όλους και ψύχραιµη και στοχαστική
σκέψη και ήρεµη και αποφασιστική στάση. Και χρειάζεται στο
Κοινοβούλιο να πηγαίνουµε στην ουσία των θεµάτων, έτσι ώστε
να προχωρούν τα πράγµατα µπροστά. Να δίνουµε λύσεις που
αφορούν τον ελληνικό λαό στα πιο µεγάλα και ζωτικά του συµ-
φέροντα.

Κανείς από µας δεν αµφιβάλλει -και εγώ προσωπικά δεν αµφι-
βάλλω- για τη θέση κάθε κόµµατος και αγορητή που άκουσα ότι
η παιδεία είναι το κλειδί όλων των µεγάλων στόχων που οφείλει
να έχει µία σύγχρονη κοινωνία. Είναι πριν από όλα το κλειδί -και
δεν πρέπει να το ξεχνάµε- για την ποιότητα της κοινωνίας µας. Η
παιδεία είναι ο τρόπος που ανυψώνει τον άνθρωπο σε αυτόνοµη
προσωπικότητα, αλλά και κοινωνικό ον. Είναι ο πιο µεγάλος µη-
χανισµός που έχει η κοινωνία για να δηµιουργεί εξισωτικές πα-
ρεµβάσεις και να αίρει την κοινωνική και ταξική ανισότητα. Η
παιδεία είναι ο µηχανισµός που αντλεί από την κοινωνία το κα-
λύτερο και το µετατρέπει σε ακόµα καλύτερο για όλους και σε
συλλογικό και σε ατοµικό επίπεδο.

Άρα, αν αυτή η συµφωνία είναι κοινή, τότε τα θέµατα παιδείας
και τα εκπαιδευτικά ζητήµατα πρέπει ανάµεσά µας να συζητιού-
νται, όσο είναι δυνατόν έξω από κοµµατικές στρατηγικές, έξω
ενδεχοµένως και από συνήθειες και παραδοσιακές στάσεις που
διαφυλάσσαµε κάποτε άλλοτε στο παρελθόν και είναι αναγκαίο
τώρα να αλλάξουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούν να υπάρχουν ερω-
τήµατα και να δίνουµε και λάθος απαντήσεις στην κοινωνία, αν η
παιδεία χρειάζεται µεταρρύθµιση. Χρειάζεται η παιδεία διαρκή,
σταθερή µεταρρύθµιση, γιατί, τι είναι αυτό το σύστηµα; Είναι
πόσο από το µέλλον θα εντάξεις στο παρόν και τι καλύτερο από
το παρελθόν θα αξιοποιήσεις ως σταθερή αξία και οδηγό. Η παι-
δεία δεν προορίζεται για το σήµερα. Όταν λες ότι έχεις µία εκ-
παιδευτική σειρά της υποχρεωτικής εκπαίδευσης, µετά του
λυκείου, µετά του πανεπιστηµίου η επένδυση δεν γίνεται για σή-
µερα. Γίνεται για τα επόµενα πενήντα χρόνια ζωής αυτού του πο-
λίτη, που σήµερα τον εκπαιδεύεις. Άρα, πριν από όλα τον

εκπαιδεύεις για το µέλλον. Και όταν εκπαιδεύεις για το µέλλον,
σηµαίνει ότι πρέπει να καλλιεργείς τις αρετές, τις αξίες και τις
δεξιότητες που είναι λέξεις που τόσο παράξενα ενοχλούν το
ΚΚΕ, ώστε να συλλάβει αυτό το µέλλον και να κυριαρχήσει σ’
αυτό το µέλλον.

Όταν το 2000-2004 κάναµε τα πρώτα µεγάλα προγράµµατα ει-
σαγωγής της πληροφορικής στην εκπαίδευση και τις πρώτες
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες επιµορφώσεις των καθηγητών -και
µετά ολοκληρώθηκαν άλλες εβδοµήντα πέντε χιλιάδες, επί Νέας
∆ηµοκρατίας- το νόηµα ήταν ακριβώς ότι ο µαθητής πρέπει να
κυριαρχήσει σε ένα µέσο, που είναι το µέσο που θα προσδιορί-
σει όλη την υπόλοιπη ζωή του, θα ζήσει σε ένα ψηφιακό µέλλον.

Είναι αυτό που τότε ονόµασα ως «ηλεκτρονικό διαφωτισµό»,
ότι οι νέες τεχνολογίες στην εκπαίδευση πρέπει να έχουν την ισο-
δυναµία του ∆ιαφωτισµού, σε µία πρότερη σηµαντική εποχή, που
σφράγισε επί αιώνες την ανθρωπότητα σε µια κατεύθυνση προ-
όδου. Άρα δεν µπορούµε να αρνηθούµε τη διαρκή µεταρρύθµιση
του εκπαιδευτικού συστήµατος, ώστε σταθερά να προσλαµβά-
νει το µέλλον και να το εισάγει στο παρόν και την ίδια στιγµή να
κρατάει από το παρελθόν ό,τι είναι οδηγός ζωής, αξιών, εθνικής
αυτογνωσίας κάθε πολίτη.

Αυτό, λοιπόν που διατρέχει και σφραγίζει την πρόταση του
Υπουργείου Παιδείας αφορά σε µείζονα και ουσιώδη. Γιατί αν
κλειδί της εκπαίδευσης είναι ο εκπαιδευτικός, πώς µπορούµε και
µε ποια επιχειρηµατολογία να υψώσουµε εµπόδιο στο να διαλέ-
γει η Πολιτεία, για τα παιδιά του ελληνικού λαού, τους καλύτε-
ρους εκπαιδευτικούς; Με ποια δικαιολογία θα πούµε στον
Έλληνα πολίτη, που εµπιστεύεται το παιδιά του στο δηµόσιο
σχολείο, ότι δεν θα διαλέξουµε το καλύτερο για έναν οποιοδή-
ποτε λόγος; ∆εν υπάρχει τέτοιος λόγος που να µπορεί να υψω-
θεί απέναντι σε αυτό το αίτηµα.

Όσα προτείνονται είναι για να άρουν την µονοµερή τυπική
αξιολόγηση του ΑΣΕΠ που µπορεί να µην είναι πραγµατική. ∆ιότι
ένας οποιοσδήποτε διαγωνισµός –ποιος δεν το ξέρει απ’ την
εµπειρία του- δεν παράγει κατ’ ανάγκην τον άριστο για το συ-
γκεκριµένο ρόλο. Παράγει µία κατ’ αρχάς διάκριση άριστης δυ-
νατότητας, γι’ αυτό υπάρχει η σωστή πρόνοια για πιστοποιητικό
παιδαγωγικής επάρκειας και η πρόσθετη µέριµνα του µέντορα. Ο
Μιχάλης Παντούλας θυµήθηκε πώς πρωτοπήγε ως εκπαιδευτι-
κός στον Αετό Φλώρινας. Ποιος εκπαιδευτικός δεν ξέρει ότι του-
λάχιστον τα τρία πρώτα χρόνια περισσότερες ώρες διαβάζει από
ό,τι διδάσκει και έχει ανάγκη να προσφύγει στον έµπειρο συνά-
δελφο, στην ειδικότητα ή στην πορεία ζωής, για να βελτιώνει τις
παιδαγωγικές του µεθόδους και τον τρόπο λειτουργίας του µέσα
στην τάξη;

Κατ’ αντίθεση µε την συντριπτική πλειοψηφία των άλλων επαγ-
γελµάτων, δεν υπάρχει πιο ευαίσθητο, πιο µοναδικό επάγγελµα
από αυτό του εκπαιδευτικού, γι’ αυτό και είναι όντως λειτούρ-
γηµα. Αυτός πρέπει να ελκύσει, να γοητεύσει, να φέρει την τάξη
σαν σύνολο σε ένα υψηλό επίπεδο και ταυτόχρονα να ανεβάζει
τον πιο µέτριο και να βελτιώνει όσο µπορεί το κοινό επίπεδο. Την
ίδια ώρα, να µη βλέπει µόνο τη γνωστική επάρκεια των παιδιών
που είναι στην τάξη, αλλά να βλέπει την προσωπικότητά τους, να
θέλει να προάγει το ήθος τους, η εργασία του να είναι στην κυ-
ριολεξία πράξη αγωγής.

Αυτό –επαναλαµβάνω- δεν είναι µόνο επιστήµη, είναι και τέχνη
και η καλύτερη µαθητεία στην τέχνη είναι η µαθητεία κοντά στον
έµπειρο. Αυτό το ρόλο έχει ο µέντορας. Και επαναλαµβάνω, να
µην έχουµε αυτή τη διαρκή καχυποψία. Είπε ο κύριος συνάδελ-
φος από το ΛΑΟΣ, ότι δεν ξέρει αν ο µέντορας θα έχει κοµµατικά
κριτήρια και θα κόψει τον εκπαιδευτικό επειδή είναι σε άλλο
κόµµα. Αν δεν έχουµε αυτή την ωριµότητα να πούµε ότι ξεπερ-
νάµε οποιαδήποτε παρόµοια διάκριση ανάµεσά µας, τότε είµα-
στε ανάξιοι να πάµε µπροστά ως κοινωνία. Γιατί για µένα ο καλός
εκπαιδευτικός δεν µπορεί να έχει κοµµατική σφραγίδα και κοµ-
µατικό προσδιορισµό.

Έτσι είναι και το ξέρουµε ότι µπορούµε να το κάνουµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι πρέπει. Να σπάσετε τα

κόµµατα.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Χαίροµαι, κύριε Γιαννόπουλε, που και

εσείς εκτιµάτε ότι µπορεί µε ωριµότητα, να ξεπεράσουµε αυτή
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την καχυποψία του κοµµατισµού.
∆εύτερον. ∆εν ξέρουµε όλοι ότι η εκπαίδευση έχει πάρει µια

µορφή αντίστοιχη µε την συνολική παθολογία του ελληνικού κρά-
τους, µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων και ευθύνη όλων των
Υπουργών; Ότι, δηλαδή, η εκπαίδευση καλείται να επιλύσει θέ-
µατα, που δεν είναι της αρµοδιότητας της; Η ορθολογική δια-
χείριση του ανθρώπινου δυναµικού είναι µια πρωταρχική ανάγκη.
Πρέπει να διατάξει το ανθρώπινο δυναµικό στην εκπαίδευση σύµ-
φωνα µε τις πραγµατικές της ανάγκες, που πρώτη είναι η τάξη.
Πρώτη ανάγκη είναι ο µαθητής, αλλά και οι υπόλοιπες λειτουρ-
γικές ανάγκες αυτού του Υπουργείου.

Γιατί οι αποσπάσεις δεν είναι µόνο στα πολιτικά γραφεία, είναι
οι µικρότερες στα πολιτικά γραφεία. Τα γενικά αρχεία του κρά-
τους λειτουργούν µε αποσπασµένους εκπαιδευτικούς. Οι δηµό-
σιες βιβλιοθήκες λειτουργούν µε αποσπασµένους εκπαιδευτι-
κούς. Οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί επιτελούν έργο που σε
άλλες συνθήκες και άλλα διοικητικά συστήµατα έπρεπε να εκτε-
λούν διοικητικοί υπάλληλοι.

Άρα, αυτό το ριζικό ανορθολογισµό θα τον δεχτούµε ως µό-
νιµο και οργανικό συστατικό της εκπαίδευσης, ενώ ξέρουµε ότι
είναι διαλυτικό; Ή θα πάρουµε τη γενναία απόφαση ότι εφόσον
πρώτο είναι το σχολείο, ο εκπαιδευτικός πριν απ’ όλα θα επιτε-
λέσει το έργο του προς το σχολείο. Από κει και πέρα υπάρχουν
τρόποι και δυνατότητες να διαταχθούν οι εκπαιδευτικοί, σύµ-
φωνα ενδεχοµένως και µε τις δικές τους προτιµήσεις.

Γιατί εγώ ξέρω εκπαιδευτικούς µε τόση πείρα, µε τόση αρετή
και τόση αφοσίωση δουλεύοντας στα Γενικά Αρχεία του Κρά-
τους, µε τόσο πρότυπες µελέτες, ώστε εάν θέλουν να µετατα-
γούν να είναι πολύ λογικό, αντί να διατηρούν την οργανική θέση
κάπου, αλλά την ώρα που ξέρουµε ότι αυτοί είναι οι καταλληλό-
τεροι άνθρωποι για αυτό το έργο. Ήρθε η ώρα να πάρουµε
αυτές τις αποφάσεις µε πολύ καθαρό τρόπο.

Αυτά που καταγγείλατε, κύριε Λυκουρέντζο, τα λέει αναλυτικά
και τα παρουσιάζει το νοµοσχέδιο. Όταν όλοι ξέρουν ότι το ίδιο
το Υπουργείο Παιδείας έχει ανάγκη διοικητικών υπαλλήλων που
είναι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί, προσδιορίζει µε σαφήνεια,
όµως, ποιοι θα είναι αυτοί και ποια χαρακτηριστικά θα έχουν. Για
να τελειώσει η «φάµπρικα» του ποιος έρχεται και γιατί.

Το ίδιο έχω να πω –και τελειώνω- για την ανάπτυξη της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης και τη βάση του «10». Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το 1997 η τότε Κυβέρνηση πήρε µια, θεµελιωδώς,
σωστή απόφαση. Εφόσον, η σύγχρονη ισχύς των εθνών αποτυ-
πώνεται στην επάρκεια της ανταπόκρισης του εκπαιδευτικού συ-
στήµατός της, στις προκλήσεις του µέλλοντος και για να το πω
ευθέως, επειδή το υπάρχον πανεπιστηµιακό σύστηµα παρου-
σιάζει ισχυρές αντιστάσεις στην αναδιάρθρωση των προγραµ-
µάτων σπουδών, που είναι η πιο δύσκολη και σύνθετη ιστορία
στην Ανώτατη Εκπαίδευση και επειδή µια κοινωνία πρέπει να
απαντά γρήγορα και αποφασιστικά στις προκλήσεις, και επειδή
ήµασταν οι τελευταίοι στην Ευρώπη σε ποσοστό παιδιών του ελ-
ληνικού λαού, που πήγαινε στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, απο-
φασίστηκε η ανάπτυξη των νέων τµηµάτων πανεπιστηµίων και
ΤΕΙ, έτσι ώστε να κερδίσουµε το στοίχηµα του µέλλοντος µε ει-
δικότητες, οι οποίες ήταν αναγκαίες και µε ειδικότητες οι οποίες
προδιαγράφουν ένα δυναµικότερο µέλλον για την εκπαίδευση
και για τα παιδιά που φοιτούν σε αυτές.

Άρα η ανάπτυξη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης υπάκουε σε
µια πολύ συγκεκριµένη ανάγκη ισχύος της χώρας εσωτερικά,
θέσης της χώρας στο διεθνές σύστηµα στο οποίο ανήκει, δηλαδή
στην Ευρώπη. Χάρη σε αυτή την επένδυση, φτάσαµε µόλις το
2004-2005 να είµαστε στο µέσο ευρωπαϊκό όρο, αλλά είχαµε
ταυτόχρονα, όπως υπενθύµισε και η Υπουργός, τον πιο ισχυρό
λόγο ανάπτυξης αποφοίτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης σε σχέση
µε οποιαδήποτε άλλη χώρα.

Είναι κακό κανείς να δηµιουργεί περιφερειακές µονάδες; Πριν
απ’ όλα χώρες πολύ σηµαντικές µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο και
τον ίδιο σχεδιασµό, όπως για παράδειγµα η Σουηδία…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Χωρίς ποιοτική αξιολόγηση,
όµως.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Στη Σουηδία, πολύ συγκεκριµένα θεώ-
ρησαν ότι σε περιφερειακή δοµή, µπορεί να ισχύει το δίπολο, ένα

πανεπιστήµιο και ένα ΤΕΙ. Και θα µου επιτρέψετε να σας πω κάτι
-γιατί καµµία φορά υποτιµούµε πολύ τους εαυτούς µας δεν µπο-
ρεί να ακούγεται η επιχειρηµατολογία «που έχει απαντηθεί» -
όπως λέγανε οι κοµµουνιστές- «από τη ζωή».

Το 1964 ο Γιώργος Παπανδρέου ίδρυσε το Πανεπιστήµιο Ιω-
αννίνων µε δύο µόνο τµήµατα Φιλοσοφική και Φυσικοµαθηµα-
τικό. Στεγάστηκε σε ένα κτήριο, που είχε φτιαχτεί για τεχνική
σχολή. Τι είναι σήµερα το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα πάρα πολύ καλό, πλήρες ευρωπαϊκό πανεπιστήµιο. Τι

έλεγε τότε η παράταξη που αντιµαχόταν τη δηµιουργία νέων πα-
νεπιστηµίων; Ότι πάνε τα παιδιά στα «κοτέτσια» και ότι δεν έχει
µέλλον η ίδρυση νέων πανεπιστηµίων και ότι πρέπει να παραµεί-
νουµε στα µεγάλα κέντρα της Αθήνας, της Θεσσαλονίκης, όπως,
τότε, φανταζόταν.

Αν επενδύεις, όµως σε ποιότητα, κερδίζεις το στοίχηµα πα-
ντού. Το κερδίζεις, όπως αποδείχτηκε σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις µε πολύ υψηλό κιόλας κέρδος. Και σε αυτό το θέµα,
κλείνοντας, η βάση του 10 έκρυβε ένα αντίστροφο λαϊκισµό από
το συνήθη. Ήταν µία καθαρά επικοινωνιακή σύλληψη µίας δήθεν
αριστείας, που είχε το εξής πρακτικό αποτέλεσµα. Βάσει του συ-
στήµατος µας η πιστοποίηση της συνολικής εικόνας του µαθητή
γίνεται από το Απολυτήριό του από το Λύκειο, το οποίο είναι απο-
δεκτό σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

Όπως εξήγησε η Υπουργός, το σύστηµα των εισαγωγικών εξε-
τάσεων στην Ελλάδα έχει µια θεµελιακή στρέβλωση, ότι κρίνο-
νται στις ίδιες εξετάσεις, µε τον ίδιο τρόπο, κατευθύνσεις πολύ
διαφορετικών απαιτήσεων. Έτσι ώστε όποιος δίνει για το Τµήµα
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών του Πολυτεχνείου, που η βάση µπο-
ρεί να είναι σχεδόν στο είκοσι, να το πω µε παραδοσιακούς
όρους, και ταυτόχρονα θέλει να πάει στα ΤΕΙ Ιχθυοκαλλιέργειας
Μεσολογγίου, θα κριθεί µε τον ίδιο τρόπο.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι κατά τη γνώµη µου, τα ΤΕΙ
Ιχθυοκαλλιέργειας είναι από τις πιο πολύτιµες επενδύσεις που
έχουµε κάνει στην Ανώτατη εκπαίδευση. Τα Ιχθυοτροφεία είναι
από τις πιο παραγωγικές και ανταγωνιστικές µονάδες της χώρας.
Έχουν καταφέρει να αποκτήσουν εξαγωγικό χαρακτήρα και µά-
λιστα να ιδρύουν επιχειρηµατικές µονάδες ακόµα και στην Κίνα.
Ο τεχνολόγος ιχθυοτρόφος είναι µια πολύτιµη ειδικότητα, που
ως πριν λίγο τουλάχιστον, δεν αντιµετώπιζε κανένα πρόβληµα
ανεργίας.

Αλλά γιατί θα αποκλείαµε αυτό το παιδί από το ΤΕΙ Ιχθυοτρό-
φων, την ίδια ώρα που µε το απολυτήριο λυκείου µπορούσε να
γραφτεί σε οποιοδήποτε πανεπιστήµιο της Αγγλίας και να επα-
νέρθει ως απόφοιτος πανεπιστηµίου από την Αγγλία; Την ίδια
ώρα µάλιστα που τον σπρώχνουν κάποιοι στα περίφηµα «Κολέ-
για» ως «Πανεπιστήµια». Τα κολέγια που επιτέλους, µε νόµο
παίρνουν το πραγµατικό τους µέτρο της µεταλυκειακής εκπαί-
δευσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι επιλογές µας πρέ-
πει να γίνουν µε άλλο πνεύµα, όπως επιτάσσει η νέα πορεία της
χώρας και το συµφέρον της δηµόσιας εκπαίδευσης. Γι’ αυτό και
πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο µπορούσε να έχει πολύ ευρύτε-
ρη στήριξη και θα ήταν θετικό να είχε. Η παράταξή µας το ψη-
φίζει µε τη βεβαιότητα ότι είναι ένα πολύ καλό βήµα για την απαρ-
χή της βελτίωσης του εκπαιδευτικού συστήµατος. Περιµένω από
την Υπουργό τις τοποθετήσεις σε θέµατα και εκπαιδευτικής και
κοινωνικής δικαιοσύνης και στα θέµατα των αναπληρωτών, και στο
θέµα των ιδιωτικών εκπαιδευτικών. Γιατί, κύριε Λυκουρέντζο, καλό
είναι να θυµόµαστε ότι η ιδιωτική εκπαίδευση είναι, σύµφωνα µε
το Σύνταγµα της χώρας, εκχώρηση δηµόσιου αγαθού και που τε-
λεί υπό τον έλεγχο του ελληνικού κράτους. ∆εν είναι επιχείρηση,
δεν παράγει βιοµηχανικά προϊόντα.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Εµείς δεν είπαµε ότι
είναι επιχείρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Τα παιδιά του ελληνικού λαού είναι εκεί
στο ενιαίο εκπαιδευτικό σύστηµα της χώρας.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αγαπητοί συνάδελφοι,
έχω να σας ανακοινώσω ότι µετά από απόφαση της ∆ιάσκεψης
των Προέδρων θα γίνει εµβόλιµη συνεδρίαση σήµερα στις 18.00’
µε θέµα ηµερήσιας διάταξης συνέχιση της συζήτησης επί των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση
του ρόλου του εκπαιδευτικού, καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης
και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοιπές διατάξεις».

Προ της δευτερολογίας των εισηγητών έχει ζητήσει το λόγο ο
Υφυπουργός Παιδείας ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ.
Ιωάννης Πανάρετος.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο για εννέα λεπτά.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Τα εννέα λεπτά, θα είναι

εννέα ή ενενήντα εννέα;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Η ψηφοφορία πότε θα γίνει, κύριε

Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η ψηφοφορία είναι ρυθ-

µισµένη για τις 15.00’.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Το τυπικό της διαδικα-

σίας!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΑΡΕΤΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αν αναφερόσασταν και είχατε
στοιχεία, θα ξέρατε ότι ποτέ δεν υπερβαίνω το χρόνο.

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό και δεν χρειάζεται να το επανα-
λάβω, ότι η χώρα περνά µια πολύ µεγάλη κρίση. Κάνω την επι-
σήµανση αυτή στην αρχή της τοποθέτησής µου για να τονίσω
ότι όσοι παρακολουθούν τα εκπαιδευτικά πράγµατα, όχι µόνο
στην Ελλάδα αλλά και στο εξωτερικό, και όσοι παρακολουθούν
την ιστορία της εκπαίδευσης, γνωρίζουν ότι, διεθνώς, οι µεγα-
λύτερες τοµές στην εκπαίδευση έχουν γίνει αµέσως µετά από
µεγάλες κρίσεις. Επίσης, θα γνωρίζουν ότι -και αντίστροφα- πολ-
λές από τις κρίσεις οφείλονται σε προβλήµατα του εκπαιδευτι-
κού συστήµατος.

Για την δευτεροβάθµια εκπαίδευση θα πρέπει να πω ότι, πέρα
από τις επισηµάνσεις που έχουν γίνει για τα προβλήµατα στη
χώρα µας, είναι γνωστό ότι και σε πολλές χώρες και µε πολύ
καλά εκπαιδευτικά συστήµατα παρατηρούνται προβλήµατα, δια-
φορετικής όµως µορφής.

Ειδικά για την αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, αν διάβασε κα-
νείς τους «NEW YORK TIMES» πριν από µερικές µέρες, θα
έβλεπε ότι ουσιαστικό πρόβληµα αντιµετωπίζει η πολιτεία της
Νέας Υόρκης, όπου παρά το ότι η µέχρι σήµερα πρακτική είναι
δύο επισκέψεις επιθεωρητού τον χρόνο σε ώρα διδασκαλίας,
αντιλαµβάνονται ότι αυτή η πρακτική δεν αποδίδει και προχω-
ρούν σε περισσότερο ουσιαστικές διαδικασίες.

Κατά τη γνώµη µου, τα περισσότερα από τα προβλήµατα, που
αντιµετωπίζει το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, οφείλονται στην
εσωστρέφεια.

∆εν νοµίζω να υπάρχει εκπαιδευτικό σύστηµα στο οποίο κα-
νείς συναντά όρους όπως αυτούς που συζητάµε σήµερα: µόρια,
απόσπαση, µετάθεση ή αριθµό εκλεκτόρων σε εκλεκτορικά σώ-
µατα για τα Πανεπιστήµια.

∆υστυχώς, πρέπει να κινηθούµε µέσα σε ένα συγκεκριµένο
πλαίσιο. Ενα πλαίσιο που δεν επιτρέπει τον εκσυγχρονισµό του
εκπαιδευτικού συστήµατος, ώστε να µπορεί να προχωρά σε κα-
τευθύνσεις που κινούνται τα εκπαιδευτικά συστήµατα διεθνώς; Ο
λόγος είναι ότι έχουν ευτελισθεί ουσιαστικές διαδικασίες όπως η
συνέντευξη και δεν έχουν πλέον αξιοπιστία. Ετσι αναγκαζόµαστε
και ποσοτικοποιούµε όλες τις διαδικασίες.

Και βέβαια, σωστά νοµίζω ότι έχει αναφερθεί ότι, όταν οδη-
γείται κανείς σε µία λογική µορίων, θα υπάρχουν αδικίες. Και
υπάρχουν και άλλες αδικίες που έχουν επισηµανθεί σε αυτήν την
Αίθουσα ή άλλες στρεβλές καταστάσεις.

Μπορώ να σας πω µερικές:
Η βαθµολογία του πτυχίου: Από µελέτες που είχα κάνει πριν

από χρόνια, είχα παρατηρήσει ότι σε πολλά πανεπιστηµιακά Τµή-
µατα ο µέσος όρος πτυχίου ήταν 6 ή 7, ενώ σε παιδαγωγικά Τµή-

µατα ήταν 9 ή 9,50. Το διδακτορικό. Το διδακτορικό του Χάρ-
βαρντ µε το διδακτορικό –πρέπει να βρω µία χώρα που να µην
θίξω κάποιον- του Ισλαµαµπάντ για παράδειγµα, δεν είναι το ίδιο.
Παίρνει όµως τα ίδια µόρια ως διδακτορικό. Γιατί τα µόρια είναι
ισοπεδωτικά.

Γιατί, όµως, οδηγούµεθα εκεί; Γιατί έχουµε απαξιώσει πρακτι-
κές, οι οποίες είναι προφανώς καταλληλότερες; Είναι αδόκιµο
να επιλέγονται δάσκαλοι και καθηγητές χωρίς να έχει συζητήσει
κάποιος µαζί τους και να έχει αξιολογήσει την προσωπικότητά
τους. ∆υστυχώς, η συνέντευξη απαξιώθηκε. Και απαξιώθηκε για
λόγους που όλοι γνωρίζουµε.

Θα τεθεί ενδεχοµένως το ερώτηµα «ωραία, το νοµοσχέδιο
αυτό λύνει όλα τα προβλήµατα;». ∆εν το ισχυρίζεται κανείς αυτό.
Κάνει, όµως, σηµαντικά βήµατα για να αντιµετωπίσει τα προβλή-
µατα αυτά. Θα πάρω ένα παράδειγµα. Ο διαγωνισµός των εκ-
παιδευτικών. Όσοι έχουν διατελέσει Υπουργοί είτε Υφυπουργοί
Παιδείας ή όσοι είχαν εµπλακεί µε τα θέµατα του Υπουργείου
Παιδείας, θα θυµούνται ότι κάθε χρόνο διορίζονταν τρεις, πέντε,
έξι χιλιάδες εκπαιδευτικοί και ήταν επιτυχία του Υπουργού, δη-
λαδή αποτέλεσµα της προσωπικής του σχέσης µε τον Πρωθυ-
πουργό να εξασφαλίσει έναν µεγαλύτερο αριθµό διορισµών.

Και πώς καθοριζόταν ο αριθµός αυτός; Με τι κριτήρια; Συνή-
θως ανάλογα µε το πλήθος των ενδιαφεροµένων για διορισµό
στις διάφορες ειδικότητες. Χωρίς καµµία απολύτως αντίληψη ή
διαδικασία που να προσδιορίζει πραγµατικές ανάγκες.

Εγώ θα πω ένα πράγµα, για το οποίο δεν έχω στοιχεία, αλλά
θα προσπαθήσω να βρω. Πόσοι από τους γυµναστές που είναι
διορισµένοι, γυµνάζουν, δηλαδή κάνουν γυµναστική σε παιδιά;
Πιστεύω ότι, αν όλοι οι γυµναστές που είναι διορισµένοι γύµνα-
ζαν µαθητές, θα ήµαστε ο καλύτερα γυµνασµένος λαός. ∆εν
είναι αυτή η εικόνα που υπάρχει νοµίζω.

Να πάρω άλλο ένα θέµα, που επίσης εθίγη εδώ. Το θέµα του
µέντορα. Έκανε µία πολύ ενδιαφέρουσα παρατήρηση ο Πρόε-
δρος, ο κ. Πολύδωρας, και θα έλεγα το εξής. Στο εξωτερικό απο-
τελεί µια πάγια πρακτική. Και χρησιµοποιείται ακριβώς η ελληνική
λέξη. Εµείς είχαµε ξεχάσει και τη λέξη αλλά και την εφαρµογή
της. Χρειάστηκε να έρθει η Υπουργός και η Υφυπουργός, η κ.
∆ιαµαντοπούλου και η κ. Χριστοφιλοπούλου, για να επαναφέ-
ρουν µία τόσο σωστή πρακτική. Εµείς, λοιπόν, συζητάµε τώρα
εάν ο µέντωρ θα κάνει το άλφα ή το βήτα. Ο µέντωρ θα κάνει
αυτό που κάνει ο µέντωρ.

Πρέπει να σας πω την προσωπική µου εµπειρία. Από όσα πα-
νεπιστήµια πέρασα στο εξωτερικό, ανεξάρτητα από πόσα χρό-
νια πείρα είχα, είχα κάποιον δίπλα µου ή συµβούλευα εγώ
κάποιον. Ποτέ δεν αισθάνθηκα ότι αυτός ο άνθρωπος µού επι-
βάλλει -ούτε εγώ ποτέ επέβαλα κάτι- και ποτέ δεν ρώτησα ποιο
είναι το νοµοθετικό πλαίσιο µε το οποίο ο µέντορας λειτουργεί σε
κάθε χώρα και αν θα επηρεάσει την αξιολόγησή µου ή όχι. Υπάρ-
χει η ουσία και υπάρχουν και οι λεπτοµέρειες. Ο νόµος καθορί-
ζει την ουσία.

Επειδή δεν έχω χρόνο, θα κάνω µόνο µια σύντοµη αναφορά
στο θέµα των 3 ετών παραµονής στον τόπο πρώτου διορισµού.
Θα πω µία εµπειρία µου. Είχα πάει προ µηνών στη Θεσσαλονίκη.
Οι µαθητές είχαν κατάληψη. Τους ζήτησα να µπούµε σε µία αί-
θουσα και να µιλήσουµε χωρίς κανένα από τους δασκάλους
τους. Ξέρετε ποιο ήταν το θέµα που µου έθιξαν εντονότερα; Ότι
αλλάζουν τόσο συχνά οι δάσκαλοί τους, που δεν προλαβαίνουν
να τους γνωρίσουν. Όταν κανείς, λοιπόν, αγνοεί αυτό το πράγµα
και θεωρεί, ότι απλώς η παρουσία κάποιου εκπαιδευτικού σε
σχολείο, είναι επαρκής, αγνοεί την ουσία της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας. Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υφυπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω µία ανακοίνωση

προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-

λισης, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Επανακαθορισµός των επιδο-
µάτων εορτών, Χριστουγέννων και Πάσχα και του επιδόµατος
αδείας για τους συνταξιούχους και βοηθηµατούχους του δηµο-
σίου».
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Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Σας ενηµερώνω ότι η ∆ιάσκεψη των Προέδρων ήδη αποφά-
σισε προ ολίγου ότι το ως άνω ανακοινωθέν νοµοσχέδιο θα συ-
ζητηθεί µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος µεθαύριο
Παρασκευή στις 10.00’ το πρωί στη θέση του κοινοβουλευτικού
ελέγχου.

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µία ακόµα ανακοίνωση ψηφισµά-

των στην Ολοµέλεια.
Η Γενική Συνοµοσπονδία Εργατών Ελλάδας (ΓΣΕΕ) και η Ανώ-

τατη ∆ιοίκηση Ενώσεων ∆ηµοσίων Υπαλλήλων (Α∆Ε∆Υ) κατέθε-
σαν ψήφισµα µε το οποίο εκφράζουν την αντίθεσή τους στα
οικονοµικά µέτρα της Κυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γρηγόριος
Νιώτης καταθέτει για τα πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν
ψήφισµα το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εισερχόµαστε στη δια-
δικασία των δευτερολογιών.

Θα παρακαλέσω να κρατηθεί ο χρόνος, γιατί όπως προείπα
και γνωρίζετε έχει καθοριστεί η 3η µεσηµβρινή ως ώρα για την
ονοµαστική ψηφοφορία.

Το λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, κ. Μιχάλης Παντούλας,
για επτά λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν τοποθετηθώ, κύριε Πρόεδρε, σε δύο θέµατα που θίχτη-

καν, χθες και σήµερα, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, θα
ήθελα να πω µερικά λόγια για τον τρόπο µε τον οποίο το Κοινο-
βούλιο πρέπει να «καινοτοµεί το λόγο της αληθείας».

Μεγάλη συζήτηση έγινε αυτές τις ηµέρες για τη στόχευση του
νοµοσχεδίου µε το σύνθηµα «πρώτα ο µαθητής». Αλλά ο µαθη-
τής για να υπάρχει µέσα στο σχολείο θα πρέπει να έχει δίπλα του
τον εκπαιδευτικό. Πρέπει να λειτουργήσει το σύστηµα, ποµπού -
δέκτη. Αν δεν συµβεί αυτό, τότε το σύστηµα δεν λειτουργεί.

Οι εκπαιδευτικοί πρέπει να είναι πρώτα στο σχολείο ή κυρίως
στο σχολείο και πουθενά αλλού. Η προσπάθεια του Υπουργείου
Παιδείας, όπως την αντιλαµβάνεται ο καθένας διαβάζοντας αυτό
το νοµοσχέδιο, να συµβεί αυτό που είπατε προηγουµένως, είναι
καλοδεχούµενη. Πρέπει να την στηρίξουµε όλοι. Πρώτη που πρέ-
πει να στηρίξει αυτήν την προσπάθεια του Υπουργείου Παιδείας
είναι η Βουλή.

Ακούω, κύριε Πρόεδρε, αυτές τις ηµέρες ότι προσλήφθηκαν
και µονιµοποιήθηκαν στη Βουλή µερικές εκατοντάδες πολίτες, οι
οποίοι προστέθηκαν στο δυναµικό της ως πλεονάζον προσωπικό.
Πρώτα-πρώτα τα ονόµατα αυτών που προσλήφθηκαν µε αυτόν
τον τρόπο πρέπει να γίνουν γνωστά. Όπως επίσης, να γίνει γνω-
στό ποιοι βρίσκονται πίσω από αυτούς, οι οποίοι τους πρότειναν
γι’ αυτές τις θέσεις.

Ταυτοχρόνως πρέπει η Βουλή να αποφασίσει ότι το πλεονά-
ζον νεοπροσληφθέν προσωπικό της θα πρέπει κάπου να απα-
σχοληθεί. Και να µία καλή ευκαιρία, ο θεσµός των υποχρεωτικών
µετατάξεων που θα ισχύσει σε όλο το δηµόσιο τοµέα, αυτός ο
θεσµός να ξεκινήσει να εφαρµόζεται από τη Βουλή και ο φορέας,
ο οποίος θα υποδεχθεί πρώτος το πλεονάζον προσωπικό της
Βουλής να είναι το Υπουργείο Παιδείας.

Εάν πάνε τετρακόσια άτοµα στο Υπουργείο Παιδείας ως διοι-
κητικοί υπάλληλοι, αυτοµάτως τετρακόσιοι αποσπασµένοι εκ-
παιδευτικοί θα φύγουν από τις διοικητικές υπηρεσίες του
Υπουργείου Παιδείας και θα πάνε στο σχολείο, όπου είναι ο φυ-
σικός τους χώρος. Όλες οι διοικητικές θέσεις του Υπουργείου
Παιδείας θα πρέπει να καλυφθούν µε αυτόν τον τρόπο, πρώτα
από τους πλεονάζοντες της Βουλής και ύστερα από τους άλλους
πλεονάζοντες στο άλλο κοµµάτι της δηµόσιας διοίκησης.

Αν όλα είναι θέµατα παιδείας, να ξέρετε ότι για τη Βουλή είναι
θέµα πολιτικής παιδείας και να δώσει το σύνθηµα γι’ αυτό που
πρέπει να συµβεί σε όλη τη δηµόσια διοίκηση.

Το δεύτερο πράγµα που θέλω να πω έχει να κάνει µε τα ζητή-
µατα που έθιξε και η Υπουργός Παιδείας, δηλαδή τις βασικές
αρχές του νοµοσχεδίου που πρέπει να εφαρµοστούν στο σχο-
λείο, παιδαγωγική και διδακτική επάρκεια, ΑΣΕΠ άλλα κριτήρια
ακαδηµαϊκά, κοινωνικά, σχέση εκπαιδευτικού µε το σχολείο και
την τάξη, αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου.

Θέλω να καταθέσω µία προσωπική εµπειρία. Όταν υπηρε-
τούσα ως διευθυντής στο Μουσικό Σχολείο ∆ολιανών Ιωαννίνων
αποφασίσαµε ως σύλλογος καθηγητών, χωρίς να υπάρχει καµµία
τέτοια υποχρέωση, να δηµιουργήσουµε το θεσµό που προβλέ-
πει το νοµοσχέδιο, δηλαδή τον προγραµµατισµό του εκπαιδευ-
τικού έργου, να τον συζητήσουµε στο σχολικό συµβούλιο όπου
συµµετέχουν όλοι οι φορείς της σχολικές κοινότητας και τελικά
να αξιολογήσουµε στο τέλος τα αποτελέσµατά του. Ζητήσαµε
και τους σχολικούς συµβούλους να αξιολογήσουν τη δουλειά
µας. Ξέρετε ποιο ήταν το πρακτικό αποτέλεσµα αυτής της δου-
λειάς, που µόνοι µας, οι είκοσι πέντε τριάντα εκπαιδευτικοί απο-
φασίσαµε σε αυτό το σχολείο; Συγκινήσαµε την κοινωνία.
Άνθρωποι, οι οποίοι είχαν µουσικά όργανα και ήταν δεµένοι συ-
ναισθηµατικά µαζί τους, βλέποντας ότι δεν µας περίσσευαν στο
σχολείο, έρχονταν και µας τα έδιναν για να δουλέψουµε µε τους
µαθητές. Όλη η τοπική κοινωνία κινητοποιήθηκε. Οι κοινότητες,

οι αναπτυξιακοί σύνδεσµοι, οι αδελφότητες µας δώριζαν µου-
σικά όργανα, ή έδιναν χρήµατα για να βοηθήσουν το σχολείο. Το
σχολείο έγινε ένα κοµµάτι της κοινωνίας ένα σχολείο ανοικτών
οριζόντων.

Θέλω, επίσης, να πω δύο λόγια για κάποιο θέµα, το οποίο θί-
χτηκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Ειπώθηκε ότι τα ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τις σχολικές υποδοµές είναι ζητήµατα πάρα
πολύ σηµαντικά. Αυτό είναι σωστό αλλά παρουσιάστηκαν στοι-
χεία, τα οποία προφανώς δεν είναι αληθή σε σχέση µε την χρο-
νική περίοδο για την οποία έγινε η σχετική αναφορά.

Κοιτάξτε να δείτε τι συµβαίνει στη σχολική στέγη. Από τα στοι-
χεία που το Εκπαιδευτικό Κέντρο Έρευνας έχει παρουσιάσει -και
µάλιστα πριν από τρία χρόνια- προκύπτει ότι τη δεκαετία 1984-
1994 χτίστηκε το 21,3% και στη δεκαετία 1994 -2004 χτίστηκε το
20,9% των σχολικών µονάδων της χώρας σε επίπεδο πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Στην εικοσαετία 1984-
2004 χτίστηκε το 42,2% από το σύνολο των σχολικών µονάδων
από συστάσεως νεοελληνικού κράτους. ∆ηλαδή, στην εικοσαετία
του ΠΑΣΟΚ χτίστηκε το 42,2% των σχολικών µονάδων. Η Υπουρ-
γός είπε ότι το σύνολο των σχολικών κτηρίων είναι δεκαπέντε χι-
λιάδες. Τα εξίµισι, λοιπόν, χιλιάδες σχολικά κτήρια χτίστηκαν σε
αυτή την εικοσαετία. Γι’ αυτό, δεν είναι αληθές αυτό το οποίο ει-
πώθηκε εδώ µέσα σε σχέση µε τις σχολικές υποδοµές. Οι σχο-
λικές υποδοµές έχουν ταυτότητα, ονοµατεπώνυµο και βεβαίως,
χρεώνονται θετικά ή αρνητικά σε κάποιους.

Θέλω δύο στοιχεία ακόµη να σας παρουσιάσω. Αφορούν του
νοµούς από όπου κατάγονται οι Υπουργοί Παιδείας της Νέας ∆η-
µοκρατίας και αναφέρονται στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Τα
έχω απολύτως ηλεγµένα. Από τη Λακωνία, η πρώτη Υπουργός
Παιδείας, η κ. Γιαννάκου. Θέλω να σας πω ότι στη δευτεροβάθ-
µια εκπαίδευση στο Νοµό Λακωνίας χτίστηκε, την εικοσαετία που
σας είπα, το 43,2% των σχολικών υποδοµών. Από τη Ροδόπη ο κ.
Στυλιανίδης. Εκεί χτίστηκε την ίδια περίοδο το 59,1% των σχολι-
κών κτηρίων και στην Αχαΐα απ’ όπου έλκει την καταγωγή του ο
κύριος Σπηλιωτόπουλος χτίστηκε στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση το 63,8% των αντίστοιχων υποδοµών.

Θέλω να καταθέσω αυτά τα στοιχεία στη Βουλή και ζητώ να τα
αµφισβητήσει όποιος θέλει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Παντούλας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε µπροστά σε µία ευκαι-
ρία. Η ευκαιρία αυτή είναι µοναδική. Η κρίση προσδιορίζει και το
µέγεθος της ευθύνης στο κοµµάτι της παιδείας. Υπέρβαση της
κρίσης σηµαίνει καλύτερη παιδεία. Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο σηµαίνει ότι βάζουµε και εµείς ένα λιθαράκι στο να ανατρα-
πούν δαιµονοποιήσεις, συµπεριφορές, νοοτροπίες και πάντως
όσα κρατούσαν δέσµια την εκπαίδευση µε τραγικές επιπτώσεις
στους µαθητές, στους εκπαιδευτικούς, στην κοινωνία ολόκληρη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η εισηγήτρια της Νέας

∆ηµοκρατίας, η κ. Ελισάβετ Βόζεµπεργκ, έχει το λόγο για επτά
λεπτά.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, µη διακό-
πτετε την κ. Βόζεµπεργκ. Παρακαλώ, ησυχία.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα

έπαιρνα το λόγο διότι η τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού µας
Εκπροσώπου του κ. Λυκουρέντζου υπήρξε πληρέστατη ως προς
τη δευτερολογία επί του συζητουµένου νοµοσχεδίου επί της
αρχής, αλλά οφείλω να καταθέσω µερικές παρατηρήσεις µετά
από την τοποθέτηση της Υπουργού, της κ. ∆ιαµαντοπούλου και
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, του κ. Ευθυµίου.

Ξεκινώντας από την παραδοχή ότι η εµπειρία όλων όσοι υπη-
ρέτησαν στο Υπουργείο Παιδείας κατά τα χρόνια του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας ∆ηµοκρατίας είναι εκτιµητή, όσο εκτιµητή είναι και η
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γνώση και οι καλές προθέσεις.
Εδώ πρέπει να συµφωνήσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ότι η αντίδραση της Νέας ∆ηµοκρατίας στο σχέδιο νόµου επί της
αρχής δεν έχει αντιπολιτευτικά χαρακτηριστικά, αλλά δοµικά.
Έχουµε µία διαφορετική φιλοσοφία στον τρόπο της οπτικής
προς την εκπαίδευση. Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι υπάρ-
χουν προβλήµατα. Αναµφισβήτητα δεν ζούµε σε ένα κόσµο αγ-
γελικά πλασµένο.

Η οµιλούσα έχω την τιµή και εγώ να είµαι, κύριε Ευθυµίου,
κόρη εκπαιδευτικού και είναι τιµή µας και καµάρι µας όσοι έχουν
εκπαιδευτικούς στην οικογένειά µας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είναι ορατό στην πληρότητα του λόγου
σας.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ πολύ.
Έτσι λοιπόν, στην πληρότητα του λόγου, θα παραδεχθώ ότι

το σχέδιο νόµου αυτό αναµφισβήτητα διαπνέεται από καλές προ-
θέσεις. Όµως, η αντίδραση της Νέας ∆ηµοκρατίας –επαναλαµ-
βάνω- έγκειται στον τρόπο προσέγγισης αυτών των προθέσεων.
Ασκήθηκε µία κριτική σε βάρος εµού προσωπικά από κάποιον συ-
νάδελφο της κυβερνώσας παρατάξεως για την αντίδραση µου
ως εισηγήτριας της Νέας ∆ηµοκρατίας, ως προς το θεσµό της
αξιολόγησης και µάλιστα του γεγονότος ότι υπερασπίστηκα ως
αναγκαιότητα τη θέσπιση αυτού του θεσµού.

Και εξηγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως το γεγονός ότι
καταψηφίζουµε το σχέδιο νόµου επί της αρχής, που διαπνέεται
κατά κύριο λόγο από την αξιολόγηση είναι για τον τρόπο που ει-
σάγεται η αξιολόγηση. Για το γεγονός ότι επαφίεται στην εσω-
τερική αξιολόγηση τόσο η σχολική µονάδα, όσο και οι
εκπαιδευτικοί λειτουργοί και µάλιστα δεν προσδιορίζεται από
ποιους κανόνες διέπεται ο προγραµµατισµός κατά την έναρξη
του σχολικού έτους και η αξιολόγηση του έργου κατά τη λήξη
του σχολικού έτους και επαφίενται οι λεπτοµέρειες σε υπουρ-
γική απόφαση, αυτό δείχνει τη διαφορετική αντίληψη ως προς
τη δοµή του θεσµού της αξιολόγησης.

Το ίδιο συµβαίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και µε τον µέ-
ντορα. Κανείς δεν θα είχε αντίρρηση για ένα δάνειο θεσµό που
ήδη ευδοκιµεί στις προηγµένες χώρες της Ευρώπης, εάν µπο-
ρούσαµε να έχουµε και δάνεια νοοτροπία, αν µπορούσαµε να
έχουµε –αν θέλετε- και δάνεια κοινωνία.

Ε, δεν έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να
εφαρµοσθεί ένα σύστηµα επιτυχηµένο σε κάποιες προηγµένες
χώρες µε πιλοτικό προγραµµατισµό ή σε πειραµατικό στάδιο και
το λέω, διότι η Υπουργός, η κ. ∆ιαµαντοπούλου, προκληθείσα,
µε τη σωστή του όρου έννοια, απήντησε ότι υπάρχουν τέσσερα
µοντέλα που θα εφαρµοστούν στο επίπεδο του µέντορα. Αυτή
τη στιγµή θα γίνονται πειραµατισµοί στην παιδεία, η οποία είναι
πολύπαθος και ταλανιζόµενος χώρος.

Εκτιµώ ότι δεν είναι µία σοβαρή αντιµετώπιση επί της αρχής
ενός σχεδίου νόµου και όταν το χαρακτηρίσαµε πρόχειρο, επι-
βεβαιωθήκατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το γεγονός ότι
οι τροπολογίες οι τροποποιήσεις και οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις
που δεχθήκαµε αριθµούν δεκαεννέα σελίδες.

Και πάλι διερωτώµαι –κάτι το οποίο δεν απαντήθηκε από το
Υπουργείο- προς τι αυτή η σπουδή; Γιατί θα έπρεπε, εν τω µέσω
µιας αναταραχής, που αναµφισβήτητα ζει η κοινωνία µας, πρω-
τοφανών, σκληρών, οδυνηρών µέτρων που επιβάλλονται σε
βάρος των εργαζοµένων, και µιας εκτεταµένης συζήτησης που
έχει ως αφορµή, είτε το σχέδιο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είτε το ασφαλι-
στικό, που είναι ante portas του Κοινοβουλίου, είτε κυρίως και
πρωτίστως των µέτρων για τα οποία ορίστηκε ειδική συνεδρίαση
την Πέµπτη και την Παρασκευή, εµείς έπρεπε να συζητούµε το
σχέδιο νόµου, το οποίο θα έπρεπε να έχουµε επεξεργαστεί -αν
µη τι άλλο- για ένα µήνα;

Σε µια βδοµάδα λοιπόν µέσα, έρχεται ένα σύστηµα διατάξεων
ατάκτως ερριµµένων, επαναλαµβάνω, οι οποίες έτυχαν επεξερ-
γασίας και µελέτης για επτά ολόκληρους µήνες. Επικεντρώνε-
στε σε τίτλους, που έχουν έναν συµβολισµό, όπως το «πρώτα ο
µαθητής», ανοικτό σχολείο, νέο σχολείο, διαδραστικοί πίνακες,
ηλεκτρονική διαβούλευση, ηλεκτρονική διαµοίραση των συγ-
γραµµάτων, αλλά αυτά όλα, δεν τα βλέπουµε στο σχέδιο νόµου.
Ως τίτλοι είναι καλοί, αν αποτυπώνουν µια φιλοσοφία για την

οπτική της παιδείας του µέλλοντος, αλλά η παιδεία του µέλλο-
ντος πρέπει να έχει πρώτα απ’ όλα παρόν.

∆ιαφωνώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι συλλήβδην τα παι-
διά µας σήµερα είναι αγράµµατα. Οι ασκούµενοι που προσέρ-
χονται στο γραφείο µου και έχουν τελειώσει ελληνικά
πανεπιστήµια δεν είναι αγράµµατοι νεοέλληνες. Ναι, έχει προ-
βλήµατα η παιδεία, αλλά έχουµε συµβάλλει όλες οι κυβερνήσεις
και µην ακυρώνετε το έργο της Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν µε εί-
κοσι ένα πολύ σηµαντικά νοµοθετήµατα πήγε πάρα πολλά βή-
µατα µπροστά.

Οι αλλαγές δεν µπορούν να γίνουν από τη µια µέρα στην άλλη,
αλλά σίγουρα δεν µπορούν να γίνουν µε πρόχειρα νοµοθετήµατα
που δεν δίνουν κατευθύνσεις, που παραπέµπουν την εξειδίκευση
των θεσµών, που εισηγούνται σε υπουργικές αποφάσεις και προ-
εδρικά διατάγµατα. ∆εν γίνεται έτσι µεταρρύθµιση στην παιδεία.
Κανείς δεν αποστρέφει το βλέµµα του από τις οπτικές του µέλ-
λοντος και από την ανάγκη να εναρµονιστούµε µε το ευρωπαϊκό
κεκτηµένο. Αν αυτό λέγεται µέντορας ή αξιολόγηση µε εσωτερι-
κές προδιαγραφές, θα έπρεπε πρώτα η κοινωνία να έχει αλλάξει
νοοτροπία και δεν την έχει ακόµη.

Και το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τελειώνοντας τη δευτερολογία µου, εστιάζοντας αποκλει-
στικά και µόνο στην κατάργηση της βάσης του 10 διότι σ’ αυτήν
ακούστηκε µια αντιφατική επιχειρηµατολογία. Το µεν ότι κάποια
ΤΕΙ άδειασαν από φοιτητές και δεν είχαν, παρά το γνωστικό τους
αντικείµενο, προσέλευση από την κατάργηση της βάσης του 10,
το, δε -άκουσα και εκείνο δια στόµατος του εκλεκτού συναδέλ-
φου της κυβερνητικής παρατάξεως- περί καταργήσεως των ΤΕΙ
στα αστικά κέντρα στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, προκειµέ-
νου να αναπτυχθεί η περιφέρεια.

Γιατί δεν µας λέγατε ευθέως λοιπόν, από την αρχή ότι η κα-
τάργηση της βάσης του 10 στοχεύει αποκλειστικά και µόνο στην
περιφερειακή ανάπτυξη. Θα ήταν πολύ πιο έντιµος ο λόγος, όταν
αποδεδειγµένα, και σας το αποδείξαµε µε αριθµούς, τα ΤΕΙ αυτά
του ελλιπούς γνωστικού αντικειµένου δεν είχαν φοιτητές ή αν
είχαν εγγεγραµµένους φοιτητές, κύριοι Υπουργοί, αποφοιτού-
σαν το 1/8 αυτών. Επί εγγεγραµµένων, απέδειξε ο κ. Ταλιαδού-
ρος, εξακοσίων πενήντα, απεφοίτησαν οι είκοσι, σε κάποιο
συγκεκριµένο. Είπε, δε, ανακριβέστατα ο κ. Κουκουλόπουλος,
ότι η πρόταση της συγχώνευσης αυτών των τµηµάτων που έχουν
συγκλίνοντα αντικείµενα, που ήταν σαν µια πρόταση αντιµετωπί-
σεως του προβλήµατος σοβεί στη Νέα ∆ηµοκρατία για έξι χρό-
νια. Είναι ανακριβές. ∆ιότι το πρόβληµα που είχε ανακύψει ήταν
το 2006 και η θεσµοθέτηση από το Υπουργείο, το αρµόδιο επί
Νέας ∆ηµοκρατίας, έγινε το 2009. Για να λέµε τα πράγµατα µε το
όνοµα τους. Εποµένως θα ήταν µια οδός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ, κυρία συνάδελφε.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Τελειώνω κύριε Πρόε-
δρε, αµέσως. Θα αναφερθώ στη συζήτηση κατ’ άρθρον εκτενέ-
στερα, αλλά πρέπει να αντιληφθεί το Υπουργείο ότι το γεγονός
που καταψηφίζουµε επί της αρχής το σχέδιο νόµου, είναι για την
προχειρότητά του, για την ασάφειά του και κυρίως για τους θε-
σµούς που προτείνει και αποδεδειγµένα, λόγω τού ότι δεν είστε
έτοιµοι να τους εφαρµόσετε, δεν είναι αποτελεσµατικοί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο ειδικός αγορητής του
ΛΑΟΣ, κ. Άδωνις Γεωργιάδης, έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ -Α∆ΩΝΙΣ –ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. Κατ’ αρχάς θα δώσω δύο οφειλόµενες απαντήσεις. Η
πρώτη στον κ. Παντούλα. Καλό είναι να υπενθυµίζετε τι έκανε το
ΠΑΣΟΚ, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, αλλά θέλω να σας υπενθυ-
µίσω κι εγώ ότι δεν είναι η κατάλληλη συγκυρία. Γιατί ό,τι έκανε
το ΠΑΣΟΚ σήµερα, ξέρουµε ότι το έκανε µε δανεικά. Και το
έκανε µε δανεικά που τώρα εµείς καλούµαστε να πληρώσουµε
και τα πληρώνουµε διπλά και τρίδιπλα. Άρα, καλό είναι αυτές τις
ηµέρες που ζούµε, οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ να παίρνουν το
λόγο και να µιλούν µε πολύ µεγαλύτερη σεµνότητα για το τι έχει
κάνει και τι δεν έχει κάνει το ΠΑΣΟΚ είκοσι χρόνια στην Ελλάδα.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: ∆εν θα σας ζητήσουµε την άδεια για το
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τι θα πούµε. Ειδικά στα θέµατα παιδείας δεν υπάρχει σπατάλη.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ –Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Και µια οφειλόµενη απά-

ντηση στον κ. Λυκουρέντζο. Στην αποστροφή του λόγου σας,
κύριε συνάδελφε, είπατε κάτι που εµένα µου προξένησε πάρα
πολύ µεγάλη εντύπωση. Είπατε για την οικονοµική κατάσταση
της χώρας στην οποία βρισκόµαστε σήµερα, ότι παρά τις προ-
τάσεις του κ. Σαµαρά, που ήταν σοφές κ.λπ., σήµερα φθάσατε σε
ένα σηµείο που είναι, όπως είπατε, µονόδροµος. Αν είναι µονό-
δροµος -εγώ δεν λέω ότι είναι εσείς το είπατε- τότε πώς ο κ. Σα-
µαράς θέλει να το καταψηφίσει; ∆ηλαδή, θα καταψηφίσετε το
µοναδικό δρόµο; ∆ηλαδή, θα πείτε να πάµε στο γκρεµό; Το λέω
γιατί θέλω να καταλάβουµε τι λέµε σ’ αυτή την Αίθουσα, γιατί
µας ακούει ο ελληνικός λαός.

Είπατε και το επιβεβαιώσατε και χαίροµαι, ότι επειδή δεν σας
άκουσε η Κυβέρνηση και επειδή είναι µια πάρα πολύ κακή Κυ-
βέρνηση, σήµερα είµαστε σε ένα µονόδροµο, το τονίζω, γιατί µι-
λάµε και περί της παιδείας, για τα οικονοµικά µέτρα.

Χθες ο Πρόεδρός σας ανακοίνωσε µε διάγγελµα, ότι αυτό που
εσείς χαρακτηρίσατε προ ολίγου µονόδροµο δηλαδή, µοναδικό
δρόµο θα το καταψηφίσετε. Ειλικρινά πιστεύω ότι σπανίως το
Κοινοβούλιό µας έχει βρεθεί σε τόσο µεγάλη ιδεολογική και πο-
λιτική σύγχυση.

Κυρία Υπουργέ, έρχοµαι αµέσως τώρα στο νοµοσχέδιο. Ζούµε
πολύ κρίσιµες ώρες και σε τούτες τις κρίσιµες ώρες το Κοινο-
βούλιό µας, όσο και αν κάποιοι το πολιορκούν, ονειρευόµενοι νέα
οκτωβριανή επανάσταση και όσο και αν κάποιοι µας στοχοποι-
ούν συλλήβδην, ότι είµαστε όλοι κλέφτες, εγκληµατίες και δεν
ξέρω εγώ τι άλλο, παραµένει πάντοτε η καρδιά της δηµοκρατίας.
Το Κοινοβούλιό µας οφείλουµε να το προασπίσουµε και θα το
προασπίσουµε πρωτίστως µε το παράδειγµα.

Έχετε µια επιλογή σήµερα, πιστεύω ιστορική, να µην υιοθετή-
σετε τις ανησυχίες µας και να προχωρήσετε µε τις βέβαιες εκα-
τόν εξήντα ψήφους που έχετε ως Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα. Θα περάσει το νοµοσχέδιο. Αυτό είναι κάτι πολύ σύνη-
θες. Είναι αυτό που γίνεται εδώ και σαράντα χρόνια και αν θέ-
λετε τη γνώµη µου, είναι αυτή η νοοτροπία που επικράτησε κατά
τη διάρκεια της Μεταπολιτεύσεως, ότι ποτέ κανένα κόµµα της
αντιπολιτεύσεως δεν υπερψηφίζει κάτι που θεωρεί σωστό, το
οποίο φέρνει η κυβέρνηση. Αυτό είναι που οδήγησε την Ελλάδα
στο σηµείο που βρίσκεται σήµερα.

Έχει µεγάλη σηµασία, να στείλει το Κοινοβούλιό µας το µή-
νυµα ότι εµείς που είµαστε εδώ µέσα, µπορούµε να συνεννοη-
θούµε. Το χρειάζεται η κοινωνία µας αυτό, το χρειάζεται η
δηµοκρατία µας αυτό, το χρειάζεται η Ελλάδα αυτό.

Εµείς σας είπαµε από την αρχή, ότι θεωρούµε πως αυτό το νο-
µοσχέδιο έχει, πράγµατι, µια σωστή γωνία, έχει αγαθές προθέ-
σεις, είναι στο σωστό δρόµο. Είναι καρπός διεξοδικού διαλόγου
στο πλαίσιο του εθνικού διαλόγου για την παιδεία. Είναι κάτι το
οποίο πραγµατικά χρειαζόµαστε.

Όµως, για να µπορέσουµε να σας δώσουµε τη θετική µας
ψήφο, πρέπει να σας εµπιστευθούµε. Και αυτά τα οποία είπατε,
όσον αφορά στο συγκεκριµένο, στο µέντορα, ότι θα υπάρχουν
τέσσερα διαφορετικά µοντέλα, ότι θα συζητήσουµε και άλλο θα
είναι στα νησιά, άλλο θα είναι εδώ άλλο θα είναι εκεί, αυτά όλα
θα πρέπει µε κάποιον τρόπο να υπάρχουν γραπτώς ως πρόθεση
µέσα στο νοµοσχέδιο.

Γιατί; Όχι ότι έχω κάτι προσωπικό µαζί σας, καθόλου. Είστε
εξαιρετικά συµπαθής και πιστεύω στην καλή σας πρόθεση.
Όµως, το κόµµα σας δεν είναι προϊόν παρθενογενέσεως και δεν
µπορούµε εµείς να βγούµε από εδώ και να πούµε ότι σας δώ-
σαµε λευκή επιταγή.

Αυτά που είπατε, για το ότι θα προηγηθεί συζήτηση στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και άρα θα υπάρχει δυνατότητα
να ελέγξουµε αυτές τις υπουργικές αποφάσεις και αυτά τα προ-
εδρικά διατάγµατα, αυτά µε κάποιο τρόπο πρέπει να υπάρχουν
γραπτώς, µέσα στο υπό κατάθεση νοµοσχέδιο, για να µπορούµε
να πούµε ότι προχωράµε σε µια λογική συναινέσεως, σε µια τοµή
για την παιδεία, σε µια κρίσιµη στιγµή για τη χώρα.

Επίσης, κλείνοντας θα σας πω ότι –σας το είπα και χθες, σας
το είπα και στην επιτροπή, σας το λέµε και τώρα- η γενική αρχή
του ΑΣΕΠ είναι ορθή. Όµως ειδικά το δηµογραφικό ζήτηµα, δεν

έχει να κάνει µε µια διάθεση ψηφοθηρίας του Λαϊκού Ορθοδό-
ξου Συναγερµού. ∆εν ψηφοθηρούµε και το έχουµε αποδείξει
αυτά τα χρόνια εδώ. Έχει να κάνει µόνο µε ένα πράγµα. Με το ότι
το δηµογραφικό θεωρούµε ότι είναι, και έχει ψηφίσει οµοφώνως
η Βουλή των Ελλήνων ότι το θεωρεί, το υπ’ αριθµόν ένα εθνικό
ζήτηµα της χώρας.

Πείτε µας ότι θα προσλαµβάνετε τους πολυτέκνους ως διοι-
κητικό προσωπικό στο Υπουργείο Παιδείας, πείτε µας τι θα τους
δώσετε. Κάτι πρέπει να πάρουν, διότι -αυτό που δεν έχει ακου-
στεί και που δεν το έχετε απαντήσει- είναι πάρα πολύ δύσκολο
ένας εκπαιδευτικός που είναι γονέας τεσσάρων και πέντε παι-
διών, να συναγωνιστεί επί ίσοις όροις στον ΑΣΕΠ έναν εκπαι-
δευτικό ο οποίος είναι άτεκνος. ∆εν µπορεί να τα καταφέρει.
Άρα, όλη η λογική των µορίων που βάζετε στο άρθρο 3, στην
πραγµατικότητα είναι µια στάχτη στα µάτια των πολυτέκνων.

Πείτε µας, λοιπόν, πώς θα διασφαλίσετε το µείζον εθνικό συµ-
φέρον, που είναι η προάσπιση του δηµογραφικού προβλήµατος
και εµείς θα είµαστε µαζί σας. Εάν µας διευκρινίσετε αυτά τα συ-
γκεκριµένα ζητήµατα, που σας τα έχουµε θέσει από την αρχή ο
Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, ξέρετε ότι είναι πάντοτε ένα
κόµµα πολιτικής ευθύνης. Εάν, όµως, µας ζητάτε λευκή επιταγή,
λυπούµεθα, αλλά λευκή επιταγή δεν µπορούµε να δώσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ
έχει ζητήσει το λόγο.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Είναι αλήθεια σήµερα, κύριε Πρόεδρε, ότι
προσπαθούµε να νοµοθετήσουµε κάτω από µια τεταµένη ατµό-
σφαιρα, µε µια πολιορκία πολλών ωρών της Βουλής. Το κακό της
υποθέσεως είναι ότι έχουµε και απεργία δηµοσιογράφων και δεν
ξέρουµε την πραγµατικότητα.

Πριν από λίγο το EURONEWS, κυρία Υπουργέ, είπε ότι έχουµε
νεκρό. Επειδή δεν έχουµε πλήρη πληροφόρηση, θα ήθελα η Κυ-
βέρνηση να µας επιβεβαιώσει. Έχετε πληροφορίες; Υπάρχει νε-
κρός πολίτης από τα γεγονότα; Για να γνωρίζουµε εδώ, µέσα
στην Αίθουσα, τι συµβαίνει ακριβώς έξω από την Αίθουσα. ∆εν
µπορούµε να προχωρήσουµε µια συζήτηση, όταν ήδη έχουµε νε-
κρούς, όταν ήδη κάποιοι, µε την εξαλότητα τους, οδηγούν τον
τόπο στην καταστροφή.

Θέλω, παρακαλώ, να έχω την υπεύθυνη άποψη της Κυβέρνη-
σης εάν γνωρίζει, εάν υπάρχει νεκρός πολίτης σήµερα στην
Αθήνα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Εκ µέρους της Κυβερ-
νήσεως η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευ-
µάτων κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου, έχει το λόγο.

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι σε όλους γνωστό ότι αυτή τη στιγµή εξελίσσονται δραµα-
τικά γεγονότα σε πολλά σηµεία της Αθήνας.

Οι πληροφορίες είναι αυτές, κύριε Πρόεδρε. ∆εν µπορώ να
επιβεβαιώσω τον αριθµό ή τη δραµατικότητα των γεγονότων. Νο-
µίζω ότι είναι πολύ σηµαντικός, για τις στιγµές που περνά αυτή
τη στιγµή η χώρα, αλλά και το πολιτικό σύστηµα, ο τρόπος που
θα λειτουργήσει και θα αντιδράσει το Κοινοβούλιο.

Η Κυβέρνηση κάνει αυτή τη στιγµή ό,τι είναι δυνατόν, σε όλα
τα επίπεδα, µε τη συνεργασία όλων των Υπουργείων και τον
Υπουργό, βεβαίως, Προστασίας του Πολίτη, στην πρώτη
γραµµή.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από τον τρόπο που
εξελίχθηκαν πολλά απ’ αυτά τα γεγονότα και πολλά απ’ αυτά που
ακούστηκαν, νοµίζω ότι κατανοούµε πως δηµιουργείται µια οργή
ή κατευθύνεται µια οργή, µε µοναδικό αποδέκτη το πολιτικό σύ-
στηµα. Το πολιτικό σύστηµα της χώρας σήµερα καλείται να αντι-
µετωπίσει τη µεγαλύτερη κρίση που είχε ποτέ η χώρα και αυτό
οφείλει να το κάνει µε όρους πολιτικούς και όρους ευθύνης του
εθνικού συµφέροντος. Το πολιτικό σύστηµα είναι εδώ για να αντι-
µετωπίσει και να αντιδράσει σε αυτά τα γεγονότα, να αλλάξει το
ίδιο και να αλλάξει τη χώρα. Και απαιτείται µεταξύ µας -και εδώ
καλώ όλες τις πτέρυγες της Βουλής- συναίνεση, απαιτείται συ-
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νεργασία, απαιτείται να κατανοήσουµε τη δραµατικότητα των
στιγµών, µέσα από κοινές πράξεις που θα αλλάξουν τα δεδο-
µένα. Εκτιµώ ότι σε λίγο θα υπάρξει πλήρης ενηµέρωση, θα
έχουµε πολύ πιο συγκεκριµένα στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Αλλά έχω και εγώ την ανάγκη να πω ότι σήµερα ως πολιτικοί
δεν µπορούµε να σταθούµε ως φοβισµένες σκιές, κάτω από
οποιεσδήποτε απειλές και κραυγές. Εµείς οι ίδιοι είµαστε εδώ,
γιατί πιστεύουµε ότι µπορούµε, ο καθένας από εκεί που ετάχθη
να αλλάξει τα δεδοµένα και όχι να σκύψει το κεφάλι ή να αποδε-
χθεί οτιδήποτε. Και θεωρώ ότι µπορούµε και πρέπει να σταθούµε
στο ύψος των πολιτικών περιστάσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει….
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οι αρχηγοί των κοµµάτων να

λάβουν συγκεκριµένη θέση, µε πρώτο τον Πρωθυπουργό και όχι
η κυρία Υπουργός Παιδείας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε συνάδελφε, κα-
θίστε κάτω, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε απολογούµενοι όλοι
στην κοινωνία.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίστε κάτω, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας παρακαλώ, αρκετά ακού-
σαµε από την Υπουργό Παιδείας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε συνάδελφε, δεν
έχετε το λόγο. Αυθαιρετείτε αυτήν τη στιγµή.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Να ακούσουµε τον Πρωθυ-
πουργό, να έρθει εδώ να µας ενηµερώσει.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ να κα-
θίσετε κάτω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, βρι-
σκόµαστε σε µια πολύ σκληρή στιγµή. ∆εν µπορούµε να ανε-
χτούµε αυτή την κατάσταση. Οι Αρχηγοί των κοµµάτων να
πάρουν το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ πολύ, καθί-
στε κάτω.

Υπάρχει συγκροτηµένη εµφάνιση και από την πλευρά του
δικού σας κόµµατος. Μη χαλάτε την εικόνα αυτή. Υπάρχει Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος εδώ που αν χρειαστεί θα πάρει το
λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Αρχηγοί των κοµµάτων να
πάρουν θέση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Καθίσετε κάτω, σας πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Εµείς
δεν έχουµε πρόβληµα να πάρουµε θέση.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Γιαννόπουλε,
σας παρακαλώ καθίστε κάτω. Καθίστε κάτω! Υπάρχουν κανόνες,
πρέπει να υπάρχει σεβασµός στον Κανονισµό. Καθίστε κάτω!

Το λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρόλο που το κλίµα είναι εξαιρετικά βαρύ, εξαιτίας όχι των

γεγονότων που γίνονται, αλλά εξαιτίας των µέτρων της Κυβέρ-
νησης πρωτίστως, που πυροδοτούν µια σειρά κοινωνικών εκρή-
ξεων, δεν θα υπεισέλθω περισσότερο σ’ αυτό. Θα µείνω δι’
ολίγον στη δευτερολογία µου για τα ζητήµατα τα οποία συζη-
τούµε στο νοµοσχέδιο.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη έκπληξη τον Υφυπουργό να στρέφετε
εναντίον των γυµναστών, λέγοντας ότι δεν κάνουν καλά τη δου-
λειά τους, τη στιγµή που γνωρίζουµε ότι οι υποδοµές της χώρας
δεν είναι αυτές που θα βοηθούσαν, ώστε να µπορέσει να ανα-
πτυχθεί το αθλητικό πνεύµα.

Άκουσα µε πολύ µεγάλη λύπη µου την κυρία Υπουργό να λέει
ότι εµείς είµαστε, η Αριστερά, εναντίον της αξιολόγησης, καθώς
θέλουµε τα σχολεία να µην είναι διαφοροποιηµένα και ενδιαφέ-
ρεται η ίδια µόνο για να µην υπάρχουν ανώτερα και κατώτερα
σχολειά. Η αντίληψη της Αριστεράς είναι ότι είµαστε υπέρ της

αποτίµησης του εκπαιδευτικού έργου, αλλά µε µια αξιολόγηση
που θα βοηθάει τα σχολεία να γίνουν καλύτερα.

Επίσης, η κυρία Υπουργός είπε ότι η Αριστερά θέλει να προ-
σλαµβάνονται κάθε χρόνο εκατό χιλιάδες απόφοιτοι πανεπιστη-
µίων, ενώ η δική µας αντίληψη είναι ότι θα πρέπει να καλύπτονται
τα κενά που έχουν όλα τα σχολεία, µε µικρότερα τµήµατα µαθη-
τών, βεβαίως, ώστε να µπορεί να διευκολύνεται το εκπαιδευτικό
έργο.

Ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ είπε
ότι η πρώτη ανάγκη είναι η τάξη και οι µαθητές. Θα ήθελα πάρα
πολύ να µας απαντήσει εάν θεωρεί ότι αυτό εξυπηρετείται µε τα
τµήµατα των τριάντα µαθητών ή θα προσχωρήσει στην αντίληψη
που έχει και η ΟΛΜΕ και εµείς, ότι θα πρέπει να έχουµε µικρό-
τερα τµήµατα, ώστε να µπορεί να διεκπεραιωθεί ένα αξιοπρεπές
εκπαιδευτικό έργο.

Επειδή όµως, κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνοµαι ότι αυτήν τη
στιγµή κυριαρχεί απολύτως το ζήτηµα της κοινωνικής έκρηξης
και των µεγάλων γεγονότων, είµαι υποχρεωµένος να σταµατήσω
εδώ, αφού πρώτα καταγγείλω σε όλους τους τόνους αυτά που
προσλαµβάνουµε όλοι. ∆ηλαδή, την εικόνα που έχουµε στη Θεσ-
σαλονίκη για τις αδικαιολόγητες συλλήψεις, για την εκτεταµένη
χρήση δακρυγόνων, την ίδια στιγµή που ο ίδιος ο Υπουργός Προ-
στασίας του Πολίτη έχει υποσχεθεί, σε προηγούµενη οµιλία του,
ότι πάρα πολύ σύντοµα θα σταµατήσει αυτό το µέσο καταστολής
των διαδηλώσεων.

Γνωρίζουµε παρά πολύ καλά ότι η ρήψη χηµικών είναι ένα βα-
σανιστήριο, καταστρέφει απολύτως και υποσκάπτει την υγεία
των πολιτών. Είναι πάρα πολύ λυπηρό ότι ακόµα και µέσα στο
κτήριο της Βουλής, αυτή τη στιγµή, έχουµε την αίσθηση των χη-
µικών, που έχουν πέσει κατά τόνους έξω απ’ αυτήν την Αίθουσα.
Προφανώς, απευχόµαστε και ελπίζουµε να µην υπάρχει νεκρός.

Σε κάθε περίπτωση –και κλείνω µε αυτό- τις κοινωνικές εκρή-
ξεις τις πυροδοτούν οι θέσεις της Κυβέρνησης, οι οποίες έχουν
έναν έντονο αντιλαϊκό χαρακτήρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει η

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος και Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής κ. Αλέκα Παπαρήγα.

Κυρία Παπαρήγα, πόσο χρόνο θα χρειαστείτε;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Τρία
λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας δώσω πέντε
λεπτά. Ορίστε, κυρία Παπαρήγα, έχετε το λόγο.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Είναι
έξω από το θέµα που συζητάµε αυτήν τη στιγµή…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΙΠΙ∆ΗΣ: Και δύο λεπτά από εµένα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Λοι-
πόν, θα σας παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, κυρία Πα-
παρήγα.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Ας
είναι λίγο και οι Βουλευτές πιο κόσµιοι, δεν πειράζει.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Όχι λίγο πιο κόσµιοι!
Θα πρέπει να είµαστε όλοι πολύ κόσµιοι εδώ! Και µε σεβασµό να
ακούµε τους οµιλητές.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως δεν έχω όλη την πληροφόρηση που
χρειάζεται. Και ένας από τους λόγους είναι ότι δεν λειτουργούν
τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης για να έχουµε πληροφόρηση. ∆εν
θα προκαλέσω ερώτηση σε εσάς να µου απαντήσετε. Πιθανόν
να µην έχετε και εσείς πληροφόρηση. Ακούµε διάφορα για νε-
κρούς κ.λπ.. ∆εν ξέρω αν είναι αλήθεια.

Ωστόσο, επειδή είµαι και µάρτυρας των γεγονότων έξω από
τη Βουλή, θέλω να κάνω την εξής τοποθέτηση.

Είµαστε απολύτως βέβαιοι ότι οι εργαζόµενοι, οι οποίοι δέχο-
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νται µια πρωτοφανέρωτη επίθεση, χειρότερη δεν έχει συµβεί
µετά το 1974, µια επίθεση µάλιστα και σε βάθος χρόνου, είναι σε
θέση να διαχωρίσουν σαφέστατα το συστηµατικό πολιτικό αγώνα
για την υπεράσπιση των δικαιωµάτων τους, για την έκφραση της
διαµαρτυρίας, έναν αγώνα που µπορεί να πάρει πολλές µορφές
πάλης, ανάλογα µε τις συνθήκες, από κάθε σχεδιασµό υπονό-
µευσης των αγώνων, από κάθε προβοκάτσια, που όχι µόνο δηµι-
ουργεί, αν θέλετε, αθώα θύµατα, αλλά δίνει τη δυνατότητα να
διαµορφωθεί ένα σκηνικό συκοφάντησης των αγώνων.

Εµείς λέµε ότι ο λαός όχι µόνο δεν πρέπει να φοβηθεί από την
προβοκάτσια, αλλά πρέπει να πάρει όλα τα µέτρα να περιφρου-
ρήσει τους αγώνες του και µάλιστα αγώνες, οι οποίοι πρέπει να
έχουν αφετηρία το χώρο δουλειάς -εκεί πονάει πιο πολύ- όπου
εκεί ολοκληρώνεται σε πανελλαδικό αγώνα.

Και πρέπει να πω το εξής: Αρκετά η ενοχοποίηση του λαού.
Έχει ενοχοποιηθεί για την κρίση, έχει ενοχοποιηθεί για όλα. ∆εν
µπορεί το οργανωµένο και υπεύθυνο λαϊκό κίνηµα να ενοχοποι-
είται για ενέργειες που δεν ξέρω από πού ετοιµάζονται, από ποια
παρασκήνια. Η προβοκάτσια δεν θα περάσει. Εµείς θα συνεχί-
σουµε τους αγώνες µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Από τηλεφωνική επι-
κοινωνία που είχα και εγώ πριν µε τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη τον κ. Χρυσοχοΐδη, φαίνεται δυστυχώς ότι υπάρχουν δύο
τουλάχιστον νεκροί και από τα πρώτα στοιχεία που υπάρχουν,
φαίνεται ότι ο θάνατος προήλθε από τη ρήψη µολότοφ, από
ασφυξία που έπαθαν.

(Θόρυβος-∆ιαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµο-
κρατίας)

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Μπράβο σας! Κάντε τυµβωρυ-
χία τώρα πάνω στους νεκρούς!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ησυχία!
Όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι δεν πρόκειται απλά για µια απο-

τρόπαια πράξη. Είναι κάτι πολύ χειρότερο. Η απώλεια ανθρώπι-
νης ζωής είναι κάτι πολύ πιο µεγάλο, βαρύ, σοβαρό. Και γι’ αυτό
το λόγο θα παρακαλούσα όλοι να δείξετε αυτό που είναι αυτο-
νόητο, την µε πολύ σοβαρότητα αντιµετώπιση, προσέγγιση τέ-
τοιων προβληµάτων, όπως αυτό το γεγονός. Περισσότερες
βέβαια πληροφορίες θα είναι σε θέση, είµαι σίγουρος, η Κυβέρ-
νηση λίγο αργότερα να δώσει. Πάντως αυτή ήταν η πρώτη πλη-
ροφόρηση, επαναλαµβάνω, που τηλεφωνικά µου έδωσε ο κ.
Χρυσοχοΐδης.

Έχουν ζητήσει το λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του
ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευθυµίου, της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ανδρέας
Λυκουρέντζος, του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φώτης Κουβέλης, ο Πρόεδρος του
ΛΑΟΣ κ. Καρατζαφέρης και ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, κ.
Απόστολος Κακλαµάνης.

Ο κ. Καρατζαφέρης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ξεκαθαρίσει το
ΚΚΕ αν ξεκίνησε πάλι αντάρτικο. Το ΠΑΜΕ πριν από λίγο φώναζε
«κάψτε τη Βουλή, κάψτε τη Βουλή».

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΚΚΕ διαµαρτύρονται εντόνως)
«Κάψτε τη Βουλή, κάψτε τη Βουλή».
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Μην προκαλείς! Φασίστα!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Πρέπει, λοιπόν, να µας ξεκαθαρίσει…
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Φασίστα!

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΚΚΕ διαµαρτύρονται εντόνως)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ντρέπεστε!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Καρατζαφέρη,

κυρίες και κύριοι του ΚΚΕ, σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Όταν, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, ο εκ-
πρόσωπος του ΚΚΕ…

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορεί να λέει ό,τι θέλει!

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Καρατζαφέρη,
κυρία Παπαρήγα, παρακαλώ για ένα λεπτό! Σας παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): …λέει «δεν πιστεύω στο Σύνταγµα…
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Να αναλάβουν τις ευθύνες τους.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΚΚΕ διαµαρτύρονται εντόνως)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η συκοφαντία δεν περνάει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριοι

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος! Ακούστε µε για ένα λεπτό!
Κύριε Καρατζαφέρη, κύριε Παφίλη, σας παρακαλώ! Καθίστε

για να µπορέσουµε να συνεχίσουµε το διάλογο. Κανείς από σας
δεν ακούγεται.

Κάνω έκκληση. Την έκανα νωρίτερα. Την επαναλαµβάνω. Με
πολύ σοβαρότητα και όσο δυνατόν µεγαλύτερη νηφαλιότητα και
µε προσοχή, ακόµη και µε τον τρόπο που θα εκφραστούµε αυτή
τη στιγµή, κύριε Καρατζαφέρη σας παρακαλώ πολύ κάντε την
τοποθέτησή σας. Αλλά είναι και προσωπική µου παράκληση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Μισό λεπτό. Είναι και
δική µου παράκληση να αποφευχθούν όσο είναι δυνατόν οι ανα-
φορές σε άλλους πολιτικούς χώρους. Κι αυτό αφορά όλους τους
πολιτικούς χώρους.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με σεβασµό όλων προς όλους.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σεβασµό όλων προς

όλους, κύριε Πρόεδρε. Αυτό είναι το αυτονόητο που είπα νωρί-
τερα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Όταν δύο µέρες νωρίτερα επισήµως το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος διά του εκπροσώπου του είπε
στο MEGA ότι εµείς δεν πιστεύουµε στο Σύνταγµα, δεν το ψηφί-
ζουµε και δεν το αναγνωρίζουµε, αυτό σηµαίνει µία στάση στην
ουσία εναντίον του πολιτεύµατος και του Συντάγµατος. Και σή-
µερα έχουµε τις ενέργειες αυτές που γίνονται απ’ έξω. Η Βουλή
των Ελλήνων πρέπει να περιφρουρήσει το φρόνηµά της, τις ιδέες
της, την ελευθερία και τη δηµοκρατία από τον οποιονδήποτε τα
απειλεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η κ. Παπαρήγα έχει το

λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Είναι
δικαιολογηµένη η αγανάκτησή µας. Εµείς δηλώνουµε: ∆εν είµα-
στε γραµµένοι σε κανένα pay book. ∆εύτερον, δεν κρύβουµε τα
λόγια µας, τις θέσεις µας και τις προθέσεις µας. ∆εν παίζουµε
παιχνίδια. Αυτό που λέµε το πιστεύουµε και το λέµε ανοιχτά και
το κάνουµε.

Εγώ λέω να έρθουν µάρτυρες όλοι οι δηµοσιογράφοι και τα
κανάλια που ήταν έξω από τη Βουλή. Όταν έφθασε η πορεία του
ΠΑΜΕ, θα δείτε ότι εκεί ήταν Χρυσαυγίτες, γνωστοί, άγνωστοι
που από το 1994 είχαν κάψει το Πολυτεχνείο. Και ήταν εκεί, έξω
από τη Βουλή µια οµάδα και έλεγε όντως «να καεί, να καεί η
Βουλή». Και πήγαµε, τους αφοπλίσαµε, τους πήραµε και τα δύο
κοντάρια που είχαν µε τη σηµαία του ΠΑΜΕ, τους καταγγείλαµε.
Έγιναν αλυσίδες και όση ώρα ήταν η συγκέντρωση στην Πλα-
τεία Συντάγµατος, δεν έγινε το παραµικρό επεισόδιο. Ίσως αυτοί
που ήταν έξω από τη Βουλή, δεν ξέρω αν έχουν δεσµούς αίµα-
τος µόνιµους ή προσωρινούς µε τον κ. Καρατζαφέρη, αλλά ειλι-
κρινά ο κ. Καρατζαφέρης παίζει το ρόλο του προβοκάτορα.
Πραγµατικά, είναι σε διατεταγµένη υπηρεσία για να επιβάλλει
ό,τι επιβάλλει.

Και να ξεκαθαρίσουµε το εξής: Ο λαός έχει δικαίωµα µε τις
διαδικασίες της µαζικής, της πολιτικής πάλης να δηµιουργήσει
προϋποθέσεις από το να αναθεωρηθεί µέχρι και να αλλάξει ρι-
ζικά το Σύνταγµα. ∆εν καταλάβαµε, δηλαδή, τόσα χρόνια η
Βουλή δεν αλλάζει το Σύνταγµα; Και βεβαίως ένα Σύνταγµα που
το έχουµε καταψηφίσει, λέµε στο λαό ότι είναι ένα κακό Σύ-
νταγµα και πρέπει να παλέψει για την αλλαγή αυτού του Συ-
ντάγµατος.

Από εκεί και πέρα, θα σας πω καθαρά, είναι άλλο πράγµα να
βγαίνεις ντόµπρα και καθαρά να λες ότι αυτό το Σύνταγµα είναι
αντιλαϊκό και αντεργατικό και άλλο πράγµα να είσαι επαγγελµα-
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τίας, ούτε καν συναισθηµατικός προβοκάτορας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευθυµίου.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαζόταν η

Βουλή των Ελλήνων την οδύνη νεκρών για να είναι αντάξια της
αποστολής της. ∆εν χρειάζονται οι νεκροί για να είµαστε αντάξιοι
απ’ αυτό που περιµένει ο λαός από την ηγεσία του. Αυτή τη
στιγµή παίζεται η χώρα. Παίζεται η χώρα στην ουσία, τι µέλλον
θα έχει αυτή η πατρίδα. Και θέλουµε αυτό το µέλλον να ανήκει
στους Έλληνες, µε την κυρίαρχη θέλησή τους να πάνε µπροστά,
να ξεπεράσουν τα αδιέξοδα, να διαµορφώσουν νέες θετικές
πραγµατικότητες.

Ό,τι σήµερα τσακίζει την κοινωνική συνοχή, ό,τι τσακίζει το σε-
βασµό των βασικών δικαιωµάτων, των δηµοκρατικών, ό,τι τσακί-
ζει και φθάνει στην απειλή της ανθρώπινης ζωής, είναι απειλή
κατά του ελληνικού λαού, είναι απειλή κατά της πατρίδας, του
µέλλοντος και των παιδιών τους.

Τα κοινοβουλευτικά κόµµατα είναι η ηγεσία αυτού του λαού
µε την εντολή του. Πρέπει µε τη συµπεριφορά όλων µας να απο-
µονωθούν και να καταδικαστούν όλες αυτές οι γνωστές πρακτι-
κές, οι οποίες έχουν εγκαθιδρυθεί, τις οποίες ζήσαµε
επανειληµµένως και των οποίων αποτέλεσµα είναι και τα σηµε-
ρινά γεγονότα.

Έχουµε υποκατάσταση της θέλησης του λαού από οµάδες, οι
οποίες δρουν µε συγκεκριµένους στόχους και µε άγνωστη κα-
τεύθυνση. Η προστασία του πολιτεύµατος είναι, στην περίπτωσή
µας, προστασία των θεσµών και του µέλλοντος της χώρας.

Γι’ αυτό πρέπει να αλλάξουν άρδην οι πολιτικές µας συµπερι-
φορές και η καταδίκη παρόµοιων περιστατικών να µην είναι λόγω
της οδύνης του θανάτου, αλλά να είναι ως αίτηµα µιας νέας συν-
θήκης του τρόπου που λειτουργούµε στα κόµµατα, στο Κοινο-
βούλιο, στο διάλογο ανάµεσά µας και στην πορεία που µπορούµε
να εγγυηθούµε στον ελληνικό λαό, µια πορεία βεβαιότητας ότι
αυτή η χώρα, αυτός ο λαός µπορεί να τα καταφέρει. Ό,τι άλλο
επιλεγεί ως δυναµική µειοψηφία θα σηµάνει την επιλογή της οπι-
σθοδρόµησης της χώρας, µια επιλογή που όποιος την κάνει,
όντως πρέπει να το πει, πρέπει να αναλάβει και την ευθύνη. Θέλω
να πιστεύω ότι δεν υπάρχει τέτοια ηγεσία στην Ελλάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πεστάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. Ανδρέας
Λυκουρέντζος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, η Νέα ∆ηµοκρατία, εκφράζουµε τη λύπη µας και τη συ-

ντριβή µας για τα τραγικά γεγονότα για τα οποία µόλις πριν από
λίγο, κύριε Πρόεδρε, µας πληροφορήσατε.

Αυτές τις δύσκολες ώρες για τον τόπο δεν έχουν θέση οι
ακραίες τοποθετήσεις και οι συµπεριφορές. Το µέλλον της
χώρας δεν παίζεται στο πεζοδρόµιο. Το µέλλον της χώρας µπο-
ρούµε να το αντιµετωπίσουµε µέσα από την ενίσχυση των δηµο-
κρατικών θεσµών, τον έντιµο, τον ειλικρινή διάλογο, την
συναίνεση, τη συνεργασία, τη σύµπτωση σε κορυφαίες επιλογές,
όλοι µαζί µπορούµε να οικοδοµήσουµε µια αισιόδοξη προοπτική
για την πατρίδα.

Στις δύσκολες αυτές ώρες είναι απαίτηση οι πολιτικές ηγεσίες
των κοινοβουλευτικών κοµµάτων να αρθούν στο ύψος των περι-
στάσεων και να ακολουθήσουµε µια διαδικασία διαλόγου, συ-
νεννόησης, συµφωνίας, ενίσχυσης και θωράκισης των δηµοκρα-
τικών µας θεσµών.

Κύριε Πρόεδρε, τοποθετήσεις οι οποίες ενισχύουν τα πάθη,
προκαλούν οργή, τραυµατίζουν τους δηµοκρατικούς θεσµούς
από όπου και αν προέρχονται, πρέπει να αποκρούονται από το
σύνολο του πολιτικού κόσµου της χώρας. Τοποθετήσεις οι
οποίες εµπεριέχουν στοιχεία για την αναθεώρηση της βάσης του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος δεν εξυπηρετούν σήµερα τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού.

Πολλές φορές έχουµε συζητήσει προτάσεις αναθεώρησης του
Συντάγµατος. Σε καµµία από αυτές δεν ετέθη θέµα αµφισβήτη-
σης των ατοµικών και συλλογικών δικαιωµάτων των Ελλήνων πο-
λιτών, της ελευθερίας, της δηµοκρατίας, του δικαιώµατος της
ιδιοκτησίας, του δικαιώµατος της δηµιουργίας, του δικαιώµατος

στην εκπαίδευση, στην εργασία, στις υπηρεσίες της υγείας.
Κύριε Πρόεδρε, πιστεύουµε ότι είναι µεγάλη πρόκληση για την

πολιτική ηγεσία του τόπου. Είναι καιρός να εισακουστεί η πρό-
ταση του Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας για σύσκεψη υπό τον
Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας και τη λήψη αποφάσεων, µε στόχο τη
θωράκιση των δηµοκρατικών θεσµών, την ενίσχυση της λει-
τουργίας του πολιτικού συστήµατος και τη στήριξη αποφάσεων
που αφορούν το µέλλον του τόπου.

Εµείς, η Νέα ∆ηµοκρατία, είµαστε παρόντες µε θάρρος και µε
τόλµη, µε προτάσεις και µε θέσεις συγκεκριµένες, τις οποίες
καλό είναι η Κυβέρνηση να λάβει υπ’όψιν. Είµαστε εδώ για να
υπηρετήσουµε την πατρίδα και το λαό µας. Είµαστε εδώ για να
στηρίξουµε το δηµοκρατικό πολίτευµα και τους δηµοκρατικούς
θεσµούς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πεστάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Φώτης Κουβέλης.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εκφράζουµε την οδύνη µας για το χαµό των συµπολιτών
µας στο βαθµό που οι πληροφορίες που έχει ο κ. Πρόεδρος είναι
βάσιµες και έγκυρες.

Κύριε Πρόεδρε, οι χιλιάδες των Ελλήνων πολιτών, των πολι-
τών της Αθήνας που σήµερα κατέβηκαν στους δρόµους, κατέ-
βηκαν ακριβώς για να υπερασπιστούν το δικαίωµα σε µια
αξιοπρεπή ζωή, να υπερασπιστούν τα κοινωνικά τους δικαιώ-
µατα. Τα όσα συνέβησαν δεν έχουν καµµία σχέση µε το δηµο-
κρατικό κίνηµα των πολιτών. Οι πολίτες αυτοί δεν θέλουν τη
βιαιοπραγία. ∆εν θέλουν την εκτροπή. Θέλουν να υπερασπιστούν
το δικαίωµα στη ζωή τους. Θέλουν να αποκρούσουν µέτρα, τα
οποία θεωρούν ότι προσβάλουν την αξιοπρέπειά τους, το παρόν
τους και το µέλλον τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µας η ανθρώπινη ζωή είναι
αναπαλλοτρίωτη αξία. Και θα έλεγα ότι αυτοί που επιλέγουν να
βιαιοπραγούν και να αφαιρούν ζωές, αν µη τι άλλο προσφέρουν
µεγάλη υπηρεσία σε εκείνους, οι οποίοι θέλουν να εγερθούν οι
συντηρητικές απόψεις και οι αντιλήψεις και να εµποδίσουν την
ανάπτυξη του δηµοκρατικού κινήµατος των πολιτών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πεστάλνικος): Το λόγο έχει ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαµάνης, για τρία
λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω το δυσµε-
νές προνόµιο µε ένα - δύο ακόµη συναδέλφους -τον Κώστα Κα-
ζάκο- λόγω ηλικίας, να έχω ζήσει περιόδους και καταστάσεις
πολύ πιο δύσκολες από τη σηµερινή. Γενιές πήγαν στράφι σε
αυτόν τον τόπο µέσα από τα τυφλά πάθη και επιπόλαιες στρα-
τηγικές, τις οποίες πλήρωσε η πατρίδα, ολόκληρος ο ελληνικός
λαός, το έθνος. Όταν η Ευρώπη ανασυγκροτείτο, εµείς ήµασταν
ακόµα στην µέγγενη ενός εµφύλιου πολέµου.

Αυτό πρέπει να σκεφτούµε όλοι ως πολιτική ηγεσία όλοι µας.
Είναι φανερό ότι µε κανένα τρόπο και καµµία δικαιολογία και καµ-
µιά δικαίωση, όποιων πραγµατικά εχθρεύονται τη δηµοκρατία,
δεν πρέπει να στερηθεί ο ελληνικός λαός, οι πολίτες, οι εργαζό-
µενοι από τα δικαιώµατα που το ίδιο το Σύνταγµα κατοχυρώνει.

Η µαζική διαµαρτυρία, η απεργία, όλα αυτά είναι δικαιώµατα
που κατοχυρώνει το Σύνταγµα. Εµείς όλοι, τα οργανωµένα κόµ-
µατα εντός του Κοινοβουλίου µε την εντολή του λαού οφείλουµε
να κατοχυρώσουµε αυτά τα δικαιώµατα και ταυτόχρονα να προ-
στατεύσουµε τη δηµοκρατία από όσους θέλουν να βάλουν φωτιά
στον τόπο, όχι προς όφελος των εργαζοµένων, που περνούν σή-
µερα µια εξαιρετικά δύσκολη ώρα, αλλά προς όφελος κάποιων
που καραδοκούν να υποκαταστήσουν την αιρετή από το λαό, που
µόνο ο λαός δικαιούται µέσα από τις νόµιµες συνταγµατικές δια-
δικασίες να αντικαταστήσει τη νόµιµη ηγεσία, όπως εκφράζεται
σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Έζησα την Πρωτοµαγιά τη δράση ανθρώπων που, είτε συνει-
δητά είτε ασυνείδητα, υπηρετούν αυτά τα σχέδια. Οι άνθρωποι
αυτοί δεν έχουν καµιά σχέση µε κανένα κόµµα που παραβρίσκε-
ται σ’ αυτήν την Αίθουσα. Κάθε ένας δικαιούται να έχει τις από-
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ψεις του. Κάθε ένας οφείλει αυτές τις απόψεις του να τις προ-
στατεύσει από κάθε υπονόµευση, από κάθε προβοκατόρικη
δράση παραγόντων που είναι βέβαιο ότι δρουν και µέσα από το
µαζικό κίνηµα ή στις παραφυάδες του και υπηρετούν συµφέρο-
ντα επιχειρηµατικά που έχουν βάλει βαρύ το χέρι τους και στην
ενηµέρωση του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πεστάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει
επίσης ο τέως Πρόεδρος της Βουλής, κ. ∆ηµήτριος Σιούφας.

Ορίστε, κύριε Σιούφα, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι κοινή πεποί-

θηση όλων, ότι είναι κρίσιµες οι ώρες και οι στιγµές, είναι ώρες
ευθύνης για την πατρίδα και το δηµοκρατικό πολίτευµα.

Αυτή η Αίθουσα, οι τριακόσιοι Βουλευτές, εσείς, χρειαζόµα-
στε να αναδείξουµε σήµερα µε τον καλύτερο τρόπο την εθνική
οµοψυχία και την απόφασή µας να προασπίσουµε µε κάθε τρόπο
το Σύνταγµα, να προασπίσουµε την ενότητα του λαού και αυτό
µπορεί να γίνει µε εθνική συνεννόηση και µε κοινές προσπάθειες
όλων.

Αυτή είναι η άποψη, την οποία ήθελα να καταθέσω ενώπιον
του Σώµατος και του ελληνικού λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): ∆εν υπάρχει κάποιος

άλλος που να έχει ζητήσει το λόγο.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµο-

σχεδίου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού,
καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαί-
δευση και λοιπές διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας επί της αρχής του νοµοσχεδίου της οποίας το κείµενο
έχει ως εξής:

«Προς τον Πρόεδρο
της Βουλής των Ελλήνων
κ. Φίλιππο Πετσάλνικο

Αθήνα, 4 Μαΐου 2010
Οι υπογράφοντες ζητάµε την διενέργεια ονοµαστικής ψηφο-

φορίας κατά την ψήφιση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων:
«Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού –καθιέρωση κανόνων
αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοιπές διατά-
ξεις.

Αντώνης Σκυλλάκος.
Λιάνα Κανέλλη
Αθανάσιος Παφίλης
Ιωάννης Πρωτούλης
Νικόλαος Παπακωνσταντίνου
Ιωάννης Ζιώγας
Άγγελος Τζέκης
∆ιαµάντω Μανωλάκου
Βέρα Νικολαΐδου.
Νικόλαος Καραθανασόπουλος
Απόστολος Νάνος
Ιωάννης Γκιόκας
Νικόλαος Μωραΐτης
Χαράλαµπος Χαραλάµπους
Γεώργιος Μαρίνος
Κωνσταντίνος Καζάκος
Γεώργιος Μαυρίκος »
Θα αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση

της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Αντώνης Σκυλλάκος. Παρών.
Η κ. Λιάνα Κανέλλη. Παρούσα.
Ο κ. Αθανάσιος Παφίλης. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Πρωτούλης. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Παπακωνσταντίνου. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Ζιώγας. Παρών.
Ο κ. Άγγελος Τζέκης. Παρών.

Η κ. ∆ιαµάντω Μανωλάκου. Παρούσα.
Η κ. Βέρα Νικολαΐδου. Παρούσα.
Ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος. Παρών.
Ο κ. Αποστόλος Νάνος. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Γκιόκας. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Μωραΐτης. Παρών.
Ο κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Μαρίνος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Καζάκος. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Μαυρίκος. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονι-

σµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά, σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Πριν µπούµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας θα ήθελα να
σας ενηµερώσω ότι σύµφωνα µε συµπληρωµατική ενηµέρωση
που µας έγινε από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, δυ-
στυχώς τα θύµατα είναι τρία, δυο γυναίκες και ένας άντρας. Από
τα στοιχεία που µας έδωσε ο κ. Χρυσοχοΐδης φαίνεται ότι ο θά-
νατος επήλθε από ασφυξία από τους καπνούς που προκλήθηκαν
από µολότοφ που είχαν πέσει στο ισόγειο του κτηρίου, στο οποίο
βρίσκονταν.

Κατά τον Κανονισµό της Βουλής δεν προβλέπεται η έκδοση
ψηφισµάτων. Ωστόσο θα πρότεινα, οµόφωνα, και πιστεύω ότι εκ-
φράζω όλες τις πτέρυγες ολόκληρη την Αίθουσα, όλους τους συ-
ναδέλφους και όλα τα κόµµατα να εκφράσουµε τη θλίψη και την
οδύνη µας για την απώλεια αυτών των συνανθρώπων µας. Να εκ-
φράσουµε επίσης τα πιο θερµά συλλυπητήρια στους οικείους
τους και ταυτόχρονα να καταδικάσουµε οµόφωνα, µε τον εναρ-
γέστερο τρόπο, πράξεις βίας από όπου και αν προέρχονται, που
οδηγούν ακόµα και σε απώλεια ανθρώπινης ζωής, πράξεις που
θέτουν σε κίνδυνο την ίδια την ουσία της λειτουργίας της δηµο-
κρατίας µας και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα δικαιώµατα του ελ-
ληνικού λαού και θέτουν σε κίνδυνο ακόµα και την ίδια τη χώρα
µας.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς συµφωνούµε

οµόφωνα.
Τέλος θα πρότεινα στη µνήµη των τριών εντελώς άδικα χαµέ-

νων συνανθρώπων µας να τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή.
(Στο σηµείο αυτό όλοι οι παρευρισκόµενοι στην Αίθουσα του

Κοινοβουλίου τηρούν όρθιοι ενός λεπτού σιγή)
Ας είναι αιωνία τους η µνήµη!
Εισερχόµαστε τώρα στην ονοµαστική ψηφοφορία επί της

αρχής του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαι-
δευτικού, καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην
εκπαίδευση και λοιπές διατάξεις».

Οι αποδεχόµενοι της αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη αποδεχόµενοι της αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου ο κ. Νικόλαος Σαλαγιάννης από

το ΠΑΣΟΚ και ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος από τη Νέα ∆ηµο-
κρατία.

Επίσης, σας γνωστοποιώ ότι στο Προεδρείο έχουν αποσταλεί
τηλεοµοιοτυπίες από την κ. Έλενα Παναρίτη και τους κυρίους
Σπύρο Κουβέλη και Κωνσταντίνο Καρτάλη, Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, που βρίσκονται σε αποστολή της Βουλής και της Κυ-
βέρνησης στο εξωτερικό, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανο-
νισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους
επί της αρχής του νοµοσχεδίου.

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ να αρχίσει
η ανάγνωση του καταλόγου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

Πρόεδρος (Φίλιππος Πετσάλνικος): Υπάρχει κάποιος κύριος
συνάδελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συνάδελφοι Βουλευτές κύριοι
Θωµάς Ροµπόπουλος, Χρήστος Χάιδος και η κ. Ροδούλα Ζήση
δεν παρευρίσκονται στη σηµερινή ψηφοφορία του σχεδίου

νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού καθιέ-
ρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση
και λοιπές διατάξεις» και µας γνωρίζουν µε επιστολή τους ότι αν
ήταν παρόντες, θα ψήφιζαν «ΝΑΙ».

Οι επιστολές αυτές εκφράζουν πρόθεση ψήφου, δεν συνυπο-
λογίζονται ως γνωστό στην καταµέτρηση των ψήφων και θα κα-
ταχωρισθούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κηρύσσεται περαιω-
µένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και τη διεξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,
έχω την τιµή να ανακοινώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης
ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 280 Βουλευτές.
Υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 153

Βουλευτές.
Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 127

Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής
ψηφοφορίας:

«Ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας +
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος +
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος -
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος -
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή -
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) +
Παφίλης Αθανάσιος +
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος -

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ -
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
∆ηµαράς Ιωάννης +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία +
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +
Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +
Πρωτόπαπας Χρήστος +

Μίχος Λάµπρος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) +
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης -
Παπαρήγα Αλεξάνδρα +
Χαλβατζής Σπυρίδων -
Μαυρίκος Γεώργιος +
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος +
Πρωτούλης Ιωάννης +
Καρατζαφέρης Γεώργιος +
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος -
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης ∆ηµήτριος +
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Ρέππας ∆ηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης +
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Κατσιφάρας Απόστολος +
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Μπεκίρης Μιχαήλ +
Νικολόπουλος Νικόλαος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος +
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Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης +

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Κρεµαστινός ∆ηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κουσουρνάς Ευστάθιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος -
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος +
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
∆ηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος +
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Αρναουτάκης Σταύρος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Ροµπόπουλος Θωµάς -
Καραµανλής Κωνσταντίνος +
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ράπτη Ελένη -
Ζιώγας Ιωάννης +
Καλαντίδου Σοφία -
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) +

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος +
Αναστασιάδης Σάββας +
Τζέκης Άγγελος +
Βελόπουλος Κυριάκος +
Αµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής ∆ηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος +
Τζικαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Φλωρίδης Γεώργιος +
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +
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ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
∆αβάκης Αθανάσιος -
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Νασιώκας Έκτορας +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος Αντώνιος +
Ροντούλης Αστέριος +
∆ιώτη Ηρώ +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Μαργέλης Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα -
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος +
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Κουσελάς ∆ηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος +
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος -

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Καρύδης ∆ηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μιχαλολιάκος Βασίλειος -
Μανωλάκου ∆ιαµάντω +
Αποστολάτος Βαϊτσης +
∆ρίτσας Θεόδωρος +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +
∆ιαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +

Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) +
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα +

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος -
Στυλιανίδης Ευριπίδης +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος -
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Τσώνης Νικόλαος +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +
Μπατζελή Αικατερίνη +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος -
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
∆ριβελέγκας Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
∆αµιανάκης Ευτύχιος +
Σκουλάκης Εµµανουήλ +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
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Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 153
……”…….”………: «ΟΧΙ» 127
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ: 280
O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού -καθιέ-
ρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση
και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψη-
φία.

Το λόγο έχει ζητήσει ο Πρωθυπουργός κ. Γεώργιος Παπαν-
δρέου. Πόσα λεπτά θα χρειαστείτε, κύριε Πρόεδρε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ορίστε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε
όλοι βαθιά συγκλονισµένοι από τον άδικο θάνατο τριών εργαζο-
µένων συµπολιτών µας, οι οποίοι έπεσαν θύµατα µιας ωµής, δο-
λοφονικής ενέργειας. Εκεί οδηγεί η ανεξέλεγκτη βία. Εκεί οδηγεί
η πολιτική ανευθυνότητα.

Είναι ώρα ευθύνης για όλους. Περνάει δύσκολες ώρες η πα-
τρίδα. Εδώ πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι. Είναι ώρα ευθύνης για
την προάσπιση του εθνικού συµφέροντος. Είναι ώρα ευθύνης για
την προάσπιση του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Είναι ώρα ευ-
θύνης για την προάσπιση της κοινωνικής συνοχής αυτής της
χώρας και της ζωής των συµπολιτών µας. Είναι ώρα ευθύνης για
την προάσπιση της αξιοπιστίας, της εικόνας της χώρας, της Ελ-
λάδας, διεθνώς. Τώρα που δεχόµαστε απειλή, που δεχόµαστε
επίθεση από τις διάφορες αγορές και κερδοσκόπους.

Τις ευθύνες αυτές καλούµαστε να τις αναλάβουµε όλοι. Κανέ-
νας δεν µπορεί να κρύβεται αυτές τις στιγµές.

Η Κυβέρνηση συµµερίζεται τα αισθήµατα των συνανθρώπων
µας, τα συναισθάνεται, συµπάσχει µε την αντίδραση του κάθε
συνταξιούχου που βλέπει να περικόπτεται η σύνταξή του, του
κάθε εργαζόµενου που βλέπει να µειώνονται οι αποδοχές του.
Για κανέναν δεν ήταν ευχάριστες αυτές οι αποφάσεις. Συµπά-
σχουµε µε την κάθε οικογένεια που βλέπει να ανατρέπονται
ακόµη και τα σχέδιά της για το µέλλον.

Αλλά αυτό το κάναµε για να διασφαλίσουµε ένα µέλλον που
πιθανώς να µην υπήρχε, αν δεν παίρναµε αυτές τις δύσκολες
αποφάσεις. Γιατί το ξέρετε πολύ καλά όλοι σας, όλοι σας και ο
καθένας σας ατοµικά, ότι κάτω από το βάρος της ανάγκης, κάτω
από το βάρος των δύσκολων συνθηκών που ζει η χώρα µας διε-
θνώς, πήραµε αποφάσεις υπεύθυνες, δύσκολες, για να σώσουµε
τη χώρα , για να σωθούν οι µισθοί και οι συντάξεις, διότι, ήταν δυ-
νατόν να φτάσουµε στο σηµείο να µην µπορούµε να πληρώ-
σουµε συντάξεις. Για να σωθούν οι θέσεις εργασίας, να σωθούν
καταθέσεις, κόπος ετών, οικογενειών, νοικοκυριών, εργαζοµέ-
νων.

Ξέρετε πολύ καλά, ότι γι’ αυτό το λόγο λάβαµε αυτές τις απο-
φάσεις. Η άλλη λύση ήταν µια, ήταν η πτώχευση της χώρας και
µαζί και των πολιτών, των Ελλήνων και των Ελληνίδων, των νοι-
κοκυριών. Και αυτό δεν θα άγγιζε κάποιους πλουσίους, θα άγ-
γιζε τον εργαζόµενο και τον συνταξιούχο, που σήµερα πράγµατι
πάσχει. Αυτό το σενάριο ήταν τόσο υπαρκτό όσο και εφιαλτικό.

Είµαστε µια ελεύθερη και δηµοκρατική χώρα και έχουµε πα-
λέψει, και έχει παλέψει η παράταξή µας, για το δικαίωµα να
ζούµε στη δηµοκρατική Ελλάδα. Ο κάθε πολίτης έχει δικαίωµα να
διαδηλώνει. Κανένας, όµως δεν έχει το δικαίωµα στη βία. Και µά-
λιστα στη βία που οδηγεί στη δολοφονία συµπολιτών µας. Η βία,
καλλιεργεί βία. Άλλο διαµαρτυρία, άλλο δολοφονία.

Εµείς θα σταθούµε στο πλευρό των οικογενειών που έχασαν

τους δικούς τους ανθρώπους. Αυτό είναι το αυτονόητο και το
ελάχιστο. Όµως τρεις οικογένειες ζουν το δράµα τους χωρίς
λόγο, χωρίς καµία σχέση µε «επιτήρηση» και «επιτηρητές». Σε
αυτούς που σήµερα θρηνούν τα τρία παιδιά λέµε ότι, οι δράστες
θα εντοπιστούν και θα λογοδοτήσουν. ∆εν µπορεί να έχουν καµία
κάλυψη, καµία άµεση και έµµεση πολιτική υποστήριξη. Και είναι
ανάγκη όλοι ανεξαιρέτως να καταδικάσουµε κάθε µορφή βίας.

Και ξέρετε πολύ καλά ότι οι δηλώσεις των τελευταίων ηµερών
δεν βοήθησαν, ότι δήθεν η χώρα βρίσκεται υπό δικτατορικό κα-
θεστώς ή ότι αµφισβητείται το Σύνταγµα και η νοµιµότητα του
Συντάγµατος. Ξέρετε πόσο αυτά νοµιµοποιούν σε συνειδήσεις
πολιτών την ίδια τη βία.

Σήµερα είναι απολύτως αναγκαίο όλες οι πολιτικές δυνάµεις
να στείλουµε µε µια φωνή ένα µήνυµα ιστορικής, πολιτικής και
κοινωνικής ευθύνης, δηµοκρατικής ευθύνης και προστασίας των
δικαιωµάτων του πολίτη. Κάποιοι κρύβονται, δυστυχώς, πίσω
από την αίσθηση ευθύνης που επιδεικνύει η Κυβέρνηση, η οποία
επωµίζεται, πράγµατι, αποφάσεις δύσκολες για λόγους ανάγκης,
εθνικής ανάγκης, σωτηρίας του τόπου. Αποφάσεις ακριβώς για
να προστατέψουµε τα βασικά δικαιώµατα και κατακτήσεις εργα-
ζοµένων και συνταξιούχων.

Κανένας, όµως, δεν έχει το δικαίωµα να παίζει µε τις τύχες της
πατρίδας και των πολιτών. Κανείς δεν µπορεί να θέτει σε κίνδυνο
τη ζωή ανθρώπων. Είναι ώρες ευθύνης. Θα έπρεπε να είναι και
ώρες συναίνεσης. Κανείς µας δεν είναι άµοιρος ευθυνών για την
κατάσταση που βρισκόµαστε. Φυσικά, δεν έχουµε όλοι τις ίδιες
ευθύνες, αλλά δεν είναι αυτή η στιγµή να συζητήσουµε για
αυτές.

Το ζήτηµα είναι τι κάνουµε από εδώ και πέρα για να αλλάξει
επιτέλους πορεία η χώρα. Και µπορεί να αλλάξει. Να κάνουµε
µια νέα αρχή. Και κανείς δεν δικαιούται να απαντά µε γενικότη-
τες, υπεκφυγές και πολύ περισσότερο µε πράξεις βίας. Η Κυ-
βέρνηση έχει αναλάβει τις ευθύνες της. Καλώ όλες τις πολιτικές
δυνάµεις να αναλάβουν και τις δικές τους.

Και θεωρώ ότι η ακυρωθείσα συνάντηση µε τον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας θα πρέπει να γίνει τις επόµενες ηµέρες και θα
πάρω τις απαραίτητες πρωτοβουλίες για να συγκληθεί, ακριβώς
για να δώσουµε το µήνυµα ότι ναι µεν µπορεί να υπάρχουν δια-
φωνίες, αλλά σε βασικά ζητήµατα δηµοκρατίας και απέναντι στη
βία έχουµε µια ενωµένη φωνή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Αρχη-
γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Αντώνης Σαµαράς.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΑΜΑΡΑΣ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε κρίσιµες
στιγµές. Θέλω πρώτα να εκφράσω τη συντριβή µου και την
οδύνη της παράταξής µας για τα αθώα θύµατα του φανατισµού
και της τυφλής βίας. Αυτό που συνέβη δείχνει όχι µόνο ότι τα
ακραία στοιχεία τροµοκρατούν το λαό αλλά και τον δολοφονούν.

Είµαστε εδώ όλες οι παρατάξεις για να εκφράσουµε τη βού-
λησή µας για τη διασφάλιση της δηµοκρατίας, που εργάζεται µε
κανόνες και λειτουργεί µε θεσµούς. Σας καλώ, λοιπόν, να σφυ-
ρηλατήσουµε την ενότητά µας και την υπευθυνότητά µας, µα-
κριά από αυτοαναγορευόµενους υπερασπιστές του λαού. Ως
σύστηµα, δηλαδή, Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας, στο οποίο πι-
στεύουµε και εµείς και η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού
λαού, από κοινού να σηκώσουµε το ανάστηµά µας.

∆ιαφορές µπορεί να υπάρχουν, ναι. Στη δηµοκρατία υπάρχει
χώρος για διαφωνία, ναι. Στη δηµοκρατία υπάρχει χώρος για δια-
µαρτυρία, ναι. Στη δηµοκρατία, όµως, δεν υπάρχει χώρος για
βία. Άλλο, λοιπόν, οι πολιτικές διαφωνίες και άλλο οι εθνικές µας
ευθύνες. Ας αποκρούσουµε, λοιπόν, εκείνους που θέλουν να κα-
θυποτάξουν τη λαϊκή κυριαρχία σε εξωθεσµικές επιδιώξεις.

Εµείς είµαστε εδώ σήµερα, ως Βουλή των Ελλήνων, οι εγγυη-
τές της οµαλότητας. Αυτός ο τόπος έχει περάσει χειρότερα.
Κύριε Πρόεδρε, οφείλουµε να κρατήσουµε την οµοψυχία µας και
την ψυχραιµία µας και να µη γίνουν αυτές οι ώρες τραγικότερες.

Χαίροµαι που ο Πρωθυπουργός δέχεται να γίνει Συµβούλιο
των Πολιτικών Αρχηγών. Υποθέτω ότι θα είναι για λόγους σύ-
µπνοιας και σφυρηλάτησης της εθνικής ενότητας. Αυτό το συµ-
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βούλιο πλέον αποκτά άλλωστε και µια νέα διάσταση.
Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, να τελειώσω λέγοντας ότι η Νέα ∆η-

µοκρατία που έχει αγωνιστεί για τον τόπο, για τη δηµοκρατία και
για τις ελπίδες του ελληνικού λαού, θα είναι εκείνη η οποία, σε
αυτές τις κρίσιµες στιγµές, θα πρωταγωνιστήσει σε αυτή τη µάχη
για εθνική ενότητα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλά-
δας κ. Αθανάσιος Παφίλης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, η Γενική Γραµµατέας του κόµµατός µας τοποθετή-
θηκε µε σαφήνεια πριν από λίγη ώρα για το θέµα των τελευταίων
εξελίξεων.

Θέλουµε να επαναλάβουµε και θα ήθελα να επαναλάβω εκ µέ-
ρους του ΚΚΕ ότι οι εργαζόµενοι, κύριε Πρωθυπουργέ, δέχονται
τη µεγαλύτερη επίθεση µετά το 1974 που τους γυρίζει πολλά,
πάρα πολλά χρόνια πίσω.

Και δεν είναι πρόσκαιρη. ∆εν είναι µέτρα που παίρνονται για
φέτος και για του χρόνου. Είναι µέτρα µόνιµα. ∆ηµιουργούν έναν
εργασιακό Μεσαίωνα και συνθήκες γαλέρας. ∆εν έχουν άλλη επι-
λογή από το να υπερασπίσουν τα δικαιώµατά τους. Την ίδια
στιγµή που βλέπουν έναν αµύθητο πλούτο να κυκλοφορεί δίπλα
τους, τη ίδια στιγµή που έχουν ακούσει ακριβώς τα ίδια επιχει-
ρήµατα που προβάλατε σήµερα, τα παλαιότερα χρόνια, να θυ-
σιαστούν εξ ονόµατος της ανάπτυξης, µια ανάπτυξη, η οποία
«φούσκωσε» υπέρογκα τα πορτοφόλια αυτών που κατέχουν τον
πλούτο και που εκµεταλλεύονται όλους αυτούς τους εργαζόµε-
νους.

Γνωρίζουµε και από την εµπειρία µας και από το σήµερα ότι
µπορεί ο κόσµος, ο εργαζόµενος να ξεχωρίσει τον οργανωµένο
πολιτικό αγώνα µε πολλές µορφές, από τις προβοκάτσιες. Και το
λέω έτσι. Το ερώτηµα είναι: Ποιος ωφελείται από αυτές τις προ-
βοκάτσιες; Ποιος τις οργανώνει και ποιος ωφελείται από αυτές;
Μπορεί ο καθένας να απαντήσει. Ωφελούνται εκείνοι που θέλουν
να τροµοκρατήσουν το λαό, εκείνοι που θέλουν να τον κλείσουν
στα σπίτια του και όχι να τον κάνουν να αγωνίζεται.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, µε σεβασµό ακούστηκαν όλοι οι οµιλητές στην Αί-
θουσα αυτή και θα ακούσουµε και αυτούς που θα τοποθετηθούν.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γνωρίζουν οι πάντες τη στάση του
ΚΚΕ. Εµείς δεν κρυβόµαστε, λέµε την αλήθεια. ∆εν κάνουµε «τρι-
κλοποδιές» και όλα όσα έχουν ειπωθεί. Κάνουµε έναν οργανω-
µένο πολιτικό αγώνα και περιφρουρούµε τις διαδηλώσεις.

Ήµουν προσωπικά, κύριε Πρωθυπουργέ, καθώς και άλλα στε-
λέχη του κόµµατος, µάρτυρας ενός σχεδίου που οργανώθηκε
µπροστά στον Άγνωστο Στρατιώτη από διάφορα φασιστοειδή και
άλλους µηχανισµούς, προσπαθώντας να µας εµπλέξουν σε
πράγµατα, για τα οποία εµείς είµαστε ριζικά αντίθετοι και σε συν-
θήµατα που ακούστηκαν, να µας εµπλέξουν σε ένα οργανωµένο
σχέδιο. Σας το λέω µε προσωπική αντίληψη και όλοι οι δηµοσιο-
γράφοι το γνωρίζουν. Και το αποτρέψαµε, επιστρατεύοντας τις
δικές µας δυνάµεις, κλείνοντας µπροστά στον Άγνωστο Στρα-
τιώτη και θα µπορούσαν να έχουν συµβεί άλλα χειρότερα.

Εν ονόµατι αυτών, εµείς δεν θα σταµατήσουµε τους αγώνες.
Θα καλέσουµε τον κόσµο να αγωνιστεί και θα τον καλέσουµε να
περιφρουρήσει ακόµη περισσότερο τις κινητοποιήσεις του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
∆εν θα δεχθούµε σε αυτήν τη συγκυρία –και έτσι είναι- να γο-

νατίσει ο κόσµος και να αποδεχθεί τι, κύριε Πρωθυπουργέ; Τι να
αποδεχθεί ένας νέος άνθρωπος; Ότι τον στέλνετε µε αόριστες
και φρούδες ελπίδες στην ανεργία; Με 500 ευρώ; Που καταρ-
γείτε τις συλλογικές συµβάσεις;

∆εν θέλω να πω περισσότερα πράγµατα. Θα τα πούµε αύριο
στη συζήτηση. ∆εν µπορεί, και είναι µονόδροµος αυτός ο αγώ-
νας. Και αυτός ο αγώνας, αυτός ο θυµός δεν πρόκειται να στα-
µατήσει ή να σβήσει. Απαιτούµε να αποσυρθεί αυτή η πολιτική.

Εµείς έτσι θα κινηθούµε.
Σε ό,τι αφορά δε το Σύνταγµα, ας ξεκαθαρίσουµε. Το ξεκαθά-

ρισε και η Γενική Γραµµατέας του κόµµατός µας. ∆εν είναι µυ-
στικό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώνει ο κ. Πα-

φίλης. Μια κουβέντα για το Σύνταγµα θέλει να πει ο άνθρωπος.
Πείτε το, κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τριάντα δευτερόλεπτα, καθυστέ-
ρησα. Τόσο πολύ ενοχλείστε;

Εµείς το έχουµε καταψηφίσει και έχουµε πει τι είναι το Σύ-
νταγµα Αντιλαϊκό. Είναι δικαίωµα και δικό µας και οποιουδήποτε
άλλου να προσπαθεί να πείσει το λαό να δηµιουργήσει προϋπο-
θέσεις για να αλλάξει ένα Σύνταγµα. Αυτό δεν είναι θεµιτό; Τι
είναι;

Λοιπόν, γι’ αυτό ακριβώς παλεύουµε, να πειστεί ο κόσµος για
να αλλάξει, όχι µόνο το Σύνταγµα, αλλά συνολικά και το σύ-
στηµα. Γιατί σταµάτησε η ανθρωπότητα δηλαδή; Τελείωσε εδώ;

Αυτή είναι η δική µας άποψη και θέλω να επαναλάβω και πάλι
εξ ονόµατος του κόµµατός µας, απευθυνόµενος κυρίως στον
κόσµο και τον εργαζόµενο, να µην φοβηθεί. Πιο οργανωµένα, πιο
µαζικά, πιο αποφασιστικά να αγωνιστεί µε έναν οργανωµένο πο-
λιτικό αγώνα, αποµονώνοντας τους µηχανισµούς εκείνους που
τόσα χρόνια λειτουργούν στήνοντας διάφορες προβοκάτσιες,
ακόµα και στο λαϊκό κίνηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και

Υπουργός Εξωτερικών): Θα µπορούσα να έχω το λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός έχει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης και
Υπουργός Εξωτερικών): Αν κατάλαβα καλά -και διορθώστε µε-
το Κοµµουνιστικό Κόµµα καταδικάζει µε άµεσο και απόλυτο
τρόπο τη βία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρωθυπουργέ, τώρα χτυπάτε
ανοικτές πόρτες. Εµείς έχουµε δώσει µάχη. Κόντεψαν να µας κά-
ψουν τόσα χρόνια. Τα γνωρίζετε. Εδώ ζείτε. ∆εν το ξέρετε; Το
έχουµε πληρώσει εδώ. ∆εν θα καταδικάζαµε τέτοια γεγονότα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, όχι

σχόλια.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ.

Τσίπρας έχει ζητήσει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Τσίπρα.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ζούµε ιστορικές στιγµές. Με βαθιά θλίψη πα-
ρακολουθούµε γεγονότα που µοιάζουν µε στιγµές από το µέλ-
λον. Θέλουµε για άλλη µία φορά να εκφράσουµε µε απόλυτο
τρόπο τη βαθιά οδύνη µας για την απώλεια ανθρώπινων ζωών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Σαίξπηρ στον Ριχάρδο τον Γ’
έλεγε ότι αν θέλεις να ορκιστείς σε κάτι που να γίνει πιστευτό, να
ορκιστείς σε κάτι που δεν το κακοποιείς. Οι ένοχοι αυτής της
πράξης δεν µπορούν να ορκίζονται στη ζωή. ∆εν µπορούν γιατί
την κακοποίησαν, γιατί την ταπείνωσαν.

Εµείς είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι καταδι-
κάζουµε απερίφραστα τη βία. Καταδικάζουµε τέτοια περιστατικά,
διότι θεωρούµε τη ζωή αξία αναπαλλοτρίωτη, διότι πιστεύουµε
ότι µόνο οι µαζικοί ενωτικοί αγώνες του λαού µας µπορούν να
µας βγάλουν από το αδιέξοδο στο οποίο σήµερα βρισκόµαστε,
στο δηµοκρατικό αδιέξοδο που βρίσκεται ο τόπος, αλλά και στο
αδιέξοδο που βρίσκεται η ελληνική οικονοµία. Τη βία άλλωστε
σε αυτό τον τόπο παραδοσιακά δεν την επιλέγει το λαϊκό κίνηµα,
δεν την επιλέγει ο λαός. Την επιλέγουν αυτοί που φοβούνται το
λαό. Και αυτοί που φοβούνται το λαό σήµερα φοβήθηκαν από τη
παρουσία του λαού στους δρόµους. Τρόµαξαν αυτοί που είδαν
σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες,
νέους και γέρους, εργαζόµενους, άνεργους να βγαίνουν στο
δρόµο ζητώντας δηµοκρατική διέξοδο.

Και επιτρέψτε µου να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –
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διότι άκουσα από ορισµένους, κυρίως από το χώρο της ακροδε-
ξιάς να προσπαθούν να ντυθούν το µανδύα του υπερασπιστή της
οµαλότητας- ότι το θέαµα αν δεν ήταν επικίνδυνο, θα ήταν γε-
λοίο. Το 2008 η ακροδεξιά στοχοποίησε τον ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα για
καλή δική µας τύχη αυτό το τεράστιο πλήθος εµπόδισε τις δυ-
νάµεις του ΣΥΡΙΖΑ για τέσσερις ώρες να είναι στο πολυτεχνείο
και να µη βρίσκονται εκεί που έγιναν τα επεισόδια και βρήκαν ευ-
καιρία να κατηγορήσουν το Κοµµουνιστικό Κόµµα. Πρόκειται βε-
βαίως, περί προβοκάτσιας. Το έργο αυτό το έχουµε ξαναδεί, το
γνωρίζουµε, είµαστε πιο σοφοί και πιο έτοιµοι να το αντιµετωπί-
σουµε. Αυτός ήταν άλλωστε ο ρόλος της ακροδεξιάς στην πολι-
τική ιστορία του τόπου. Τώρα όµως, είµαστε έµπειροι όλοι…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο, µπράβο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ, κύριε

Βελόπουλε.
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): …και δεν θα
πέσουµε στην παγίδα της διχόνοιας, που µας στήνετε. Οι εργα-
ζόµενοι, τα στελέχη και τα µέλη των συνδικάτων και της Αριστε-
ράς, ο κάθε προοδευτικός πολίτης πρέπει να αναµένει τέτοιες
επιθέσεις και είµαστε έτοιµοι να τις αντιµετωπίσουµε αυτές τις
επιθέσεις τώρα που είναι καθαρό ποιον ευνοεί αυτό το οικονο-
µικό και πολιτικό σύστηµα, που φτάνει σε αδιέξοδο.

Και θέλω να κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Προφανώς,
τούτη την ώρα είναι άστοχο κανείς να προσπαθεί να βγάλει πο-
λιτικά συµπεράσµατα και να εκµεταλλευτεί ένα οδυνηρό γεγο-
νός. Πρέπει όλοι να εκφράσουµε τη βαθιά µας οδύνη. Θα ήθελα,
όµως, να σας υπενθυµίσω ότι εµείς ήµασταν πρώτοι αυτοί που
ζητήσαµε από την αρχή να δοθεί δηµοκρατική διέξοδος σ’ αυτό
το αδιέξοδο που βιώνει ο τόπος, γι’ αυτό και καταθέσαµε την
πρόταση, να κρίνει ο λαός.

∆εν καταθέσαµε πρόταση για εκλογές. Καταθέσαµε πρόταση
για δηµοψήφισµα, κύριοι συνάδελφοι. Αντ’ αυτού βλέπουµε
ακόµα και σήµερα από την πλευρά της Κυβέρνησης να υπάρχει
επιµονή, να προχωρήσουµε σε κρίσιµες αποφάσεις για το µέλλον
του ελληνικού λαού µε µία διαδικασία εξπρές που προσβάλλει
το Κοινοβούλιο και σε αυτές τις θλιβερότατες συνθήκες δεν τιµά
και τη µνήµη των τριών αδικοχαµένων συµπολιτών µας.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ζητήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού ο κ. Ροντούλης.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, η θλίψη και η οδύνη είναι δεδοµένη από όλο τον

πολιτικό κόσµο της χώρας, αλλά και από όλο τον ελληνικό λαό,
διότι η πολιτική του ηγεσία δεν είναι τίποτα άλλο παρά η δηµο-
κρατικά εκφρασµένη βούληση του ελληνικού λαού.

∆ιότι η πολιτική του ηγεσία δεν είναι τίποτα άλλο παρά η δη-

µοκρατικά εκφρασµένη βούληση του ελληνικού λαού.
Επιτρέψτε µου, όµως, να υπενθυµίσω εκ µέρους του Λαϊκού

Ορθόδοξου Συναγερµού ότι κατ’ επανάληψη είτε το κόµµα µας
είτε Βουλευτές του κόµµατος έχουµε πέσει θύµατα τέτοιων
ακραίων συµπεριφορών και αντιταχθήκαµε διαχρονικά σε τέ-
τοιου είδους ακραίες τροµοκρατικές συµπεριφορές, όπως θα
συνεχίσουµε να κάνουµε και στο µέλλον.

Μας προκάλεσε, όµως, αλγεινή εντύπωση το επιχείρηµα που
ακούστηκε µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Ακούστηκε, λοιπόν,
από υπεύθυνα πολιτικά χείλη: Το Σύνταγµα της χώρας αλλάζει,
το αλλάζει η Βουλή, γιατί να µην το αλλάξει και ο λαός στο
δρόµο; Μπαίνει όµως ένα ερώτηµα, το Σύνταγµα θα αλλάζει µε
βάση τη νοµιµότητα, τη δηµοκρατική νοµιµότητα, θα αλλάζει µε
βάση τις πρόνοιες τις συνταγµατικές ή θα αλλάζει µε τις µολό-
τοφ στο πεζοδρόµιο; Αυτό είναι το ερώτηµα που πρέπει να απα-
ντηθεί και δεν απαντάται.

Πάντως, τα σηµερινά γεγονότα επέφεραν στη χώρα µας ένα
διπλό πλήγµα.

Πρώτον, χτυπήθηκε η ίδια η δηµοκρατία, κάποιοι την έπληξαν
µε τα λεγόµενά τους µέσα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, θέλω να
πιστεύω χωρίς να καταλαβαίνουν τι πράττουν.

Το δεύτερο πλήγµα είναι οικονοµικής φύσεως, διότι πλέον έχει
καταγραφεί από όλα τα ΜΜΕ, τα διεθνή ΜΜΕ ότι η Ελλάδα είναι
ένας προορισµός προς αποφυγήν. Κάποιοι, λοιπόν, που κήδο-
νται των συµφερόντων των εργαζοµένων ας το λάβουν και αυτό
υπ’όψιν, αυτήν την οικονοµική παράµετρο, διότι ζούµε σε µία ιδι-
αιτέρως δύσκολη οικονοµική συγκυρία την οποία βιώνει σύµπας
ο ελληνικός λαός!

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, θα κινηθούµε όπως κινηθήκαµε πάντοτε
µε σωφροσύνη, µε αίσθηµα ευθύνης, µε κυρίαρχο γνώµονα το
καλό της πατρίδας και λέµε «όχι» στις δυνάµεις του χάους, «ναι»
στις δυνάµεις της πατριωτικής ευθύνης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδριάση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 5 Μαΐου 2010 και ώρα 18.30’ -αρ-
χικά είχαµε πει για τις 18.00’ αλλά είναι ήδη 17.45’ για να πάρουν
µία ανάσα και οι συνεργάτες µας, οι εργαζόµενοι υπάλληλοι της
Βουλής- µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική ερ-
γασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκ-
παιδευτικού – καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας
στην εκπαίδευση και λοιπές διατάξεις».
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